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سرمقاله

نیازمند دقت، مشارکت و درک متقابلیم

فعالیت جمعی صاحبان کسب و کار در قالب انجمن های صنفی، از وجوه مختلفی دارای اهمیت است. از منظر جامعه شناسی سیاسی، بسیاری از صاحبنظران، تشکیل 
انجمن های کسب و کار را واکنشی به سازمان دهی عمل جمعی سایر طبقات به ویژه جنبش های کارگری تحلیل کرده اند. اگرچه ظهور اتحادیه های قدرتمند کارگری در 
اروپا رانه موثری برای شکل دهی به تشکل یابی کارفرمایان بوده است، اما تحلیل سیر تطور سازمان های کارفرمایی نشان  می دهد، عوامل موثر بر گرایش کارفرمایان 
به تشکیل انجمن، تحت تاثیر محرک ها و نیازهای دیگری نیز بوده است. مطالعات نهادگرایی، بویژه با تاکید بر نقش نهادها و زمینه هایی که شرایط کسب و کار سهل و 
با هزینه مبادله اندک را ممکن می سازند، سازماندهی انجمن های کارفرمایی را تلاشی برای حل نواقص و ناکارایی های اساسی دو نهاد اصلی یعنی دولت و بازار تلقی 

کرده اند. 
هیچ مبادله ای امکان پذیر نخواهد شــد، مگر بواسطه وجود اعتماد میان دو طرف و یا وجود نهاد ناظری )شــخص ثالث(، که اجرای توافق را در شرایط فقدان اعتماد، 
تضمین کند. مجموعه قوانین و مقررات، اســتانداردها و فرآیند های اجرایی که توسط نظام سیاسی، سیاست گذاری و اجرا می شود در کنار نظام حقوقی، سنن و رسوم 
اجتماعی رســمی یا غیر رسمی اما فعال و موثر، بســترهای اصلی عملکرد نهاد بازار را شکل می دهند. از ســویی خود نهاد بازار نیز به علت عدم توازن در دسترسی به 
اطلاعات ) خریدار و فروشنده به یک میزان از اطلاعات موثر در تصمیم گیری مطلع نیستند( و یا انواع ساختارهایی که با بازار رقابت کامل فاصله دارند ) مونوپولی، 

مونا پسونی و ...( نیازمند رفع نواقصی است.
ســازماندهی انجمنی کسب و کار، از این منظر تلاشی برای حل مشکلات نبود بازار رقابت کامل از یکسو و بهبود سیستم سیاست گذاری و نهادهای حاکم بر عملکرد 
بازار است. این موضوع به ویژه در مورد نظام اقتصادی کشور ما که به علت نقش و حضور گسترده دولت در آن، فعالیت کسب و کار خصوصی اش بطور دائمی تحت 
فشار و تاثیر محیط سیاست گذاری کلان قرار دارد، دارای اهمیت مضاعف است. در ایران امروز، فعالین تشکلی بخش خصوصی، مهمترین هدف تشکل یابی خود را 
تاثیرگذاری بر محیط کسب و کار و حضور در فرآیند سیاست گذاری عمومی می دانند. بر این اساس تحقق هدف "بهبود محیط کسب و کار" به عنوان یکی از مهمترین 
مطالبات اعضای تشکل های کارفرمایی، یکی از شاخص های مهم ارزیابی میزان توفیق تشکل ها در ایران قلمداد شده است. عطف توجه به علل ناکامی کارفرمایان ما 
در اثرگذاری بر سیاست ها، قوانین، مقررات و رفتار مدیران اجرایی و سیاست گذاران کشور، حاوی نکات مهمی است. براستی چرا علیرغم وجود صدها تشکل کسب 
و کار در ایران و و جود منابع کافی مالی، اطلاعاتی و انســانی، شاخص محیط کســب و کار ایران در تمام سالیان گذشته در زمره کشورهای بسیار نامساعد رتبه بندی 
شده است؟ علی رغم تلاش های انجام شده و کار داوطلبی بسیار که مدیران و صاحبان کسب و کار طی سال های گذشته در قالب تشکل های خود صرف کرده اند، چرا 
بطور مداوم  اعضای تشکل ها نســبت به اثر بخشــی کار انجمنی، اعلام گلایه و نارضایتی کرده اند؟ برای تبیین معضل تاثیرگذاری اندک بر محیط سیاست گذاری، 
نیازمند درک فرآیند سیاست گذاری عمومی و عوامل موثر بر تصمیمات سیستم سیاسی هســتیم. کارآفرینان و کارفرمایان، بویژه در تشکل های عضویتی مستقیم ) 
بنگاه های فعال در یک کسب و کار به طور مستقیم در تشکل عضو هستند(، به علت نیاز به غلبه بر تعارض و تضاد منافع با سایر گروه های هم منفعت، تمایل شدیدی 
به جذب اعضای مشابه و همگن دارند. این گرایش نتایج عملی گســترده ای دارد. در حالیکه در درون انجمن میزان هماهنگی را افزایش و امکان هدف گذاری آسانتر 
را فراهم می کند، در بیرون به علت کوچکی دامنه عضویت و محدودیت منابع مورد نیاز برای حضور در فرآیند سیاســت گذاری، به شدت بر اثربخشی عملیات انجمن 
تاثیر منفی می گذارد. دولت ها و نهادهای عمومی، در پاســخگویی به مطالبات و مســایل گروه های مختلف اجتماعی، به شدت تحت تاثیر اندازه گروه ، ابعاد مسایل و 
موضوعات اعلام شده گروه و گستره تاثیر تصمیم هایشان هستند. گروه های کوچک اجتماعی که مسایل صنفی محدود تعداد کوچکی را نمایندگی می کنند، برای جلب 
توجه مقامات سیاســی و اجرایی به مشکلاتشان، با محدودیت های فراوان مواجهند. هر چه مســاله ای عمومی تر و یا دارای تاثیر بر تعداد بیشتری از شهروندان باشد، 
از منظر مقامات سیاســی دارای اهمیت بیشتر و در نتیجه احتمال توجه جدی تری اســت. بنابراین مساله اساسی در سازماندهی فعالیت های جمعی کارفرمایی، یافتن 
راهی برای حل تناقض میان الزامات اثربخشی با مساله اندازه عضویت و دست یابی به هماهنگی درونی وحل تعارض منافع میان اعضاست. در حالیکه تاثیر جدی بر 
محیط سیاست گذاری نیازمند تعداد بیشتر و متنوع تر عضو است، دست یابی به حداقلی از هماهنگی و وحدت در هدف، مستلزم همگونی پایه عضویت و کاستن تنوع 
است. چه باید کرد؟ تجارب موفق تشکل های کارفرمایی سایر کشورها نشان می دهد، توسعه انواع مدل های  همکاری بین انجمنی، که طیف گسترده ای از همکاری های 
موقتی/پروژه ای تا تشــکیل فدراسیون ها و کنفدراسیون های چند بخشی را شامل می شود، به عنوان راه حل انتخاب و بسته به ویژگی های پایه عضویت، گستره منافع 
و مســایل مشترک، فوریت و دوره موضوعات فعالیت، ســابقه و تجارب همکاری های قبلی و منابع در دسترس، مدل همکاری را انتخاب و بکار گرفته اند. سندیکای 
صنعت برق ایران، به عنوان تشــکلی که حدود یک دهه از توسعه پایه عضویت و تکمیل زیرساخت های نرم افزاری و ســخت افزاری آن می گذرد، در آستانه انتخابی 
سرنوشت ساز در حل تعارض میان تنوع درون و اثربخشی بیرون است. گذر موفق از این چالش، نیازمند درک درست تعارض های درونی از یکسو و شناخت موقعیت 
کم نظیر سندیکا در محیط سیاست گذاری صنعت برق کشور از سوی دیگر است. تعجیل در حل مسایل پیچیده و ساده سازی های ناموجه درباره موضوعی سرنوشت 
ســاز، نه تنها به کاهش مسایل و مشکلات گروه های عضویتی سندیکا منجر نمی شود، بلکه همه ظرفیت های ایجاد شده را نیز، از بین می برد. این عبور سخت، نیازمند 

دقت، مشارکت، درک متقابل و به رسمیت شناختن یکدیگر است.  
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سیدعلیرضا سیاسی راد، جانشین سردبیر
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پرونده اول

صادراتصنعتبرقایران
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آن طور که رییس سازمان توسعه تجارت چندی پیش خبر 
داد صادرات غیرنفتی در ۶ ماهه اول سال جاری ۲0درصد 
رشد داشته است و حجم تجارت خارجی در این مدت به 
بیش از ۵0 میلیارد دلار رسیده است. طبق آخرین آمار 
گمرک ۲۳.۲ میلیارد دلار با احتساب میعانات گازی به 
خارج از کشور صادر شده که رشد نزدیک به ۲0 درصدی 
دارد و از این میزان ۱۶.۷ میلیارد دلار مربوط به صادرات 
کالا بدون احتساب میعانات گازی است و نسبت به سال 

گذشته ۱0 درصد رشد داشته است.
درهمین حال برمبنای آمار اعلام شده ۲۶ میلیارد دلار 
از رشد ۳0 درصدی  که  است  بوده  ایران  واردات  حجم 
 ۶.۵ با  امارات  و  است  برخوردار  قبل  سال  به  نسبت 
میلیارد دلار رکورددار واردات به ایران است و پس از 
آن چین با ۶ میلیارد دلار، هند با رقمی معادل ۲ میلیارد 
مبدا  پنج  میلیارد جزء  با ۱.۹  دو  هر  ترکیه  و  کره  دلار، 
نخست وارداتی هستند که ۵0 درصد واردات کشور از 

آنها صورت گرفته است.
ترتیب  به  مقصد صادراتی  مهمترین کشورهای  ازطرفی 
چین با ۴.۶ میلیارد دلار مقام اول، عراق با ۲.۸ میلیارد 
دلار کشور مقصد دوم و امارات با ۱.۹ میلیارد دلار مقام 
سوم هستند و افغانستان با ۱.۲ میلیارد دلار و هند با ۱.۱ 

میلیارد دلار در رتبه های چهارم و پنجم قرار دارند.
سازمان  رییس  قبل  دوماه  که  طور  آن  اما  وجود  این  با 
ماه   ۶ در  خارجی  تجارت  بود:"  گفته  تجارت  توسعه 
عدم  این  گرچه   بوده  مواجه  منفی  تراز  با  سال  نخست 
توازن رقم زیادی نبوده و امید بر مثبت شدن آن می رود. "
اما به رغم بیا ن چنین آماری بر اساس سخنان  ولی الله 
فنی  خدمات  صادرات  گمرک،  آمار  در  افخمی راد 
بخش های  سایر  و  حمل ونقل  گردشگری،  مهندسی، 
خدماتی احتساب نشده است و در این بخش ایران بیش 

از ۳ میلیارد دلار صادرات داشته است.
براساس آمارهای سازمان توسعه تجارت میزان صادرات 
کشور  در  گذشته  دهه  یک  در  مهندسی  و  فنی  خدمات 
تقریبا ۲.۴ برابر شده است به صورتی که میزان صادارت 
سال  در  دلار  میلیون   ۹۴۱ از  مهندسی  و  فنی  خدمات 

۸۳ به ۲ میلیارد و ۲۶۱ میلیون دلار افزایش یافته است 
البته در این بین روند صادرات خدمات فنی و مهندسی 
روندی پر تنش بوده است زیرا در سال هایی نیز با کاهش 
سازمان  آمارهای  براساس  است.  بوده  رو  به  رو  شدید 
نهادها و  توسعه تجارت در حال حاضر وزارت خانه ها، 
فنی  پروژه   ۳00 از  بیش  ایرانی  خصوصی  شرکت های 
ساخت  نیروگاه،  ساخت  سازی،  سد  شامل  مهندسی  و 
مجتمع مسکونی، راه و... در کشورهای مختلف دردست 
اجرا دارند که بیش از ۲۲0 پروژه آن در بخش صنعت 
ارزش  نیرو اعلام کرده است  برق است. وزارت  آب و 
در سال  این وزارت خانه  از سوی  اجرا شده  پروژه های 

گذشته یک میلیارد و ۵۶۷ میلیون دلار بوده است.
در سال های گذشته رقابت سر ارزآوری کشورها از طریق 
اجرای پروژه هایی در خارج از مرزهای جغرافیایی رونق 
اجرای  کارشناسان،  از  بسیاری  که  آنجا  تا  است؛  گرفته 
را عرصه ای  دنیا  در  مهندسی  و  فنی  پروژه های خدمات 
برای رقابت های جدید سیاسی بین کشورها می دانند و 
به  از مذاکرات  حتی در مذاکرات سران کشورها بخشی 
گرفتن پروژه های فنی و مهندسی و بستن قراردادهای دو 

جانبه اختصاص پیدا می کند.
به  باتوجه  است  توانسته  گذشته  سال های  در  ایران 
نزدیک  روابط  همچنین  و  همسایه  کشورهای  شرایط 
پروژه هایی  آفریقایی  و  آسیایی  کشورهای  از  برخی  با 
اکنون شرکت ها  بگیرد و هم  برعهده  این کشورها  را در 
جمله  از  جهان  کشور  از ۲0  بیش  به  ایرانی  نهادهای  و 

ازبکستان،  ارمنستان،  آذربایجان،  جمهوری  اتیوپی، 
متحده  امارات  الجزایر،  افغانستان،  جنوبی،  آفریقای 
سریلانکا،  ترکمنستان،  تاجیکستان،  پاکستان،  عربی، 
سوریه، سودان، عراق، عمان، کنیا و ونزوئلا خدمات فنی 
و مهندسی صادر می کنند. و اگرچه این روند در هشت 
سال گذشته بیشتر با کشورهای ناشناخته و مطرح جهان 
ولی  است  داشته  چشمگیری  وکاهش  گرفته  صورت 
برای مثال ایران در دولت محمود احمدی نژاد باتوجه به 
نزدیکی روابط با کشور ونزوئلا توانست چندین پروژه 
بسیار بزرگ از جمله ساخت ۱0 هزار واحد مسکونی در 
این کشور را برعهده بگیرد. پروژه ای که ساخت آن به 
اتمام رسیده و برآوردها نشان می دهد در زمان اجرا برای 
غیرمستقیم  و  مستقیم  به صورت  نفر  هزار  از ۱۲  بیش 

علاوه بر ارزآوری اشتغال زایی به همراه داشته است.
نگاهی به روند رشد صادرات خدمات فنی و مهندسی و 
دهد  می  نشان  دولت  از سوی  جایزه صادراتی  پرداخت 
جوایز  کننده  صادر  شرکت های  به  دولت  که  زمانی  که 
صادراتی پرداخت می کرده است حجم صادرات خدمات 
فنی و مهندسی نیز رشد سریع تری داشته است. رشدی که 
از سال ۸۵ به بعد با کاهش شدید رو به رو شده است و از 
۳ میلیارد و ۸۱ میلیون دلار در سال ۸۸ به ۲ میلیارد و 

۲۶۱ میلیون دلار کاهش یافته است.

سهم صنعت آب و برق از صادرات خدمات فنی  و مهندسی

سهـــــم 60 درصـــــدی صنعت آب و بـــــــــرق از صـــــــــــادرات خدمات فنــــــــی و مهندســــــــــی
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با این اوصاف اما اگر نگاهی به آمار و سخنان مطرح شده 
به  شود  انداخته  تجارت  توسعه  سازمان  رییس  از سوی 
خوبی اهمیت صادرات در بخش خدمات فنی و مهندسی 
مشخص خواهد شد صادراتی که البته نقش مهمی از آن بر 

روی دوش صنعت برق و آب کشور است.
برهمین مبناست که به گفته "بهرام نظام الملکی" مدیر کل 
دفتر توسعه صادرات وزارت نیرو صنعت آب و برق از 
صادرات خدمات فنی و مهندسی ایران سهم ۶0 درصدی 

داشته است.
براساس سخنان مدیرکل دفتر توسعه صادرات و خدمات 
فنی و مهندسی وزارت نیرو این وزارتخانه  در زمان حاضر 
ارمنستان،  آذربایجان،  جمهوری  اتیوپی،  کشورهای  در 
ازبکستان، آفریقای جنوبی، افغانستان، الجزایر، امارات 
متحده ی عربی،  پاکستان،  تاجیکستان،  ترکمنستان، 
سریلانکا، سوریه، سودان، عراق، عمان و کنیا پروژه هایی 
را در دست اجرا دارد و شمار پروژه های در دست اجرا ۸۸ 
پروژه و به ارزش چهار میلیارد و ۳۵۷ میلیون دلار است 

که توسط ۳0 شرکت ایرانی در حال اجرا هستند.
اما طبق آمار ارائه شده از پروژه های مهم این بخش می توان 
به  برق رسانی  و  اومااویا  نیروگاه  و  احداث سد  پروژه  به 
نیروگاه سنگ توده ۲  ۱000 روستا در سریلانکا، سد و 
و سد و نیروگاه راغون در تاجیکستان، نیروگاه حیدریه، 
تصفیه خانه کربلا، سد رواندوز و تصفیه خانه کرکوک در 
اشاره  عراق و احداث شش واحد تصفیه خانه در سودان 
کرد. تعداد پروژه های اجرا شده نیز ۲۲۹ پروژه به ارزش 
 ۳۲ توسط  که  است  دلار  میلیون   ۵۶۷ و  میلیارد  یک 

شرکت ایرانی اجرا شده اند.
این درحالی است که گفته می شود ۴۵ پروژه به ارزش 
دو میلیارد و ۴۵۳ میلیون دلار نیز در حال مذاکره است 
آذربایجان،  جمهوری  کشورهای  در  پروژه ها  این  که 
ترکمنستان،  تاجیکستان،  پاکستان،  بولیوی،  ازبکستان، 

کنیا،  قطر،  غنا،  عمان،  عراق،  سوریه،  سودان،  زیمبابوه، 
کوبا، لبنان، نیجر و ونزوئلا هستند.

کشورهای  با  مبادلات  حجم  این  از  دقیقی  آمار  اگرچه 
نامبرده مشخص نشده است اما به طور نمونه آن چه در 
حوزه آب و برق در کشور عراق انجام شده است درآمدی 
پیمانکاران  برای  دلاري  میلیون   ۳۲۷ و  میلیارد  یک 
ایرانی به ارمغان آورده است. هم اکنون ۳۱ پروژه آب و 
برق عراق با اعتباري افزون بر یک میلیارد و ۳۲۷ میلیون 
دلار توسط پیمان کاران ایراني در حال انجام است و این 
در حالي است که پیمانکاران عراقي فقط دو پروژه کوچک 
به ارزش ۳0 میلیون دلار را در داخل خاک خود در دست 

انجام دارند.
چنین است که به نظر می رسد با توجه به تغییرات رخ داده 
در دولت از یک سو و رشد ترازهای اقتصادی از سوی 
که  است  این  مدیرانش  و  یازدهم  از دولت  انتظار  دیگر 
تلاش کرده تا با حرکت دادن تراز صادرات غیر نفتی به 
سوی شاخص های مثبت و استفاده از صنعت آب و برق 
در رشد این شاخص بخش انرژی را در کشور یاری کنند 

چرا که به اعتقاد کارشناسان صدور خدمات فنی و مهندسی 
باتوجه به نیاز روز افزون اقتصاد جهانی به توسعه عمرانی 
جهانی  فرصت  یک  صادرات،  نوع  این  زیرساختی،  و 
خصوص  به  مختلف  کشورهای  که  شود  می  محسوب 
کشورهای پیشرفته تلاش می کنند بیشترین سهم را از آن 
داشته باشند. اتفاقی که می تواند ارزآفرینی بسیار به همراه 
داشته باشد و نقش سیاسی و اقتصادی کشورها را تثبیت 
کند.  اما نکته مهم در این است که برای اینکه ایران بتواند 
نقش موثرتری در بازار جهانی صادرات خدمات فنی و 
مهندسی بازی کند باید دولت و نهادهای دولتی فعال تر 
نقش بازی کنند و علاوه بر دیپلماسی قوی برای بستن 
قرار داد از شرکت های داخلی نیز حمایت کنند.این نقشه 
راهی است که امید می رود دولت به آن توجه کافی و لازم 

را مبذول دارد.

سهـــــم 60 درصـــــدی صنعت آب و بـــــــــرق از صـــــــــــادرات خدمات فنــــــــی و مهندســــــــــی
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پرونده: صادرات صنعت برق ایران 
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پرونده اول: صادرات صنعت برق ایران 

این روزها توسعه صادرات غیر نفتی به ویژه در حوزه خدمات فنی و مهندسی یکی از اصلی ترین اهداف اقتصادی و صنعتی دولت محسوب می شود. این 
مساله با تدوین لایحه خروج غیر تورمی از رکود و تاکید دولت بر توسعه صادرات خدمات فنی و مهندسی در این آن کاملا روشن شد. 

وزارت نیرو هم در همین راســتا در طول ماه های گذشته تلاش های گسترده ای برای تســهیل صادرات برق و خدمات فنی و مهندسی این حوزه داشته 
که تاثیر روشــن آن در افزایش ســهم صنعت برق از صادرات این حوزه بوده اســت. مهندس فلاحتیان، معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی اگرچه 
محدودیت های بانکی و فشار ناشی از تحریم ها را از اصلی ترین موانع توسعه صادرات می داند اما تاکید می کند که وزارت نیرو تمام برنامه های خود برای 

تسهیل صادرات را با در نظر گرفتن تداوم تحریم ها تدوین کرده است. 
وی در این گفتگوی کوتاه که در حاشیه چهاردهمین نمایشگاه بین المللی برق صورت گرفته، بیش از هر چیز بر نقش بخش خصوصی در توسعه صادرات 
خدمات فنی و مهندسی صنعت برق و همچنین لزوم مشارکت فعالین این بخش با دولت و وزارت نیرو تاکید و اذعان کرد که فعالین اقتصادی در کشور ما 

باید الزامات حضور در بازارهای بین المللی را به درستی بشناسند تا حضوری موثرتر در این بازارها داشته باشند.
آنچه در پی می آید حاصل گفتگوی اختصاصی نشریه ستبران با معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی است:

عزمجدیوزارت
نیـــروبرایحمایتاز
صــــــــــــادرکنندگان

گفتگوبامهندسهوشنگفلاحتیان؛
معاونوزیرنیرودراموربرقوانرژی
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 وزارت نیرو در حوزه توسعه صادرات خدمات فنی و مهندسی به عنوان یک 
راهکار موثر برای خروج غیر تورمی از رکود چه سیاست ها و برنامه هایی را 

تدوین کرده است؟  
پیش از هر چیز باید این مساله را مد نظر قرار دهیم که موفقیت در حوزه صدور خدمات 
فنی و مهندسی و همچنین صادرات کالا و تجهیزات برقی به سایر کشورها در گرو مدیریت 
صحیح چند متغیر اساسی و ایجاد بستر لازم برای توسعه فعالیت ها در این عرصه ها است. 
یکی از اصلی ترین متغیرهای موثر بر توسعه صادرات صنعت آب و برق، حمایت های 
وزارت نیرو و مشخصا صنعت برق کشور است. در همین راستا ما تلاش کردیم در هر 
زمینه ای از شرکت های فعال در این عرصه به درستی حمایت کرده و زمینه ای را فراهم کنیم 
که شرکت های صادرکننده بتوانند از امتیازات موجود در پروتکل ها و یا موافقتنامه هایی که 
بین جمهوری اسلامی ایران و سایر کشورها مبادله می شود،  در قراردادهای بین المللی که 

با سایر کشورها منعقد می کنند، به درستی بهره بگیرند. 
ازای  از کشورها در  این است که معمولا  به نظر می رسد  اهمیت  نکته دیگری که حائز 
شرکت های  برای  که  گرفته ایم  متقابلی  امتیازات  آنها  به  برق  واردات  یا  و  صادرات 
صادرکننده قابل استفاده است. به این ترتیب اگر برای مبادله برق ایران با یک کشور، 
احداث یک خط انتقال و یا پست برق ضروری باشد، این پروژه با حمایت کامل شبکه 

بانکی کشور به شرکت های ایرانی واگذار می شود. 
برق،  تسهیل صادرات  در  بسزایی  تاثیر  می تواند  تحریم ها  مدیریت  قطعا  میان  این  در 
تجهیزات و خدمات فنی و مهندسی داشته باشد. در همین راستا می توان زمینه ای را فراهم 
آورد که برای تسهیل تبادل پول بین ایران و کشورهای خارجی که خریدار برق از جمهوری 
اسلامی ایران هستند، پول برق را به شرکت های  ایرانی که در این کشورها فعال هستند، 

منتقل کنند. 
نکته دیگر قوانین و تعرفه های گمرکی است که به منظور اصلاح و بازنگری آنها جلسات 
متعدد و مستمری با سندیکای صنعت برق و سایر تشکل های مرتبط با حوزه برق داشته ایم، 
درخواست ها و پیشنهادات کتبی آنها را جمع بندی کرده و در نهایت پیشنهاداتی که می تواند 
راهگشا واقع شده و در توسعه فعالیت های این حوزه موثر است را به مسئولین و مراجع 
ذیربط که ممکن است شامل وزارت صنعت، معدن و تجارت، گمرک و یا حتی شبکه بانکی 
کشور باشد، منعکس کنیم. ما امیدواریم که دولت بتواند نقش موثری در این عرصه ایفا 

کرده و حتی الامکان موانع موجود در مقابل صادرکنندگان را از میان بردارد. 

بخش  از  که  کرده ایم  جزم  را  خود  عزم  نیرو  وزارت  در  ما  بگویم  باید  به طور خلاصه 
خصوصی در همه حوزه ها حمایت کنیم. البته باید این مساله را هم مد نظر قرار دهیم که 
یکی از موارد کلیدی که می تواند در توسعه صادرات نقش آفرین باشد، بحث کارآمدی و 
کارایی بنگاه های اقتصادی ما در حوزه تجارت خارجی است. به هر حال باید این مساله 
را بپذیریم که اقتصاد کشور ما تا امروز به نحوی مدیریت شده که تولیدکنندگانمان همواره 
چشم به مصرف داخلی داشته اند و تمام توجه خود را به بازارهای داخلی معطوف کرده اند. 
لذا با این پیشینه، طبیعتا تجربیات ما در عرصه بازارهای بین المللی، فراکشوری، منطقه ای 

و جهانی نیاز به تکمیل شدن دارند. 
با این رویکرد باید زمینه ای را فراهم کنیم که بخش خصوصی برای فرا گرفتن اصول 
تجارت جهانی و نحوه حضور در بازارهای بین المللی تحت آموزش قرار گیرد تا در کنار 
حمایت های دولتی، توانایی برقراری تعاملات سازنده را پیدا کند. این دو اصل در کنار هم 

می تواند زمینه ساز صادرات گسترده و البته پایدار باشد. 
 قرار بود که سیاست های دولت تا زمانی که تحریم ها رفع نشده، بر مبنای  

تداوم تحریم ها تدوین شود. آیا وزارت نیرو در تدوین سیاست های خود چنین 
رویکردی داشته است؟ 

بله کاملا؛ ما اساسا فرض را بر این گذاشته ایم که تحریم ها ادامه پیدا می کنند. لذا اگر مشکلی 
برای واردات تجهیزاتی مانند قطعات یدکی نیروگاه ها داشته باشیم، این پتانسیل را در 
کشور می بینیم که نسبت به ساخت آنها در داخل اقدام کنیم، هر چند که در حال حاضر هم 
بخش چشمگیری از تجهیزات نیروگاه ها، خطوط انتقال، پست ها و خطوط توزیع در داخل 
تولید می شود. ما توانسته ایم کلیه تجهیزاتی که در صنعت برق به آنها نیاز مبرم داشتیم و 
مشکلاتی برای واردات آنها وجود داشته، با کمک شرکت های دانش بنیان و دانشگاه ها به 

تولید داخل برسانیم. 
با اتکا به همین توان امروز می توانیم با اطمینان از خودکفایی ۱00 درصدی در ساخت 
تجهیزات شبکه های توزیع و خودکفایی ۹۵ درصدی در حوزه تجهیزات شبکه های انتقال 
سخن بگوییم. افزون بر اینکه در حال حاضر ایران جزو ۷ کشور سازنده نیروگاه در دنیا 
نیرو و  در وزارت  ما  فعالیت های  که  می کنم  تاکید  هم  باز  بنابراین  محسوب می شویم. 
صنعت برق بر اساس اصول اقتصاد مقاومتی تدوین شده تا بتوانیم کشور را حتی طی یک 

دوره بسیار طولانی و تحت فشار ابرقدرت ها سر پا نگه داریم. 

بایدزمینهایرافراهمکنیمکهبخش

خصوصیبرایفراگرفتناصولتجارت

جهانیونحوهحضوردربازارهایبین

المللیتحتآموزشقرارگیردتادرکنار

حمایتهایدولتی،تواناییبرقراری

تعاملاتسازندهراپیداکند.ایندواصل

درکنارهممیتواندزمینهسازصادرات

گستردهوالبتهپایدارباشد
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 با توجه به اینکه توسعه صادرات خدمات فنی و 
مهندسی به عنوان یکی از راهکارهای خروج از رکود 

در نظر گرفته شده، در حال حاضر قوای مجریه و 
مقننه چه سیاست هایی را برای تسهیل صادرات در 

نظر گرفته اند؟  
تفکر ما در مجلس شــورای اســلامی این است که توسعه 
صادرات تنها راه پیش روی کشــور برای توسعه اشتغال و 
رونق اقتصادی اســت. به خصوص در شــرایطی که کشور 
دچار کمبود و خشکسالی مالی است، قطعا صادرات کمک 
خوبی خواهد بود. بر همین اســاس مجلس همواره تلاش 
کرده که به صورت کارآمد در بحث صادرات خدمات فنی و 
مهندسی و کالا و خدمات ورود پیدا کند. موضوع صادرات 
و به خصــوص صادرات برق چندین بار در سیاســت های 
اقتصاد مقاومتی تکرار شــده اســت. بر همین اســاس هم 
لایحه خروج غیر تورمی از رکود که توســط دولت تدوین 
و به مجلس تقدیم شده است بر روی بحث صادرات تاکید 
روشنی داشته اســت. به همین منظور ما هم در مجلس در 
نظر داریم وقتی این لایحه در صحن و یا در کمیســیون ها 
مطرح می شود، حتما به شــکل جدی روی بحث صادرات 

برق و کالا و خدمات این صنعت کار کنیم. 
در همین راستا فراکسیون توسعه صادرات غیرنفتی که من 
مسئولیت آن را عهده دار شده ام، جلسات متعددی داشته و 
به نتایج خوبی دست یافته است. به عنوان مثال چندی پیش 
با معاون اول رییس جمهور مسئولین دولتی، صادرکنندگان 

نمونه و نمایندگان بخش خصوصی جلسه بسیار ثمربخشی 
داشــتیم که در نهایت به صدور بخشنامه ای از سوی معاون 
اول رییس جمهور منجر شــد که بر اســاس آن مقرر شــد 
شــوراهای عالی صادرات و شوراهای اســتانی صادرات  
دوباره آغاز به کار کنند. این شــوراها پیش تر تعطیل شده 
بودند و با جلســه ای که ما با آقای دکتر جهانگیری داشتیم، 

جرقه ای زده شد که دوباره این شوراها راه اندازی شود. 
با آغاز به کار دوباره شــورای عالی صادرات زمینه مناسبی 
برای شناســایی موانع صادراتی فراهم می شود و این شورا 
می توانــد برای ایجــاد انگیــزه لازم در بخش خصوصی، 
مشــوق های صادراتی لازم را تدویــن و تصویب کند. به 
علاوه این شورا قادر اســت در سطح عالی کشور احکامی 
را صادر کند که زمینه ســاز توســعه صادرات خواهد بود. 
شوراهای استانی هم متاسفانه کمرنگ و به بیان بهتر تعطیل 
شــده بودند و امیدواریم که با این بخشــنامه، مجددا به این 

سمت احیای این شوراها برویم. 
دوبــاره تاکید می کنم که ما هــم در قانون برنامــه و هم در 
ســایر قوانین موجود تاکیــد ویژه ای بر بحــث صادرات 
غیرنفتی داشته ایم و امیدواریم که در لایحه خروج از رکود 
هــم بتوانیم این موضوع را به شــکل جدی تری دنبال و در 
کنار آن صادرات را به خصــوص واردات مواد خام و اولیه 
را محدود کرده و در مقابل مشــوق هایی بــرای صادرات 

محصولات نهایی و فرآورده ها ایجاد کنیم. 
باور ما این اســت که در صنعت نفت باید به ســمت تولید 

فراکسیونیبرایتوسعهصادراتغیرنفتی

اگر چه سال ها و شاید دهه هاست که توسعه صادرات غیرنفتی به عنوان یک شعار الزام آور در جلسات و نشست ها و گردهمایی های مختلف توسط 
مسئولین دولتی، نمایندگان مجلس و حتی صاحبان بخش خصوصی مطرح می شود اما واقعیت این است که تنها چند سال است که صادرات غیرنفتی 

ایران از مرز تولیداتی مانند پسته، فرش، گاها محصولات پتروشیمی و اقلام انگشت شمار دیگری پا را فراتر گذاشته است. 
عمر صادرات خدمات فنی و مهندسی به عنوان یکی از ارکان های اصلی صادرات غیرنفتی در کشور ما کمی بیشتر از ده سال است و رقم آن در مقابل 
صادرات مواد خامی مانند نفت و گاز آنقدر اندک است که گاهی قابل چشم پوشی به نظر می رسد. اما به هر حال قطعا پیگیری جدی مجلس و دولت 

برای توسعه صادرات این حوزه کاملا امیدوار کننده است.
دکتر حســین امیری خامکانی، رییس کمیته برق کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی که مدتی اســت در راس فراکسیون توسعه صادرات 

غیرنفتی مجلس نیز قرار گرفته، از سیاستگذاری های مجلس برای تسهیل صادرات و رفع موانع این حوزه سخن می گوید. 
وی در این گفتگو بیش از هر چیز به سیاستگذاری های دولت، مشارکت بخش خصوصی و ایجاد هماهنگی های هدفمند میان این دو بخش با مجلس 

تاکید می کند و اذعان می دارد که مجلس برای دنبال کردن سیاست های تسهیل کننده صادرات آمادگی کامل دارد. 
در ادامه مشروح این گفتگو را می خوانید: 

گفتگو با دکتر حسین امیری خامکانی؛ رییس کمیته برق کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی
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فرآورده و ایجاد ازش افزوده حرکت کنیم و به همین دلیل 
در همه قوانین و سیاســت های کلان مملکت تا حد امکان 
جلــوی خام فروشــی را بگیریــم و به جــای آن صادرات 
فرآورده داشته باشــیم. محور سیاست های صادراتی ما در 
حوزه انرژی باید صدور فرآورده های نفتی و برقی باشــد. 
با همین رویکرد باید صادرات گاز را که در واقع نوعی خام 
فروشی محسوب می شــود، با احداث نیروگاه  و تبدیل گاز 
را در قالب نیروگاه های ســیکل ترکیبی به برق، به حداقل 
برســانیم و به جای صدور گاز، برق را صــادر کنیم. قطعا 
این کار ارزش افزوده بســیار بیشتری برای کشور به دنبال 

خواهد داشت. 

 چه ظرفیت های قانونی برای توسعه صادرات در 
قوانین بودجه و یا قانون توسعه وجود دارد؟

موضوع صادرات در احکام بودجه ســال جاری و همچنین 

در قانون برنامه توســعه پنجم، به عنون یک مساله کلیدی 
در نظر گرفته شده است. ما تلاش کردیم زمینه های قانونی 
لازم را بــرای دولــت فراهم کنیم تــا بتواند ایــن امر را به 
صورت جدی دنبال کرده و برق صــادر کند. به علاوه این 
آمادگی در مجلــس وجود دارد که همکاری های لازم برای 
توســعه صادرات برق با دولت انجام شــود. ما حتی در بند 
"ه" تبصره یازده و بند "ق" تبصــره ۲ باز بر بحث صادرات 
برق تاکید کرده ایم. در این احکام آمده اســت که اگر بخش 
خصوصی در راســتای کاهش تلفات اقدام کرد، می تواند 

برق صرفه جویی شده را صادر کند. 
در بند "ق" تبصره دو هم این تمهیدات دیده شــده و این امر 
به خوبی نشــان می دهد که ما در مجلس تــلاش کرده ایم 
انگیزه و زمینــه لازم را برای دولت ایجاد کنیم تا صادرات 
برق و خدمات فنی و مهندسی را تسهیل کند. به علاوه این 
آمادگی را داریم که هم در برنامه ششم توسعه و هم در قانون 
بودجه سال ۹۴ مشــوق های صادراتی و کاهش صادرات 

مواد اولیه و خام فروشی را به شکل جدی دنبال کنیم. 

 چشم انداز صادرات را با توجه به عملکرد دولت 
چطور می بینید؟

به هر حال با فعالیت های دولت یازدهم آرامشی بر اقتصاد 
کشــور حاکم شــده و این روزها انگیزه و امید بیشتری در 
تولیدکنندگان و شــرکت های دولتی ایجاد شــده است. ما 
توانمندی بســیار گســترده ای در بخش خصوصی و البته 
کارشناسان دولتی سراغ داریم که می تواند زمینه ساز توسعه 
اقتصادی کشور باشد. اما به هر حال باید این مساله را هم مد 
نظر قرار دهیم که امروزه مشــکل اساسی ما در بخش تولید 
صادراتی و مصرف داخل، مشکلات مالی است که متاسفانه 
بخش قابل توجهی از آنها ناشی از بدهی های معوق دولت 

به بخش تولید است. 
در لایحه خروج از رکود دولــت راهکارهایی برای جبران 
ایــن کمبود منابع مالی پیش بینی کرده که به نظر می رســد 
کاملا کارساز واقع خواهند شــد. به عنوان مثال اوراقی را 
پیش بینی کرده که شرکت هایی که از دولت طلب دارند از 
این اوراق اســتفاده کنند و بدهی هایشان را به شرکت های 

دولتی مثل اداره مالیات و تسهیلات بانکی بپردازند. اگر ما 
بتوانیم در مجلس به این لایحه شاخ و برگ داده و تضامین 
اجرایــی آن را افزایش دهیم، بخشــی از مشــکلات مالی 

بخش خصوصی و تولیدکنندگان حل خواهد شد. 
اگر این کار انجام شــود، قطعــا اقتصاد به ویــژه در حوزه 
بخش خصوصــی رونق خواهــد گرفت. در حــال حاضر 
برخــی از بنگاه های اقتصادی به دلیــل بدهی های بانکی و 
یا مالیاتی ممنوع الخروج شــده اند، آن هم در شــرایطی که 
همین مدیران از دولت مطالبات قابل توجهی دارند. قطعا 
اگر این مساله حل شود، بسیاری از شرکت های خصوصی 
دوباره به شــرایط رونق بازمی گردند و حتــی زمینه برای 
ایجاد شــرکت های خصوصی جدیدی کــه قطعا می توانند 
به توسعه اقتصادی و توســعه صادرات کشور کمک کنند، 

فراهم می شود. 

 از نظر شما سندیکا چطور می تواند در کنار مجلس 
و دولت قرار گیرد به نحوی که به تسهیل روند توسعه 

صادرات کمک کند؟
سندیکا تا امروزه مشــارکت بســیار موثری با کمیسیون 
انرژی مجلس شــورای اسلامی داشــته است. ما جلسات 
مشترک بســیاری با سندیکا داشــته ایم. به عنوان مثال در 
تدویــن بند ۱۹ قانون بودجه پارســال که در بودجه ســال 
۹۳ هم در قالب تبصره ۱۱ تکرار شــد، از مشاوره و کمک 
قابل توجه سندیکا استفاده کردیم و این تشکل پیشنهادات 
بســیار خوبی روی مصوبات مجلس در حوزه صنعت برق 
داشته اســت. با توجه به اینکه سندیکا و شرکت های عضو 
آن خط مقدم تولید را تشــکل داده و مشکلات را به خوبی 
درک می کننــد، ارتباط ما با این تشــکل قطعا می تواند در 
تدوین قوانین کاملا کارساز و راهگشا واقع شود، همانطور 
که تا امروز هم اینگونه بوده است. لذا ما در کنار سندیکای 
برق باید با سایر تشــکل های فعال صنعت برق هم ارتباط 

موثرتری برقرار کنیم. 
البته ذکر این نکته را ضروری مــی دانم که اگر چه در طول 
سال های گذشــته مجلس از ســندیکا کمک فکری خوبی 
گرفته ایم اما احســاس می کنم که ظرف دو سه سال گذشته 
ارتباط سندیکا با مجلس تا اندازه ای کمرنگ شده بود. لذا 
پیشــنهاد می کنیم که ســندیکا دوباره مانند گذشته ارتباط 
هدفمندتر و موثرتری با مجلس شورای اسلامی و به ویژه 
کمیســیون انرژی برقرار کند و دوباره مثل گذشته فعالانه 
در کنار ما قرار گیرد تا بخــش خصوصی، دولت و مجلس 

در کنار هم زمینه توسعه اقتصادی کشور را فراهم کنند. 

باتوجهبهاینکهسندیکاوشرکتهایعضوآن

خطمقدمتولیدراتشکیلدادهومشکلات

رابهخوبیدرکمیکنند،ارتباطمابااین

تشکلقطعامیتوانددرتدوینقوانینکاملا

کارسازوراهگشاواقعشود،همانطورکهتا

امروزهماینگونهبودهاست
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انعقاد پیمان 
دوجانبه پولی؛ 
کوتاه ترین راه
 تا تسهیل صادرات

10

این روزها که کاهش قیمت نفت به کابوس کشورهای نفتی 
تبدیل شده و خواب دراز آنها را بر نازبالش این طلای سیاه 
آشفته کرده است، گســترش صادرات غیرنفتی، تبدیل به 
مهم ترین و اصلی ترین شعار آنها شــده است. هر چند از 
شــعار تا عمل فاصله آنقدر طولانی اســت که رسیدن به 

مقصد اندکی دور و دشوار به نظر می رسد. 
ایــران هم این روزها نــه تنها از جرگــه اقتصادهای تک 
محصولی وابسته به نفت مستثنی نیست بلکه فشار ناشی از 
تحریم های بین المللی و رکود حاکم بر اقتصاد داخلی اش، 
قطعا وضعیت بسیار دشــوارتری نسبت به سایر کشورها 
برایش ایجاد کرده است. شاید به همین دلیل سیاست های 
کلی اقتصاد مقاومتی و لایحه خــروج غیرتورمی از رکود 
هر دو با محوریت توسعه صادرات غیرنفتی ابلاغ شدند و 
امید می رود که این دو قانون زمینه را برای کاهش وابستگی 

اقتصاد کشور به نفت فراهم کند. 
تجهیزات و خدمات فنی و مهندســی صنعت آب و برق 
جزو صنایع موفق در زمینه صــادرات بوده اند که به گفته 
رییس دفتر رییــس جمهوری، 92 درصــد از صادرات 
شش ماهه ابتدای سال 93 را به خود اختصاص داده است. 
همین تجربه موفق بهانه ای برای گفتگویی با مهندس بهرام 
نظام الملکی، مدیر کل دفتر توسعه صادرات وزارت نیرو 

بود. 
وی در این گفتگو ضمن تاکید بــر توانمندی های صنعت 
آب و برق در حوزه صادرات بر لزوم ایجاد تحول در نظام 
بانکی و انعقاد پیمان های پولی دو جانبه با کشورهای هدف 
تاکید کرد. آنچه در پی می آید حاصل گفتگوی ما با مهندس 

نظام الملکی است:

گفتگو با مهندس بهرام نظام الملکی؛ مدیر کل دفتر توسعه صادرات وزارت نیرو
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 در حال حاضر وضعیت صادرات خدمات فنی و 
مهندسی صنعت برق  چگونه است؟  

وزارت نیــرو در حــال حاضــر در کشــورهای اتیوپــی، 
آذربایجــان، ارمنســتان، ازبکســتان، آفریقــای جنوبی، 
افغانســتان، الجزایــر، امــارات متحده عربی، پاکســتان، 
تاجیکســتان، ترکمنستان، ســریلانکا، ســوریه، سودان، 
عراق، عمان و کنیا پروژه هایی را در دست اجرا دارد. تعداد 
پروژه هایی که الان در دست اجرا است، حدود ۹0 پروژه با 

اعتباری بالغ بر ۴ میلیارد و ۳۵۷ میلیون دلار بوده است. 
اگر بخواهم راجع به شرایط حال توضیح دهم باید بیش از هر 
چیز بر این مساله تاکید کنم که متاسفانه به علت تحریم های 
ظالمانه غرب علیه ملت ایران و مشــکلات بانکی که برای 
پیمانکاران پیش آمده، شرکت های ما نتوانسته اند در بازارها 
و مناقصــات بین المللــی در یک شــرایط عادلانه حضور 
یابند. ولی علیرغم این شــرایط ناعادلانه ای که بیش از هر 
چیز ناشــی از اعمال تحریم های ظالمانه است، شرکت های 
توانمند ایرانی در حوزه آب و برق در کشورهای مختلف در 

مناقصات شرکت می کنند و برنده می شوند.
با یک بررسی ســاده به این نتیجه خواهید رسید که عملکرد 
شــرکت های ایرانی در کشــورهای دیگر بسیار موفق بوده 
است. این شــرکت ها در طول سال های اخیر موفق شده اند، 
پروژه هایــی که عهده دار اجرای آنهــا بوده اند را به خوبی به 
اتمام رسانده اند و همین امر باعث شده که کشورهای مذکور 
مجددا از شرکت های ایرانی که در حوزه آب و برق فعالیت 
دارند، دعوت کنند که در مناقصات جدید آنها شرکت کنند. 

  رقم 4 میلیارد و 375 میلیون دلاری که به آن اشاره 
کردید، مربوط به چه پروژه هایی است؟ 

این رقــم مربوط به پروژه هــای در حال اجرایی اســت که 
قرارداد آنها در طول ســال های گذشته منعقد شده است. ما 
در طول سال گذشته تا کنون جهشــی در پروژه های کشور 

عراق داشــتیم. به طوری که در حال حاضر چیزی در حدود 
۳۶ پروژه توسط شرکت های ایرانی در حوزه آب و برق در 
کشــور عراق در حال اجرا اســت. البته باید به این نکته هم 
اشــاره کنم که آماری که من به آنها اســتناد می کنم، آماری 
است که در بانک اطلاعاتی وزارت نیرو موجود است، گاه 
ممکن است شــرکت های ایرانی بر اساس تبحر و تخصصی 
که در زمینه صادرات دارند، به صورت مستقیم در مناقصات 
شرکت کنند که طبیعتا آمار مربوط به این دست از شرکت ها 
در بانک های اطلاعاتی ما ثبت نمی شــود. بنابراین به طور 
قطع می توان گفت که تعداد پروژه هــا در حوزه آب و برق 
بیش از رقمی اســت کــه در بانک اطلاعاتی ما ثبت شــده 

است.

 طبق آمارهای موجود بیش از 90 درصد صادرات 
خدمات فنی و مهندسی در سال 93، مربوط به صنعت 

آب و برق بوده است. آیا این اظهار نظر را تایید 
می کنید؟ 

بله؛ صــادرات خدمات فنی و مهندســی صنعت آب و برق 
امســال ۹۲ درصد از کل صادرات این حوزه را در برگرفته 
اســت. بر اساس آماری که سازمان توســعه تجارت اعلام 
کرده، ظرف ۶ ماه اول امسال، ۹۲ درصد پروژه هایی که در 
حوزه صدور خدمات فنی و مهندسی صورت گرفته، مربوط 
به صنایع آب و برق بوده اســت. البته پیش از آنکه به دنبال 
اعلام رقم مشخصی در خصوص میزان صدور خدمات فنی 
و مهندســی باشیم، باید این مســاله را مد نظر قرار دهیم که 
عمدتا این پروژه ها، بســیار بزرگ و زمانبــر بوده و اجرای 
آنها بیش از ۲ سال زمان می برد. بر همین اساس باید بگویم 
که ظرف دو یا ســه سال گذشــته تا کنون بالغ بر ۶0 درصد 
صادرات خدمات فنی و مهندســی، مربوط به صنعت آب و 

برق بوده است.

 در طول مدت زمانی که از فعالیت دولت یازدهم 
می گذرد و تحولاتی که در زمینه سیاست خارجی 

دولت رخ داده، آیا تفاوتی در روند توسعه صادرات 
خدمات فنی و مهندسی هم ایجاد شده است؟ 

عمده مشکلاتی که در برابر صدور خدمات فنی و مهندسی 
مانع تراشی می کنند، بانکی است. به همین دلیل شرکت های 
صادرکننده خدمــات فنی و مهندســی در حوزه هایی مانند 
صدور ضمانت نامه های بانکی، دریافت تســهیلات ارزان 
قیمت و اســتفاده از وام های کم بهره  با مشکلات عدیده ای 
مواجه می شوند. بنابراین باید تاکید کنم که عمده مشکلات 
موجود که توســعه صادرات خدمات فنی و مهندسی را در 
همــه زمینه ها از جمله صنعت آب و بــرق با موانعی مواجه 

می کند از همین جنس است.
حل این مشکلات که ریشــه در سیستم بانکی کشور دارد، 
نیازمند یک عزم جدی در این سیستم است تا از این طریق 
بتوانند کاســتی های موجود را از بین ببرند. در حال حاضر 
کشورهای رقیب ما، به پیمانکارانشان تسهیلاتی پرداخت 
می کنند که سود آنها لایبور به اضافه یک یا دو درصد است. 
کشــوری مثل ترکیه که هم مرز و رقیب ما در حوزه صدور 
خدمات به کشورهای منطقه است، تسهیلاتی با سود ۴ تا ۵ 

علیرغمهمهمسائلموجودبازهماصلیترین

مشکلصادرکنندگان،سیستمبانکیکشور

است.اینکهبانکبتواندتسهیلاتارزان

قیمتدراختیارصادرکنندگانبگذارداولین

ومهمترینگامبرایتوسعهصادراتکشور

است

پرونده اول: صادرات صنعت برق ایران 



12

درصد به پیمانکارانش می دهد. 
در مقابل وقتی در کشــور ما پیمانــکاران و تولیدکنندگان 
تجهیــزات ناگزیرند تســهیلات بانکی با ســود بالای ۲۵ 
درصد بگیرند، چطور انتظار داریم که در شــرایطی برابر با 
پیمانکاران کره ای، ترکیه ای و یا چینی رقابت کند. بنابراین 
مهم ترین چالش حوزه صادرات این است که سیستم بانکی 
ما هنوز نتوانسته به عنوان یک اهرم در کنار صادرکنندگان 
قرار گیرد و بر این حل این مســاله، مــا نیازمند ایجاد یک 

تحول جدی در سیستم بانکی کشور هستیم. 
واقعیت این است که ما گرفتار یک بوروکراسی طولانی و 
پردردسر برای اعطای تسهیلات بانکی به پروژه های برون 
مرزی هستیم. متاســفانه این بوروکراســی در بسیاری از 
موارد به از بین رفتن فرصت های موجود برای شرکت های 
ایرانی منجر می شود. البته وزارت نیرو ظرف دو سال گذشته 

پیشنهادات و نظرات تشکل ها و شرکت های صادرکننده را 
در جلســات مختلف جمع بندی کرده و نتایج آن را به مرور 
زمان به مسئولین مربوطه ارجاع داده است. به نظر می رسد 
با توجه به قابلیت و توانمندی که در حوزه شرکت های آب 
و برق بوده، وزیر نیرو از ســوی هیات دولت به عنوان یکی 
از اعضای شورای عالی صادرات انتخاب شد. به این ترتیب 
تقریبا از ســومین ماه ســال ۹۳ آقای مهندس چیت چیان 
فعالانه در این شورا حضور یافتند و پیشنهادات شرکت ها 

را ما توانستیم از طریق ایشان به دولت اعلام کنیم. 

 به نظر می رسد که صادرات خدمات فنی و مهندسی 
علاوه بر مشکلات بانکی، با موانع مالیاتی و گمرکی 
هم مواجهند. آیا گامی برای رفع این موانع برداشته 

شده است؟ 
طبق قانون برنامه پنجم توســعه، هر واحد صادرکننده باید 
پنجره واحد تجاری تشکیل دهد که متاسفانه این کار انجام 
نشــده است. متولی تشــکیل این پنجره واحد تجاری برای 
صادرکنندگان، وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. ما 
این موضوع را به صورت جدی پیگیری کرده ایم و مکاتبات 

گسترده ای با این وزارتخانه داشته ایم. 
در صورت اجرایی شدن این برنامه هر شرکت صادرکننده ای 
می تواند به راحتی و در کمتریــن زمان ممکن کار خود را با 
گمرک و همه ارگان های مرتبط با صادرات که در این عرصه 
اثرگذار هستند، انجام دهد. این طرح، تجربه بسیار موفقی در 
کشور مالزی داشته است. نحوه کار به این صورت است که 
صادرکننده با مراجعه به یک ارگان خاص می تواند همه کار 
خود را در رابطه با همه سازمان های مرتبط با حوزه صادرات 
انجام دهد. امیدواریم که با برخورد جدی وزارت صنعت و 
معدن راه اندازی پنجره واحــد تجاری برای صادرکنندگان 

طی یک سال باقیمانده از برنامه پنجم عملیاتی شود. 

 تا اجرایی شدن این طرح، وزارت نیرو چه اقدامی 
برای تسهیل صادرات حوزه آب و برق انجام داده 

است؟

کاری کــه مــا انجــام داده ایم این بــوده که با مشــارکت و 
همفکری شرکت ها پیشــنهاداتی را گردآوری و جمع بندی 
کرده و به دولت ارجاع داده ایم تا از این طریق تســهیلاتی 
برای صادرکنندگان فراهم شــود. به علاوه در لایحه ای که 
دولت با عنوان خروج غیرتورمــی از رکود تدوین کرده هم 
توجه جدی به مساله صادرات شده که امیدواریم با تصویب 
آن در مجلس شورای اسلامی تســهیلات لازم در اختیار 

صادرکنندگان قرار گیرد. 
با وجود این من بر این باورم که علیرغم همه مسائل موجود 
باز هم اصلی ترین مشــکل صادرکنندگان در سیستم بانکی 
کشور اســت. اینکه بانک بتواند تسهیلات ارزان قیمت در 
اختیــار صادرکنندگان بگذارد اولیــن و مهم ترین گام برای 
توسعه صادرات کشــور است. کاهش بیش از ۳0 درصدی 
قیمت جهانی نفت و در کنــار آن جلوگیری از فروش نفت 
ایران در بسیاری از کشورهای دنیا بیش از پیش این مساله 
را برای ما روشن می کند که توسعه صادرات غیرنفتی یکی 
از الزامات اساســی اقتصاد کشور ما اســت. لذا باید از این 
فرصت به درستی بهره برداری کنیم به نحوی که صادرات به 

جایگاه واقعی خود در اقتصاد کشور دست یابد. 
در ۲۴ بندی که در قالب سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 
عنوان شــده، تقریبا ۱۳ بار صادرات قید شــده اســت. لذا 
سیستم اداری کشور باید بر مبنای صادرات بازتنظیم شود. 
متاسفانه در حال حاضر سیســتم اداری کشور ما بر مبنای 

واردات برنامه ریزی شده و این روند باید تغییر کند. 
دولت پیــش از هر اقدامــی باید تســهیلات لازم را برای 
صادرکنندگان فراهم کند و اصلی ترین اقدام در این راســتا 
اصلاح سیســتم بانکی کشــور به نفع صادرات است. اگر 
بخواهیم به اهداف پیش بینی شده در سند چشم انداز بیست 
ساله کشور دســت یافته و بر همان اســاس در افق ۱۴0۴ 
به قدرت اول منطقه تبدیل شــویم، باید زمینه ای را فراهم 
آوریم که بر اساس آن بانک های ما بتوانند همان تسهیلاتی 
را در اختیار صادرکنندگان بگذارنــد که بانک های چین و 

ترکیه و ... به صادرکنندگانشان می دهند.
مساله دیگری که باید فکری برای آن شود، ضمانت نامه های 
بانکی اســت. تضمین هایی که برای پوشــش ریسک های 
تجاری و سیاســی صادر می شــود و در همه کشورهای دنیا 
مرسوم اســت و عمدتا توسط یک تشکیلات دولتی مشابه 
با صندوق ضمانت صادرات پشــتیبانی می شود، در کشور 
ما وجود ندارد. موسساتی مانند موسسه »هرمس« در آلمان 
وجود دارد که وقتی پروژه را بیمه می کند، شرکت مورد نظر 
می تواند به استناد بیمه نامه مزبور از بانک وام بگیرد. در دنیا 
روال کار به این شکل است اما امروز بانک توسعه صادرات 
کــه اصلی ترین متولی بانکی صادرات در کشــور اســت و 
همچنین صندوق ضمانت توسعه صادرات که مسائل بیمه 
ای حوزه صادرات را پوشش می دهد به این دلیل که سرمایه 

در24بندیکهدرقالبسیاستهایکلی

اقتصادمقاومتیعنوانشده،تقریبا13بار

صادراتقیدشدهاست.لذاسیستماداری

کشوربایدبرمبنایصادراتبازتنظیمشود.

متاسفانهدرحالحاضرسیستماداریکشور

مابرمبنایوارداتبرنامهریزیشدهواین

روندبایدتغییرکند

پرونده اول: صادرات صنعت برق ایران 



13

کافی را در اختیار ندارند، نمی توانند ریسک های سیاسی و 
اقتصادی بازارهای هدف صادرکنندگان ما را پوشش دهند. 
پیشــنهاد ما این بود که سرمایه بانک توســعه صادرات به 
مبلغ ۱۵ میلیارد دلار و ســرمایه صندوق ضمانت توســعه 
صادرات هم بــه میزان ۵ میلیــارد دلار افزایــش یابد. به 
علاوه بیمه صنــدوق ضمانت باید برای همه صادرکنندگان 
اجباری شــود. در این صورت می توانیم امیدوار باشــیم که 
شرایط شرکت های صادرکننده ایرانی هم تا اندازه ای شبیه 
به رقبای خارجی شــده اســت. اگر این اتفاق رخ دهد قطعا 
تحول بزرگی در حوزه صادرات رخ خواهد داد و در کنار آن 
صادرکنندگان هم با اتــکا به بیمه صندوق ضمانت اطمینان 
خواهند داشــت کــه در صورت بــروز هر مشــکلی، تمام 

ریسک ها توسط صندوق ضمانت پوشش داده می شود.

 صادرکنندگان ما علاوه بر مسائل بانکی با تحریم ها و 
محدودیت های بین المللی هم مواجهند که هزینه های 
زیادی برای آن به بار می آورد. رقابت در این شرایط 

چطور امکان پذیر است؟ 
کاملا درست است. در حال حاضر این مشکل وجود دارد که 
شرکت های ایرانی در عراق در مناقصات بین المللی شرکت 
کرده اند و علیرغم شرایط ناجوانمردانه ناشی از تحریم های 
ظالمانه غرب است و با وجود پیمانکاران ترک، مالزیایی و 
چینی، در مناقصه برنده شده اســت، اما وقتی زمان کار فرا 
می رسد متوجه می شود که سیســتم بانکی به دلیل تحریم ها 
قفل اســت و شــرکت برای گشــایش ال ســی و واردات 

تجهیزات با موانع جدی مواجه می شود. 
اگر قادر به گشــایش ال سی بود قطعا بخش قابل توجهی از 
مشکل با اتکا به اعتبارات بانکی حل می شد، اما شرکت های 
ایرانی به دلیــل محدودیت های بین المللــی بانکی، نیاز به 
نقدینگی دارند. در این شــرایط تنها سیســتم بانکی کشور 
اســت که می تواند به پیمانــکاران و ســازندگان تجهیزات 
کمک کــرده و تســهیلات ارزان قیمتــی را در اختیار آنها 
بگذارد تا حداقل شرایط دشــوار بین المللی را تا اندازه ای 
برایشان تعدیل کند. اما متاسفانه ما چنین پشتوانه ای برای 

صادرکنندگانمان نداریم. 
شرایط نابرابر موجود در حقیقت ناشــی از عدم توانایی ما 
برای تامین مالی اســت. به علاوه بر اساس یکی از بندهای 
آیین نامه صدور خدمات فنی و مهندســی که در ســال ۸۹ 
به تصویب هیات وزیران رســیده،  صادرکننده ای که موفق 
به اخذ یک پروژه صادراتی شــود، می تواند ۲0 درصد مبلغ 
پروژه را تســهیلات برای تجهیز پــروژه دریافت کند. اما 

متاسفانه تا امروز این آیین نامه عملیاتی نشده است. 
گروهی راه حــل را در دریافت این تســهیلات از صندوق 
توســعه ملی می دانند، اما این صندوق هم در ازای نقدینگی 
که در اختیار بانک ها قرار می دهد، ســود مشخصی دریافت 

می کند که در نهایت در کنار ســود مصــوب بانک ها برای 
تسهیلاتشــان رقم بســیار بزرگی ایجاد می کند که قدرت 
رقابت را از صادرکنندگان ایرانی می گیرد. لذا باز هم تاکید 
می کنم کــه اگر بر ایــن باوریم که صادرات تنهــا راه رونق 
بخشــی و ایجاد تحول در اقتصاد کشور اســت و می تواند 
جایگزین صادرات نفت و خام فروشــی شود باید سیستم 

بانکی را به شکل جدی در حوزه صادرات فعال کنیم. 

 قطعا ایجاد تحول در سیستم بانکی امری زمانبر 

است و حل آن ممکن است سال ها به طول بیانجامد 
اما به نظر می رسد ما در مورد راه حل های کوتاه مدتی 
مانند جوایز صادراتی هم عملکرد درستی نداشته ایم. 

نظر شما در این مورد چیست؟ 
بله؛ متاسفانه تاخیر در پرداخت جوایز صادراتی هم به یکی 
از مشــکلات صادرکنندگان تبدیل شده اســت. به عنوان 
مثال به شرکت ها اعلام شــده که در صورت برنده شدن در 
مناقصات بین المللــی و اخذ پروژه هــای صادراتی ۵ تا ۶ 

درصد جایزه صادراتی دریافت می کند. شرکت ها با اتکا به 
همین امر، در مناقصه حضور یافته، قرارداد بســته و پروژه 
را به اتمام رسانده اســت اما هنوز هم از جایزه صادراتی اش 

خبری نیست. 
متاســفانه مسئولین امر این مســاله را در نظر نمی گیرند که 
شــرکت ها در ارزیابــی و تعیین قیمت خــود این ۵ درصد 
جایزه صادراتی را هم محاســبه می کننــد و ۵ درصد قیمت 
خود را پایین تر می دهند. اما می بینیم کــه جوایز صادراتی 
شرکت ها از ســال ۸۸ همچنان پرداخت نشــده باقی مانده 
است. با این روند نمی توانیم انتظار توسعه پایدار در حوزه 
صادرات داشــته باشــیم. به همین دلیل هم تاکید می کنم که 
سازمان توسعه تجارت و البته وزارت صنعت و معدن باید 
به شکل جدی به مســاله صادرات به ویژه در حوزه خدمات 

فنی و مهندسی بپردازد.

 دفتر توسعه صادرات وزارت نیرو گام هایی در 
راستای امضای پیمان های پولی دو جانبه برداشته 

است.  این پیمان ها با چه شرایطی منعقد می شود و چه 
امتیازاتی برای شرکت های ایرانی دارد؟ 

پیشنهاد ما به شــورای عالی صادرات این بود که با توجه به 
شرایط کنونی اقتصاد کشــور از پیمان های پولی دو جانبه 
به عنوان یک راهکار اســتفاده کنیم. پیمان پولی دو جانبه، 
قراردادی است که بین دو کشــور بر اساس اعضای محلی 
آنها بسته می شــود. مشــکلاتی که به دنبال تحریم ها برای 
صادرکنندگان ایرانی ایجاد شده است، بیش از هر جیز ناشی 
از این است که منشاء قراردادهای ما بر منبای دلار و یورو 
اســت. بنابراین هر کاری که انجام می دهیــم، به هر حال از 
دلار و یورو متاثر می شود و دولت آمریکا و اتحادیه اروپا به 

نحوی می تواند آن را کنترل کند. 
با وجود اینکه تا امروز بیش از ۵0 پیمان پولی در کشورهای 

امروزبانکتوسعهصادراتکهاصلیترین
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مختلف دنیا بسته شــده، بانک مرکزی کشور ما هنوز حتی 
یک پیمان پولی هم با هیچ کشــوری امضا نکرده اســت. ما 
تا امروز هیچ پیمان پولی نداشــته ایم. کشورهایی که حتی 

روابط نزدیکی با آمریکا دارند و یا به نوعی به این کشــور و 
یا کشورهای اروپایی وابسته هستند، مثل پاکستان و یا کره 
و ژاپن، با هم پیمان پولی دارند. اما ما که با محدودیت های 
ناشــی از تحریم ها مواجهیم و سیســتم بانکی کشورمان به 
خاطر مشکلات ارزی یورو و دلار  دچار مسائل عدیده ای 
شده، هنوز هم اقدامی برای امضای پیمان های پولی دوجانبه 

با کشورهای طرف قراردادمان نداشته ایم. 
قوانین بانک مرکزی ایالات متحده آمریکا که تحت تسلط 
نظام حاکم بر این کشور است و ناخواسته قوانین این کشور 
از جمله اعمــال تحریم ها حتی اگر یک جانبه توســط خود 
آمریکا وضع شــود، بر مبادلات مالی هــر بانکی که با دلار 
کار کند، حکمفرما خواهد شــد. یعنی هــر بانکی که با دلار 
در دنیــا معامله کند، قوانیــن بانک مرکــزی آمریکا بر آن 
حاکم اســت و مشــابه این روند برای یورو هم وجود دارد. 
حوزه تســلط بانک مرکزی آمریکا یا اروپا تا جایی اســت 
که مبــادلات بانکی به دلار یا یورو باشــد. به عبارت دیگر 
کشورهایی که توانسته اند مستقل از یورو و دلار عمل کنند، 
قراردادهایشان از قوانین و محدودیت هایی که تابع قوانین 

بانک مرکزی آمریکا و اروپا است جدا می شود. 
نکته قابل تامل در اینجا این است که علیرغم نیاز مبرم کشور 
در شــرایط تحریم های بانکی ناجوانمردانه و غیر انســانی 
غرب ما تا کنون با هیچ کشوری، پیمان پولی نداشته ایم. این 
در حالی اســت که بسیاری از کشورها و اقتصادهای مطرح 
دنیا، برای رهایی از تسلط دلار از سال های گذشته به چنین 
اقدامی روی آورده اند و تا کنــون ۵0 پیمان پولی دو جانبه 
بین کشورها منعقد شده اســت. چین و ژاپن، استرالیا و کره 

جنوبی، چین و هند، برزیل و آرژانتین، ژاپن و هند و ... 
به نظر می رســد با ابلاغ سیاســت های اقتصاد مقاومتی با 
هدف بهبود شاخص های مقاومت اقتصادی با رویکرد درون 

زا و برون گرا توجه بیشتری به این موضوع شود. مسئولین 
بانکی واقعا باید این را در دستور کار خود قرار دهند. ما این 
پیشــنهاد را به هیات دولت و معاون اول رییس جمهوری 

ارائه شده و کارگروهی هم در وزارت امور خارجه در همین 
راستا تشکیل شده است. البته به همین منظور جلساتی هم در 
وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار شده و امیدواریم که 

تصمیمات اتخاذ شده در این راستا به زودی اجرایی شود. 

 از نظر شما انعقاد این پیمان های پولی دو جانبه بین 
ایران و چه کشورهایی در حال حاضر می تواند در 

توسعه صادرات کارساز واقع شود؟ 
بر اساس بررسی های انجام شده و بر اساس تراز نیاز ارزی 
که در کشــور وجود دارد، ما می توانیم با انعقــاد قرارداد با 
یکسری از کشورها، ۵۵ درصد نیاز ارزی کشور را با همین 
پیمان هــا حل کنیم، بدون اینکه نیازی بــه خروج یورو و یا 

دلار از کشور داشته باشیم.     
در حال حاضر کشورهای مختلف به واسطه اهمیت تجارت 
فرامرزی در اقتصاد خود به منظور کاهش ریسک ناشی از 
نوســان های ارزی، ابزارهای متعددی برای پرداخت های 

خارجی خود بــه کار گرفته اند که پیمان پولــی یکی از آنها 
اســت و به عنوان ابــزار مکملی در تجــارت خارجی مورد 
اســتفاده قرار می گیرد. پیمان های پولــی جایگزین یورو و 
دلار نیستند چرا که کشــوری مانند کره جنوبی که به لحاظ 
سیاســی هم پیمان آمریکا محســوب می شــود، افزون بر 
اســتفاده از دلار و یــورو در تجارت خارجی خــود، از این 

پیمان های پولی هم بهره می برد. 
مطالعه های انجام شــده حاکی از آن اســت کــه دولت هند 
در ســال ۲0۱۳ مذاکراتی برای اســتفاده از این ابزار با ۲۳ 
کشور به منظور باثبات سازی نرخ برابری روپیه با ارزهای 
پرقدرت آغاز کرده اســت که نشــان از اهمیت روز افزون 
این پیمان های پولی برای تثبیت برابــری نرخ های ارز در 

سال های اخیر دارد. 
مطابق با تحلیل آماری انجام شده در مورد تجارت خارجی 
ایران در سال ۱۳۹۲ و بر اساس آمار گمرک برای تجارت 
غیرنفتی و آمار ســازمان ملل برای فروش نفت و میعانات 
گازی، کل صادرات کشــور در این ســال ۷۱ میلیارد دلار 
بوده اســت که از این مبلغ ۴۹ میلیارد دلار صرف واردات 
کالا شده اســت. واردات ایران از کشــورهای حوزه پولی 
یورو، حدود ۶ میلیارد دلار یعنــی ۱۳ درصد کل واردات 
بوده اســت و کل واردات ایران از ۸۷ کشوری که زیر ۵00 
میلیون دلار با ایران تجارت داشته اند، در مجموع ۴ میلیارد 

دلار یعنی ۹ درصد است. 
تنها ۱۶ کشور هستند که میزان واردات یا صادرات آنها به 
ایران بیش از ۵00 میلیون دلار اســت و چنانچه با هشــت 
کشور از جمله چین، هند، کره جنوبی، ترکیه، امارات متحده 
عربی، تایوان، پاکستان و روسیه پیمان پولی دو جانبه امضا 
شود، این امکان وجود خواهد داشت که بیش از ۵۵ درصد از 
واردات به صورت دو جانبه تسویه شود و نیازی به ارزهای 

واسط نباشد. 

 آیا پیشنهاد ارائه شده برای انعقاد پیمان های پولی از 
سوی هیات دولت پذیرفته شده است؟ 

بله؛ این پیشــنهاد در حال حاضر در وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در حال بررســی است و جلساتی در همین راستا 
برگزار شده و قرار است که انعقاد پیمان دو جانبه پولی با سه 
کشور روســیه، ترکیه و ترکمنستان به شکل جدی پیگیری 
شده و اقدامات لازم صورت پذیرد. این کشورها بر اساس 
تراز تجاری مراودات مالی و اقتصادی ایران با آنها ، انتخاب 
شــده اند. به علاوه از طریق این پیمان هــای پولی دو جانبه 
می توان برخی از مشــکلات مربوط بــه ضمانت نامه های 

بانکی را حل کند. 
از نظر من انعقاد پیمان پولی موضوعی است که باید جدی 
گرفته شــود. نباید این مساله را فراموش کنیم که بارها پس 
از انجام مذاکرات هسته ای، مسئولین آمریکایی و اتحادیه 
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اروپا، به این مساله اشاره کرده اند که تحریم ها اثرات سوئی 
بر اقتصاد ایران داشته و فشار مضاعفی را به آنها وارد کرده 
است، اما اگر بر اساس سیاست های اقتصاد مقاومتی حرکت 
کرده و صادرات را محور قرار دهیم، قطعا انعقاد پیمان های 
پولــی را در دســتور کار خود قرار می دهیــم و در قالب آن 
مشکلات مالی و بانکی بین المللی شرکت ها را تا اندازه ای 
حل خواهیم کرد. در نهایت تاثیر تحریم ها به حداقل خواهد 
رسید و کشورهای غربی را ناگزیر می کند که پای میز مذاکره 

بنشینند و شرایط ایران را بپذیرند. 
در این صورت ما می توانیم از توانمندی ها و پتانســیل های 
کشــور به درســتی اســتفاده کرده و آنها را ارتقا دهیم و در 
کنــار آن زمینه را برای حضور قوی تر شــرکت های ایرانی 
در بازارهای بین المللی فراهم کرده و ارز آوری بیشــتری 
برای کشــور داشته باشــیم و در نهایت با افزایش صادرات 
و توانمندسازی اقتصاد کشــور، زمینه را برای حل بنیادی 

مسائلی مانند اشتغال فراهم کنیم. 
 

 هدف گذاری دفتر توسعه صادرات وزارت نیرو 
برای آینده چیست؟ 

ما تلاش کردیم با برقراری ارتباط نزدیک با تشــکل های 
بخش خصوصی حوزه آب و برق و برگزاری جلسات مداوم 
بــا آنها، نظرات و پیشــنهادات آنها را بگیریــم و به مراجع 
مربوطه ارسال کرده و آنها را به صورت جدی پیگیری کنیم. 
مثلا تا پیش از این ارز ناشی از صادرات در سیستم بانکی با 
نرخ رقابتی مبادله می شد. ما پیشنهادی را تدوین و در هیات 
دولت مطــرح کردیم که پس از انجــام پیگیری های لازم، 

منجر به صدور بخشنامه ای شد که بر اساس آن پیمانکاران و 
صادرکنندگان می توانند ارز ناشی از صدور کالا و خدمات 

فنی و مهندسی، را با نرخ آزاد در بازار به فروش برسانند. 

 نقش سندیکای صنعت برق ایران را در تسهیل 
مسائل و مشکلات موجود در حوزه صادرات چطور 

ارزیابی می کنید؟ 
با توجــه به اینکــه ســندیکای صنعت بــرق و نیز ســایر 
تشکل های بخش خصوصی با تعداد زیادی از شرکت های 
فعــال در صنعت آب و برق در تعامل دائمی هســتند، بهتر 
اســت که به عنوان پل ارتباطی میــان وزارت نیرو و بخش 

خصوصی نقش بسیار فعال تری داشته باشند. 
انتظار ما این است که ســندیکا رابطه بسیار نزدیک تری را 
با شرکت ها داشته باشــد تا بتواند نظرات و پیشنهادات آن 
شــرکت ها را به ما منتقــل کند. به این علاوه بــا وجود این 
رابطه سندیکا می تواند زمینه ای را فراهم کند که شرکت های 
فعال در حوزه صادرات خدمات فنی و مهندسی و همچنین 
تجهیزات افزایش یابــد. در حال حاضــر نزدیک به ۵00 
شــرکت در ســندیکا عضو هســتند ولی از این میان تعداد 
بسیار کمی صادرکننده هستند. مشارکت سندیکا و وزارت 
نیرو باید به نحوی صورت پذیرد که شــرکت های بیشتری 
را برای حضــور در عرصه صادرات ترغیــب کند. با انجام 
برنامه ریزی های مناسب، ارائه آموزش ها و همچنین زمینه 
سازی منطقی باید تعداد بسیار بیشتری از شرکت های عضو 
سندیکا و ســایر تشــکل های بخش خصوصی را به سمت 
بازارهای صادراتی سوق دهیم که این امر هم به تامین منافع 
شرکت ها منجر می شــود و هم تامین منافع ملی را به دنبال 

دارد. 
توســعه صادرات علاوه بر اینکه برای کشــور ارز آوری، 
عزت، رونق اقتصادی و توســعه اشــتغال را به دنبال دارد، 
زمینه بسیار مساعدی برای توسعه شرکت ها نیز محسوب 
می شــود. چرا که بنگاه های اقتصادی هم بــرای راهیابی به 
بازارهای بین المللی ناگزیرند ســطح تکنولوژیکی و کیفی 
محصولات و خدمات خــود را ارتقا دهنــد و همین امر به 

پیشرفت آنها منجر خواهد شد. 

 و صحبت تکمیلی ... 
یکی از برنامه های ما این است که تعاملات و روابط خوبی 
که با سندیکای برق و سایر تشکل های فعال حوزه آب و برق 
داریم، را گسترش دهیم و از این طریق موانع و چالش های 
شرکت های صادرکننده حوزه آب و برق را شناسایی کرده و 
پیشنهادات آنها را به عنوان فعالین اقتصادی و صنعتی جمع 

بندی کرده و به مقامات مسئول منتقل کنیم. 
انتظار ما این است که شــرکت های حوزه آب و برق در این 
روزها که زمان تدوین برنامه ششــم توســعه است با ارائه 
پیشنهادات کاربردی و عملیاتی به ما کمک کنند. ارائه این 
پیشنهادات می تواند زمینه را برای حل مسائل و مشکلات 
موجود از طریق فرصت های قانونی برنامه ششــم توســعه 
فراهم آورد. در همین راســتا کارگروهی با حضور سندیکا 
و ســایر تشــکل ها ایجاد کرده ایــم تا بتوانیم پیشــنهادات 
این تشــکل ها را برای تدوین برنامه ششم توسعه از بخش 
خصوصی دریافت کنیم و زمینه ساز توسعه صادرات ظرف 

۵ سال آینده برای کشور باشیم. 
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یکی از نشست های تخصصی که در چهاردهمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت برق برگزار شــد پانل تخصصی"توسعه 
صــادرات خدمات فنی و مهندســی و تجهیــزات صنعت 
بــرق )چالش هــا و راهکارها(" بــود که با هــدف انعکاس 
توانمندی ها و بررسی مشــکلات صادراتی صنعت برق و 
ارائه راهکارهای پیشنهادی در روز دوم نمایشگاه با حضور 

صاحب نظران این حوزه برگزار شد.

مشــکلات بانکی، مناقصــات بیــن المللــی، فاینانس و 
ضمانتنامه ها و مســائل گمرک از جملــه محورهای مورد 
اشــاره در این نشســت بود و اعضــا این پانــل را مهندس 
محصولی، قائم مقــام وزیر نیرو در امور بین الملل، مهندس 
کلاهی، رئیس هیئت مدیره ســندیکای صنعت برق، دکتر 
امیــری خامکانــی، رئیس کمیتــه نیرو کمیســیون انرژی 
مجلس،مهندس پارسا عضو هیئت مدیره سندیکای صنعت 
برق، پورکاظمی معاون بانک توسعه صادرات و...تشکیل 

دادند.

اجرای 4.3 میلیارد دلار پروژه آب و برق در 20 
کشور دنیا توسط شرکت های ایرانی

چنین بود که درابتدای این نشست تخصصی قائم مقام وزیر 
نیرو در امور بین الملل با اشــاره به اینکه به ۴0 کشور جهان 
در حوزه صنعت آب و برق خدمات فنی و مهندســی صادر 
می کنیم، گفت: هم اکنون ۸۸ پروژه فنی و مهندسی صنعت 
آب و برق در بیش از ۲0 کشــور جهان توسط ۳0 شرکت 
ایرانی با اعتباری افزون بر چهار میلیارد و ۳۵۷ میلیون دلار 

در حال اجرا است.
اســماعیل محصولی با اشــاره به اینکه ایران به ۴0 کشــور 
جهان در حوزه صنعت آب و برق خدمات فنی و مهندســی 

صادر می کند گفت: ۸۸ پروژه فنی و مهندســی صنعت آب 
و برق در بیش از ۲0 کشور جهان توسط ۳0 شرکت ایرانی 
با اعتباری افزون بر چهار میلیــارد و ۳۵۷ میلیون دلار در 

حال اجراست.
وی افزود: حــدود دو میلیارد و ۵00 میلیــون دلار پروژه 
برون مــرزی در حــال مذاکــره و توافق بــرای تحویل به 
متخصصان ایرانی است، این در حالی است که یک میلیارد 

و ۶00 میلیــون دلار پروژه نیز به پایان رســیده و تحویل 
شده است.

محصولــی ادامــه داد: اغلب این فعالیت ها در کشــورهای 
اتیوپی، آذربایجان، ارمنستان، ازبکستان، سریلانکا، کنیا، 
عراق، عمان، کشورهای آمریکای لاتین، آفریقای جنوبی 
و ... بوده و شرکت های ما با تحریم ها و مشکلاتی همچون 

گشایش اعتبار و دیگر مسایل بانکی مواجه بوده اند.
وی افزود: در سال های ۹0 تا ۹۳ توسعه صادرات خدمات 
فنی و مهندسی را داشته ایم به گونه ای که در چهارماهه ابتدای 
سال جاری ســهم صادرات خدمات فنی و مهندسی صنعت 

آب و برق از کل صادرات به ۹۲.۵ درصد رسیده است.
محصولــی با بیــان اینکــه وزارت نیرو در بخش توســعه 
صادرات تلاش می کند موانع و چالش های موجود بر ســر 
راه شــرکت های تولیدی و صادرکننــده را از میان بردارد، 
افزود: وزارت نیــرو با تعامل خوبی که بــا مجلس دارد، با 
ارایه راهکارها و پیشــنهادهای ســازنده به مجلس و دولت 
درصدد است در زمینه صادرات، مشکلات توسعه خدمات 
فنی و مهندسی را رفع کند تا بتوان هرچه بیشتر صادرات را 

گسترش داد.
محصولــی اضافه کرد: یکی از مشــکلات موجــود تامین 

مالی پروژه ها از محل منابع صندوق توســعه ملی است که 
امیدواریــم با اصلاحیه هــا و حمایت هــای به موقع دولت، 
بتوانیم به شــرکت هایی کــه در مناقصه ها برنده می شــوند، 

کمک کنیم تا بتوانند پروژه های خود را عملیاتی کنند.
وی افــزود: انتظار این اســت کــه رایزن هــای تجاری و 
اقتصادی با حضور در این کشــورها، اطلاعات مناسبی را 
از طریق سندیکاها به شرکت ها منتقل کنند تا این شرکت ها 

بتوانند حضور فعال تری را در بیرون مرزها داشته باشند.
به مشکلات صادرکنندگان واقفیم

حسین امیری خامکامی،رییس فراکسیون توسعه صادرات 
غیرنفتــی مجلس دیگر ســخنران این نشســت بــود که با 
اشاره به مســایل صادراتی گفت: در مجلس هم به صادارت 
و هم بخــش خصوصی اهمیت داده شــده اســت و به اکثر 

مشکلاتشان هم واقف هستیم.
این نماینده مجلس ســپس ادامه داد: ما معتقدیم که موتور 
محرکه اقتصاد کشور باید بخش خصوصی باشد و سیاست ها 
هم دراین راستاســت کــه بتــوان از توانمندی های بخش 

خصوصی استفاده کرد.
به گفته وی هم کمیســیون انرژی مجلس و هم کلیه مجلس 
بر این امر واقف اســت که این توانمندی ها باید در اقتصاد 
دنیا اثر خود را داشته باشدو اگر بخواهیم در اقتصاد مقاومتی 
فعال شــویم باید به یکی از محورهــای اصلی آن که بحث 

صادرات است دقت بیشتری داشته باشیم.
خامکامی ســپس ادامه داد: صادرات در شرایطی که دولت 
و کشور با خشکســالی مالی و کمبود اعتبارات مواجه است 
راه نجات کشور از رکود است و باید تلاش کنیم با تسهیل 
فضای صادراتی و روانسازی قوانین بتوانیم صادرات کالاو 

درنشستموانعوچالشهایبانکی
درحوزهیصادراتبررسیشد:

توانمندیهــــــــــا
ومشکلاتصادراتی
صـنعتبـــــــــرق
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خدمات را در راستای تقویت توسعه کشور و اشتغالزایی و 
هم رهایی از وابستگی به نفت ادامه دهیم.

عضو کمیســیون انرژی مجلس ســپس با تاکیــد براین که 
ما معتقدیم توســعه صــادرات غیر نفتــی و خدمات فنی و 
مهندسی به خصوص در زیر مجموعه برق و نیرو بسیار مهم 
اســت به اقدامات مجلس در حمایت از این صنعت اشاره 
کرد و توضیــح داد: طرح حمایت از صنعت برق در مجلس 

تصویب شــده اســت و این طرح پس از بیش از هشت ماه 
تبادل نظر با بخش خصوصی به ثمر رسید.

 رییــس کمیته نیروی مجلس خاطرنشــان کــرد: در زمان 
تصویب بودجه هم به این مسئله توجه می شود ومن به عنوان 
رییس کمیته نیرو تلاش دارم تــا نظرات بخش خصوصی 
و ســندیکای صنعت برق راداشــته باشــم که اگر در دولت 
نتوانستند نظراتشان را اعمال کنند در مجلس ما آن ها را به 
صورت پیشنهاد مطرح کنیم. بنابراین در کل ما در مجلس 
و در کمیسیون انرژی به توانمندی های بخش خصوصی در 
توسعه صادرات کالا و خدمات والبته توانایی های صنعت 
برق واقف هستیم و درتلاشــیم تا راه را حداقل در مجلس 

باز کنیم.
خامکامی بــا بیان این که مطمئنیم صــادرات موجب تولید 
رقابتی خواهد شد خاطر نشــان کرد:تولید رقابتی می تواند 
هم کشــور را در اقتصاد دنیا درخشــان کند و هم در داخل 

اشتغال و توسعه ثابت ایجاد کند.
وی ادامه داد: ما در کمیســیون صــادرات غیر نفتی تلاش 
داریــم تا در راســتای جدایی بودجه واداره کشــور از نفت 
به ســمت توســعه کالاهای غیرنفتی برویم چون توسعه و 
اشتغال زایی و درآمدهای مالیاتی کشور همه از آن جاست 

و در واقع در آمدهای دولت را افزایش خواهد داد. بنابراین 
تلاش ما این اســت که بتوانیم مشکلات صادر کنندگان را 
برطرف کنیم و در این راســتا جلســات متعددی داشته ایم 
و تلاش کــرده ایم پل ارتباطی بین دولــت و فعالان حوزه 
صادراتی باشیم و مشکلات مالی صادر کنندگان را بتوانیم 

حل کنیم تا کارشان را پیش ببرند.
وی با اشاره به مشــکلات توسعه صادارت که در سه بخش 

گردش مالــی و نقدینگی، بخش حمایت هــا و بحث ورود 
به بازارهای هدف اســت توضیح داد که با افزایش سرمایه 
صندوق یا مشوق های مالی،تشکیل شورای عالی صادرات 
و شــوراهای اســتانی و کمک وزارت خارجه می توان این 
مشــکلات را حل کرد و رایزنی های گسترده ای دراین باره 

صورت گرفته است.

صنعت برق صنعت بالغی است
سخنران قســمت دیگر این نشست علیرضا کلاهی رییس 
هیئــت مدیره ســندیکای صنعت بــرق بود. که مســایل و 
مشــکلات صادراتی صنعت برق را مورد بررسی قرار داد 
و این گونــه بود که رییس هیئت مدیره ســندیکای صنعت 
برق خاطرنشان کرد: پتانسیل صادراتی صنعت برق ایران 
بر هیچ کسی پوشیده نیســت و مزیت های نسبی بالایی در 
کشــور داریم مثلا مواد کلیدی صنعت مثل روی، فولاد و 
مس و مواد پتروشیمی همه در کشــور ما موجود است و ما 

درتمامی این تولیدات رتبه اول خاورمیانه را داریم.
کلاهی ســپس بــا اشــاره به وجــود نیروهــای متخصص 
کارآزموده خاطرنشان کرد: نیروی کار ایرانی برخلاف آن 
چه دیگران فکر می کنند نیروی کار ارزانی نیست و به خاطر 
مشکلات ساختاری و بهره وری که وجود دارد جز نیروهای 

کار گران دنیا محسوب می شود. با این وجود اما نیروی کار 
متخصص ما از کیفیت و قیمت مناسبی برخوردار است.

وی بــازار بومی بزرگ را از دیگر مزیــات صادراتی ایران 
دانسته و اضافه کرد: داشــتن بازار بومی مناسب پیش نیاز 
رشد هر صنعتی است. ما رتبه ۱۴ تولید برق را در دنیا داریم 
و تمام زیرســاخت هایی که برای انتقــال و توزیع این برق 

مورد نیاز است توسط اعضای خودمان ساخته می شود. 

رییس هیئت مدیره ســندیکای صنعت برق با اشاره بر این 
نکته که صنعت برق صنعت بالغی است توضیح داد: اگرچه 
شرکت های ما در بخش تحقیق و توسعه ضعف دارند، اما به 
خاطر ویژگی های خاص صنعت برق توانسته ایم با مهندسی 
معکوس و همین سیســتم ناقص تحقیق و توســعه در این 

صنعت رشد داشته باشیم.
کلاهی بــا تاکید براین موضوع که صــادرات خدمات فنی 
و مهندســی را از کالای صنعتی نباید جدا کنیم اظهار کرد: 
کالای صنعتی ارزش افزوده بالایی بر اقتصاد کشور دارد و 
اشتغال زایی بالایی را هم دارد.دولت و سیاست گذاران باید 
سرفصل جدیدی بر کالای صنعتی و خدمات فنی مهندسی 
باز کنند و نحوه حمایت با این رده باید با صادرات مواد خام 
متفاوت باشد. کشــوری مثل ایران با این جمعیت تحصیل 
کرده نباید مثل گینه و کونگو مواد اولیه صادر کند. بالا بردن 

چنین صادراتی افتخار آمیز نیست.
وی ادامه داد: کل بازار عراق حدودا سالی ۱۵ تا ۲0 میلیارد 
دلار اســت مابایــد به عنوان شــرکت های ایرانــی و نظام 
جمهوری اسلامی سعی کنیم حداقل ۳0 درصد این بازار را 
به دست بگیریم که البته بالفعل کردن این بازار نیاز به همت 

بخش خصوصی و حمایت هدفمند دولت هم دارد.
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کلاهی بهــره بانکی را مهــم ترین عامل بــالا رفتن هزینه 
درایــران خواند و گفت: بــا توجه به شــرایط تورمی که در 
آن هستیم در کوتاه مدت نمی شــود برای این مسئله چاره 
اندیشی کرد ولی با جوایز صادراتی باید به نحوی این هزینه 

بالا را جبران کرد.
وی مســئله بعد را مواد اولیه، نحوه قیمت گذاری و فروش 

خوانــد و افزود: مثلا چرا باید پلــی اتیلن خام به هند صادر 
شود و کامپوند آماده آن را ارزان تر برای شرکت های ایرانی 

تهیه کنیم.
رییس هیئت مدیره ســندیکا یکــی از راهکارهای حل این 
مسایل را جوایز صادراتی و معافیت های مالیاتی صادرات 
در زنجیره تامین صنایع پایین دستی خواند و راهکار دیگر 
را اخذ عــوارض از صادرات مواد خام دانســت و مثال زد: 
"به طور مثال در ستاد تنظیم در مورد مس موفق شدیم این 
حرکــت را انجام دهیم و ده رصد روی کاتد و ۵ درصد روی 
مفتــول مس عوارض قرار داده شــده،هرچند هنوز مصوب 

نهایی نشده است."
کلاهی در قســمت پایانی خود به مســئله مناطــق آزاد و 
ویژه اشــاره کرده و اظهار کرد: بین یک شــرکت ایرانی که 
درعسلویه و ماهشهر با رقبای اماراتی و.. رقابت می کند با 
یک شرکت خارجی که سازمان امور مالیاتی از آن ها مالیات 
ارزش افزوده و.. مــی گیرد تفاوت وجود دارد به شــرکت 
خارجی جایزه صادراتی هم می دهند و این مســئله چالش 
عجیبی ایجاد کرده اســت. ما چندین سال است سعی داریم 
مسایلمان را با ســازمان امور مالیاتی حل کنیم اما هنوز به 

هیچ نتیجه ای نرسیده ایم.

پیشــنهاد افزایش 15 میلیون دلاری سرمایه صندوق 
ضمانت صادرات

قسمت دیگر این نشست به ســخنان معاون بانک توسعه 
صــادرات اختصــاص یافــت و وی بزرگتریــن مشــکل 
شرکت های صادرکننده خدمات فنی و مهندسی و تجهیزات 
کالا را مشــکلات بانکی و ضمانت نامه ها دانست و گفت: 

ما این مشــکلات را از طریق آقای وزیــر پیگیری کرده و 
به مراجع مربوطه پیشنهاداتی را هم داده ایم و چندتا از این 
پیشنهادات در دولت و در شــورای عالی صادرات مطرح 
شــده اســت. به طور مثال درمورد ضمانــت نامه ها همان 
پیشنهاداتی که از ســوی ســندیکای صنعت برق و اهالی 
نظر مطرح شــده بود مدون شــده و در اختیــار دولت قرار 
گرفته اســت و قرار است به زودی مصوبات آن ها از دولت 

گرفته شود.
پورکاظمی سپس پیشــنهاد کرد ســوالات و پیشنهادات 
مطرح شــود تا بتوان هم مســائل را بررســی کــرده و هم 

ایده های مختلف راجمع آوری و دسته بندی کرد.
به این ترتیب بود که معاون دفتر توسعه صادرات و خدمات 
اشاره ای به وظایف دفتر توسعه صادرات و خدمات کرد و 
گفت:دفتر توسعه صادرات خدمات از سال ۱۳۸۴ کار خود 
را شروع کرده و شاکله ان در بحث صادرات خدمات فنی و 
مهندسی اجرایی کردن آیین نامه حمایت از صادرکنندگان 

خدمات فنی و مهندسی مصوبه هیئت وزیران است.
به گفته وی این آیین نامه از ۲۱ ماده تشــکیل شده است که 
ضمن تفکیک از بخش خدمات فنی و مهندســی اشــاره به 
تسهیلات اعطایی از قبیل صدور ضمانت نامه های بانکی 
و شرکت در مناقصه،حســن انجام کار و پیش پرداخت با 

شرایط ۹۸ درصد سفته و دو درصد نقد تجهیز کارگاه،تامین 
مالی طرح های صادراتی با نرخ های بین المللی و...کارخود 

را در این کمیته انجام می دهد.
پورکاظمی ادامــه داد: این کارگروه یا کمیته با مســئولیت 
سازمان توسعه تجارت و باحضور نمایندگان تام الاختیار 
وزارت امورخارجه، معاونت راهبــردی و معاونت برنامه 

ریزی و نظارت راهبردی ریاست جمهوری و دستگاه های 
اجرایی زیربط براســاس موضوع پروژه ها تشــکیل شده 
اســت. وی هم چنین درخواست کرد: شــرکت ها و فعالین 
اقتصادی موضوع ماده ۱۹ را مورد توجه قرار بدهند ضمن 
این که مهم ترین فعالیتی که کمیتــه ماده ۱۹ تاکنون انجام 

داده است صدور بیش از ۵۵0 فقره ضمانت نامه است. 
معاون دفتر توســعه صادرات و خدمــات در بخش دیگر 
گفته هایش به خدمات دفتر شــورای عالی صادرات اشاره 
کرده و گفت: در دبیــر خانه دفتر شــورای عالی صادارت 
پیشــنهادات مختلفــی از قبیــل احیای پرداخــت جوایز 
صادراتی،پوشــش ضمانت نامه های ارزی و افزایش ۱۵ 
میلیون دلاری ســرمایه صندوق ضمانت صــادرات داده 

شده است.
به گفته وی هم چنین بحث استفاده از منابع صندوق توسعه 
ملی مطرح شده و پیشنهاد یک و نیم میلیارد دلار افزایش 
سرمایه بانک توسعه صادرات داده شده است. ضمن این که 
خوشــبختانه اخیرا آخرین مصوبه ای که از شــورای عالی 
صادرات گرفته شــده اســت بحث خروج موقت ماشــین 
آلات موردنیــاز جهت اجــرای پروژه هــای خدمات فنی 
مهندسی است که مقرر شده در کمیته ماده ۱۹ مورد بررسی 
قرار بگیرد و بتوانیم تســهیلاتی را دراختیــار متقاضیان 
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قرار بدهیم.

با یک جایزه صادراتی معقول مشکلات را حل کنید
محمد پارســا عضو هیئت مدیره ســندیکای صنعت برق از 
دیگر اعضای حاضر دراین نشســت بود که در سخنان خود 
گفت: با کمال تاسف شنیده ام که پیشــنهاد سازمان توسعه 

تجارت بــرای افزایش ســرمایه صندوق و بانک توســعه 
عدد بســیار کمی اســت. یعنی اگر بخواهیم به این موضوع 
کلان نگاه کنیم در ســال ۱۴0۴ دویست میلیارد دلار باید 
صادرات غیر نفتی طبق برنامه بیســت ساله داشته باشیم از 
آن سو باید بگوییم از الان تا سال ۱۴0۴ عقب افتادگی هم 

داشته ایم و چگونه این عقب افتادگی را جبران کنیم. 
و  مهندســی  فنــی  خدمــات  دربخــش  داد:  ادامــه  وی 
صدورکالاهای مهندســی بایــد ۱۴0 میلیــارد دلار از این 
دویســت میلیارد دلار را تهیه کنیم و این مقدار عمق عقب 
افتادگی ما را نشــان می دهد. به ایــن ترتیب اگر توجه کرده 
باشــید لب کلام مقام معظم رهبری این بــود که این دولت 
نفتی پولدار ما باید از مسئله نفت آزاد شود. یعنی اگر دولت 
ما وابسته به نفت نباشد در اقتصاد کلان قیمت ارز ما متعادل 

خواهد بود.
به گفته وی مشکل ما این اســت که سه سال است دلار ما به 
قیمت ۲۴00،۲۵00 و ۲۶00 تومان است و برخلاف صد 
در صد تورمی که دراین سه سال داشته ایم نرخ ارز سه درصد 
رشد داشــته اســت و ما فقط وقتی دلار به بالاتر از ۲۴00 
تومان رســید کارگاه های خارج کشورمان توانستند رقابت 
کنند اما خدمات فنی مهندســی به خاطر این که کالایش را 
از اروپا و چین و هرجای دیگر دنیا می تواند تهیه کند همیشه 

می تواند رقابت کند.
به گفته پارسا طبق آمار انجمن صادرات از سال ۸۲ تا کنون 
۲0 میلیارد دلار صادرات خدمات فنی و مهندسی داشته ایم 
و نهصد میلیون دلارکالا از ایران رفته اســت و دلیل آن تنها 

تهیه این کالاها از خارج کشور بوده است.
وی با طرح این سوال که برای برخورد با این مسئله چه باید 

کرداظهار داشت: ما باید به این بخش بها بدهیم که کالاهای 
با ارزش افزوده صادر کنیم. خودمان را نباید گول بزنیم نگاه 
کنیم ببینیم صادرات غیر نفتــی ما که نزدیک به ۴۵ میلیارد 
دلار اســت به چه میزانی از یارانه اســتفاده مــی کند. مواد 
پتروشــیمی و میعانات چه مقدار از آن را تشکیل می دهد؟ 
وقتی می گوییم ۱۸ میلیارد دلار کالای صنعتی صادر کرده 

ایم چه میزان از ان یارانه دریافت کرده است.
وی ســپس تاکید کرد:ســیمان را با ۸0 دلار صادر کردیم و 
بــرق ارزان و مفت به قیمت نابودی برق به صنعت ســیمان 
می دهیم. ســیمان ۸0 دلاری در عراق به ۴0 دلار رســید. 
چرا قیمت برق را تنظیم نمی کنیم تا عراقی ها به خاطر حفظ 
صنعت داخل ۱۵ درصــد عوارض بگذارند. اگر می خواهیم 
یارانه بدهیم چرا عدالت را رعایت نمی کنیم به پتروشــیمی 
و.. یارانه می دهیم اما به تجهیز صنعتی )مانند کابل،توربین 
و..( که از اهمیت بالایی برخوردار است بی توجهی می کنیم.
عضو هیئت مدیره ســندیکای صنعت برق ایــران ادامه داد: 
منطق آزاد مالیات، گمرک،سود و عوارض ندارد و اگر یک 
ایرانــی به آن جا جنس ارســال کند صادرات اســت خوب 
پس چرا وزارت دارایــی مالیات و مالیــات ارزش افزوده 
دریافت مــی کند و جوایــز صادراتی هم نمــی دهیم. حتی 
درفاینانس های خارجی هم این مســئله حاکم است وبانک 

توســعه اســلامی مناقصه می گذراد و اعلام می کند ســود 
و عوارض را در مورد اجناس محاســبه نکنید. وقتی سود و 

عوارض محاسبه نشود ایرانی ها نمی توانند کالا بدهند. 
پارسا با ابراز امیدواری نســبت به رها شدن اقتصاد از نفت 
و واقعی شــدن نرخ ارز گفت:امیدواریم به گونه ای شود که 
صادرکنندگانی که یارانه نمی گیرند،بــرق ارزان و خوراک 

ارزان ندارنــد واقعا بتواننــد فعلا با یک جایــزه صادراتی 
معقول مشکلات را حل کنند.

وی با اشــاره به صندوق تضمین صادرات خاطرنشان کرد: 
بیمه ما باید بیمه کاملی باشــد و پوشــش ریسک سیاسی و 
تجاری را بکند و بانک ها باید بپذیرند و دوباره درخواســت 
وثیقه نکننــد و بیمه صندوق باید پوشــش ریســک کامل 

داشته باشد.
پارسا با تاکید بر این که بیمه را باید اجباری کرد گفت:سرمایه 
صندوق باید ســه تا چهار میلیارد دلار باشد و پشت تمامی 
صادرکنندگان قــرار بگیرد،بیمه واقعی باشــد و در آمد هم 
داشته باشــد والبته دراین میان بیمه ارزان هم نمی خواهیم و 

بیمه هم می تواند گران تر باشد.
عضو هیئت مدیره سندیکای صنعت برق درپایان تاکید کرد: 
به هرحال اگر این مســئله را حل کنیم و پیمانکاران دسته دو 
و دسته سه هم شــامل جایزه صادراتی بشوند و بتوانند کالا 
بفروشــند، کمی از بار قطعات ســبک خواهد شد، چرا که از 
آن هــا هم مالیات دریافت می شــود درحالی که نباید گرفته 
شود وگرنه قیمت آن گرانتر می شود و پیمانکاری که آن کار 

را گرفته آن را به پیمانکار هندی یا کره ای می سپارد.
گفتنی است در پایان این نشست اعضا مشکلات صادراتی 

خود را مطرح کردند.

پرونده اول: صادرات صنعت برق ایران 
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در خدمت صادرات کالاو خدمات فنی و مهندسی باشد.
بیمه پوشش نوسانات ارز راه اندازی شود

درهمین حال در ادامه این نشست پیام باقری، رییس کمیته توسعه 
صادرات ســندیکای صنعت برق ایران در مورد اهمیت صادرات 
گفت:امــروز بحث صادرات به سیاســت گذاری های کلان دولت 
بازگشته است.مقام معظم رهبری هم در سخنانشان بارها بر اهمیت 
توجه به صادرات تاکید کرده انــد.در بحث های خروج از رکود هم 
فصل های متعددی به موضوع صادرات اختصاص داده شده است و 
تعبیر موتور پیشران در صنعت به صادرات نسبت داده شده است. 
طبیعی است با کاهش بودجه عمرانی کشــور وکمبود منابع ارزی 
صادرات یکی از اهرم هــای موثر در جهت بــرون رفت از بحران 

اقتصادی قلمداد می شود.
خوشــبختانه نشــانه هایی ازبازگشــت صــادرات غیــر نفتی به 
سیاست های کلان اقتصاد کشــور به چشم می خورد. گرچه به نظر 
می آید باید ســرعت بیشــتری داشته باشد. ما شــاهد رشد بیست 
درصدی صادرات غیر نفتی نســبت به سال گذشــته بوده ایم، اما با 
کمال تاســف باید بررســی کرد و دید چرا خدمات فنی و مهندسی 

نسبت به آمار همتای خود در سال گذشته افت داشته است.
رییس کمیته صادرات ســندیکای صنعت برق با بیان این نکته که 
احیای مجدد شــورای عالی صادرات و برگزاری جلسات آن نوید 
بخش این اســت که ما بحث صادرات را جدی تر گرفته  ایم خاطر 
نشان کرد: افزایش سرمایه صندوق ضمانت صادرات، ارتقای رتبه 
جهانی ایران در تجارت فرامرزی، ثبات نسبی نرخ ارز در ماه های 
اخیر، برقراری مجدد مکانیسم جایزه صادراتی، شروط لازم برای 
ارتقای صادرات خدمات فنی و مهندســی هســتند، اما باید تاکید 
کرد که شــروط کافی این مسئله نیستند. در اهداف سند چشم انداز 
مرزی که برای صادرات درنظر گرفته شــده 200 میلیارد دلار در 
افق 1404 هســت و این عدد اصلا عدد رویایی نیســت و کاملا 
قابل دسترسی است اما طبیعتا زیرساخت های لازم باید دراین باره 

مهیا باشد.
وی سپس با اشــاره به موضوع اصلی نشســت با بیان این نکته که 
بحث بازارعراق در دسترسی به این اهداف بسیارمثمر ثمر خواهد 
بود درتوضیــح دلایل این امر گفت:" منابع مالی سرشــار ناشــی 

حاشــیه های چهاردهمین نمایشــگاه بیــن المللی صنعت 
بــرق از متنش پررنگ تر بــود چرا که در کنار نمایشــگاه 
اصلی نشست ها و جلســات تخصصی با محوریت مسایل 
و مشــکلات این صنعت با حضور افراد و چهره های مطرح 
عرصه اقتصاد کشور برگزار شــد و راه حل ها و پیشنهاداتی 

برای حل این مسایل از سوی صاحب نظران ارائه شد.
به گزارش ســتبران یکی از این نشســت ها »پانل تخصصی 
فرصت ها و چالش های بازار برق عــراق« بود که با حضور 
مهندس قاسمي مشاور معاون اول رییس جمهور و دبیر ستاد 
توسعه اقتصادي ایران، عراق و سوریه، مهندس نظام الملكي 
مدیركل توسعه صادرات خدمات فني و مهندسي و تجهیزات 
وزارت نیــرو، مهنــدس باقــري رئیس كمیتــه صادرات 
سندیكاي صنعت برق، دکترســنجابی رئیس اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و عراق و حســینی نماینــده مجلس و عضو 

کمیسیون امنیت ملی برگزار شد.
درابتدای این نشست مهندس نظام الملکی با ارائه گزارشی درباره 
بازار صادارات انرژی به عراق گفت:ما در حال حاضر حدود سی و 
ســه پروژه بزرگ در عراق توسط شرکت های ایرانی درحال انجام 
اســت. امروز وزارت نیرو مفتخر اســت که به همت شرکت های 
ایرانــی در حــوزه آب و برق بالــغ بر 60 درصد صــادرات فنی و 
مهندسی در کشــور در حوزه آب و برق صورت می گیرد. درحال 
حاضر بالغ بر یک میلیارد و پانصد تومان پروژه توسط شرکت های 
ایرانی در عراق در حال اجراســت.ما درحال مذاکره برای 8 پروژه 
درعراق هســتیم  که 4 پروژه در حوزه برق و 4 پروژه در حوزه آب 
خواهد بود. به گفته وی در تمام دنیا رکن اصلی صدور خدمات فنی 
ومهندسی بانک است و کشورهایی موفق هستند که  سیستم بانکی 

نشست بررسی توسعه صادرات برق به عراق در حاشیه چهاردهمین نمایشگاه بین المللی صنعت برق برگزارشد

فرازوفرودهاییکبازارمنطقهای
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از صــادرات نفت عراق ایــن کشــور را تبدیل به یک 
کارفرمــای دارای منابع مالی کرده کــه راحت تر قابل 
تعامل اســت و می توان کالاو خدمات فنی و مهندسی 
را به این کشور صادر کرد.ضمن این که 1400 کیلومتر 
مرز مشترک با این کشــور داریم؛ البته نیاز فراوانی هم 
دراین کشــور وجود دارد و بنابراین بایــد دربازارهای 

هدف به عراق نگاه ویژه ای داشته باشیم.
باقری ســپس گفــت: ســابقه طولانی همــکاری بین 
دوکشور،روابط دیپلماتیک مناسب،مشترکات تاریخی 
و فرهنگی فراوان و ازهمه مهم تر برنامه توســعه کشور 
عراق تا سال 2017 عددی در حدود 275 میلیارد دلار 
اســت که اگر درصد قابل ملاحظه ای از این عدد ســهم 
صادرکنندگان ایرانی باشــد رســیدن به افق 1404 در 

صادرات قابل انجام است.
به گفته وی از جمله مهم ترین مشــکلات دربازار عراق 
مســئله تامین مالی اســت.مناقصات عراق به ویژه در 
حــوزه خدمات فنــی و مهندســی نه تنهــا عمدتا پیش 
پرداخت ندارد بلکه اخیرا بخشی از آن باید توسط برنده 
مناقصه فایننس شود.این موضوع مشکل اساسی برای 
شــرکت های ایرانی ایجاد کرده است چرا که تسهیلات 
بانکــی ارزان قیمت دارنــد و در عوض بــا نظام بانکی 
محافظه کار مواجه می شــوند.به کارگیری قوانین دست 
و پاگیــر در صدور تضامین و گشــایش اعتبارات،اخذ 
وثیقه های سنگین حاکی از عدم ریسک پذیری بانک ها 
و انگیــزه کمرنــگ آن هــا در تعامل با فعــالان عرصه 

صادرات است.
این عضو سندیکا ادامه داد: دراین راستا محافظه کاری 
بیش از حد نظام مالی و بانکی کشــور فشــار مضاعفی 
را بــه صادرکنندگان تحمیــل می کند.کمبــود تنوع و 
گران بودن نرخ تســهیلات تا 30 درصد از یک طرف 
و بروکراســی پیچیده و تودرتوی موجود از طرف دیگر 
عمــلا متقاضــی را از دریافت خدمات و تســهیلات 
مربوطه مایوس و منصرف می کند.اخیرا شاهد افزایش 
تسهیلات نرخ ریالی بانک توسعه صادرات هم بوده ایم.
ازطرف دیگر صندوق ضمانت صادرات همچون بانک 
توسعه صادرات با محدودیت ناشی از کمبود منابع مالی 
مواجه است به گونه ای که سرمایه آن در مقایسه با حجم 
صادرات پیــش رو وانتظارات افزایش صــادرات در 
راستای سند چشم انداز 1404 بســیار اندک است،  از 
این رو تاکنون تنها شــرکت های معدودی درمقایسه با 

حجم صادرات غیرنفتی محقق شــده موفق به استفاده از 
امکانات صندوق شده اند.

باقری هم چنین خاطرنشــان کرد: این درحالی است که 
دولت ها در سراســر دنیا به اهمیت نقش اگزیم بانک ها 
و بیمه های اعتباری در رونق صادرات،افزایش سرمایه 
گذاری،کنترل ریســک های صادراتی اذعان دارند. این 
گونــه نهادهای تخصصی با هدف گســترش و تســهیل 
مبادلات تجاری بین المللی و پشتیبانی از امر صادرات 
تاســیس شــده اند درهمین ارتباط با ســایربانک ها و 
موسســات مالی در ارائه خدمــات از جمله تامین منابع 
مالی نو و مــدت اعتبارات اعطایی ریســک پذیری و 
جهت دهی بخش های تولیدی در راســتای فعالیت های 

تولیدید و اقتصادی باید تفاوت داشته باشند که ندارند.
باقری در بخش انتهایی ســخنانش پیشنهادات خود را 
این گونه بیــان کرد:1-به منظور حمایــت از تولیدات 
صادرات محور و ارتقای توان تولید و افزایش ظرفیت 
ریسک پذیری میزان ســرمایه بانک توسعه صادرات 
و صنــدوق ضمانت صادرات در قالب بودجه ســنواتی 
سالانه و براســاس مطالعات کارشناسی تعیین شود تا 
بتوان انتظار نوع خدمات و کیفیت تسهیلات متفاوتی 
را از آن ها داشت که لازمه این امر حمایت بخش دولتی 
و اســتفاده از مزایایی هم چون اعتبارات بانک مرکزی 
و جبران خســارات توسط دولت اســت تا متعاقبا این 
گونه نهادهای مالــی قادر به فراهم آوردن امکانات لازم 
در راســتای فرایندهــای صادراتی باشــند.وعده وزیر 
محترم صنعت،معدن و تجارت مبنی برافزایش سرمایه 
صندوق دربودجه سال 94 به یک میلیارد حرکت خوبی 
است اما در مقایسه با حجم صادرات پیش رو  این عدد 

قابل توجه نخواهد بود.
2-اجباری کــردن اجرای بیمــه قراردادهای صادراتی 
توســط صنــدوق ضمانت صــادرات در مقابــل انواع 

ریسک های سیاسی و تجاری است تا شرکت ها بتوانند 
با توثیق این گونه بیمه ها تسهیلات بانکی ارزان قیمت 
را دریافــت نمایند.ایــن موضوع به نفــع صندوق هم 
هســت چرا که اکنون صندوق با اخذ یک درصد هزینه 
و با ریسک بالا ضمانت نامه صادر می کند.و چون این 
ضمانت نامه ها عملا اســتفاده دیگری ندارند لذا تعداد 
کمــی از صادر کننــدگان به صندوق مراجعــه  می کنند 
چرا که هرگاه صادرکننده از کارش اطمینان داشته باشد 
به ضمانــت نامه های صندوق مراجعه نمی کند و ســبد 
صندوق همیشه از بخش پر ریسک صادرات پر خواهد 
بود.ودرنهایت ایــن انتظار را داریم که مکانیســم بیمه 
پوشش نوســانات نرخ ارز راه اندازی شود که متاسفانه 
بسیاری از شــرکت ها به علت عدم وجود چنین بیمه ای 

دچار ضرر و زیان های غیرقابل جبرانی شده اند.
بــه گفتــه وی اخــذ ضمانت هــای بانکی و گشــایش 
اعتبارات که مشــکلی جدی در همــه بازارها و از جمله 
بازارعراق است شــرکت های صادر کننده دربازارعراق 
را با مشــکلات متعددی روبرو کرده است.اســتفاده از 
بانک های واسطه و صرافی ها برای انجام این امور قیمت 
تمام شده کالا وخدمات ایرانی را بالا برده و شرکت های 
ایرانی را در عرصه رقابت تضعیف می کند.لذا پیشنهاد 
می شــود  اول: پیمان پولی دوطرفه مبتنی برپایه پولی 
ایــران و عراق صــورت بگیرد. دوم: توثیــق مطالبات 
ارزی ناشــی از فــروش برق ایران به عــراق جهت اخذ 
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ضمانت های بانکی و تامین نقدینگی برای شرکت های 
صادراتی فعال درون کشور درقبال تهاتر با مطالباتشان 

از وزارت نیرو.
به گفته این عضو ســندیکا مشــکل بعدی دیپلماســی 
اقتصادی کمرنگ ایران در کشور عراق است. گسترش 
صادرات به عراق اهتمام جدی بخش اقتصادی سفارت 
را بــرای رفع مشــکلات فعــالان عرصــه اقتصادی و 
صادراتی به ویژه در امور صدور روادید،اخذ مجوزهای 
لازم، انتقــال ماشــین آلات و تجهیزات،دسترســی به 

مقامات محلی و اموری شبیه به این را می طلبد.
دبیر کمیته صادرات ســندیکا با اشاره به این موضوع که 
به رغم پیگیری های متعدد به عمل آمده هم چنان اســم 
ایران در لیست مناقصات دیده نمی شود از چند مشکل 

دیگر دراین زمینه نام برد و آن ها را چنین عنوان کرد:
- عدم ابلاغ مناقصات برنده شــده توسط شرکت های 

ایرانی در ماه های اخیر.
- عدم پرداخت به موقع مطالبات دوســتانی که با طرف 

عراقی قرارداد دارند.
- تاخیر چندماهه درتسویه حساب ها 

- اخــذ جرایم ســنگین بــدون در نظر گرفتن شــرایط 
قراردادی

- پرداخــت مبالــغ قراردادهای ارزی به دینار توســط 
کارفرما

بــه گفتــه وی پیشــنهادات دراین خصــوص عبارتند 
از:توســعه بخــش اقتصادی ســفارتخانه در امــور نام 

برده شده.
- احیــای مجدد معاونت بین الملل ریاســت جمهوری 

جهت تقویت دیپلماسی اقتصادی
- حمایت جدی ســتاد همکاری های مشــترک ایران و 

عراق 
- اســتقرار دفتر نمایندگی وزارت نیرو درعراق جهت 
پیگیری مشــکلات بخــش خصوصی که مســئولان 

وزارت نیرو به دنبال تجهیز این دفتر درعراق هستند.
- با توجه به بنیه مالی تضعیف شــده شرکت ها که ناشی 
ازعــدم وصول مطالبــات معوقه شرکت هاســت آن ها 
رغبت چندانی به انجام امور تبلیغاتی و حضور پررنگ 
در نمایشــگاه ها ندارند حال آن که در ماده 15 آیین نامه 
اجرایــی حمایــت ازصادرکننــدگان کالاو خدمات به 
صراحت به نقش وزارت امور بازرگانی سابق یا صنعت 

معدن و تجارت امروز اشاره شده است.
 از طرف دیگر تصمیم عجولانه مبنــی بر حذف جوایز 
صادراتی همزمان با تشدید تحریم ها نیز از جمله مواردی 
است که صادرکنندگان تحمیل شده است.به گفته ی وی 
حذف جوایز صادراتی یک دســت انداز جدی در مسیر 
رشــد و توســعه صادرات غیرنفتی کشــور محسوب 
می شــود.آن هم در میدانی که ســایر دولت ها نسبت به 

تقویت صادرات خود از طریق اعطای مشوق های نقدی 
و غیرنقدی فراگیر عمل می کنند.

باقری سپس برای رفع این موانع پیشنهاداتی را مطرح 
کردکه عبارتنداز: 

- ماده 15 آیین نامــه اجرایی حمایت از صادرکنندگان 
باید اجرایی شود.

- تســهیلات مناســب جهــت برگــزاری همایش ها، 
نمایشگاه ها، سفرهای تجاری و ایجاد دفاتر نمایندگی به 
ویژه نمایندگی تشکل هایی مانند سندیکای صنعت برق 

در بازارهای هدف اختصاص داده شود.
- لازم اســت پرداخت جوایز صادراتی به ســرعت و با 
روشی هدفمند از سرگرفته شود، به گونه ای که صادرات 
کالاو خدمات فنی مهندسی کاملا مبتنی بر تولید داخل 
ســقف جایزه صادراتی را دریافت کند که پیشنهاد 20 
درصد اســت و در عوض صادرات کالا و خدمات فنی 
مهندســی برپایه واردات صرف از جایزه مصوب فعلی 
برخوردار باشــد و ســایر کالا وخدمات نیز متناســب 
با میزان ســهم بری از تولیــدات داخلــی دراین طیف  

قرار گیرند.

صادرات ایران به عراق ۱۲ میلیارد دلار است
در قسمت دیگر این نشست رستم قاسمی مشاور معاون 
اول رئیس جمهور و دبیر ســتاد توسعه اقتصادي ایران 
عراق و وزیر سابق نفت در این نشست تخصصی گفت: 
در صنعت بــرق به آمادگی خوبی رســیده ایم، به طوری 
که در حــال حاضر دراین  صنعت بــه خودکفایی کامل 

رسیده ایم.
وی افــزود: زمانی کــه در وزارت نفت بــودم نیازمند 
کابل هایی بودیم که عنوان می شــد کابل های موجود در 
بازار اســتانداردهای لازم را ندارند اما خوشــبختانه با 
جلساتی که با شرکت های خصوصی فعال در حوزه کابل 
برگزار کردیم، توانســتیم کابل هایی که قبلا صد در صد 

وارد کشور می شد، را در داخل تولید کنیم.
به گفته وی وضعیت موجود یک وضعیت بالقوه اســت 
و در کشــور منابعی داریم که باید آن را بالفعل  کنیم تا 
بتوانیم اقلام بازرگانی، مواد غذایی، پیمانکاری و برق به 

کشور عراق بیش از پیش صادر کنیم.
قاســمی گفت: عراق کشوری اســت که به ظرفیت های 
ایران نیاز دارد و بر اساس برآوردهایی که به طور رسمی 
اعلام شــده عنوان شــده است، زیرســاخت های عراق 
نیازمند 400 میلیارد دلار ســرمایه است و باید خود را 
آماده حضور در بازارهای خوب و مناســب عراق کنیم. 
وزیر سابق نفت با اشاره به اینکه این عدد دست یافتنی 
است، گفت: عراق کشور ثروتمندی است و ذخایر نفتی 
دارد و بودجه ای که این کشــور برای سال 2014 داشته 
اســت، عددی بالغ بر 147 میلیــارد دلار بود. پس این 
کشــور می تواند یک بازار صادراتی مناسب برای ایران 

باشد.
وی ادامه داد: عراق در 30 ســال گذشته هیچ موجودی 
صنعتی نداشــته و در حال حاضر در عراق هیچ کالایی 
تولید نمی شود و این کشور صرفا وارد کننده است. پس 
وقتی این ظرفیت ها وجــود دارد، چرا از این ظرفیت  ها 

استفاده نشود.
قاســمی ادامه داد:  در حال حاضر ایران به کشــور عراق 
ســالانه 12 تا 13 میلیارد دلار صادرات انجام می دهد.
وی افزود: بــرای اینکه بتوانیم حجم صــادرات خود به 
عراق را که در حال حاضر حدود 12 تا 13 میلیارد دلار 
است، به 30 میلیارد دلار برسانیم، باید تلاش و پیگیری 

بیشتری صورت بگیرد.
وی گفت: برآورد ما این است که بتوانیم تا دو سال آینده 
ظرفیت صادرات به کشــور عراق را از 13 میلیارد دلار 
کنونی به 30 میلیــارد دلار برســانیم.وی گفت: بعد از 
مســائل به وجود آمده در مورد وجود داعش واردات به 
عراق 30 تا 40 درصد افزایش یافت، در حالی که حتی 
یک درصد صادرات از ایران به عــراق افزایش نیافت 
پس فرصت خوبی اســت برای ایران تا با تشکیل شدن 
دولت جدید عراق بــه هدفی که همانا افزایش صادرات 

به عراق است، برسیم.
قاســمی تاکیــد کرد: بایــد در 10 ســال آینــده میزان 
صادرات ایران به 200 میلیارد دلار برسد، بنابراین اگر 
می خواهیم رتبه و شــاخص اول منطقه را داشــته باشیم 
بایــد از هم اکنون به این عدد بزرگ فکر کنیم و برای آن 

برنامه ریزی کنیم.
وی با اشــاره به اینکه بایــد نظام وارداتی کشــور را به 
نظام صادراتی تبدیل کنیم، گفت: به تازگی یک بســته 
پیشنهادی به دولت ارائه شده است که بر اساس آن طرح 

برداشتن موانع صادراتی را به دولت پیشنهاد کرده ایم.
وی افزود: بایــد دولت توجه زیادی بــه تولیدکنندگان 
داشــته باشــد، چرا که دولت در حال حاضر ســهامدار 
بسیاری از کارخانجات اســت، اما وقتی تولیدکنندگان 
متضرر می شــوند، هیچ ســهمی در این ضرر برای خود 

قائل نیست.
وی افزود: پس وقتی به این باور برســیم که تولیدکننده 
تولیدات خود را افزایش دهد، تا سهم دولت نیز افزایش 
یابد می توان به توسعه و افزایش تولید در کشور امیدوار 
شــد. وی تاکید کرد: اگر می خواهیم نگاه ما به اقتصاد و 
تولید عوض شود، باید به کســانی که می خواهند تولید 

کنند توجه شود و باید برای آنها ارزش قائل شد.
در ادامه ســخنان قاســمی  برخی حاضران در نشســت 
دغدغه های خود را مطرح کردند. اینگونه بود که رهنما 
از شــرکت گام اراک پیشــنهاد داد همان بیست درصد 
جایزه صادراتی را دولت به صادرکنندگان عراق ببخشد 
و در عوض توســعه کســب و کار و کیفیت و رسیدن به 
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سند چشم انداز را داشته باشیم.
به این ترتیب بود که درپاســخ به این پیشــنهاد قاسمی 
گفت:در بازارعراق کار گرفتنی است دادنی نیست و باید 
مولفه های گرفتن کارخودمان را فعال کنیم.یک عراقی 
و یا یک ترکیه ای هیچ گاه بــه زور کاری را نمی گیرند 
بلکه با شرایطی دربازار عراق  کار را از آن خود می کند.

وی با بیان این که من گزارشــی از معوقات شرکت های 
ایرانی نداشــته ام که بخواهم مطالبات را پی گیری کنم 
توضیح داد:پیگیر کار برخی شرکت هایی که آن جا برنده 

شده اند و  هنوز کار به آن ها ابلاغ نشده است، هستیم. 
قاسمی هم چنین گفت:برخی شــرکت های ضعیف هم 
بوده اند که  در عــراق عملکرد خوبی نداشــته اند واین 
در دید عراقی ها تاثیر گذار بوده است.ما در بسته موانع 
صادراتی که به دولت داده ایــم درمورد جایزه صادراتی 
گفته ایم به تناســب پیشــرفت صورت وضعیت جایزه 

صادراتی به پیمانکاران داده شود.مشکلات اساسی این 
اســت که وقتی پول در کشــور خوب کار کند کارخانه 
خوب کار نخواهد کرد.یک پیمانکار وقتی خارج کشور 
مــی رود در مقطعی نیاز بــه نقدینگــی دارد منتها این 
نقدینگی را نمی تواند تهیه کند و نمی تواند به تعهداتش 

عمل کند پس باید به آن کمک کرد.
وی افزود:پیمانکاراگــر بخواهد از بانک هــای ایرانی 
پول با بهره بانکی بگیرد معلوم است که پروژه برای وی 
سودی نخواهد داشت. ترکیه ای که شما مثال می زنید و 
کار مــی کند به علاوه نیم به تجــار و پیمانکارانش پول 
می دهد.وگرنه قــرار بود 5 میلیارد از صندوق توســعه 
ملی  به صادرکنندگان عراق با سود کمتر از سود داخلی 
کمک شــود.ترکیه ای ها باسود نیم درصد آن جا کار می 
کنند.پیمانکاران ما نمی توانند با سود 25 درصد هم آن 
جا کار کنند. ما مشکلات اساســی در دولت و بانک ها 
داریم که باید حل شــود.دولت می تواند با کشور عراق 
ضمانت نامه امضا کند و در داخل از پیمانکاران تضمین 
داخلی دریافت کند و این پیشــنهاد هم داده شده است.
یک ضمانت نامه برای پیمانکاران در عراق 5 و 6 درصد 
هزینه می برد ونمی توانند رقابت کنند و بخشی از سود 

صرف همین ضمانت نامه ها می شود.
مشــاور معاون اول رئیس جمهور  ســپس گفت: یک 
تاجر و بازرگان باید با کســی که بــرای زیارت به عراق 
می رود تفاوت داشته باشــد.من بارها خودم شاهد بوده 
ام که تاجری ساعت ها در صف روادید ایستاده تا بتواند 
از مرز رد شود.این سیستم ها باید اصلاح شود و درست 
شــود و بخش وی آی پی برای آن ها تدارک دیده شود.
وی ســپس در ادامه پیشــنهاد حذف روادید را میان دو 
کشــور ایران و عراق داد که در صورت وقوع آن شاهد 
رشد حضور عراقی ها در ایران و افزایش سود حاصله از 

این مسئله خواهیم بود.

آمادگی کمیسیون امنیت ملی برای کمک به سرمایه 
گذاران در عراق

فتح الله حسینی نماینده مردم قصرشیرین، سرپل ذهاب 
و گیلان غرب عضو کمیسیون امنیت ملی در مجلس در 
ابتدای سخنانش ضمن تشکر از گفته های قاسمی و باقی 
سخنرانان با بیان این که مجلس و دولت باید پناهگاهی 
برای ســرمایه گذاران باشــند.دولت وظیفه دارد از نظر 
اقتصادی و جانی ســرمایه گــذاران در عراق را حمایت 

کند.
وی با انتقاد از این که تنها برگزار کردن جلســات بدون 
این که چارچوب و نتیجه ای در برداشته باشد مفید فایده 
نخواهد بود ادامه داد: ســوالی که مطرح است این است 
که چرا ترکیه به راحتی توانسته اســت بازار عراق را در 
دست بگیرد و ما با داشتن 1400 کیلومتر مرز مشترک 
با این کشــور نتوانسته ایم آن طور که باید و شاید موفق 

باشیم.دولت وظیفه دارد به ســرمایه گذار اهمیت بدهد 
و امنیت را برای وی فراهــم آورد و چارچوب قانون را 
مشخص کند.حسینی سپس خاطرنشان کرد: کمیسیون 
امنیت ملی آمادگی دارد تا مشکلات درباره بازار عراق 
را درجلسه ای با سرمایه گذاران بررسی کرده و به آن ها 

در رفع این موانع کمک کند.

نکاتی که برای بازرگانی با عراق باید مورد توجه 
قرار داد

اما آخرین سخنران این نشست تخصصی دکتر سنجابی 
رییس اتــاق بازرگانی ایران و عراق بــود که با تاکید بر 
این که فعالیت در حوزه عــراق چندین نکته مورد توجه 
دارد که اگر به آن ها دقت شــود می توان در حوزه عراق 
موفق بود خاطرنشــان کرد: اولین اشتباهی که خیلی از 
تشــکل های دولتی و سیاســی ما می کنند این است که 
تصور می کنند اثرات لابی هــای آن ها دائمی وماندگار 
اســت درحالی که به طور قطع این چنین نیســت چون 
عراق کشوری اســت که دموکراســی را تجربه می کند 
و دموکراســی در آن زنجیره مدیریتی مــی چرخدودر 
نتیجه چیدمان هــا تغییر می کند. بنابرایــن هم در دوره 
اقلیم کردســتان هم دولت عراق نیاز بــه چانه زنی ها و 
تلاش های بســیاری اســت و در دولت جدیــد نیاز به 
تحرک است.ســنجابی ادامــه داد: الان نیاز به مدیریت 
ارتباطات دارید،ضمن این کــه باید حتما خدمات خود 
را ارائه و پرزنت کنید.وی دربــاره جوایز صادراتی هم 
خبر داد: شــورای عالی صادرات تا سقف 100 میلیارد 
تومان را برای جوایز صادراتی امسال تصویب کرد منتها 
در دولت با مشکل مواجه شد چون برسر منابع آن حرف 
داشتند منتها این مشکل با مساعدت آقای نوبخت حل 
شدو به زودی دستورالعمل آن خواهد آمد و تا 6 درصد 
سوبسید تحصیلات اعطایی اعمال خواهد شد و پایلوت 

اجرایی آن هم کشور عراق خواهد بود.
وی با اشــاره به مشــکلات در حوزه عراق یکی از این 
مشــکلات را در بخش کردستان عراق دانست و گفت: 
اگر مناقصاتی را در کردستان عراق پذیرفته اید و اعلام 
نشــده به خاطر اختلافات و مشــکلات مالی است که 
به زودی حــل و فصل خواهد شــد.رییس اتاق ایران و 
عراق با بیان این که باید نــوع نگاهمان را اصلاح کنیم 
اضافه کرد:عدم آگاهی بــه متدولوژی کار یکی دیگر از 
موانع است که بســیار هم مهم اســت.ما به دنبال ایجاد 
کارگروه های بیشتر برای تعامل بیشتر با عراق هستیم اما 
مدام مرتکب اشتباه می شویم بهتر است بخش دولتی را 
در قسمت ستاد بگذاریم و از پتانسیل بخش خصوصی 
و اتاق هم بهره ببریم و کمیســیون ها را بیشتر تخصصی 
کنیم این همان کاری اســت که چندی با کمک سندیکا 

توانستیم ادامه اش بدهیم. 

پرونده اول: صادرات صنعت برق ایران 
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پرونده دوم

آسیبشناسیتعاملتشکلهابااعضا
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بدون مطالبه گری اصولی اعضا، هیچ حرکتی موثر نیست
سندیکا مهیای حضـــــور اعضــــــا است

مهندس مهدی مسائلی؛ 
رییس کمیته کاهش تلفات سندیکا / 
مدیر عامل شرکت پردیسان فناوران نیرو

در این یادداشت تلاش دارم بگویم با مشارکت و حضور شاید، ولی بدون مشارکت هرگز 
به خواسته های خود از طریق تشکل ها )دارای برنامه و مانیفست تعریف شده( نمی رسیم.

فعالیت های گوناگون و فردی انسان ها در صورتی شکل می گیرد که یا اجبار به انجام داشته 
باشند )فشــار خارجی( و یا جذابیت )فشارداخلی( برای آنها وجود داشته باشد. اما تداوم 
کارهایی که علت موجودیت آنها جذابیت است، به موارد دیگر نیز مرتبط می شود. بنابراین 

جذابیت می تواند موجبات شروع یا گرایش را ایجاد کند، اما موجبات تداوم را  خیر.
در مورد کارهای تیمی و گروهی علاوه بر دو عامل فوق وجود فرهنگ کار تیمی و پذیرش 

باهم بودن نیز الزامی به نظر می رسد.
به هر حال نتیجه حاصل شده و امید به کسب نتایج بهتر موجبات تداوم هر فعالیتی را فراهم 
می کند و اصل حاکم بر کســب نتیجه این شعر سعدی شیرازی است که " نابرده رنج، گنج 

میسر نمی شود/ مزد آن گرفت جان برادر که کار کرد"
حال هر چقــدر از فعالیت های فردی به فعالیت های گروهــی و در نهایت به فعالیت های 
اقتصادی نزدیک می شــویم، فاکتورهای گوناگون بیشــتری به خصوص در کشور ایران 

تاثیرگذار می شوند که از دسترس و کنترل فرد و شرکت خارج می شوند.
قبل از واکاوی موضوع یاداشت مقدمات و نکاتی را عرض می کنم:

الف(عضویت های اجباری 
۱- هر واحد صنفی بدون عضویت در اتحادیه و بدون جواز کسب، امکان انجام 
کسب و کار رسمی و قانونی را ندارد. پس هر واحد صنفی برای تداوم فعالیت 
خود و وجاهت بخشــی قانونی به کسب و کار خود مجبور است عضو اتحادیه 
صنف خود شود، در مقابل هم داشتن جواز کسب و ارائه آن در موسسات مالی 
و بانک ها و قوه قضائیه اعتبار قابل توجهی دارد. همانطور که ملاحظه می کنید 
اجبار عضویت در اتحادیه با جذابیت اعتبار قابل توجه مجوز شغلی همراه شده 

است. 
۲- وارد کنندگان و صادر کنندگان )شفاف( مجبور به داشتن کارت بازرگانی 

هستند و به همین دلیل عضویت در اتاق برای آنها به نوعی اجبار می شود.
از طرفی اتحادیه ها به نمایندگی از شــورای اصناف کشــور و اتاق بازرگانی 
به نمایندگی از ســازمان صنایع و معــادن ماموریت ارائه مجوزهای شــغلی 

نظیر جواز کســب و کارت بازرگانی را پیدا مــی کنند اما در مقابل مامور می شــوند که 
دریافت کننــده گواهی تایید انجام تکالیــف قانونی بخش خصوصــی در برابر حاکمیت 
)دولت( باشند. )اتحادیه ها و اتاق بازرگانی به نوعی نماینده دولت هستند، به همین دلیل 

مجوزهای شغلی ارائه شده توسط آنها وجاهت قابل توجهی دارد.(
نامه های اتحادیه جهت ســجل کیفری ـ عدم اعتیاد ـ شهرداری ـ دارایی ـ اداره کار ـ فنی و 
حرفه ای اســت و نامه های اتاق بازرگانی به اداره دارایی ـ ســجل کیفری ـ سازمان تامین 
اجتماعی و غیره )حدود ۱۵ شرط و مدرک که از سایت اتاق های بازرگانی قابل دسترسی 
اســت( به درخواســت کننده تحویل و پس از ارائه آنها و پرداخت وجه نقد مجوز شغلی 

صادر می شود.
در مقابل هم دولت بودجه اتاق بازرگانــی را متصل به مالیات کرده و در متن قوانین خود 
از اتاق بازرگانی نام می برد )۳ در هزار درآمد مشمول مالیات و یک در هزار فروش( در 

مورد اصناف هم از طریق سایت اصناف کشور اطلاعاتی قابل حصول است.

ب(دولت مقتدر و کوچکی بخش خصوصی در برابر دولت
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مشکل زیرساختی آن اســت که حاکمیت )دولت( چه به لحاظ ابعاد و چه به لحاظ قدرت 
بزرگ است.

اگرچه در بیان و حتی متن قوانین به خصوصی سازی  و توجه به آن تاکید می شود، ولی قلبا 
و در اجرا این موضوع کمتر حس می شود. به عنوان مصداق و سند به بخشی از سخنرانی 
جناب آقای دکتر رنانی در هشــتم دی ماه ۹۳ در اتاق اصفهان اشــاره می کنم که " دولت 
۲۵ سال است اقدام به خصوصی سازی و فروش بخش های دولتی کرده است. اما به جای 

کوچک شدن دو برابر شده است!؟ " 
فلذا بخــش خصوصی واقعی )بخش خصوصی که ســهامش غیر وابســته به حاکمیت و 
حکومت است، مد نظر است( نتوانسته سهم قابل توجه و مولدی در اقتصاد کشور به لحاظ  
GDP داشته باشد. ضمن اینکه شــرایطی هم برای آن شاید فراهم نشده است. )آیا سهم 

بخش خصوصی از اقتصاد کشور بیش از ۱0 درصد هست؟(
در بخش خصوصی ایران کارمند/کارگر بدون قرارداد دولت اســت!؟چرا که کارفرمای 

اصلی)کسی که پول می دهد( دولت است و جریان نقدینگی از دولت شروع می شود.

ج(بخش خصوصــی و الزام به مطالبه "کاهش هزینه مبادلــه" از دولت از طریق 
تشکل ها

تاسیس یک شرکت حقوقی با مراجعه به اداره ثبت شرکت ها که زیر مجموعه قوه قضائیه 
است، آغاز شده و به عنوان تحکیم رسمیت دو دفتر پلمب به وی هدیه می شود )یکی دفتر 
روزنامه و دیگری دفتر کل(. به گونه ای که در ۳۱ تیر هر ســال به آن رســیدگی می شود. 
خلاصه اینکه بخش خصوصی به منظور داشــتن کســب و کار رســمی، شفاف و قانونی 
موظف است هزینه هایی را به حاکمیت پرداخت کند که البته این مورد در تمام نقاط دنیا 

مرسوم است.
حال این بخش خصوصــی برای مطالبه حقوق خود از حاکمیــت و البته به دلیل کوچکی 
در برابر حاکمیت نیازمند بزرگ شدن اســت و این سرآغاز ایجاد تشکل ها و NGO ها 
می شود. عضویت در تشکل ها اجباری نیســت بلکه یک جور جذابیت و فشار درونی و 
کنجکاوی است که بسیاری را به سمت تشکل هایی مانند سندیکای صنعت برق می کشد.

بسیاری از فعالان بخش خصوصی را SME ها تشکیل می دهند که اگرچه به عنوان موتور 
محرک اقتصاد از آنها نام برده می شود، اما قدرت لابی گری و چانه زنی با دولت را ندارند. 
از طرفی شرکت های بزرگ خصوصی هم به لحاظ حفظ موقعیت خود به صلاح نمی دانند 
که تنها با دولت روبرو شــوند، به همین دلیل تشکل هایی که ایجاد شده اند مجبور به عضو 
گیری می شوند. اعضایی که به لحاظ ابعاد متفاوت بوده و هم سایز نیستند و در تشکل هایی 
مانند اتاق حتی از یک صنف هم نیستند و یا در تشکل هایی مانند سندیکای صنعت برق 
اعضا اگرچه همه از صنف برق هســتند، اما همگی در یک رســته فعالیــت نمی کنند. به 
همین دلیل تشکل ها متشکل از جمع اضداد می شــوند که فرهنگ های گوناگون دارند و 
خواســته های بعضا متفاوتی هم دارند. این تضاد منافع مقدمه اعتراض ها، نارضایتی ها و 

واگرایی ها در تشکل ها می شود که خود را درقالب کاهش مشارکت ها نمایان می کند.

به هر حال نتیجه کســب شده از فعالیت یک تشکل در جذب، مشارکت و همکاری اعضا 
موثراست.

همانطور که در بالا عرض شــد باید باور کنیم در کشــور ایران بخش خصوصی در برابر 
دولت کوچک اســت و دولت هم خیلی علاقمند نیســت که تصدی گری خود را کاهش 
دهد! ولی دولت مطابق قانون اساســی و برای همســویی با استانداردهای جهانی مجبور 
به خصوصی سازی و حمایت از بخش خصوصی است که این مهم زمانبر بوده است. فلذا 
برای کوتاه کردن ایــن دوره گذار، مطالبه گری بخش خصوصی تــوام با تعامل از طریق 
تشکل ها بســیار موثر خواهد بود و این ممکن نیست مگر با مشارکت اعضا و حمایت از 

تشکل هایی که عضو آن هستند.
ناگفته نماند که یکی از آفات بخش خصوصی تشــکل زدگی ناشــی از تنوع تشکل های 

اقتصادی است که موجبات عدم صدای واحد را فراهم کرده است.
منظور از مطالبه گری بخش خصوصی نیز چیزی جز لحاظ کردن موجودیت این بخش به 
طور جدی در تصمیمات دولت و ثبات شرایط حاکم بر محیط کسب و کار و کاهش هزینه 

مبادله نیست.
"هزینه مبادله" هــم در طول تاریخ و هم در دوران حاضر اقتصــاد ایران را به مرز خفگی 
رسانده است. از نظر تاریخی باعث شــده است تا اصولا بازارهای رقابتی در ایران شکل 
نگیرند و در سه دهه اخیر باعث شده اســت تا همین بازارهای ناقص کنونی نیز به خواب 
زمستانی فرو روند. هزینه مبادله چیست؟ »هزینه هایی است بخش خصوصی نباید بدهد، 

اما مجبور است بدهد« 
هزینه هایی اســت که به علت ناتوانی دولــت از تعریف و تضمیــن و حفاظت از حقوق 
مالکیت بخش خصوصی و به خاطر عدول دولــت و بازیگران حوزه اقتصاد از قراردادها 
و قوانین، بر فعالین اقتصادی تحمیل می شود. در یک کلام: هزینه هایی است که به علت 
عدم تعهد دولت به ایفای وظایف ســنتی و حاکمیتی خود، به بخش خصوصی تحمیل می 

شود. و از نظر علم اقتصاد اصولا چنین هزینه هایی نباید در اقتصاد وجود داشته باشد.
اما وظایف ســنتی و حاکمیتی دولت ها چیســت کــه اگر به خوبی انجام نشــود بر بخش 
خصوصی هزینه تحمیل می کند؟ اصولا »دولت« در طول تاریخ برای ایفای پنج وظیفه 

به وجود آمده است: 
یک: تامین امنیت خارجی و نظم داخلی )با استقرار ارتش و پلیس(؛

دو:  انتشار و حفظ ارزش پول ملی؛
سه:  تعریف و نظارت بر اوزان، مقیاس ها و استانداردها؛

چهار: تعریف حقوق مالکیت مردم )با تاسیس سازمان های صادرکننده اسناد قانونی برای 
اموال مردم. که این اسناد باید قانونی، متحدالشکل، کامل و شفاف، قابل حمل و سریع و 

ارزان قابل واگذاری باشند(؛
پنج: تضمین حقوق مالکیت مردم )از طریق تاسیس یک نظام دادگستری با پنج ویژگی 

سریع،  ارزان، قاطع، بیطرف و همه جا در دسترس(
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تمام این پنج وظیفه سنتی دولت،  یک کارکرد دارند:  کاهش هزینه مبادله.

نتیجه گیری: لزوم مشارکت اعضای سندیکای صنعت برق در فعالیت های آن
اعضای محترم به واسطه حق عضویتی که پرداخت می کنند صاحب حقوقی می شوند که 
بایستی آن را مطالبه کنند و اولین آن دریافت برنامه هیات مدیره سندیکا/هیات رئیسه 

کمیته تخصصی و نظارت بر اجرای آن است.
دومین آن درخواســت مشــارکت و صرف وقت در فعالیت های ســندیکا متناســب با 

دغدغه ها و خواسته های خود از طریق کمیته های تخصصی و عمومی است.
اما اعضای محترم ســندیکای صنعت برق باید بدانند که ســندیکا  یک تشکل اقتصادی 

است که بستر و راه را فراهم می کند، ولی مرجع و مجری قانون در کشور نیست.
سندیکا یک نقطه کانونی است که وجاهت و قدرت چانه زنی خود در برابر حاکمیت را از 

اعضا و حمایت های آنها کسب می کند.
از طرفــی با توجه به عدم مرجعیت ســندیکا در بحث قانون گــذاری و اجرای آن و حتی 
قضاوت، اعضای محترم بایســتی بدانند که اولا نبایســتی بدون تدبیر به پروژه ها وارد 
شوند، ثانیا نبایســتی در ضعیف ترین حالت و بدترین نقطه مشکلات خود را به سندیکا 

انعکاس دهند.
پس در روزهای خوب با هم و در کنار هم باشیم تا در روزهای بد امکان دستگیری فراهم 

باشد، به عبارتی علاج واقعه قبل از وقوع را پیشه کنیم.
به طور خلاصه اینکه عدم مشارکت اعضا ناشــی از مشکلی است به نام "نداشتن دغدغه 
مشــارکت" که به صورت بازخورد مثبت موجبات واگرایی را فراهم می کند، مشــارکت 

نمی کنیم و زمانی به دنبال مطالبه می آییم که کار از کار گذشته است.
مشکلات کســب و کار خود را حتی اگر کوچک هستند، بیان کنیم )به اشتراک بگذاریم( 
و بدانیم که مشــکل ما را دیگران هم ممکن اســت داشته باشــند. با مشارکت در سندیکا 
موجبات شــفاف ســازی را فراهم کنیــم، فرهنگ خودسانســوری را منســوخ کنیم و 

مطالبه گری و حضور را جایگزین کنیم.
ســندیکا به خودی خود و بدون مشــارکت و مطالبه گری بحق و اصولی اعضا، حاجتی را 

نمی تواند برآورده کند.
در سندیکا بستر مشارکت اعضا از طریق کمیته های عمومی و تخصصی فراهم شده است 
و حال اگر عضوی از این بستر به هر دلیلی استفاده نکند، اشکال از اوست مصداق ضرب 

المثل "گر گدا کاهل بود، تقصیر صاحب خانه چیست؟"
اگر مشــارکت نمی کنیم ودلیل آن عدم برآورده شدن حاجتی است که بیان نکرده ایم و به 

آن توجهی نشده و یا برآورده نشده است، در اشتباه هستیم.
در مباحث صنفی و مطالبه گری بایســتی پایدار و سمج بود. فراموش نکنیم که منتخبین 
اعضــا به عنوان هیــات مدیره و هیات رئیســه کمیته های تخصصــی نیازمند حمایت و 
مشارکت تک تک اعضا هستند و با مشــارکت و حضور و مطالبه در جهت خواسته های 

بحق و قانونی اعضا گام بر می دارند.

اگر در این فکر هستیم که آراء ما به تنهایی و بدون مشارکت و نظارت ما مسئولیتی را بر 
عهده هیات مدیره و هیات رئیسه کمیته ها می گذارد، در اشتباه بوده و هستیم.

حضور اعضا فقط در مجامع اشتباه است. 
حضور اعضا در سندیکا در مواقع مشکلات حاد اشتباه است.

بدون حضور فعالان موجه و قانون مدار شــاید، تاکید می کنم شاید، افرادی غیر موجه و 
غیر شفاف برخی از سکان ها را به عهده بگیرند.

در سندیکا عضویت از روی جذابیت و اختیاری است، اما مشارکت در آن پس از 
عضویت، اجباری است.

در پایان خوانندگان محترم را به مطالعه کتاب زیر دعوت می کنم :
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  نحوه  خرید ساختمان سندیکا و جذب حمایت و همراهی اعضا به چه شکل رخ 
داد؟ 

خرید ســاختمان سندیکا، یک پروسه تقریبا طولانی داشــت که من به طور دقیق در جریان 
جزییات مراحل ابتدایی آن نیستم و عمدتا سایر اعضای هیات مدیره عهده دار پیگیری های 
آن بودند و زحمات بسیاری را در همان ابتدای راه متقبل شدند تا زمینه برای خرید ساختمان 
سندیکا فراهم شد. با توجه به اینکه ملک کنونی سندیکا پیش تر متعلق به وزارت نیرو بود و 
این وزارتخانه به دلیــل نیازهای مالی به دنبال واگذاری این ملک بود، به تدریج این نگرانی 
در هیات مدیره ایجاد شد که در صورت واگذاری این ملک از سوی وزارت نیرو، سندیکا با 

مشکلات جدی مواجه خواهد شد. 
به همین دلیل تلاشی برای فراهم کردن مکان مناسبی برای سندیکا آغاز شد. در همین راستا 
مذاکراتی با مقامات وزارت نیرو انجام شد تا در صورت امکان همین ساختمان برای سندیکا 
خریداری شــود. پس از آن تا جایی که من به خاطر دارم فراخوانی منتشــر شــد و طی آن از 
اعضای سندیکا دعوت شد تا برای تامین نقدینگی لازم جهت خرید ساختمانی برای سندیکا 

مشارکت کنند.  
البته من پیش تر ســابقه این کار را در سندیکای مخابرات داشتم. آنجا هم اعضای سندیکای 
مخابرات دور هم جمع شــدند و هر کدام بودجه ای را برای خرید یک ســاختمان برای این 
تشکل در نظر گرفتند. اگرچه بعدها ما به دلیل اینکه شرکت الکترونیک افزار آزما مدت هاست 
در حوزه مخابرات فعالیت نمی کند، از این سندیکا خارج شدیم، اما باز هم با این حال یکی از 

شرکت هایی بودیم که برای خرید ساختمان این سندیکا مشارکت کردیم. 
این حرکت در ســندیکای صنعت برق ایران هم آغاز شــد. در آن زمان بعضی از شرکت ها 
بودند که نتوانســته بودند به دلایل مختلف پولشــان را از وزارت نیرو بگیرند و در حقیقت 
مطالبات معوقی از این وزارتخانه داشــتند. از آنها خواسته شد که وصول پولی را که قادر به 
دریافت آن از وزارت نیرو نیستند، به سندیکا واگذار کنند تا به نیابت از اعضا این پول را به 

عنوان بهای این ساختمان دریافت کند. 
به این ترتیب سندیکا به عنوان نماینده بخشی از شرکت های بستانکار از وزارت نیرو مامور 
شد بدهی های وزارت نیرو را به این شرکت ها با ساختمان کنونی سندیکا تهاتر کند. البته در 
این میان شرکت هایی هم وجود داشــتند که مطالباتی نداشتند و یا مطالباتشان قابل وصول 
بود. مثلا مطالبات ما در شــرکت الکترونیک افزار آزما عمدتا بــه دلیل نیاز وزارت نیرو به 
کنتور با کمی تاخیر پرداخت می شود، اما باز هم با این حال ما با هدف فراهم کردن یک محل 

مناسب برای سندیکا از دریافت بخشی از مطالباتمان گذشتیم. 
به این ترتیب قریب به ۳۱ شــرکت گرد هم آمدند و هر کــدام مبلغی را برای این کار در نظر 
گرفتند. هر چند این پول برای خرید ســاختمان کافی نبود ولــی امیدوار بودیم که بالاخره تا 

پیش بردن کار بقیه مبلغ مورد نیاز هم تهیه شود. 
اما متاســفانه در مرحله اول که رقمی بیش از سه میلیارد تومان قرارداد بسته شده بود، مابقی 
پول تهیه نشد و این مساله با افزایش ناگهانی قیمت مسکن و افزایش ناگهانی قیمت ساختمان 
تا مرز ۵ میلیارد تومان همزمان شــد. پس از آن با رایزنی های گسترده و طی توافق مجددی 

ریشهمشارکتفعالاعضا؛
باورتشکلیوامکاناتشرکتها

خرید و البته فروش ساختمان سندیکا یکی از اصلی ترین مسائلی بود که طی یک سال گذشته وقت و انرژی هیات مدیره را به خود اختصاص 
داده بود. خرید ملک کنونی سندیکا که در حقیقت متعلق به شرکت صبا بود، اتفاقی بود که با مشارکت قریب به 31 شرکت عضو رخ داد. 

اگر چه خرید این ساختمان با فراز و نشــیب ها و البته دردسرهای بسیاری برای هیات مدیره ســندیکا همراه بود اما در نهایت پیگیری ها و 
رایزنی های گسترده هیات مدیره با مسئولین شرکت صبا و وزارت نیرو و در نهایت مشارکت مالی شرکت های عضو این تلاش ها را تا اسفند 

ماه سال 92 به ثمر نشاند. 
پس از آن برنامه اصلی فروش این ســاختمان، پرداخت مطالبات 31 شرکت مشــارکت کننده و صرف باقیمانده مبلغ برای خرید یک محل 
مناسب برای سندیکا بود. در این بین اگرچه مشــارکت این 31 شرکت برای خرید این ساختمان قابل تقدیر و ستایش است اما برخی از آنها 

کمی بیشتر از سایرین با سندیکا همکاری کردند. 
همکاری که شاید به گفته مهندس جمشید بردبار، مدیر عامل شرکت الکترونیک افزار آزما و یکی از اعضای پنجمین دوره هیات مدیره، بیش 
از هر چیز ناشــی از امکانات و توانی است که این شرکت ها در اختیار دارند. او در طول این گفتگو بیش از هر چیز بر اهمیت مشارکت اعضا و 

البته بزرگ بودن حرکتی که صورت گرفته تاکید داشت. 
به هر حال پس از فروش ساختمان سندیکا و با توجه به دو برابر شدن ارزش ملک، مقرر شد که بخشی از سود حاصل از فروش به شرکت هایی 
که در خرید مشــارکت کرده بودند، تخصیص داده شود و مابقی این سود برای خرید یک ســاختمان جدید در حساب سندیکا باقی بماند که 
مهندس بردبار به عنوان یکی از افرادی که بیشترین سهم مشارکت را در خرید این ساختمان داشت، از دریافت سود سرباز زد و ترجیح داد که 

این مبلغ هم به سرمایه سندیکا برای خرید یک ملک جدید افزوده شود. 
در این گفتگو وی به طور کامل اهداف و دیدگاه های خود را تشــریح و اظهار امیدواری کرد که سایر شرکت هایی که این امکان را دارند که از 

سود تعیین شده برای مشارکتشان چشم پوشی کنند، این مبلغ را به خرید یک ساختمان جدید برای سندیکای صنعت برق تخصیص دهند. 
حاصل گفتگوی ما را با مهندس بردبار ذیلا می خوانید: 

گفتگو با مهندس جمشید بردبار؛ مدیر عامل شرکت الکترونیک افزار آزما
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که صورت گرفت وزارت نیرو حدود ۵00 میلیون تومان  افزایش قیمت داد و در نهایت قیمت تعیین شده 
برای ساختمان به ۴ میلیارد و ۲00 میلیون تومان رسید. 

اما متاسفانه تا پایان اسفند ۹۲ هم ما نتوانستیم بخشی از مبلغ مورد نیاز برای خرید ساختمان سندیکا را که 
حدود ۴00 میلیون تومان بود، فراهم کنیم. هر چه هیات مدیره تلاش کرد موفق به تامین این مبلغ نشــد و 
به همین دلیل در نهایت ما در شــرکت الکترونیک افزار آزما افزون بر مبلغی که قبلا پرداخت کرده بودیم و 
بیشترین سهم را در مرحله اول داشتیم، باز هم مبلغ ۴00 میلیون تومان دیگر پرداخت کردیم تا این ملک به 

نام سندیکا زده شود. 
شــایان ذکر است که باید از اینکه این کار تا پیش از پایان سال ۹۲ انجام شد بسیار خوشحال باشیم. چرا که 
بعد از آن اوایل سال ۹۳ مشکلاتی بین آستان قدس و شرکت صبا و وزارت نیرو ایجاد شد و طی آن آستان 
قدس بسیاری از املاک شرکت صبا را توقیف کرد و شاید اگر این ساختمان تا این زمان به نام سندیکا زده 
نشــده بود، کل پرداخت هایی که قبلا انجام شده و البته خود ملک در یک شرایط بلاتکلیفی و نامعلوم قرار 
می گرفت. اما خوشبختانه این کار تا پایان سال انجام شــد. پس از آن افزایش تورم باعث شد که روی این 

ملک سود خوبی نصیب سندیکا شود. 

  تصمیم فروش این ساختمان که خرید آن با این همه دردسر صورت گرفته بود، چطور اتخاذ شد؟
پیشــنهادات مختلفی در خصوص ســاختمان مطرح شــد، به عنوان مثال ابتدا تصمیم بر این شد که به جای 
فروش ساختمان، در ساخت آن مشارکت کنیم تا از این طریق بتوانیم منابع بیشتری را برای سندیکا ایجاد 
کنیم. اما متاســفانه هیچ مورد جدی پیش نیامد. البته پیشنهاداتی عنوان می شــد اما هر بار این پیشنهادات 
نواقص و یا کمبودهایی داشتند و به همین دلیل موضوع مشارکت در ساخت تا اندازه ای منتفی شد. 
حتی در یک مرحله اقداماتی جهت اخذ وام از اتــاق بازرگانی و برخی از ارگان های ذیربط 

صورت گرفت که متاسفانه آنها هم نتیجه بخش نبودند. 
با توجه به اینکه هیات مدیره تعهداتی نسبت به ۳۱ شرکتی در خرید ساختمان سندیکا 
مشارکت داشــتند، داشت و به آنها قول داده بود که این ساختمان را بفروشد و پول 
شــرکت هایی را که در خرید ساختمان مشــارکت کرده بودند را بپردازد. به هر 
حال نباید این مساله را نادیده بگیریم که قطعا بدون کمک این شرکت ها، در 
حال حاضر سندیکا هیچ سرمایه و پشــتوانه ای نداشت. ولی خوشبختانه 
سندیکایی که ۴ ســال پیش ۲00 تا ۳00 میلیون تومان بدهی داشت، 
الان حداقل ۴ میلیارد تومان پول دارد و می تواند محل مناســبی را 
خریــداری و یا اجاره کند. ما امیدواریم بــا اقداماتی که در هیات 
مدیره جدید انجام می شــود، صاحب ملکی شود که همه اعضای 
سندیکا را در خصوص ساختمان این تشکل برای همیشه راحت 

کند.
مســاله دیگری که در کنار افزایش ناگهانی قیمت مســکن در 
مورد فروش ســاختمان باید مد نظر قــرار می گرفت این بود که 
۳۱ شرکتی که پول خود را برای خرید ساختمان سندیکا گذاشتند، 
همزمان ناگزیر بودند ۳0 درصد بهــره به بانک ها پرداخت کنند. با 
همین رویکرد قرار شد که ۱۵ درصد از سود حاصل از فروش ساختمان به 
این شرکت ها اختصاص داده شود و مابقی سود که در حدود ۲۵ درصد بود به سندیکا 
برسد. پس از آن طبق پیشنهادات ارائه شده و مشوق های تعریف شده برای مشارکت کنندگان، 
موافقت این ۳۱ شرکت برای افزایش سهم سندیکا به ۳۳/۵ درصد جلب شد. البته این میزان 
ســود تنها زمانی به ســندیکا تعلق می گرفت که ظرف یک زمان مشخص و تا ضرب الاجل 
تعیین شده که پایان شــهریور ماه سال جاری در نظر گرفته شــده بود، کار فروش ساختمان 

سندیکا انجام شده و در غیر این صورت همان ۲۵ درصد به سندیکا اختصاص داده شود. 
لذا سندیکا باید از این فرصت استفاده می کرد و ساختمان سندیکا را برای پرداخت مطالبات 
شرکت های عضو به فروش میر رساند که بیشترین زحمات آن به عهده آقای مهندس فارسی 
بود. ایشــان تلاش بســیاری برای فروش این ملک و پیدا کردن مشتریان واقعی برای آن 
صرف کردند. در این مدت قیمت ساختمان سندیکا تا نزدیک ۸ میلیارد تومان هم افزایش 
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یافت. اما بعد از مدتی مالک ساختمان کناری سندیکا به دلیل 
امتیازاتی که می توانســت از طریق یکپارچه ســازی هر دو 
ملک به دست آورد، ســاختمان را با قیمت 9 میلیارد و 600 
میلیون تومان خریداری کرد. این مبلغ واقعا بالا اســت و به 
نظر می رســد بیش از هر چیز حاصل تلاش ها و رایزنی های 
مهندس فارسی و زحمات اعضای هیات مدیره است و واقعا 

جای تقدیر و تشکر دارد. 
فروش ساختمان کنونی سندیکا با این قیمت باعث شد که سهم 
خوبی به سندیکا برســد. به این ترتیب خیالمان از بابت تعهد 
هیات مدیره بــه اعضا در خصوص فروش ســاختمان تا یک 
ضرب الاجل آســوده شد و سهم بیشــتری هم نصیب سندیکا 
شد. من به سهم خودم به این دلیل که روز اولی که پا به این راه 
گذاشتم و مبلغ اولیه را برای خرید ساختمان سندیکای صنعت 

برق ایران به اشتراک گذاشــتم، به این فکر نمی کردم که قرار است از این محل سودی 
عاید شرکت شــود. این پول فقط برای حل شدن مشکل ســندیکا در نظر گرفته شده 
بود و با همین رویکرد، من معتقد بودم که مابه التفاوتی که به عنوان ســود به شــرکت 

الکترونیک افزار آزمان تعلق می گرفت، پول متعلق به سندیکا است. 
تاکید می کنم که ما از همان ابتدا هم با این فکر که قرار است از این محل سودی به این 
31 شــرکت تعلق گیرد، این کار را انجام ندادیم. ما فقط به دنبال این بودیم که محل 
مناسبی برای تشکلی فراهم کنیم که در اصل متعلق به همه صاحبان صنعت برق است. 
به همین دلیل بعد از اینکه هیات مدیره جدید تشکیل شد، در اولین جلسه هیات مدیره 
تصمیم خود را مبنی بر بخشیدن سودی که به سهم شرکت الکترونیک افزار آزما تعلق 
می گرفت، اعلام کردم. امیدوارم شــرکت های دیگر هم که به این حرکت ها علاقمند 
هستند، این کار را تکرار کنند تا ما بتوانیم محلی هر چه بهتر و بزرگ تر برای سندیکا 

خریداری کنیم. 
  مبلغی که شرکت شما برای خرید ساختمان سرمایه گذاری کرد چقدر بوده و 

سود آن چقدر محاسبه شده است؟ 
رقم اولیه 750 تا 800 میلیون تومان بود. ولی در مورد ســود این مبلغ اطلاع دقیقی 
ندارم. با توجه به اینکه قیمت خرید ساختمان 4 میلیارد و 200 میلیون تومان بوده و 
این رقم به 9 میلیارد و 600 میلیون تومان افزایش پیدا کرد، تقریبا سودی که قاعدتا 
بدون ســهم سندیکا باید به شرکت ما تعلق می گرفت نزدیک یک میلیارد تومان بود. 
یعنی ســرمایه هر کدام از شرکت ها باید بیشتر از 2 برابر می شد. ولی با توجه به اینکه 
ما از همان ابتدا ســودی را برای این حرکت در نظر نگرفته بودیم، هیچوقت هم مبلغ 
سود را محاسبه نکردیم. البته آنچه که از اعضای هیات مدیره به گوش من رسیده نشان 
می دهد که حداقل مبلغ سودی که می توانســت به شرکت ما تعلق گیرد رقمی بالغ بر 

600 میلیون تومان بوده است.
من همیشــه به این فکر بودم که مساله ساختمان سندیکا به عنوان یک دغدغه اساسی 
برای اعضا باید حل شــود. در مورد بخشــیدن این ســود هم تا پیش از نهایی شــدن 
تصمیمات صحبتی نکردم که تضاد آراء ایجاد نشــود. این تصمیم کاملا نظر شخصی 
من است، هر چند امیدوارم حداقل چند شرکت دیگر از بین این 31 شرکت که پیش تر 
هم مشــارکت قابل تقدیری با سندیکا داشــته اند، دوباره در کنار شرکت الکترونیک 
افــزار آزما قرار گرفته و با ســندیکا همراهی کنند. به هر حال میزان این ســود اصلا 

اهمیتی ندارد، هدف این بود که ســندیکا صاحب 
ساختمان شــود که این اتفاق افتاد. من هنوز هم 
معتقدم که این ســود متعلق به من نیست و قطعا 

باید به سندیکا تخصیص داده شود.
  این حرکت ریشه در چه باورهایی در شما دارد؟ 
به نظرم عمیق ترین ریشــه چنیــن حرکت هایی 
امکانات است. شاید افرادی هســتند که در این 
زمینه عملکرد بســیار بهتر و پربارتری نسبت به 
ما دارند اما الان و در موقعیت کنونی، این امکان 
برایشان فراهم نیســت که از نظر مالی با سندیکا 
همکاری کنند. به هــر حال نباید این مســاله را 
فرامــوش کنیم کــه در حال حاضر بســیاری از 
واحدهــا تحت فشــارند و بدهی های بســیاری 
دارند. ما این توانایی مالی را داشتیم که بتوانیم به سندیکا در خرید ساختمان جدیدش 

کمک کنیم.
آنچه که آدم ها را متفاوت می کند شرایط زندگی و کاری آنها است. من اطمینان دارم 
که بسیاری از مدیران دیگر صنعت برق هم اگر امکانات و توانایی مالی داشتند، قطعا 
همین کار را می کردند. الان هم امیــدوارم که لااقل تعدادی از این آقایان که مدیران 
این 31 شرکت هســتند، به این حرکت بپیوندند تا بودجه بیشتری برای خرید ملک 

جدید برای سندیکا فراهم شود. 
  با توجه به شرایط دشوار اقتصادی کشور و البته واحدهای صنعتی، چطور 

می توان شرکت ها را مجاب کرد که برای تشکلشان چنین اقدامی را انجام دهند؟ 
ســندیکا به هر حال باید به وظایف خود عمل کند به این دلیل که اعضا حق عضویت 
پرداخت می کنند و سندیکا موظف است کارها را در جهت منافع کل اعضا پیش ببرد. 
رویکرد سندیکا قطعا نمی تواند متاثر از اهداف گروه خاصی باشد که در حرکتی مانند 
خرید ساختمان مشارکت کرده اند. سندیکا تحت هر شرایطی باید به وظایف خود به 

عنوان نماینده قریب به 500 شرکت خصوصی صنعت برق عمل کند.
قرار نیست اعضا در ازای کاری که سندیکا انجام می دهد، برای خرید ساختمان به این 
تشکل کمک کنند. فراموش نکنید که سندیکا موظف به انجام وظایفی است که به هر 
حال به عنوان یک تشکل بخش خصوصی عهده دار آنها است. این مشارکت بیشتر به 
شرایط خاص هر کدام از این شرکت ها و تمایل قلبی آنها برمی گردد و چیزی نیست 
که با اجبار و یا حتی در ازای کار خاصی صورت پذیرد. این مســاله کاملا به شرایط، 
امکانات، دیدگاه ها و باورهای مدیران شرکت های عضو سندیکا بستگی دارد، ضمن 
اینکه باز هم تاکید می کنم که تا امروز اعضا به خوبی با سندیکا مشارکت کرده و تحت 

هر شرایطی در کنار این تشکل بوده اند. 
چنیــن حرکت هایی تا حد قابل توجهی هم به علائق شــخصی افــراد و خصوصیات 
اخلاقی آنها برمــی گردد. افراد در این زمینه نســبت به هم متفاوتنــد. من در کل به 
گردهمایی ها و کارهای تشکلی علاقه بسیاری دارم. حتی در انجمن فارغ التحصیلان 
دانشــگاه صنعتی شریف هم فعال هستم و یا هر ســاله با فارغ التحصیلان دبیرستان 
ســعدی در اصفهان دور هم جمع می شــویم. این فعالیت ها بیش از هر چیز ناشی از 

علاقه و تعلق خاطری است که به محیط های آموزشی و تشکلی دارم. 
در کنــار آن باید این مســاله در نظــر بگیریم که ظلمــی که به بخــش خصوصی و 
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تولیدکننده ها می شــود، ما را ناگزیــر می کند که دور هم جمع شــده و برای مواجهه با 
این شــرایط دشوار در کنار هم قرار بگیریم. فراموش نکنیم که در شرایط کنونی هیچ 
سازمانی نیست که از واحدهای تولیدی نه تنها در صنعت برق بلکه در همه صنایع به 
درستی حمایت کند. اگر چه شعارهای بسیار زیاد و البته زیبایی در این حوزه مطرح 
می شود، اما در عمل می بینیم که هیچ یک از آنها عملیاتی نمی شوند. به همین دلیل ما 
تولیدکنندگان روی هیچ کدام از این شعارها حساب نمی کنیم و تلاش می کنیم با اتکا 
به توان خودمان و قرار گرفتن کنار کسانی که منافع مشترکی با ما دارند، حرکت هایی 

را شکل دهیم. 
فعالین صنعت برق قطعا در بسیاری از زمینه ها منافع مشترکی دارند و همدرد هستند، 
بنابراین لازم اســت که تا جایی که امکانش وجود دارد نیروهای خود را از محل این 
همگرایی تقویت کرده و حرف هایشان را در قالب یک حرکت جمعی مطرح کنند. ما 
باید کاری کنیم که رایزنی هایمان در قالب همین حرکت جمعی بیشتر مورد توجه قرار 
گیرد. قرار گرفتن در متن حرکت های تشکلی یک ضرورت و نیاز اساسی است و البته 
میزان مشــارکت هر فردی در این حرکت ها به روحیات، اخلاق، تفکرها و باورهای 

او بازمی گردد. 

   از نظر شما سندیکا توانسته آنطور که انتظار می رفت، عمل کند؟ 
بزرگ ترین نقطه قوت ســندیکای صنعت برق فارغ از خوب یا بد بودن عملکردش، 
این است که شناخته شده ترین و مشهورترین گروه تشکلی است که در جامعه معرفی 
شده است. هیچ تشکل اقتصادی به اندازه سندیکای صنعت برق در کشور شناخته شده 
نیست و ارتباط نظام مند و هدف داری با دولت، مجلس و سایر ارگان های تصمیم ساز 
و تشکل های بخش خصوصی مثل اتاق های بازرگانی ندارد. از این نظر سندیکا بسیار 
خوب عمل کرده و امتیاز بزرگی دارد که این حاصل زحماتی است که در سه دوره قبلی 
هیات مدیره صرف شده و روی این موضوع به شکل جدی کار شده است. به خصوص 

هیات مدیره دو دوره قبل از نظر معرفی سندیکا عملکرد بسیار عالی داشتند. 
امتیاز مشخص و بســیار خوب هیات مدیره دوره قبل هم این بود که هیچ کس برای 
منافع شخصی خود در جلساتی که با مسئولین کشور تشکیل می شد، صحبت نمی کرد 
و همه مسائل مطرح شده، حول محور منافع جمعی اعضا بود. اما به هر حال سلیقه ها 
مختلف است. گروهی معتقدند باید ملایم، با سیاست و با حساب و کتاب صحبت کرد 

و گروه دیگری هم بر این باورند که مسائل باید قاطع 
و روشن طرح شوند. 

  از نگاه شما چه انتقادی به عملکرد
     سندیکا وارد است؟

از نظر من هیات مدیره سندیکا در دوره های مختلف 
کمی بیش از حد محتاط بوده اند. شاید می ترسند که 
عنوان کردن صریح مســائل عواقبــی برای جمع و 
یا حتی شرکت خودشان داشــته باشد. به عقیده من 
هیات مدیره ســندیکا باید کمی شجاع تر عمل کند. 
البته این شجاعت باید به همراه سیاست باشد. هیات 
مدیره باید انتقادات را در زمان مناسب عنوان کرده 
و در جای خود با دولت و مجلــس همراه و همگام 
شوند و در نهایت همه فعالیت های سندیکا باید در 

راستای اهداف و منافع اعضا پیش رود. 

مساله دیگر اینکه ثمر بخش بودن فعالیت های سندیکا نیاز به پیگیری بیشتر از سوی 
این تشــکل دارد. به نظر می رسد شدت پیگیری ها در ســندیکا کم است و این مساله 
به مشــغله و گرفتاری های بســیار زیاد مدیران صنعت برق و دردسرهایی که دولت 
برای ما درست کرده، برمی گردد. همین دردســرها باعث شده که ما به جای اینکه در 
واحدهای تولیدیمان به کار تحقیق و توسعه، افزایش کیفیت، کاهش قیمت و رقابت 
برای صادرات برســیم، ناگزیر باشــیم تمام وقتمان را برای مســائلی صرف کنیم که 
مدیران شرکت های خارجی هرگز با آنها مواجه نمی شوند. در این شرایط بیشتر انرژی 
مدیران واحدهای تولیدی صرف جمع کردن ســنگ هایی می شود که بیشتر از سمت 

دولت جلوی پای آنها می افتد. 
تغییر ســریع قوانین، رانت ها و سوبســیدهای موجود و مســائلی از این دست وقت 
مدیران را به شــدت گرفته و زمان چندانی برای آنها باقی نمی گذارد که روی کارهای 
تشکلی تمرکز کنند. در کنار این شرایط سندیکا هم تحت فشار مسائل مالی نمی تواند 
به اندازه کافی کارشناس و مشاور استخدام کند تا کارهای مربوط به پیگیری امور به 

شکل گسترده تری در دبیرخانه سندیکا انجام دهند. 
  برای رفع این کمبودها چه باید کرد؟

به نظر می رســد ســندیکا برای افزایش راندمان کاری خود نیاز به اجرایی شدن مجموعه 
فاکتورهایی دارد که پیگیری، پشــتکار، صرف زمان بیشتر از سوی اعضای هیات مدیره 
در تعقیب خواسته های سندیکا، شــجاع تر برخورد کردن آنها و انتقاد شفاف و هدفمند از 
مقامات جزو آنها اســت و این فاکتورها در کنار حفظ بی طرفی ســندیکا و البته تقویت 
دبیرخانه قطعا می تواند این تشکل را به یکی از قدرتمندترین تشکل های کشور بدل کرده 

و جایگاه آن را بیش از پیش تثبیت کند. 
من امیدوارم که سندیکا بتواند مشابه همان حرکتی که برای خرید این ساختمان ساماندهی 
کــرد را طراحی کنــد و به این ترتیب دوبــاره طی یک حرکت جمعی توان شــرکت های 
علاقمند را تجمیع کرده و نسبت به خرید یک ســاختمان مناسب اقدام کند. ضمن اینکه 
ســندیکا می تواند از فضاهای خاص و زمین هــای متعلق به ســازمان های دولتی اعم از 
شهرداری، وزارت نیرو و .... که می تواند به فعالیت های اجتماعی و تشکلی اختصاص داده 
شود، استفاده کند. ســندیکا می تواند چنین زمینی را با شرایط و قیمت مناسب خریداری 
کرده و برای ساخت آن از اتاق بازرگانی برای ساخت آن کمک بگیرد و در عوض در آینده 
بخشــی از آن را در اختیار اتاق بازرگانی و یا تشکل های عضو 

اتاق قرار دهد. 
من با اعضای محترم هیات مدیره در تماس هستم و بارها برای 
کمک به سندیکا، حداقل برای خرید زمینی با شرایط مناسب از 
طریق دولت اعلام آمادگی کــرده ام. ولی قطعا اعضای هیات 
مدیره هم با تجربه و علاقمندی که خودشان دارند این موضوع 
را بــه صورت جدی پیگیری خواهند کــرد و ما هم در صورت 
لزوم در کنار آنها خواهیم بود و تا حد امکان به ســندیکا کمک 

خواهیم کرد.
به هر حال باید  از شــرکت هایی که در خرید این ســاختمان به 
سندیکا کمک کردند تقدیر به عمل آید و البته آنها را هم تشویق 
کنیم که مثل گذشته دوباره با سندیکا مشارکت کرده و تا جای 
ممکن از طریق بخشیدن سهم ســود خود از فروش ساختمان 

کنونی، برای خرید ملک جدید به این تشکل کمک کنند.  
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شاید یکی از برترین و مهمترین امتیازات تشکل ها و نهادهای صنفی، قدرت چانه زنی و اجرایی آنها در مقابله 
با قوانین گوناگون و یا ناهمگون بخش های مرتبط با آنهاست. البته این که اعضای یک تشکل تا چه حد در 
ارتباط با این گونه نهادهای صنفی، به حق و حقوق خود می رسند یا خواهند رسید به میزان بسیار زیادی به 
افزایش یا کاهش تعاملات یا هماهنگی اعضا با تشکل ها دارد. این که چه عوامل یا عللی در نحوه و نوع ارتباط 

اعضا با تشکل ها تأثیرگذار است، سؤالی است که در این شماره از ماهنامه ستبران در پی پاسخ به آن بودیم.
از همین رو در این مجال، به سراغ رییس و نایب رییس هیأت مدیره سندیکا در دوره ششم و چهار نفر از 
رؤسای کمیته های تخصصی واعضای فعال سندیکا رفتیم و با آنها در خصوص ضرورت های تعامل و ارتباط 

اعضا با سندیکاها و تشکل ها گفت و گو کردیم.
مهندس علیرضا کلاهی که خود یکی از اعضای فعال سندیکا به شمار می رود واکنون در کسوت رییس 
هیأت مدیره سندیکای صنعت برق ایران، مسؤولیت هدایت این سندیکا را به عهده گرفته است با تأکید بر 
ضرورت و اهمیت تعامل اعضا با تشکل های صنفی و با یکدیگر، دو عامل فقر فرهنگی و عدم واقع بینی را به 
عنوان عوامل مؤثر و مهم در عدم مشارکت در فعالیت های جمعی معرفی می کند و معتقد است که تنها با ارائه 

بازخورد صحیح به اعضا می توانیم زمینه های پیشرفت و بهبود در روابط اعضا با تشکل ها را  فراهم آورد.
 این در حالی است که مهندس علی بخشی نایب رییس هیأت مدیره سندیکا نیز براهمیت همین موضوع تأکید 
جدی و مستمری دارد. او نیز با نگاهی منصافه در خصوص روابط اعضا با تشکل ها معتقد است  اگر می خواهیم 

فعالیت و مشارکت اعضایمان بیشتر و جدی تر شود در همه حال باید به منافع اکثریت اعضا توجه کنیم...
نظرتان  از  ادامه  در  که  اعضا در تشکل سندیکا است  نمایندگان  دیدگاه های  آید مشروح  پی می  آنچه در 

می گذرد.

اعضای سندیکا باید از حقوق خود دفاع کنند
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 نقش و جایگاه سندیکاها و تشکل های صنفی در 
ارتباط با اعضا و بخش های دولتی چگونه است؟

امــروزه، در همه جــای دنیا نهادهای صنفی وجــود دارند. 
نهادهای صنفی هم وظیفه اشــان نماینده گری اعضایشان 
اســت. یعنی اگــر در هر جایــی و به هر علتــی اعضای ما 
نمی توانند از منافع خودشــان دفاع کننــد، مثلا این عضو 
ممکن است شــرکت کوچکی باشــد که امکان دسترسی به 
مقامات مســؤول را ندارد یا حتی  توان کارشناســی لازم 
را برای مستند ســازی مطالبات و مشکلات خودش ندارد 
که بتوانــد ارائه بدهد و یــا این که حتی بنــا به ملاحظاتی 
نمی خواهد با مشتری خودش درگیر یا دچار چالش بشود، 
این وظیفه ماست که تا حد ممکن از منافع اعضایمان دفاع 
کنیم. در واقع وظیفه ما نماینده گــری اعضا در چارچوب 
قوانین و مقررات و در رابطه با ذی نفعان بیرونی که ممکن 
است عموم جامعه یا دولت و دستگاه کارفرمایی و... باشند.  

 به نظر شما چرا برخی از اعضا تمایل چندانی برای 
مشارکت در فعالیت های تشکلی را ندارند؟

متأســفانه ما صنعتگــران و پیمانکاران که عضو ســندیکا 
هســتیم اکثرا اینقــدر درگیر مشــکلات و دردســرهای 
خودمان بودیم و هســتیم که شــاید به یک ســری مسائل 
کلان نتوانستیم برســیم. من اگر بخواهم مقایسه کنم حجم 
کار روابط عمومی و نماینده گری که ما در ســندیکا انجام 
می دهیم با یک تشــکلی مثل مجمع واردات، می بینیم که 
هنوز جای کار زیادی وجود دارد. مجمــع واردات را همه 
دوســتان می شناســند و می دانند که آنها به واســطه حجم 
بالای آگهی های تجاری که به مطبوعات می دهند، قدرت 
چانه زنی بالایی در مطبوعات دارند و می توانند مقالاتی به 
نفع خودشان در رسانه ها منتشــر کنند. در حالی که یکی از 
مباحث کلیدی که در سال های اخیر، به ما آسیب های جدی 
زده، بحث نرخ ارز بوده است که از خیلی وقت پیش دغدغه 
ما محسوب می شده و هنوز هم نتوانسته ایم در مورد آن کار 

کارشناسی انجام بدهیم.
اما این که چرا برخی از  اعضا تعاملی با تشــکل خودشــان 
ندارند، شاید به این دلیل است که ما اساسا در این زمینه یک 
مقدار مشــکل فرهنگی داریم. به خاطــر این که ما اصلا به 
بازی برد - برد قائل نیستیم. یعنی غالبا در یک معامله یا در 
هر تراکنش بطور صفر و یک به قضیه نگاه می کنیم. یعنی 
انتظار داریم که در یک معامله همه منافع بیاید یک طرف و 
اگر احساس کنیم در واقع طرف مقابل هم منفعتی برده فکر 
می کنیم که ما مغبون واقع شــدیم  و می بایست مثلا بهتر 
"چونه " می زدیم. ولی واقعیت این اســت که در سیاست، 
تجارت یا اقتصاد و... در هر تراکنشی یک طرف احساس 
کند که مغبون واقع شــده آن شرایط پایدار نخواهد بود. اما 
اگر دو طرف قائل به بازی برد- برد باشند و منافع همدیگر 
را رعایت بکنند و عدالــت را رعایت کنند به طور حتم آن 

شرایط هم می تواند پایدار و بلند مدت باقی بماند.
البته یکی دیگر از مشــکلاتی هم که ما در این خصوص با 
آن مواجه هستیم این اســت که یک مقدار شاید دچار عدم  
واقع بینی هم هســتیم. یعنی ما به جای این که خودمان هم 
سعی کنیم گوشه ای از بار را بگیریم وکمک کنیم به پیشبرد 
مقاصد، رویکرد چرا این کار انجام نشد یا چرا آن کار انجام 
نشــد را در پیش می گیریم. البته این به آن معنی نیست که 
ما باید به آنچه انجام داده ایم، راضی باشیم. درست است که 
نگاه منتقدانه ما را بهبود می دهد. اما انتقاد سازنده. انتقادی 
هم سازنده اســت که با راهکار همراه باشد. خود ما از انتقاد 
ســازنده همه اعضا در هیأت مدیره دوره ششــم اســتقبال 
خواهیم کرد و انتظار هم داریم که دوســتان با تجارب و در 
واقع شناختی که نسبت به مسائل دارند، بصورت سازنده ما 

را راهنمایی کنند.

 آقای مهندس کلاهی! ساختار داخلی شرکت ها در 
این خصوص تا چه حد می تواند مؤثر باشد؟

همانطور که قبلا هم گفتم،  متأسفانه امروزه، آنقدر شرکت ها 
دچار مشــکلات متعددی هستند که شــاید خیلی فرصت 
تعامل و ارتباط مؤثر با تشکل های مرتبط با خودشان را هم 
نداشته باشند. البته این قضیه تقصیر خودشان نیست. اینها 
مشکلاتی است که بسیاری از شرکت ها بطور ناخواسته با 
آنها درگیرند. مسائلی نظیر چک برگشتی، حقوق پرسنل، 
جریمه های بیمه و مالیات و... حقیقتا توان و فرصتی برای 
تعامل  و پاسخگویی مناسب با تشکل های مرتبط نمی دهد.

 به هر حال آنچه که شما به آن اشاره می کنید را همه 
شرکت ها به نوعی با آن درگیرند؟

بله. شرکت های بزرگتر، در این گونه موارد تیم های حرفه ای 
و مجــرب دارند؛ یعنــی امکانــات لازم و افراد متخصص 
را بــرای پیگیری این نــوع کارها دارند. اما شــرکت های 
کوچکتر، همانطور که می دانید همچنان بطور ســنتی حول 
محور مالک یا یک مدیر خاصی حرکت می کنند و همه چیز 

هم وابســته به آن فرد به عنوان مالک یا مدیر است. لذا این 
طبیعی اســت که این شرکت ها مشــکلات بیشتری داشته 
باشند. در همه جای دنیا هم شرکت های متوسط و کوچک 
این گونه هســتند و ما خیلی در ایران از این جهت اســتثنا 

نیستیم....
 

 راهکارهای پیشنهادی شما برای افزایش همکاری 
اعضا در ارتباط با تشکل ها چیست؟

 به نظر من تنها با بازخورد دادن درســت به اعضا می توانیم 
اطمینــان و اعتماد آنها را بــه خود جلب کنیــم و در ادامه 
زمینه های همکاری مؤثر و مشــترک را فراهم آوریم. اگر 
قرار است ما آمار و اطلاعاتی از اعضای خود دریافت کنیم 
پس باید در فرصت مناسب، باز خورد صحیحی از آن آمار 

البتهشایداینغیرممکنباشدکه

بخواهیمتمامیانتظاراتاعضارا

پاسخگوباشیمولیحداقلبایدبتوانیم

بخشقابلتوجهیازاینانتظاراترا

پاسخبدهیموتاحدممکنسعیکنیم

عدالت،درستیوبیطرفیرادرتمام

تصمیماتخودرعایتکنیم

از انتقاد سازنده استقبال می کنیم
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در اختیار آنها بگذاریم. زیرا به هر حال این حق آنهاست که 
بدانند از آن آمار و اطلاعات چگونه بهره برداری می شود. 
با این شــیوه ما می توانیم انگیزه های لازم را در آنها ایجاد 
کنیم تا در کنار مسائل و مشــکلات روزمره ای که دارند، 
پاسخگوی تشکل خودشــان هم باشند. در کل، من فکر می 
کنم که این رابطه دو طرفه است. از یک طرف، ما باید نشان 
دهیم که مؤثریم و واقعا دلســوزیم و از سوی دیگر آنها هم 
بایــد باور کنند که با حرکت جمعی بهتــر به نتیجه  خواهند 

رسید. 

 با توجه به حضور گستره اعضا در جلساتی که تحت 
عنوان مجمع عمومی یا نظیر آن برگزار می شود به نظر 

شما آیا برگزاری بیشتر جلسات، مجامع و همایش ها 

بصورت دوره ای می تواند راهکار مؤثری باشد؟
به هر حال، من فکر می کنم برگزاری این جلســات هم اگر 

زیاد شوند، اثر و کارکرد مهم خود را از دست خواهند داد.
دوباره تأکید می کنم که این رابطه بین اعضا و تشکل ها یک 
رابطه دو طرفه اســت، بطور مثال، وقتی یک شرکتی با ما 
مکاتبه می کند و مسائل و مشکلات خود را مطرح می کند 
ما نیز باید پاســخش را بدهیم و اعلام کنیم که چه اقداماتی 
برای رفع مشکلات آنها صورت گرفته است. اگر چه حتی 
برخی مسائل را هم نتوانسته باشیم حل کنیم اما باید نتیجه 

کار را اعلام کنیم.

 در پایان به عنوان رییس جدید هیأت مدیره سندیکا 

چه پیامی برای اعضا دارید؟
من مجددا از حضور گســترده و جدی اعضــا در انتخابات 
ششمین دوره هیأت مدیره سندیکا تشکر و نیز از اطمینانی 
که به هیأت مدیره ششم شد، سپاسگزاری می کنم. امیدوارم 
که ما حقیقتا لایق این اطمینان باشــیم. البته شاید این غیر 
ممکن باشد که بخواهیم تمامی انتظارات اعضا را پاسخگو 
باشــیم ولی حداقل باید بتوانیم بخش قابل توجهی از این 
انتظارات را پاسخ بدهیم و تا حد ممکن سعی کنیم عدالت، 
درستی و بی طرفی را در تمام تصمیمات خود رعایت کنیم. 
ضمنا باز هم یادآوری می کنم که از پیشنهادات و انتقادات 

سازنده  همه دوستان استقبال می کنیم. 

از انتقاد سازنده استقبال می کنیم
مهندس علیرضا کلاهی، رییس هیأت مدیره سندیکا و رییس هیأت مدیره شرکت سیم و کابل ابهر
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 اهمیت و ضرورت های  ایجاد تشکل ها و سندیکاها 
چیست؟

در خصوص ایــن که چرا تشــکل ها ایجاد شــدند و به چه 
صورتی شــکل گرفتند، باید گفت که ریشــه شکل گیری و 
ایجاد تشکل های صنفی از ابتدا دلایل متعددی داشته است. 
مثلا یــک روزی اینها فکر کردند که صدایشــان به جایی 
نمی رسد، یا اهداف مشترکشان را نمی توانند پیگیری کنند، 
پس به این جمعبندی رسیدند که دور یکدیگر جمع شوند و 
تشکلی ایجاد کنند که بواسطه آن تشکل بتوانند همصدایی 
و اتحاد ایجاد کنند و بتوانند مسائلشــان را پیگیری کنند. 
البته این موضوع تاریخچه طولانــی دارد. ایجاد برخی از 
تشکل ها حتی به شصت یا هفتاد سال گذشته هم برمی گردد.
اما موضوعی که مطرح است، در واقع نوع ارتباط تشکل ها 
بــا اعضای خــود و اعضا با تشــکل ها و نیز نحــوه ارتباط 
تشکل ها با نهادهای حکومتی است که غالبا در این ارتباط 
تشکل ها وظیفه واســطه گری بین بخش خصوصی، اعضا 
و بخش دولتی را به عهده دارنــد. یعنی من فکر می کنم که 
تشکل ها در واقع فاصله خالی را که بین حکومت، شرکت ها 

و فعالین بخش خصوصی وجود دارد را پر می کنند.

 اصولا نحوه تعامل اعضا با تشکل هایی نظیر سندیکا 
به چه ترتیبی باید باشــد؟ به نظر  شما چرا برخی از 
اعضا تمایل چندانی برای حضور مؤثر و مســتمر در 
فعالیت های گروهی سندیکا ندارند؟ آیا نحوه عملکرد 

سندیکاها در این زمینه می توانند تأثیرگذار باشد؟ 
          ببینید ســاختاری که در ســندیکا پیش بینی شده برای 
ارتبــاط دو طرفه با اعضا به این شــکل بوده کــه ما از ابتدا  
فرض را بر این گذاشته ایم که بین مدیریت ارشد سندیکا و 

اعضای ما یک فاصله وجود دارد که این فاصله باید از طریق 
کمیته ها پر بشود. به این ترتیب ایجاد کمیته های تخصصی 
در دســتور کار قرار گرفت. این کمیته هــا در واقع ارتباط 
اعضا را با هیأت مدیره سندیکا برقرار می کنند. در واقع می 
توان گفت که این کمیته هــا به نوعی یک نقش دو طرفه ای 
دارنــد  که هم نمایندگی می کننــد از گروهی از اعضایی که 
در صنف  هستند و آنها را با یکدیگر همصدا می کنند و هم 
ارتباط بین اعضا و ارکان اصلی سندیکا را  ایجاد می کنند. 
لذا کمیته های ســندیکا با چنین پیش فرضی بوجود آمدند 
و رشــد پیدا کردند. البته در این بخــش بعضی از کمیته ها 
خیلی خوب عمل کردند و موفق بودند و تقریبا خواسته های 
اعضای خود را توانستند شکل بدهند و این ارتباط را ایجاد 
بکنند و پیگیری کنند. اما بعضــی هم خیلی فعال نبودند و 
بنا به دلایل متعددی خیلی جدی گرفته نشــدند. بنابراین، 
این که بصورت کلی بگوییم ارتباط اعضا با سندیکا خوب 
نیســت را من خیلی قبول ندارم. بخشی که در حال حاضر 
از طریق کمیته ها اداره می شــود، به نظر من شــرایط بدی 
ندارد. بطور مثال، کمیته ســازندگان پست، ارتباط بدی با 
اعضایش ندارند و معمــولا وظیفه نمایندگی خود را انجام 
می دهد یا کمیته خط و همینطــور برخی کمیته های دیگر 
هم به همین ترتیب اســت. البته بایــد پذیرفت که بعضی 
کمیته ها هم غیر فعالند. اما این که چرا استعلامات و نامه ها  
و مکاتبات سندیکا به درستی پاسخ داده نمی شود به نظر من 

چند تا دلیل مهم می تواند داشته باشد.
         یکی از دلایل آن این اســت که بعضا نوع ســؤالات یا 
درخواست هایی که از اعضا می شود کارشناسی نشده است. 
یعنی مواردی هســت که نامه هایی به اعضا ارسال می شود 
که ممکن است پاسخ های آنها محرمانه باشد یا اعضا تمایلی 

بازنگـــــری 
کمیته های 
ســـندیکا 
دراولویـت 
اســــــت

مهندس علی بخشی، نایب رییس هیأت مدیره سندیکا / رییس هیأت مدیره شرکت همراه افق تهران
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به پاسخگویی آن نداشته باشند. یا نوع سؤال بگونه ای است 
که برای اعضا شــفاف نیست یا سؤالات انگیزه ای را برای 

پاسخگویی و مشارکت بیشتر اعضا ایجاد نمی کنند.
          نکته دومی که به نظرم می رســد این است که برداشت 
اعضا بعضا از این نوع مکاتبات و نامه نگاری ها این است 
که پاســخگویی به این نوع ســؤالات و  نامه هــا بی نتیجه 
خواهد بود. یعنــی آنها هنوز بــه این باور نرســیده اند که 
پاسخگویی به این سؤالات یا استعلامات می تواند گره ای  

از مشکلاتشان را باز کند.
          امــا در مورد این کــه چه کار باید کنیــم که فعالیت و 
مشارکت اعضا بیشــتر و جدی تر بشود چند تا نکته مطرح  
اســت.  نکته اول این کــه موضوعاتی که در دســتور کار 
ســندیکا و هیأت مدیره قرار می گیرد، موضوعاتی باشد که 
به منافع اکثریت اعضا توجه کند یعنی سندیکا صرفا مسائل 
مربوط به چند تا شــرکت بزرگ یا چند تا شــرکت خاص 
را مورد توجه قــرار ندهند، برای این که اگــر عموم اعضا 
که شرکت های متوسط و کوچک هســتند به این برداشت 
برسند که ســندیکا نگران منافع شرکت های بزرگ هستد. 
این برداشت وقتی گسترش پیدا کند، خواه نا خواه فاصله ای 
را بین اعضا و تشــکل ها ایجاد می کند و انگیزه ها را از بین 

می برد.
          نکتــه بعدی که من فکر می کنم عامل مهمی در افزایش 
مشــارکت بیشــتر اعضا می تواند باشــد این است که نوع 
درخواســت های ســندیکا و نوع ســؤالات ســندیکا باید 
هدفمند باشد و اعضا از هدف آن نوع سؤالات آگاه باشند، 
یعنی بفهمند که برای چه باید به این ســؤالات پاسخ بدهند 
و در پی این ســؤالات چه هدفی  وجود دارد و خروجی آن 
چه خواهد بود. نکته سوم این که سندیکا حالا چه در بخش 
هیأت مدیره  و چه دبیرخانه باید بصورت مداوم گزارشــی 
مستند از برنامه های عملکردی خود به کلیه اعضا ارائه کند.

         شما تصور کنید که مثلا برای یکی از شرکت های عضو 
ده تا نامه ارسال شود که در حقیقت ده تا استعلام است. در 
طول یک هفته، این شــرکت پنج تا از آنها را پاسخ می دهد 
اما در نتیجــه بازخوردی از طرف مخاطــب دریافت نمی 
کند یعنی نــه هدف را می داند نه بازخــوردی از این کارها 
دریافت می کند امــا در ادامه بازهم نامه و ســؤال برایش 
ارسال می شود، تا جایی که دیگر انگیزه ای برای پاسخ دادن 
ندارد. لذا یکی از کارهای مهم ســندیکا این اســت که باید 

بازخورد عملکرد خود را به آنهــا ارائه بدهد. یعنی به اعضا 
بگوید که وقتی من این ســؤال را پرسیدم، بیست درصد به 
من جواب داده اند و این خروجی نتیجه پاســخگویی تنها 
بیست درصد از اعضا است. شــما مطمئن باشید که با این 
شــیوه در مرحله بعدی چهل درصد و در دفعات بعد تعداد 
بیشتری پاســخگوی ســؤالات خواهند بود. برای این که 
نحوه پرسیدن ســؤال، هدفمند بودن آن و بازخوردی که از 

آن ارائه می شود، خیلی تأثیر گذار است.

  با توجه به اهمیت و نقش پررنگ کمیته ها در پیشبرد 
اهداف ســندیکا که شــما هم در صحبت های خود به 
آن اشاره کردید، پس تکلیف کمیته های غیرفعال چه 
می شود؟ کمیته هایی که در طول سال حتی یک جلسه 
هم ندارند یا عملکرد مؤثری ندارد؟ به هر حال همین 

کمیته ها…
در مورد کمیته ها آنها که فعالند باید شــرایطی را برایشان 

فراهم کنیم که بازدهی بهتر و هدفمند تری داشته باشند.
          اما همانطور که می دانید در حال حاضر برخی کمیته ها 
در ســندیکا هســتند که نیاز به بازنگری دارند. یعنی بطور 
مثال، شاید لازم باشــد که برخی از آنها را با یکدیگر ادغام 
کنیم یا فرمت اصلی اشــان را عوض کنیــم یا حتی ممکن 
است نوع مدیریت آن کمیته ها نظارت بیشتری  لازم داشته 
باشد که در مجموع من فکر می کنم همین عامل می تواند در 

جذب و ایجاد مشارکت اعضا مؤثر باشد. 
         نکته دیگری که باید عرض کنم این که به اعتقاد من نگاه 
ما در کمیته ها و هیأت مدیره باید نگاه نتیجه گرا باشد. یعنی 
این که از عملکرد ما نتیجه مشــخصی بیــرون بیاید. لذا به 
نظر من نتیجه گرا بودن در فعالیت های تشکلی تأثیر خیلی 

زیادی در افزایش انگیزه باشد.

  در خصوص اعتماد ســازی چه  برنامه هایی مد نظر 
دارید؟

         البته من شــخصا به این اعتقاد ندارم که اعضا نســبت 
به تشــکل ها خیلی بی اعتمادند، ولی اگر بخواهیم اعتماد و 
آرامش را در میان اعضای خود افزایش بدهیم باید آنها را 

بصورت شــفاف در جریان عملکرد هیأت مدیره و سندیکا 
قرار دهیم. این قضیه به ویژه در میان شــرکت های کوچک 
و متوســط اهمیت خاصی دارد، بطوری کــه آنها هم حس 
کنند که خواسته ها و مشکلات و مسائلشان در هیأت مدیره 

سندیکا مطرح و پیگیری می شود.
         بنابراین من فکر می کنم که تنها به این طریق می توانیم 
اعتماد بین اعضا را نسبت به تشکل و کمیته ها و حتی نسبت 

به یکدیگر افزایش دهیم.

 آقای مهندس! شــما به عنوان نایــب رییس هیأت 
مدیره سندیکا چه راهکارهایی را برای آینده بهتر و 

همکاری مؤثرتر شرکت های عضو مد نظر دارید؟
در این دوره ان شاءاله می خواهیم یک بازنگری اساسی در 
ساختار سندیکا داشته باشیم. به این معنی که سندیکا هم از 
جهت ساماندهی در کمیته ها و اعضا و نیز بهبود نوع ارتباط 
کمیته ها با هیأت مدیره نیاز به تغییــرات مهمی دارد. زیرا 
به نظر مــی آید که این نوع ارتباط در ســندیکا نه از طرف 
کمیته ها به هیأت مدیره و نه از سوی هیأت مدیره به کمیته ها 
یک ارتباط قوی، فعال و مؤثری نبوده اســت. لذا ما قصد 
داریم قبــل از هر چیز این ارتباط را بصورت مشــخص و 

مؤثری بهبود ببخشیم.
         نکته دومی که در دســتور کار هیأت مدیره جدید وجود 
دارد، ایجاد تقســیم کار و وظایف هیــأت مدیره بصورت 
شفاف اســت تا به این ترتیب اعضای هیأت مدیره بتوانند 
بخشــی از این ارتباط مؤثر و منظــم را مدیریت کنند و به 

نتیجه برسانند.
          مــا همچنین  قصد داریم ضمــن راه اندازی یک واحد 
کنترل پــروژه، در هیــأت مدیــره و کمیته های ســندیکا 
زمینه های رشد و شــکوفایی بهتر شرکت ها را فراهم کنیم. 
به طور حتم با ایجاد این واحد می توانیم در ابتدای هر دوره 
تعدادی پروژه مشــخص را تعریف کنیــم و به کمک این 
واحد آنها را در دوره های مشخص بررسی و ارزیابی کنیم، 
همچنین موانع و مشکلاتشــان را اســتخراج و در فرصت 
زمانی معین به خروجی برسانیم. یعنی اگر ما این خروجی ها 
را در زمانبندی های مشخص داشته باشیم من فکر می کنم 
کــه بخش عمده ای از مشــکلات ارتباطی و انگیزشــی و 

هدفگذاری های سندیکا هم به نتیجه برسد.  

اگربخواهیماعتمادوآرامشرادرمیان

اعضایخودافزایشبدهیمبایدآنهارا

بهصورتشفافدرجریانعملکردهیأت

مدیرهوسندیکاقراردهیم.اینقضیهبه

ویژهدرمیانشرکتهایکوچکومتوسط

اهمیتخاصیدارد

 پرونده  دوم: آسیب شناسی تعامل تشکل ها و اعضا 



38

 از دیدگاه شما کارکرد سندیکاها در ارتباط با اعضایشان چگونه است و تشکل ها 
چطور می توانند به وظایف خود عمل کنند؟

    طبیعتا فعالان یک گروه صنعتی علاقه مندند که مشکلات صنف خود را به مراجع قانونی 
ذیربط منعکس و برای مسائلی که درگیر آن هستند، به راه حل های مناسبی دست پیدا کنند. به 
همین دلیل هم است که همیشه صدای جمعی، اثر گذاری بهتری از صدای واحد دارد. بنابراین 
اگر اعضای یک گروه صنعتی بتوانند دور هم جمع شوند و به عنوان یک تشکل فعالیت کنند، 

شانس به جواب رسیدن هم برای آنها افزایش پیدا می کند. 

 با این توصیف فکر می کنید دلیل عدم همکاری برخی از اعضا در ارتباط با 
تشکل های مرتبط به خود چیست؟

    این که چرا بعضی اعضا همکاریشان در ارتباط با یک تشکل ضعیف تر است، به نظر من به 
این دلیل است که گاهی افراد، انتظارشان از یک تشکل فراتر از آن توانی است که یک تشکل 
می تواند داشته باشد. اما واقعیت این است که تشکل ها لزوما قدرت اجرایی ندارند. تشکل ها 
وقتی به پاسخ مناسبی می رسند که رفتار و عقیده دولتمردان و قانونگذاران تغییر کند، چون 

آنها هستند که در نهایت تصمیم می گیرند که تحولی را ایجاد کنند یا مانع آن بشوند.
    بنابراین وقتی که باور مدیران تصمیم گیر دولتی یا قانونگذاران به جایی برســد که ایده آل 
خاص یک هدفی را تأمین کنند این باعث می شود که عده ای از اعضا  یک مقدار ناامید بشوند 
و احساس کنند که شاید تشــکل، فعالیت کمتری دارد در حالی که اتفاقا این مشکل ناشی از 
عدم همکاری تشکل نیســت. به خصوص اگر در این میان، منافعی هم متضاد با منافع عموم 
تولید کنندگان باشــد، تصمیم گیری ها یک مقداری زمان می برد. اصولا در کشور ما  قوانین 
مربوط به واردات به مراتب راحت تر از فعالیت های داخلی است. به همین دلیل خواسته ای 
که ســازندگان و یا فعالین داخلی دارند، لزوما همســو با مقرراتی که برای کشور وضع شده، 
نیســت. لذا من تصور می کنم که یکی از علت های نارضایتی عــده ای از اعضا زمانبر بودن 

برای به نتیجه رسیدن مسائل است.

 آقای مهندس! به نظر شما در این خصوص ساختار داخلی خود شرکت ها تا چه حد 
مؤثر است؟

    به طور حتم، این مورد هم تأثیر بســیاری در نحوه ارتباط و تعامل میان اعضا و تشــکل ها 
خواهد گذاشت. اما متأسفانه عده ای از اعضا هنوز تأثیر همکاری دسته جمعی را باور ندارند. 
البته نحوه و نوع طرح سؤال از مخاطبین هم نقش مهمی در دریافت پاسخ دارد. من فکر کنم 
که اگر به طور مثال، سؤال یا درخواست شما متناسب با فعالیت واقعی یک شرکت باشد، آن 
شرکت ســریعا به جوابدهی اقدام می کند ولی اگر شرکتی فعالیت واقعی اش با آن چیزی که 
مجوزش را دارد یا در ویترین خودش را مطرح می کند، متفاوت باشــد، برای پاسخگویی به 
زمان بیشتری نیاز دارد. مثلا اگر شرکتی که عمدتا وارد کننده است و نمایندگی یک مجموعه 
وارداتی را به عهده دارد، اما خودش را به عنوان تولید کننده معرفی می کند، متأسفانه جواب 

دقیق و صریحی به سؤالات مرتبط با یک تولید کننده واقعی نمی تواند بدهد.

 با این شرایط به نظر شما سندیکاها برای جلب همکاری شرکت ها چطور باید عمل 
کنند؟

من فکر می کنم که از ســال ۹0 وقتی که تغییرات نرخ ارز اتفــاق افتاد و زمانی که تحریم ها 
شــروع شــد، در حقیقت یک دوره گذرایی پیش آمد که همه به نوعی سردرگم بودند که باید 
چه کار کنند. لذا به نظر من تنها با عبور از این مرحله و شــرایط است که وارد کننده با افتخار 
می تواند فعالیت های خودش را معرفی کند و ســازنده هم با همین شیوه فعالیت های خودش 
را عرضه کند. حتی افرادی هم که ترکیبی از اینها را به عنوان شغل خود انتخاب کرده اند، می 
توانند خودشان را در جایگاهی که واقعا هستند، معرفی کنند. در این صورت سندیکا هم می 
تواند با اقداماتی که برای هر صنفی انجام می دهد، اعتمادشــان را جلب کند و  به پاسخ هایی 

که لازم دارد، برسد.
به این ترتیب ســندیکا هم نبایســتی خســته و ناامید بشــود. اگر ما بتوانیم به خوبی از این 
مرحله عبور کنیم و نا امید نشــویم به طور حتم به آن سطح همکاری مورد انتظار سندیکا هم 

خواهیم رسید. 

تشکل ها قدرت اجرایی ندارند
 مهندس ولی اله بیات، عضو هیأت مدیره سندیکا/ مدیر عامل شرکت پارس سویچ 
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 از دیدگاه شما سندیکاها چه نقشی در ارتباط با اعضای خودشان و در ارتباط با 
دولت ها دارند؟ وظیفه و کارکرد تشکل ها از نظر شما چیست؟

واقعیت این است که سندیکاها و تشکل های صنفی چون عمدتا از بطن جامعه واقعی به 
وجود می آیند  و معمولا هم چون وابستگی به دولت ندارند و دنبال توجیه سیاست های 
دولت نیستند، نقش بسیار مهمی در پیشبرد اهداف صنف خود دارند. این تشکل ها عموما 
برای صنف خود زحمت می کشند و به دلیل این که با مشکلات صنف درگیر هستند، راه 
حل های موجود در خصوص مسائل خود را بهتر می توانند تجزیه و تحلیل و ارزیابی کنند. 
لذا ضرورت شکل گیری و رشد این نوع تشکل ها از گذشته و در تمام دنیا وجود داشته 
و هنوز هم لزوم همکاری و هماهنگی صنف ها و شرکت های هم گروه و هم سنخ بطور 

منسجم تر اهمیت جدی دارد.

 با توجه به اهمیت فعالیت سندیکا ها چرا برخی از اعضا تمایل چندانی برای 
حضور جدی در فعالیت های این تشکل ندارند؟

مشکلی که ما فعلا در سندیکای برق داریم این است که این نهاد، طیف گسترده ای از اعضا 
را در بخش های مختلفی مانند: مشاورین، پیمانکاران برقی، تولیدکنندگان واقعی و وارد 
کنندگان و... شامل می شود. یعنی همه افرادی که به نوعی با صنعت برق سرو کار دارند را 
تحت پوشش قرار داده است. البته این رویه در ابتدای فعالیت سندیکا خوب بود اما با رشد 
و توسعه فعالیت های سندیکا و بتدریج با افزایش تعداد اعضا جداسازی ها بین اعضا بیشتر 
شد. همین عامل متأسفانه تا حدی باعث ایجاد دو یا سه دستگی شده است. یعنی تعداد 
اعضا زیاد شده ولی بطور مشخص کار تخصصی درمورد آنها انجام نشده است. گاهی می 
بینیم که مثلا منافع تولید کننده، پیمانکار و مشاور و .... در مقابل همدیگر قرار می گیرد. 
بطور مثال، ما الان چندین سال است که در سندیکا بحث تعرفه را داریم. یک کارگروه 
هم در این خصوص تشکیل شده اما هنوز به توافقی نرسیده ایم. خود همین قضیه همسویی 
بین اعضا را از بین می برد. زیرا تولید کننده خواهان افزایش تعرفه است. اما وارد کننده 
می خواهد که تعرفه کاهش پیدا کند و در پروژه ها سود بیشتری ببرند. در حالی  که اگر از 
دید ملی نگاه کنیم، تولید پایه اصلی توسعه کشورهاست. اگر ما تولید را از دست بدهیم 
استقلال کشور را از دست داده ایم. متأسفانه الان هم می بینیم که کم هستند در سندیکا 
تعداد اعضایی که واقعا دنبال کار تولید و حفظ منافع ملی هستند و این اختلاف موجب 

می شود که بقیه اعضایی هم که دلسرد شده اند یا به قول شما همکاری نمی کنند، خودشان 
را گروه اقلیت سندیکایی ببینند.

لذا ما امیدواریم که این موضوع فدراسیون و کنفدراسیون هر چه سریع تر شکل بگیرد. 
از مسائل و مشکلات در حوزه های  این طریق، من فکر می کنم بخش مهمی  به  چون 

مختلف صنعت برق رفع می شود.

 اما به جز این بحث اقلیت ها که شما مطرح کردید، برخی شرکت ها  هم که شاید 
به تازگی عضو سندیکا شده اند، از ابتدا تعامل چندان مناسبی با سندیکا ندارند؟

ایرانی هنوز به کار گروهی خیلی عادت  این شاید به این دلیل است که ما در فرهنگ 
نکرده ایم؛ یعنی هنوز دموکراسی در جامعه ما خیلی جا نیفتاده است و ما هنوز در اغلب امور 
اجتماعی، فردگرایی و تکروی می کنیم و خیلی به تأثیر جمع، اعتقادی نداریم. به نظر من 
سندیکا می تواند با برگزاری بیشتر گردهمایی به عناوین مختلف اعضا را در کنار هم قرار 
دهند. این ارتباطات چهره به چهره اعتماد اعضا و تشکل ها را به هم بیشتر می کند و باعث 
می شود اعضایی که هم کفو هستند در کنار هم قرار بگیرند و به این ترتیب زمینه های 

مشارکت گروهی هم فراهم خواهد شد.

 به نظر شما سندیکا چه کار باید بکند که شرکت های عضو در زمینه به اختیار 
گذاشتن آمار و اطلاعات و یا حتی  دانش خودشان فعال تر عمل کنند؟

به نظر من اگر سندیکا بخواهد پایدار باشد،  قبل از هر چیزی مبنا و هدف اصلی خود را 
باید جلب اعتماد شرکت ها قرار دهد. چون اگر اعضا به تشکل مرتبط با خوشان اعتماد پیدا 
کنند تمام انرژی اشان را برای رشد و پیشرفت آن می گذارند،  ولی اگر اعضا اعتماد پیدا 
نکنند، مثل دولتی است که ملت به آن اعتماد ندارند. دیگر نمی تواند کار کنند. جلب اعتماد 
هم به راه های مختلفی امکانپذیر است. تشکل ها باید دلسوزانه با اعضای خودشان برخورد 
کنند. یعنی مشکلات آنها را دریافت کنند و در هر مرحله از پیگیری کار خود سعی کند تا 
بازخورد مناسبی را از عملکرد خود ارائه دهد. حتی در یک مرحله اگر نتوانست پاسخگوی 

اعضا باشد باز هم خیلی صادقانه موضوع را با آنها مطرح کند.
امیدواریم که در هیأت مدیره جدید با ترکیبی که فعلا حضور دارند، شاهد اقدامات جدید 

و مناسبی در جهت منافع ملی و رشد و توسعه تولید باشیم. 

تضاد منافع عامل مهم دو دستگی اعضا
دکتر سعید احمدی، رییس کمیته تجهیزات برقی سندیکا/ معاون تحقیق و توسعه شرکت ژیتال 
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 به نظر شما نقش و جایگاه سندیکاها و تشکل ها در ارتباط با اعضا و بخش های 
دولتی چگونه است؟

اصولا در اساسنامه تشــکل ها پیگیری مطالبات و خواسته های اعضا در اولویت قراردارد و 
در این وادی یک تعامل دو طرفه حاکم اســت. تعهدات تشــکل ها در قبال اعضا و اعضا در 
قبال تشکل ها در جهت اجرایی شــدن این تعامل، بخش های دولتی هم در گیر خواهند کرد. 
زیرا اعضا در جریان اقدامات کاری انتظاراتی از بخش های دولتی دارند که مایلند از طریق 
تشکل ها حل و فصل شود. از آنجا که سال ها در ایران فعالیت تشکل ها یک حلقه مفقوده بوده 
انجام آن زمان بر است و متاســفانه با تغییراتی که در کلان مدیریت کشور به وجود می آید 

این همکاری دچار فراز و نشیب می شود.
بــه عنوان مثال اعضا با دادن یک رای در هر دو ســال و پرداخت حق عضویت در ســندیکا 
انتظار دارند اعضای منتخب تمام موانع و مشــکلات تولید و مســائل اجرایی آنان با دیگر 
بخش ها حتی بخش های دولتی حل و فصل شود. از طرف دیگر نمایندگان با مراجعی طرف 
هســتند که در چارچوب مقررات اداری دســت و پا می زنند و مشروعیت سندیکا را منوط 
به تأیید خود می دانند اما در گذر زمان و کســب تجارب بیشتر به تدریج این فضا تلطیف و 

مسائل فی مابین حل و فصل خواهد شد.

 چرا غالبا برخی از شرکت های عضو تمایل چندانی برای حضور و مشارکت در 
فعالیت های جمعی از خود بروز نمی دهند؟

 شاید این مطلب مربوط است به سابقه امر، زیرا در گذشته کمتر از تفکر جمعی به راه حل های 
مناسب می رسیدند و آنانی که ارتباطات قوی داشتند شخصا موفق بودند و در کشور ما سابقه 
نشان داده فعالیت های مشارکتی در رســانه ها خوب شکافته نشده و نظر جمعی حاکم نبوده 

است.

 سندیکای برق چگونه می تواند زمینه های لازم را در همراهی و به اشتراک 
گذاشتن آمار و اطلاعات و دانش اعضا فراهم آورد؟

 به نظر مــن ســندیکا در مقطع خوب تاریخــی قــراردارد. اکثریت قریب بــه اتفاق اعضا 
خواســته های مشترک دارند چنانچه ســندیکا در هموار کردن راه های دشوار حل مشکلات 
در کنار اعضای خود باشــد، آنان به یقین خواهند رســید که برآیند فکری و توان اطلاعاتی 
و تجربه آنان می تواند بســیاری از مسائل را حل و فصل کند.  به طور مثال، همانطور که می 
دانیم در بدو تشکیل ســندیکا وزارت نیرو و شــرکت های تابعه نگاه خوبی به این مجموعه 
نداشتند و باور نمی کردند برآیند اجرایی اعضای سندیکا چقدر زیاد است.  اما همین نهادها 
هم اکنون دریافته اند می توانند با این مجموعه بسیاری از مشکلات خود را حل کنند. شخصا 
شاهد بودم در جلسات هیات های بازرگانی خارجی و از کشورهایی که کمک های تجهیزات 
برق و احداث تاسیســات داشته اند یا نمایندگان سندیکا حضور داشته اند و یا آنان را هدایت 
می کردند تا به ســندیکای صنعت برق مراجعه کنند تا با برگزاری جلسه با سندیکا توافقات 

لازم انجام گیرد و این امر در مورد اتاق بازرگانی نیز صادق است. 

تعامل سازنده اعضا و تشکل ها نیازمند گذر زمان است
دکتر محسن پور  رفیع عربانی، رئیس کمیته مهندسین مشاور سندیکا /  مدیر عامل شرکت مهندسی نامداران صنعت انتقال 
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 به نظر شما نقش و جایگاه سندیکاها و تشکل ها در ارتباط با اعضا و 
بخش های دولتی چگونه است؟

بین  واسط  حلقه ای  عنوان  به  توانند  می  تشکل ها  جدی،  مشارکت  صورت  در 
بخش های دولتی و اعضا به منظور تسهیل ارتباط، ارائه درخواست ها و مطالبات 
و نیز نظارت و پیگیری نقش بسیار تعیین کننده ای در سیاست گذاری های کلان 

کشوری ایفا کنند.

 چرا غالبا بعضی از شرکت های عضو تمایل چندانی برای حضور و 
مشارکت در فعالیت های جمعی از خود بروز نمی دهند؟

عدم تمایل بعضی از اعضا می تواند علت های مختلفی داشته به اشد که می توان به 
موارد زیر اشاره کرد:

 ضعف فعالیت های جمعی به ساختارهای فرهنگی، سیاسی و اجتماعی و گذشته 
برنامه های  بینی قرار گیرد و برای آن سیاست ها و  باز  باید مورد  باز می گردد که 
مشخص و بلند مدتی مبتنی بر واقعیات جامعه در نظر گرفته شود. چرا که افراد 
در چارچوب این رفتارهاست که رفتار خود را شکل می دهند، برای داشتن روحیه 
کار جمعی قبل از هر چیز وجود مهارت های مدنی توسعه یافته در جامعه را باید 
مورد بررسی قرارداد، مهارت هایی که تشکیل دهنده نهادها و سازمان های مردم نهاد 
است که در آن افراد جامعه داوطلبانه و بدون هیچ گونه اجباری با توجه به نیازها 
با یکدیگر همکاری  به صورت گروه  بهبود شرایط دارند  برای  و خواسته هایی که 
می کنند. از سویی دیگر باید ضعف در نظام آموزشی ما در زمینه گسترش، آموزش 

و ترویج فعالیت های گروهی را نیز از یاد نبرد.
پیشین  تجارب  از  فرد  ارزیابی  بین  که  پذیرفت  باید  همچنین  اینها  بر  علاوه   

کارگروهی خود و تمایل او به انجام کارگروهی رابطه وجود دارد.

 سندیکای برق چگونه می تواند زمینه های لازم را برای همراهی و به 
اشتراک گذاشتن آمار و اطلاعات و یا دانش اعضا ایجاد کند؟

از بهترین و مؤثرین کارها در این زمینه می توان به نظر سنجی از اعضا اشاره کرد 
که سندیکا با طرح این سؤال به این مهم پرداخته است که جای تشکر و قدردانی 
دارد و همچنین مطمئنا اگر در تشکلی افراد احساس کنند منافع آنها در نظر گرفته 
می شود و دستیابی به اهداف مشترک امکان پذیر است، افراد تلاش خواهند کرد تا 

فعالیت های خود را به صورت جمعی پیش برند. 

ضرورت بازنگری
در نظام آموزشی
برای ترویـــــــج 

فعالیت هــــای گروهـی

مهندس حامد گرشاسبی
عضو کمیته سازندگان یراق آلات توزیع سندیکا

مدیرعامل شرکت رهشاد الکتریک
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گفت وگو
اتوماسیون و مخابرات سندیکای صنعت  کمیته 
برق ایران مهرماه سال جاری سمیناری با عنوان 
پروژه های  اجرای  الزامات  و  چالش ها  »بررسی 
برق  اتوماسیون پست های فشار قوی در شبکه 
کشور« برگزار کرد. این سمینار که میهمانان اصلی 
آن مدیران بخش كارفرمایي و کارشناسان ارشد 
سراسر  ای  منطقه  برق  شرکت های  و  مشاوران 
کشور بودند، حاصل تلاش ها و برنامه ریزی های 
چند ماهه این کمیته بود که البته کاملا ثمربخش 

به نظر می رسید. 
و  گذشت  سمینار  در  که  آنچه  بررسی  برای 
با  مفصلی  گفتگوی  آن،  نتایج  بندی  جمع  البته 
مهندس ایمان رجایی، رییس کمیته اتوماسیون و 
مخابرات سندیکای صنعت برق ایران داشته ایم. 
دانشگاه  برق  مهندسی  آموخته  دانش  که  وی 
دانشگاه  و  كارشناسي  مقطع  در  شریف  صنعتی 
تهران در مقطع کارشناسی ارشد بوده و هم اكنون 
سمت معاونت حوزه هاي كسب و كار و مهندسي 
شركت آي سي اِس را عهده دارد است، در طول 
و  اتوماسیون  صنعت  چالش های  گفتگو  این 
راهکارهای پیشنهادی کمیته که البته در سمینار 

مورد استقبال قرار گرفتند را برمی شمرد. 
آنچه در پی می آید حاصل گفتگوی ما با مهندس 
ایمان رجایی؛ رییس کمیته اتوماسیون و مخابرات 

سندیکای صنعت برق ایران است:
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 در مورد فعالیت های کمیته هم توضیحاتی ارایه دهید؟
کمیته اتوماسیون و مخابرات کمیته جوانی است که  بیش 
هر  از  پیش  ما  لذا  می گذرد.  آن  تشکیل  از  سال  یک  از 
اقدامی، تثبیت نقش و جایگاه کمیته و تعیین نقش محوری 
و راهبردی آن برای صنعت برق را به عنوان یک هدف 
اولین و مهم ترین  نظر گرفتیم. در همین راستا  اصلی در 
موضوعات  و  کمیته  تشکیل  شرح  بازنگری  ما  فعالیت 
که  بود  مهم  مساله  این  ما  برای  بود.  آن  پوشش  تحت 
شرکت ها، عضویت در این کمیته را به عنوان یک ارزش 

افزوده براي خود بدانند. 
مدرك  تدوین  و  کمیته  وظایف  شرح  بازنگری  از  پس 
شناسه فعالیت هاي شركت هاي عضو به این نتیجه رسیدیم 
که مقوله اتوماسیون در صنعت برق، مبحثی عام محسوب 
شبكه هاي  و  مخابرات  مقوله  کنار  در  عمدتا  که  می شود 
ارتباطي قرار می گیرد. به همین دلیل در اولین رای گیری 
نام کمیته اتوماسیون به کمیته اتوماسیون و مخابرات تغییر 
یافت. در حقیقت اکثر اعضای کمیته، شرکت هایی هستند 
که علاوه بر حوزه اتوماسیون، در حوزه شبکه های ارتباطی 
و مخابراتی هم فعالند، به علاوه در سندیکا کمیته تخصصی 
مخابرات نداشتیم و اگر هم چنین کمیته ای فعال می شد باز 
از اعضای آن، شرکت های عضو  قابل توجهی  هم بخش 
کمیته اتوماسیون بودند. لذا این تغییر نام از موازی کاری 

در دو کمیته مشابه در سندیکا جلوگیری کرد. 
با  و  تدریج  به  اتوماسیون  کمیته  اجرایي  فعالیت های 
نظرات شرکت های عضو در خصوص تحلیل  جمع بندی 
یک  عنوان  به  کردیم  تلاش  ما  شد.  آغاز  بازار  شرایط 
اعضا  فعالیت  زمینه  در  اثرگذاری  فعالیت  جوان  کمیته 
داشته باشیم که البته اولین گام در این راستا اعتماد سازی 
و پس از آن اتکاپذیری در بین شرکت های عضو و سایر 
کردیم  تلاش  ابتدا  بود.  سندیکا  تخصصی  کمیته های 

جلساتی به صورت ماتریسی با کمیته های دیگر سندیکا 
برگزار کنیم. در همین راستا نشست های مشترکی با کمیته 
توسعه صادرات و کمیته سازندگان پست های فشار قوی 

برگزار کردیم.
سال  یک  طول  در  کمیته  برنامه های  اصلی ترین  از  یکی 
گذشته پیگیری جدی موضوع آموزش در حوزه اتوماسیون 
بوده است. ما بر این باوریم که آموزش به خوبی می تواند 
برای فعالین یک صنعت روشن کند که چگونه و از چه 

دریچه ای به صنعت مطبوع خود ورود کنند. 
در پروژه های برقی اعم از پست های فشار قوی، نیروگاه ها 
عنوان یک  به  که  بخشی  تنها  برق صنعتی،  پروژه های  و 
سیستم مدنظر قرار می گیرد، اتوماسیون است. بقیه اجزای 
متصل شده  هم  به  که  تجهیزاتی هستند  عمدتا  پروژه  آن 
و نصب می شوند. در حالی که سیستم اتوماسیون با یک 
دانش افزوده، اجزا را به یک سیستم هماهنگ و کارا تبدیل 
می کند. با توجه به این کارایی، تلاش ما این بود که نشان 
دارای  مخابرات  و  اتوماسیون  پروژه های  و  کمیته  دهیم 
ارزش فنی افزوده است که بیشتر از ارزش و وزن مالی، 
وزن و ارزش افزوده فنی در پروژه ها ایجاد می کند. لذا اگر 
اتوماسیون یک پست  تجهیزات سیستم  هزینه  چه شاید 
۴00 کیلو ولت بسیار کمتر از هزینه عملیات ساختمانی 
آن باشد، اما ارزش افزوده و اثر گذاری فنی و دانش بنیان 
بودن سیستم اتوماسیون است که آن تجهیزات را به تعیین 

کننده ترین و تنها بخش سیستمی پروژه تبدیل می کند. 
با همین رویکرد تلاش کردیم در همان گام های ابتدایی 
از پیشانی فعالیت های  مسائل و درخواست های مالی را 
کمیته ای که خود را دانش بنیان، دارای ارزش افزوده فنی 
و تاثیر گذار بر کیفیت شبکه های برق می داند، دور کنیم و 
این موضع را با تمرکز بر فعالیت های آموزشی استحکام 

ببخشیم. 

 فعالیت های آموزشی و ترویجي کمیته به چه شکل 
آغاز شد؟

در طول مدت عملكرد یكساله كمیته دودره هاي تخصصي 
پروتكل هاي  و  الكتریكي  حفاظت  رمینه  در  كاربردي  و 
برگزار  به وسیله كمیته  اتوماسیون  ارتباطي در شبكه هاي 
مراجع  با  ارتباط  استحکام  و  برقراری  آن  کنار  در  شد. 
دولتی، کارفرمایی و دانشگاه ها نیز یکی دیگر از برنامه های 
ما بود. به طور مثال پس از همین رایزنی ها دانشگاه تهران 
با پیگیری و تلاش دکتر صنایع پسند، تنها دانشگاهی شد 
که درس اتوماسیون شبکه قدرت را در مقطع کارشناسی 
ارشد ارایه کرده است و من به عنوان نماینده ای از این 

کمیته تلاش کردم ایشان را در این امر همراهی کنم. 
سمینار  برگزاری  برای  مقدمه ای  فعالیت ها  این  همه 
»بررسی چالش ها و الزامات اجرای پروژه های اتوماسیون 
پست های فشار قوی در شبکه برق کشور« بود که تجربه 
بسیار موفقی برای سندیکا محسوب می شود. خوشبختانه 
به  که  دارند  کمیته شرکت هایی حضور  رییسه  هیات  در 
تفاوت های  می شوند.  محسوب  یکدیگر  مکمل  نوعی 
موجود در نهایت به تکمیل تفکرات و ایده ها منجر شد و 
خوشبختانه فرسایش یا توقف فعالیت ها را در پی نداشت. 
در حقیت قرار گرفتن این تفاوت ها در کنار هم باعث شد 
هر موضوع از ابعاد مختلف مورد تجزیه و تحلیل و توافق 
قرار گیرد و در نهایت فعالیت ها و مراودات انجام شده در 
نهایت خروجی تکامل یافته تری داشته باشد. این عملکرد 
برای  را  سندیکا  مخابرات  و  اتوماسیون  کمیته  امروز  تا 
کارفرمایان دولتی و نهادهای مرتبط تبدیل به یک مرجع 
با ارزش افزوده بالا با نظراتی اثربخش و کارشناسی شده 

کرده است. 

 با توجه به اینکه سمینار »بررسی چالش ها و الزامات 

سمیناری که بــــی گلایه، راهکار داد 
گفتگو با مهندس رجایی؛ 

    رییس کمیته اتوماسیون و مخابرات سندیکای صنعت برق ایران 

صنعت اتوماسیون؛ 
نوپا، حیاتی و پرچالش
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  گفـت و گــو 

اتوماسیون پست های فشار قوی  پروژه های  اجرای 
در شبکه برق کشور« یکی از اصلی ترین رهاوردهای 
فعالیت کمیته بوده، در مورد برنامه ریزی های انجام 

شده برای برگزاری آن توضیح دهید.
در  سیستماتیکی  روند   ۹۲ سال  پایانی  ماه های  در 
به صورت  پروژه ها  اجرای  برای  کارفرمایی  شرکت های 
سنتی شکل گرفت. البته همه ما در طول سه یا چهار سال 
گذشته به خوبی با مشکلات اجرایی این پروژه ها آشنا شده 
بودیم و در  کمیته هم بارها راجع به این موضوع به بحث و 
تبادل نظر پرداخته بودیم. اما به هر حال باید می پذیرفتیم 

که هر فناوری تا زمان تثبیت باید این مسیر را طی کند. 
استاندارد  یک  اساس  بر  دنیا  تمام  در  پست  پروژه های 
نهادهای  و  می شود  اجرا  اتوماسیون  شکل  به  و  جهانی 
بومی  با  که  گیر تلاش می کنند  و  رگولاتوری و تصمیم 
این  اجرای  برای  را  زمینه  جهانی  استانداردهای  سازی 
پروژه ها به بهترین شکل فراهم کنند. اما در ایران متاسفانه 
عوامل زیادی وجود داشت که گاها به درستی نگرانی هایی 
طوریکه  به  بود،  کرده  ایجاد  کارفرمایان  ذهن  در  را 
پست های  اهمیت  و  حساسیت  کنار  در  نگرانی ها  این 
با  آنها را ترغیب کرد که  فشار قوی در شبکه های برق، 
چالش های اجرای پروژه های اتوماسیون مواجه نشوند و 
پروژه ها را به شکل سنتی و منسوخ شده اجرا کنند. این 
مساله برای صنعت برق ما که یکی از پیشروترین صنایع 
کشور محسوب می شود، یک پسرفت واقعی و عقب گرد 

محسوب می شد. 
به هر حال نباید این مساله را فراموش کنیم که صنعت برق 
کارآمد،  و  نخبه  انسانی  نیروی  از  برخورداری  بر  علاوه 
جزو اولین صنایعی است که ساخت تجهیزات، طراحی و 
پیاده سازی پروژه های آن در کشور به شکل بومی انجام 
شد و همین امر در زمانی نه چندان طولانی ایران را به یکی 
از پیشروترین کشورهای منطقه در این زمینه تبدیل کرد. 
با اتکا به چنین داشته هایی ما نه تنها باید از پیشرفته ترین 
فناوری های دنیا در صنعت برق استفاده کنیم، بلکه باید در 

نوع و گستره استفاده از آن پیشرو باشیم. 
همه این موضوعات باعث شد که کمیته این موضوع را 
به صورت جدی دنبال کند که چرا کارفرمایان ما به دنبال 
اجرای پروژه های پست های فشار قوی به صورت سنتی 
هستند و غالبا از فناوری های منسوخ شده بهره می گیرند. 
در حقیقت با توجه به اینکه کارفرمایان ما هم مهندسین 
ما عجیب  برای  برگزیدگان صنعت برق هستند،  نخبه و 
زمینه  این  در  بودیم  نتوانسته  سندیکا  عنوان  به  که  بود 
زبان مشترکی با همکاران خود در بخش کارفرمایی داشته 
انگیزه های این تصمیم مهم در  تا متوجه دلایل و  باشیم 

آنها شویم. 
نقاب  از هر پیش داوری تلاش کردیم  قبل  به هر حال 
به  ما  بپذیریم که  قضاوت یک طرفه را کنار بگذاریم و 
اتوماسیون  سیستم های  کننده  پیاده  شرکت های  عنوان 
و  داشته ایم  کوتاهی هایی  خود  فعالیت  انجام  در  قطعا 

نگرانی ها و دغدغه های ایجاد شده در ذهن کارفرمایان از 
جنس تخطئه و تخریب نیست و کاملا از جنس نگرانی 

و چالش است. 
لذا طی جلسات کمیته این موضوع را به شکل جدی مورد 
بررسی قرار دادیم و تلاش کردیم در طول این بررسی ها 
دلایل کارفرما را با پیش فرض محق بودن آنها، بررسی 
کنیم. در نهایت این بررسی ها به ما نشان داد که بسیاری 
از دلایل مطرح شده از سوی شرکت های کارفرما، بسیار 
مستند و نگرانی هایشان قابل قبول است. بنابراین به این 
نتیجه رسیدیم که پیش از اینکه به پیاده سازی اتوماسیون 
بپردازیم، باید فضای تعامل را در صنعت اتوماسیون بهبود 
ببخشیم. در حقیقت این مساله به شدت ناامید کننده بود 
که ما نتوانسته بودیم یک فضای هم اندیشی برای طرح 

مشکلاتمان با سیستم کارفرمایی ایجاد کنیم. 

 مهم ترین اهدافی که برای برگزاری این سمینار مد 
نظر قرار داده بودید، شامل چه مواردی بود؟

بیان  از  فارغ  سمینار،  این  برگزاری  از  هدف  اولین 
در  صنعتی  آشتی  نوعی  ایجاد  حل ها،  راه  و  مشکلات 
حقیقت  در  بود.  قدرت  شبکه های  اتوماسیون  صنعت 
جای  به  که  کرد  فراهم  ما  برای  را  فرصت  این  سمینار، 
انتقال مسائل و مشکلاتمان از طریق کانال های واسط، 
مدیران بسیار بالادستی و یا گزارش های مدیریتی، آنها را 
در یک فضای دوستانه و تخصصی و به صورت چهره به 

چهره به مسئولین امر منتقل کنیم. 
به تصویب هیات رییسه  اینکه برگزاری سمینار  از  پس 
مدیریت  با  رایزنی هایی  که  شد  مقرر  رسید،  کمیته 
گیرد  ای صورت  منطقه  برق های  و  توانیر  در  بالادستی 
که با مشارکت همه اعضای هیات رییسه، حدود ۳ تا ۴ 
ماه زمان برای این موضوع صرف شد. انجام برنامه ریزی 
در  و  گرفت  صورت  سمینار  این  برگزاری  برای  اولیه 
نهایت قرار شد که موضوع اصلی آن بررسی چالش های 
ارائه  و  کشور  در  پست  اتوماسیون  پروژه های  اجرایی 

راه حل ها از منظر های مختلف باشد. 
اصلی ترین مساله ای که ما از همان ابتدای برنامه ریزی ها 
مد نظر قرار دادیم این بود که این سمینار را به تریبونی 
خودمان  مشکلات  و  گلایه ها  یا  و  مواضع  اعلام  برای 
نهادهای  تمامی  برای  طریق  این  از  بلکه  نکنیم،  تبدیل 
و  خواسته ها  که  کنیم  ایجاد  فرصتی  کار  دست اندر 

مسائلشان را مطرح کنند. 
در مرحله بعد هماهنگی هایی با دفتر فنی و نظارت انتقال 
توانیر و جناب آقای دکتر علیپور به منظور تشریح اهداف 
این سمینار صورت گرفت که البته لازم می دانم از ایشان و 
آقای مهندس بیاتی به خاطر همراهی تخصصی و تفصیلی 
و حضور در یکی از جلسات هیات رییسه کمیته و حضور 
آقای دکتر علیپور در سمینار به عنوان سخنران اول تقدیر 
در  مدیریتی  مرجع  بالاترین  اینکه  قطعا  کنم.  تشکر  و 
وزارت نیرو در زمینه پروژه های اتوماسیون، چنین بستر 

اولینهدفازبرگزاریسمینار»بررسی

چالشهاوالزاماتاجرایپروژههای

اتوماسیونپستهایفشارقویدرشبکه

برقکشور«،ایجادآشتیصنعتیدر

صنعتاتوماسیونشبکههایقدرتبودو

اینفرصترافراهمکردکهبهجایانتقال

مسائلومشکلاتازطریقکانالهای

واسطوگزارشهایمدیریتی،آنهارادر
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هم اندیشی را به رسمیت می شناسد و در بیان نظرات و 
شنیدن نقطه نظرات سایرین مشارکت دارد، برای ما باعث 
دلگرمی بود. به علاوه این مساله را هم روشن می کرد که 
هدف سمینار به هیچ عنوان تجاری نیست و چالش ها و 

موانع پیش روی پروژه های اتوماسیون را دنبال می کند. 

 قطعا برگزاری سمینار توانست تصویر متفاوت تری 
از سندیکا و کمیته هایش نشان دهد. اینطور نیست؟

حقیقت  در  تخصصی  سمینار  این  است.  درست  کاملا 
تبدیل به فرصتی برای گردهم آوردن و تبادل نظر میان 
بخش های  همه  در  کشور  اتوماسیون  صنعت  نخبگان 
و  شد  مدیریتی  و  مشاور  مهندسی  اجرایی،  کارفرمایی، 
همین مساله تصویر جدیدی ایجاد کرد که در آن سندیکا 
پیگیری  برای  نهادی  اینکه  به جای  اتوماسیون،  و کمیته 
سازنده  شرکت های  از  متشکل  نهادی  باشد،  مطالبات 
با گوشت، پوست و رگ و  صنعت برق کشور است که 
خونشان درگیر اجرا و مشکلات و پیاده سازی خواسته ها 
و بهره برداری از این شبکه پیچیده است و بیشتر از آنکه 
دغدغه منافعشان را داشته باشند، دغدغه اجرای صحیح 

پروژه های ملی را دارند. 
شرکت های  مدیران  که  دادیم  نشان  سمینار  این  در  ما 
بیشتر  که  هستند  افرادی  حوزه  این  پیمانکار  و  سازنده 
دنبال  به  کنند،  فکر  تجاری  معادلات  حل  به  ازآنکه 
از  اجرایی و عبور کشور  برای حل مشکلات  راهکاری 

بحران ها در حوزه فعالیتشان  هستند. 
بهتر سمینار علاوه  برگزاری هر چه  برای  ما  به هر حال 
بر جلسات متعدد و سازنده ای که با دکتر علیپور و آقای 
مهندس بیاتی داشتیم، هماهنگی هایی با برخی از مدیران 
توسعه شرکت های  و  تحقیق  و  برداری  بهره  فنی،  دفاتر 
از  انجام دادیم که لازم است در همینجا  برق منطقه ای 
آقای مهندس دقت، مدیر دفتر مهندسی طرح های شركت 
برق منطقه ای فارس، تشکر کنم که مسئولیت مضاعفی را 
بر عهده گرفتند و به عنوان یک از سخنرانان به نمایندگی 
از سوی نهادهای کارفرمایی و به منظور جمع بندی نقطه 
نظرات مدیران شرکت های برق منطقه ای، با آنها مکاتبه 

و رایزنی کردند. 

 دانشگاه هم یکی از محورهای اصلی سمینار بود. 
چطور به این نتیجه رسیدید که دانشگاه هم باید یکی 

از محورهای یک سمینار تخصصی صنعتی باشد؟
واقعیت این است که در صنعت اتوماسون پست، جای 
که صنعت  می کنم  یادآوری  است.  خالی  بسیار  دانشگاه 
اتوماسیون پست، یک صنعت بسیار جوان است که در 
دهه  ابتدای  در  و  گرفته  شکل  میلادی   ۸0 دهه  انتهای 
۹0 وارد کشور ما شد. این صنعت ترکیبی از دانش های 
مختلف اعم از برق،  مخابرات، نرم افزار، الکترونیک و 
شبکه بود و شاید به دلیل همین تنوع سیستم آموزش عالی 
ما در مقابل ورود این صنعت تا اندازه ای غافلگیر شد. به 

همین دلیل هم عملا این صنعت و دانش های شکل دهنده 
آن از کانال پروژه ها وارد کشور ما شد. 

به این ترتیب به این دلیل که در کشور ما ارتباط پویا، 
منسجم و قدرتمندی بین صنعت و دانشگاه وجود ندارد 
نیازمندی های  پوشش  برای  سریعی  هماهنگی  عمدتا  و 
نمی شود،  ایجاد  بخش  دو  این  بین  صنایع  آکادمیک 
اتوماسیون  برق،  مهندسی  التحصیلان  فارغ  برای  عمدتا 
با مفهوم  بود و حتی  یک موضوع و دنیای کاملا جدید 
و اصطلاحات اتوماسیون پست هم آشنایی نداشتند، آن 
هم در شرایطی که در بسیاری از کشور های دنیا، دانشگاه 
مرجع تدوین استانداردهای ملی، تاسیس آزمایشگاه های 
مستقل و حتی محل تعریف پروژه های بزرگ تحقیق و 

توسعه در حوزه اتوماسیون است.
متاسفانه ما به دلیل عدم حمایت صحیح از دانشگاه ها در 
این زمینه، ناگزیر شدیم مرکز تحقیقات های مستقلی را 
بنا بگذاریم تا نیازهای این صنعت را پوشش دهد. همین 
به  هم  را  بخشی  سمینار  در  که  کرد  ترغیب  را  ما  خلاء 
دانشگاه اختصاص دهیم و در همین راستا با دانشگاه تهران 
که در زمینه اتوماسیون پست پیشرو محسوب می شود، 
هماهنگ کردیم و جناب آقای دکتر صنایع پسند که یکی 
از اساتید ارزنده این دانشگاه محسوب می شوند، پذیرفتند 
که به نمایندگی از بخش دانشگاه و به منظور تشریح نقش 
دانشگاه و الزامات و کمبودهایی که در حوزه آموزش عالی 
در زمینه اتوماسیون وجود دارد، در این سمینار سخنرانی 

کنند. 
در نهایت اینجانب به همراه سایر همكاران در هیأت رئیسه 
كمیته به نمایندگي از شرکت های ارایه کننده این سیستم ها 
و خدمات مربوطه به بیان مسائل، خواسته ها و پیشنهادات 
این بخش پرداختم و ساعات پایانی سمینار هم به منظور 
فراهم آوردن یک بستر مناسب ارتباطی و هم اندیشی به 
پرسش و پاسخ و صحبت آزاد اختصاص داده شد که در 
بخش قابل توجهی از آن ما لزوما مخاطب همه سوالات 
نبودیم و تنها نقش هماهنگ کننده و برگزار کننده جلسه 

بحث آزاد را عهده دار بودیم. 
لازم می دانم این مساله را هم یادآوری کنم که کمیته از 
همه اعضا جهت حمایت مالی از سمینار و برگزاری هر 
بهتر آن دعوت کرد که خوشبختانه همه شرکت های  چه 
تاثیرگذار در صنعت اتوماسیون پست به خوبی ما را یاری 
کردند و توانستیم بدون دادن جنبه تجاری و تبلیغی به این 
سمینار، هزینه های آن را از شرکت های عضو کمیته تامین 

کنیم. 

 اصلی ترین چالش هایی که فعالین صنعت اتوماسیون 
با آن مواجهند و قطعا در این سمینار هم به آنها اشاره 

شده، چیست؟
از نظر شرکت های عضو، مهم ترین و اولین چالش جایگاه 
پروژه های  قراردادهای  در  ساز  یکپارچه  شرکت های 
پست بود. پیمانکاران پست عمدتا به صورت EPC کار 

  گفـت و گــو 

مادراینسمینارنشاندادیمکهمدیران

شرکتهایسازندهوپیمانکاراینحوزه

افرادیهستندکهبیشترازآنکهبهحل

معادلاتتجاریفکرکنند،بهدنبال

راهکاریبرایحلمشکلاتاجراییوعبور

کشورازبحرانهادرحوزهفعالیتشان

هستند
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خودشان  سازمانی  درون  رویکرد  به  توجه  با  و  می کنند 
تصمیم می گیرند که سیستم اتوماسیون پروژه را در یکی 
از بخش های مهندسی خودشان انجام دهند و یا آن را به 
یک پیمانکار یکپارچه ساز ارجاع دهند. همین مساله به 
ایجاد تنوع مخربی در نحوه اجراي این پروژه ها در کشور 

منجر شده است. 
بخش  تنها  اتوماسیون  اینکه  علیرغم  دیگر  طرف  از   
سیستمی هر پروژه پست و یا نیروگاه است، اما هنوز هم 
به عنوان یک کالا یا تجهیز به آن نگریسته می شود. در 
حالیکه سیستم اتوماسیون یک سیستم زنده و پویا است که 
نیازمند نگاه سیستمی است. اتوماسیون یک پروژه مجزا 

در قلب پروژه پست یا نیروگاه است. 
به  به صورت داخلي  پیمانكار كه  در خصوص شركتهاي 
مهم ترین مساله  پرداختند،  اتوماسیون  پروژه هاي  اجراي 
اتوماسیون  بخش  کمتر  مالی  بار  دلیل  به  که  است  این 
معمولا  پست،  پروژه های  بخش های  سایر  به  نسبت 
این  به  است.  قائل  آن  برای  کمتری  اهمیت  پیمانکار 
ترتیب یا سرمایه و بودجه لازم به درستی به این بخش 
تخصیص داده نشده و یا نیروی انسانی متخصصی در این 
حوزه به کار گرفته نمی شود. چرا که از دید یک پیمانکار 
پست برای طراحي و تأمین یک ترانسفورماتور قدرت که 
خرید آن شاید ۱0 یا ۲0 برابر این سیستم است، به ۲ یا ۳ 
نیروی نه چندان تخصصی نیاز است اما برای یک سیستم 
اتوماسیون به ۱0 برابر این نیرو و به شکل کاملا تخصصی 
نیاز است و شاید مدیران رده بالای این شرکت ها در یک 
نگاه اقتصادی این روند را آنقدرها به صرفه نمی دیدند و 
از سرمایه گذاری در این بخش اجتناب کرده یا از سرمایه 
گذاری انجام شده پشتیبانی نمی کردند. نتیجه این می شد 
که سرویس های مورد نیاز برای پروژه ها به طور کامل و تا 

انتهای کار ارایه نمی شد. 
یکپارچه  به شرکت های  کار  که  پروژه هایی  در  از طرفی 
ساز سپرده می شد، به این دلیل که این شرکت ها جایگاه 
رسمی در قراردادهای اصلی پست نداشتند و عمدتا کار 
را با یک قرارداد فرعی مستقل با پیمانکار پست در دست 

فرعی،  قرارداد  این  در  خللی  هر  نهایت  در  می گرفتند، 
و  خدمات  کیفیت  اصلی،  قرارداد  تعهدات  می توانست 
حتی نحوه اجرای پروژه را تحت تاثیر قرار دهد. به عنوان 
مثال اگر پرداخت های پیمانکار اصلی به پیمانکار فرعی 
می شد،  قطع  پروژه  ای  بودجه  گذاری  سیاست  دلیل  به 

شرکت یکپارچه ساز به راحتی می توانست ارائه خدمات 
از  پروژه  اصلی  کارفرمای  نهایت  در  و  کند  متوقف  را 
به پیمانکار فرعی نداشت.  نظر قراردادی هیچ دسترسی 
از طرفی پیمانکار فرعی هم هیچ دستاویزی برای اینکه 
از محل بودجه این پروژه مطالباتش را دریافت کرده و 

سیستم خود را تغذیه کند، نداشت. 
به این ترتیب عمدتا بسیاری از پروژه های بزرگ درگیر 
پیمانکار  و  اصلی  پیمانکار  بین  که  هستند  چالش هایی 
فرعی پروژه ایجاد شده است. با توجه به مساله ساز بودن 
قراردادهای  که  شد  پیشنهاد  سمینار  این  در  چالش  این 
در  و  گیرد  قرار  بازنگری  مورد  پست  پروژه های 
قرارداد هاي پست جایگاهی برای یکپارچه ساز سیستم در 
نظر گرفته شود تا به این ترتیب اجرای پروژه ها مستلزم 
همکاری یک شرکت یکپارچه ساز با پیمانکار اصلی باشد. 
همكاري  شركت  باید  پست  پیمانکار  هر  که  معنا  بدین 
البته  باشد.  داشته  اتوماسیون  بخش  اجرای  جهت  را 
پیمانکار اصلی می تواند توسط بخشی از مجموعه خودش 
بخش  این  در  دارد  قصد  اگر  اما  دهد،  انجام  را  کار  این 
را  فنی آن  و  مالی  افزوده  ارزش  و  کرده  سرمایه گذاری 
راستا  همین  در  شرکتی  باید  باشد،  داشته  خودش  برای 
تاسیس کند، همانطور که بسیاری از شرکت های پیمانکار 
بزرگ این کار را کرده اند. به هر حال در نهایت پیمانکار 
اتوماسیون در قرارداد جایگاه حقوقی و تعهدات قراردادی 

مشخصی پیدا می کند. 
به این ترتیب این پیمانکار هم با کارفرما طرف می شود 
مسائلش  سایر  و  مطالبات  مانند  مباحثی  مورد  در  و 
پیگیری  اصلی  کارفرمای  طریق  از  را  موضوع  می تواند 
کند. از طرف دیگر کارفرمای اصلی هم می داند که پیاده 
قرارداد  این  ازای  در  که  است  متعهد  سیستم  این  کننده 

سرویس دهی های لازم را انجام دهد. 

  آیا این پیشنهاد از سوی شرکت های برق منطقه ای 
که در سمینار حضور داشتند هم مورد پذیرش قرار 

گرفت؟ 

بله؛ همه پذیرفتند که نبود این نوع قراردادها خلایی است 
که در سایر کشورها پوشش داده شده و در کشور ما لازم 

است که هر چه سریع تر به آن پرداخته شود. 
موضوع دیگری که به عنوان یک چالش به آن پرداخته 
آموزش  بود.  آموزش  مهم  بسیار  و  جامع  بحث  شد، 
بعدی در خصوص سیستم های  فراگیر و چند  موضوعی 
اتوماسیون است. به این دلیل که این سیستم ها ترکیبی از 
دانش های متنوع هستند و با یک آموزش یک بعدی و یا 
یک تخصص نمی توانیم نیروی متخصص اتوماسیون را 
تربیت کنیم. به همین دلیل روندهای آموزشی در خصوص 
اتوماسیون، بسیار پیچیده، چندمرحله ای و زمانبر هستند 
و باید مدیران برنامه ریزی کننده برای روندهای آموزشی 

همه ملاحظات مربوطه را در نظر بگیرند. 
یا  و  شرکت ها  از  اتوماسیون  سیستم های  در  آموزش 
پروژه ها و قراردادها شروع نمی شود، بلکه از دانشگاه آغاز 
می شود. ما متخصصین و فارغ التحصیلانی در رشته برق 
خصوصا قدرت نیاز داریم که در دانشگاه با این مقوله آشنا 
شده باشند. متخصصین صنعت اتوماسیون باید با اصول، 
تا  این حرکت  اصطلاحات و ساختار آن آشنا شوند که 

حدی در دانشگاه تهران آغاز شده است. 

 مهندسین برق که با گرایش کنترل تحصیل می کنند، 
تخصص کافی را در این زمینه ندارند؟ 

خیر؛ ما در حال حاضر گرایش اتوماسیون و یا اتوماسیون 
کنترل  گرایش های  التحصیلان  فارغ  نداریم.  قدرت 
که  واحدهایی  کنار  در  که  است  ممکن  الکترونیک  و 
اتوماسیون  با  مرتبط  هم  را  واحدهایی  می گذرانند، 
شبکه های  برای  کاربردی  اصلا  که  بگذرانند  صنعتی 
دارند  عمومی  حالت  عمدتا  دروس  این  ندارد.  قدرت 

  گفـت و گــو 

آموزشدرسیستمهایاتوماسیوناز

شرکتهاویاپروژههاوقراردادهاشروع

نمیشود،بلکهازدانشگاهآغازمیشود.

مامتخصصینوفارغالتحصیلانیدر

رشتهبرقخصوصاقدرتنیازداریمکهدر

دانشگاهبااینمقولهآشناشدهباشند
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دروس  به  نیاز  قدرت  شبکه های  اتوماسیون  برای  ما  و 
تخصصی داریم و به همین دلیل لازم است که دروس و 
سرفصل هایی تفسیر و تدوین شوند. پس ما نیاز به فارغ 
التحصیلانی داریم که با ورودشان به شبکه های قدرت به 
نه  و  باشند  و صنعت  دانش  این  اجرایی  دنبال جزییات 

آموختن کلمات و اصطلاحات و ابتداییات این حوزه. 
فوق  گرایش  می توانند  دانشگاه ها  بعدی  مرحله  در 
لیسانس اتوماسیون پست داشته باشند یا برخي پروژه های 
بر این موضوع باشند.  کارشناسی ارشد و دکترا متمرکز 
پروژه کارشناسی ارشد من ساخت یک نمونه آزمایشگاهی 
اتوماسیون پست بود و اولین پروژه دانشگاهي اتوماسیون 
پست در کشور محسوب می شد. وقتی این پروژه را انجام 
می دادم هیچ مرجع دانشگاهی برای آن وجود نداشت و 
برای اجرای این پروژه دانشگاهی در کنار راهنمایی های 
استاد مربوطه، بیشتر از صنعت وام می گرفتم. این سمینار 
حرکتی را آغاز کرده که انشاالله در راستای آن ما می توانیم 
در آینده در یک یا دو دانشگاه شاهد تدریس این دورس 

در پایه های کارشناسی و کارشناسی ارشد باشیم. 

اتوماسیون  بحث  به  درسی  واحد  یک  فعلا  پس   
پست در دانشگاه تهران اختصاص داده شده است؟ 

بله؛ واحد درسی در مقطع کارشناسی ارشد به این مبحث 
اختصاص داده شده است. پیشنهاد ما این بود که در مقطع 
طرح  درس  یا  و  حفاظت  درس  کنار  در  هم  کارشناسی 
پست در گرایش قدرت، چند جلسه ای را برای آشنایی 
دانشجویان با مباحث اتوماسیون تخصیص دهند که این 
در  که  است  قرار  و  گرفت  قرار  پذیرش  مورد  پیشنهاد 
این  کشور  برگزیده  دانشگاه  چند  حداقل  و  دانشگاه ها 

حرکت آغاز شود. 
مرحله بعدی آموزش در سیستم های اتوماسیون، آموزش 
و  زوایا  در  را  متعددی  کارشناسان  ما  است.  کارشناسی 
جنبه های مختلف سیستم داریم. در طراحی، مهندسی و 
به  تست ها  انجام  همچنین  و  سیستم ها  این  سازی  پیاده 
طیفی از آموزش ها نیاز داریم. ما در شرکت های مهندسی 
کننده سیستم که اکثرا اعضای این کمیته هستند، به این 

دلیل که متعهد به انجام این کار هستیم، معمولا رویه های 
باید آن را پویاتر و ماندگارتر  اما شاید  آموزشی داریم. 
کنیم. متاسفانه فرار مغزها و خروج کارشناسان نخبه از 
کشور شاید یکی از حادترین اشکال خود را تجربه می کند 
نیروهای  برق  کل صنعت  در  نیروها  بیشترین خروج  و 
آموزش دیده اتوماسیون هستند، به دلیل تقاضای بسیار 
بالایی که در سطح دنیا برای نیروهای آموزش دیده این 
صنعت  این  در  دنیا  همه  اینکه  و  دارد  وجود  سیستم ها 
می دانند که نیروهای ایرانی در این زمینه جزو پیشروترین 

و توانمندترین نیروهای تخصصی هستند. 
نهادینه  رویه های  نیازمند  اتوماسیون  شرکت های  در  ما 
شده تر و ماندگارتری برای نیروهای متخصصمان هستیم 
تا این نگرانی را در کارفرمایانمان رفع کنیم که آیا همان 
 ۴00 پست  یک  برای  را  سیستم  این  که  مهندسی  تیم 
انجام  هم  را  خدمات  ارائه  کرده،  سازی  پیاده  کیلوولت 
خواهد داد یا نه؟ چه چیزی متضمن ارائه خدمات کارآمد 
پس از اجرای پروژه خواهد بود؟ آنها باید آسوده خاطر 
باشند که شرکتی که کار اتوماسیون یک پست را انجام 
می دهد، برنامه ریزی، حمایت و سرمایه گذاری لازم را 
برای اینکه خدمات ارائه شده به کارفرما مستقل از حضور 
کارشناس خاص در شرکتش انجام می دهد و در كنار آن 
زمینه لازم برای ماندگار کارشناسان نخبه این حوزه در 

شرکتش را فراهم می آورد. 
باز هم تاکید می کنم که رویه آموزش این سیستم پروسه ای 
کارفرما  به درستی در  نگرانی  این  بسیار زمانبر است و 
وجود دارد که آیا نیروهای آموزش دیده در یک شرکت 
را  لازم  پویایی  و  ماندگاری  سیستم ها  این  کننده  ارائه 

دارد؟ 
را  تخصصی  نیروهای  آموزش  بخش  یک  ما  پس 
شرکت های  یعنی  کمیته  زیرمجموعه  بخش های 
ما  کارفرمایی  بخش  در  باشیم.  شاهد  باید  یکپارچه ساز 
نیاز به آموزش های پیچیده تری داریم. تنها کانال و بستر 
حال  در  کارفرمایی  بخش  در  آموزش ها  این  دریافت 
در  باید  پیمانکاران  که  است  آموزشی  تعهدات  حاضر 
به  متاسفانه  بستر  این  کنند.  ارائه  قراردادهایشان  قالب 

شکل بسیار نادرستی مورد استفاده قرار گرفته است. برای 
اینکه معمولا وقتی موعد برگزاری این دوره های آموزشی 
می شود هیچ برنامه ریزی از قبل انجام نشده و نفراتی که 
برای شرکت در این دوره ها معرفی می شوند ، با این مقوله 
نا آشنا و یا بي ارتباط بوده و یا حتی بعضاً مهندس برق هم 
نیستند. در حالی که هزینه بسیاری از بودجه قابل توجهي 
برای حضور آنها در این دوره ها که عمدتا در کشورهای 
خارجی و شرکت ها و لابراتوارهای معتبر برگزار می شود، 

صرف می شود.
اما متاسفانه نمایندگانی که در این دوره ها حضور می یابند، 
را  مقدماتی  دوره های  یا  و  ندارند  را  لازم  تخصص  یا 
نگذرانده اند و در نتیجه نمی توانند مطالب لازم را بگیرند 
و یا قادر نیستند آموخته های خود را به بخش درستی از 
حوزه کارفرمایی منتقل کنند و در نهایت این آموزش ها 
یا  و  کاری  سفر  یک  شکل  به  و  می مانند  عقیم  معمولا 

بازدید تقلیل درجه پیدا می کنند. 
را  لازم  اثربخشی  قراردادی  آموزش های  اینکه  برای 
داشته باشد، نیازمند این هستیم که شرکت های پیمانکار 
برنامه ریزی منسجم تری برای پوشش مطالب و ساختار 
دوره هایی  به  آنها  تا  باشند  داشته  دوره ها  این  برگزاری 
اثرگذار و عملیاتی تبدیل شوند و این عمل در شرکت های 
پیمانکار اتوماسیون زمانی رخ می دهد که یک باور اساسی 
در ذهن ما شکل بگیرد که هر چه مشتری و کارفرمای ما 
دانش و تسلط بیشتری بر محصول ارائه شده از سوی ما 
داشته باشد نگرانی کمتری را در خرید آن خواهد داشت. 

باید بپذیریم که هر چه مشتریان مطلع تری داشته باشیم، 
مشتری با اطمینان بیشتر و حجم بالاتری نسبت به خرید 
این سیستم ها اقدام خواهد کرد. لذا حتی با دید تجاری هم 
به نتیجه خواهیم رسید که آموزش یکی از مهم ترین ابزار 

توسعه تجارت اتوماسیون پست های فشار قوی است. 
بحث بعدی این است که در بخش کارفرمایی، باید نفراتی 
را برای حضور در این دوره ها معرفی کنند که در گیر اجرا 
و یا بهره برداري این سیستمها بوده و آموزش های پایه و 
تخصصی را قبلا دیده باشند تا بتوانند از یک دوره محدود 
چند روزه بیشترین برداشت را انجام دهند و اطلاعاتی 

  گفـت و گــو 
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طور  به  که 
مستقیم از شرکت 

می شود  ارائه  سازنده 
بیشتری انتقال را به شرکت بهره بردار و کارفرما منتقل 

کند. 
موضوع دیگر این است که ما مستقل از پروژه ها برنامه های 
آموزشی را در طول سال چه شرکت های کارفرمایی و چه 
شرکت های پیمانکار اتوماسیون و مهم تر از همه سندیکای 
صنعت برق به عنوان یک نهاد غیرانتفاعی برنامه ریزی و 
برگزار کنند تا در طول سال به روز سازی و انتقال دانش 

فنی متولیان و مهندسان مربوطه انجام شود. 

برای  مدون  استانداردهای  نبود  می رسد  نظر  به   
حوزه اتوماسیون هم یکی دیگر از خلاء های موجود 

در این حوزه است.
زمینه  در  که  موضوعاتی  از  یکی  است.  درست  کاملا 
موضوع  می شود،  عنوان  جدی  شکل  به  اتوماسیون 
مشخصات فنی مرجع کشوری است. در اکثر کشورهای 
اجرا  فنی  مشخصات  با  برقی  پروژه های  دنیا  در  پیشرو 
با  بالادستی  و  رگولاتوری  نهاد  یک  توسط  که  می شود 
همکاری موسسات استاندارد و دانشگاه تدوین می شود 
و این مشخصات به عنوان مشخصات مرجع شبکه برق به 
همه شبکه های دست اندرکار ابلاغ می شود. به این ترتیب 

مشاوران، پیمانکاران، سازندگان و شرکت های کارفرما، به 
این مشخصات ارجاع و استناد می کنند. 

در ایران به دلیل نبود این مشخصات فنی مرجع کشوری 
که ترجمه ای ملی از استانداردهای بین المللی محسوب 
می شوند، صنعت اتوماسیون با نقصان های بسیاری مواجه 
است. به همین دلیل است که هر یک از مشاوران ما بسته 
به تجارب، دانش و پروژه هایی که اجرا کرده اند، نسبت به 

تدوین مشخصات فنی مورد نظرشان اقدام کرده اند. 
ملی  شرکت  مثل  مجموعه ها،  از  برخی  دیگر  سوی  از 
فقدان  دلیل  به  بزرگ،  سایر شرکت های  یا  و  مپنا  مس، 
مربوط  فاکتورهای  تدوین  به  نسبت  مشخصاتی  چنین 
این است که ما  تنوع  این  اقدام کرده اند. حاصل  به خود 
کیلوولت  داریم که پست های ۴00 و ۲۳0  برقی  شبکه 
به ظاهر مشابهی در آن نصب شده اند که وقتی به درستی 
مورد بررسی قرار بگیرند، مشخص می شود که مشخصات 

فنی کاملا متفاوتی دارند. 
که  است  این  می کند  حادتر  را  مساله  این  که  موضوعی 
استاندارد جامع جهانی صنعت اتوماسیون پست یا همان 
اینکه  IEC61850، در سال ۲00۵ منتشر شده است. 
نیاز داریم و  ایران  استاندارد را در  از  ما چه بخش هایی 
چطور باید آن را در کشورمان پیاده سازی کنیم، در هیچ 
استاندارد جامعی قید نشده و حالتی سلیقه ای و انتخابی 
بتوانند  که  آزمایشگاه هایی  حتی  ما  است.  کرده  پیدا 
و  تجهیزات  براي  را  استاندارد  این  با  مرتبط  تست های 
داخل  در  شده  تولید  یا  و  بازار  شدهبه  وارد  سیستمهاي 
كشور انجام دهند، در اختیار نداریم. بنابراین باز هم تاکید 
که  داریم  مرجعی  فنی  مشخصات  به  نیاز  ما  که  می کنم 
ترجمه ایرانی IEC61850 باشد. لذا باید این استاندارد 
مورد تحلیل قرار بگیرد و بخش های مناسب انتخاب شده 
تدوین  هم  آن  اجباری  بخش های  شدن  اجرایی  نحوه  و 

شود.

 فکر نمی کنید که این وظیفه بر عهده سندیکا است؟ 
سندیکا نهاد عمل کننده نیست، چرا که نه مجری است و 
نه منفعتی از این محل دارد. سندیکا همیشه می تواند به 
عنوان یک نهاد تخصصی عهده دار بخشی از کار شود. اما 
در همه کشورها این موضوع به عهده نهادهای بالادستی 
در  که  است  صنعت  آن  کارفرمایی  بخش  در  مدیریتی 
باید  توانیر  انتقال  نظارت  و  فنی  دفتر  قاعدتا  ما  کشور 
از آن سندیکا  باشد و پس  این کار  کننده و محور  آغاز 
با توجه به تخصص و توان کارشناسی خود می تواند نقش 
بسیار عمده ای در تدوین استانداردها و اجرای باکیفیت 

آن داشته باشد. 
در نهایت در سمینار قرار شد که این روند آغاز شود و 
سندیکا هم با توجه به غیرانتفاعی بودنش سعی کند نقش 
عمده ای را بر عهده بگیرد. پیشنهاد ما این بود که كارگروه 
نظارت  و  فنی  دفتر  عضویت  با  اجرایی  ای  کمیته  یا  و 
انتقال توانیر، یک نماینده از کمیته اتوماسیون و مخابرات 
برق،  صنعت  معتبر  مشاورین  از  نمایندگانی  و  سندیکا 
نمایندگانی از شرکت های برق منطقه ای و نماینده ای از 
دانشگاه تشکیل شود و این کمیته می تواند محور حرکت 

این موضوع باشد. 

 آیا صنعت اتوماسیون علاوه بر استاندارد، آموزش 
و قراردادهای تیپ با چالش جدی دیگری هم مواجه 

است؟
بله؛ موضوع دیگری که به عنوان یک چالش بسیار مهم 
در پروژه ها مطرح بود، زمان ملحق شدن گروه های بهره 
بردار به مسیر اجرای پروژه و میزان اثرگذاری آنها بود. 
در پروژه های فعلی ما از نظر فنی بخش طرح و توسعه 
در  می کند.  اعلام  را  فنی  که مشخصات  است  مشاور  و 
پایان وقتی پروژه آماده راه اندازی است، نمایندگانی از 
بخش بهره برداری و رولیاژ و یا حتی مراکز دیسپاچینگ 
به پروژه اضافه می شوند تا آن را تحویل بگیرند. اما در 
بسیاری از موارد آنها پروژه را مورد تایید نمی دانند، چرا 
که آنها خواسته های دیگری داشته اند که هیچ کدام از آنها 
در طرح و پیاده سازی و ساخت این پروژه لحاظ نشده اند. 
دیگر،  کشورهای  در  مشابه  سیستم های  در  که  حالی  در 
معمولا نقطه نظرات تیم بهره برداری و رولیاژ در حین 
اجرای پروژه اخذ می شود و این امر منافع بسیاری در پی 
دارد. اولا در پایان کار آنها می دانند که چه پروژه ای را 
تحویل می گیرند و دوم اینکه در شکل دهی پروژه، نقطه 
اعمال  آنها  حق  به  و  صحیح  نیازمندی های  و  نظرات 
می شود. نباید فراموش کنیم که در بسیاری از موارد پروژه 
پس از ساخت یا اصلا قابل اصلاح نیست و یا تغییر آن 

متضمن صرف هزنیه های گزافی است. 
از سوی دیگر مشارکت کارشناسان دیسپاچینگ یا بهره 
بردار در روند ساخت پروژه، آموزش بسیار ارزشمندی 
را برای آنها به همراه دارد چرا که همراه با روند طراحی، 
مهندسی و اجرای پروژه خواهند بود و به صورت خودکار 

روندصحیحبرایبومیسازیصنایع

پیچیدهمانندصنعتاتوماسیونپستاین
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اصول پایه ای طراحی، ساخت و پیاده سازی سیستم را 
آموزش می بینند. البته پیش از آن لازم است که ساز و کار 
تدوین پروژه ها و اجرای قراردادها در بخش کارفرمایی 
مورد بازنگری قرار بگیرد تا تیم های بهره بردار، رولیاژ 
با  ابتدای پروژه در بخش های مرتبط  از  و دیسپاچینگ 
خود در مسیر طراحی پایه و تفصیلی و همچنین مهندسی 
پروژه قرار بگیرند و در نهایت همه این تیم ها پروژه را 
بازبینی  را مورد  انتهای آن  اینکه در  نه  کنند  اندازی  راه 

قرار دهند. 
در سمیناری که توسط کمیته برگزار شد، ما این پیشنهاد 
بخش های  در  ما  همکاران  که  شد  قرار  و  دادیم  ارائه  را 
کارفرمایی، تمهیدات لازم را برای اخذ نقطه نظرات بهره 

بردار انجام دهند. 

 در طول سمینار چه پیشنهادات دیگري برای حل 
چالش های مطروحه ارائه شد؟

آزمایشگاه  تاسیس  شد،  مطرح  که  پیشنهاداتی  از  یکی 
و  جدید  تجهیزات  کیفیت  سنجش  برای  مستقل  مرجع 
حاضر  حال  در  بود.  جدید  سیستم های  کیفیت  سنجش 
وارد  جدیدی  سیستم های  و  محصولات  که  می بینیم 
در  را  سازنده  چند  از  گاها محصولاتی  که  می شود  بازار 
خود جای داده است و ما مرجعی برای تایید کیفیت آن 
نداریم؛ مرجعی که به مشاور و کارفرما اطمینان دهد که 
این محصولات کیفیت لازم را برای ورود به شبکه برق 

کشور را دارد. 
اگر چه هر کدام از بخش های کارفرما و مشاور، بر مبنای 
تجارب خود سعی می کنند معیارهایی را لیست کنند و 
بر اساس همین فهرست محصولات را مورد تایید کیفی 

نیازمند  ما  حال  هر  به  اما  دهند،  قرار 
آزمایشگاه های مرجعی هستیم 

که بتوانند محصولات، تجهیزات و سیستم های جدید را 
مورد تست و ارزیابی قرار دهند و برای آنها مجوز ورود 
تدوین  نیازمند  امر  این  البته  که  کنند  صادر  را  بازار  به 
لزوم  به  هم  پیش تر  که  است  مرجعی  فنی  مشخصات 

تدوین آن در کشور اشاره کردم. 
بسترهای بسیار مناسبی برای راه اندازی این آزمایشگاه ها 
در  یا  نیرو  پژوهشگاه  اپیل،  آزمایشگاهي  مركز  در 
آزمایشگاه های تخصصی که در برخی از دانشگاه ها مانند 
داریم،  صنعت  و  علم  و  عباسپور  شهید  تهران،  دانشگاه 
و  به صورت صحیح  ریزی ها  برنامه  از  برخی  اگر  شاید 
نیاز  اینکه تجهیزات مورد  به  با توجه  انجام شود،  مدون 
این سیستم ها آنقدرها گران قیمت نیستند، می توانیم از 
همین امکانات موجود برای راه اندازی این آزمایشگاه ها 
بهره بگیریم. لذا از نظر من راه اندازی این آزمایشگاه های 
تخصصی بیش از سرمایه، نیاز به عزم مدیریتی و 

برنامه ریزی سازمانی دارد. 
می تواند  هم  اینجا  در  سندیکا 
رایزنی  با  و  شده  عمل  وارد 
ابتدا  امر  مسئولین  با 
چنین   اندازی  راه  الزام 
آزمایشگاه هایی را روشن 
از  آن  از  پس  و  کند 
شخصی  سلایق  اعمال 
جلوگیری  غیرمتعارف  و 
مرجعیتی  و  سندیت  و  کند 
صلاحیت  رد  یا  و  تایید  به 
و  تجهیزات  و  محصولات 
سیستم های حوزه اتوماسیون بدهد. 

موضوع دیگری که مطرح شد این بود که در پروژه هایی 
داده  تحویل  دائم  یا  به صورت موقت  و  برقدار شده  که 
می شوند، اگر کارفرما نیازمند تغییراتی در سیستم موجود 
برای  مرجعی  هیچ  باشد،  آن  توسعه  دنبال  به  یا  و  بوده 
ارائه خدمات وجود ندارد. پیمانکار هم پس از راه اندازی 
سیستم فقط در دوران تحویل موقت که یک سال است، 
موظف به حل مشکلات و کاستی ها است و هیچ تعهدی 
در قبال تغییر و یا توسعه آن ندارد. پیشنهاد ما این بود 
که در کنار قراردادهای احداث و در صورت به رسمیت 
شناختن هویت حقوقي شركت یكپارچه ساز در قراردادها، 
شركت یكپارچه ساز می تواند علاوه بر پیاده سازی و راه 
اندازی سیستم، سه سال خدمات پس از فروش و تعمیر و 
نگهداری را در قالب قرارداد اصلی بر عهده داشته باشد. به 
این ترتیب در طول این سه سال کارشناسان آموزش های 
لازم را دریافت می کنند و هم پستهاي برق حساس کشور 

فاقد متولی فنی و تست و تعمیرات نخواهد بود. 
بحث دیگری که مطرح شد، بومی سازی تجهیزات بود. 
ما زمانی واردکننده این سیستم ها بودیم اما بعدها وقتی 
تحریم ها و محدودیت های بانکی بین المللی، ما را دچار 
مساله کرد، به این نتیجه رسیدیم که باید این تجهیزات 
را بومی سازی کنیم و وجود توان تولید حتی به صورت 
محسوب  سیاست  و  اقتصاد  در  نرم  قدرت  یک  بالقوه، 

می شود. 
چه  با  را  محصولاتی  چه  ما  نرمال  شرایط  در  اینکه  اما 
روندی باید به تولید برسانیم نیازمندی های تخصصی و 
صنعتی تعیین کننده آن است. روند صحیح برای بومی 
سازی صنایع پیچیده مانند صنعت اتوماسیون پست این 
است که باید ابتدا استانداردهای جهانی بومی شود، پس 
از آن ساختار اجرای پروژه ها استاندارد شود و به دنبال 
آن تمام متولیان آن صنعت دانش آموخته و آموزش دیده 
آن صنعت شوند و پس از آن ما به بومی سازی تجهیزات 
با توجه به استانداردهای بین المللی برسیم. ما امیدواریم 
که محصولاتی که در ایران در این صنعت تولید می شود 
از  نشانی  بلکه  نباشد،  داخلی  تولید  شکست  از  مثالی 

توانمندی تولید داخلی باشد. 
اگر با نگاه به بازارهای داخلی بومی سازی کنیم، قطعا در 
که  پیشرویی  صنایع  خورد.  خواهیم  شکست  زمینه  این 
دانش افزوده بالایی دارند با داشتن بازار جهانی قابلیت 

می کنند.  پیدا  فني  رقابت 
بومی  پس 

ی  ز سا
با 

علیرغماینکهاتوماسیونتنهابخش

سیستمیهرپروژهپستویانیروگاهاست،

اماهنوزهمبهعنوانیککالایاتجهیزبه

آننگریستهمیشود.درحالیکهسیستم

اتوماسیونیکسیستمزندهوپویااستکه

نیازمندنگاهسیستمیاست.اتوماسیون

یکپروژهمجزادرقلبپروژهپستیا
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کنار  در  البته  و  پذیرد  باید صورت  بازار جهانی  به  نگاه 
آن، این مساله را به درستی مورد بررسی قرار دهیم که آیا 
ما توانایی حضور و رقابت در بازارهای جهانی را داریم، 
چرا که بومی سازی صنایع  پیچیده نیاز به سرمایه گذاری 
گسترده در حوزه تحقیق و توسعه دارد که سود سرریز یک 
بازار بین المللی می تواند چنین سرمایه گذاری را تغذیه 

كرده و تداوم بخشد. 

صنعت  توسعه  خصوص  در  دیگری  مباحث  چه   
اتوماسیون پست در این سمینار مطرح شد؟

آخرین بحثی که در این سمینار مطرح شد، مبحث استفاده 
از سیستم های یکپارچه حفاظت و کنترل در پروژه های 
به روزسازی و ارتقا بود. وقتی می خواهیم برای صنعتی 
تصمیم بگیریم باید چشم انداز فعالیت آن را در طول یک 
بازه زمانی چند ساله و یا حتی چند ده ساله در نظر بگیریم. 
در همه کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه به تدریج 
فضا و بودجه و مجوزهای زیست محیطی برای تاسیس 
پست ها و خطوط انتقال جدید محدود می شود و تمایل 
به استفاده از سرمایه گذاری های انجام شده در پست های 
افزایش  به روزرسانی آنها  بازسازی و  ارتقا و  موجود و 

یافته است. 
باید ببینیم بهترین ابزاری که می تواند به روزسازی یک 
پست ۴0 ساله را تسهیل می کند، چیست؟ یکی از این 
سیستم های  پیچیدگی  که  است   SICMS سیستم ها، 
اتوماسیون استاندارد )SAS( را ندارد و از طرفی قابلیت 
انعطاف بسیار بالاتری دارد و حجم سرمایه گذاری بسیار 
این سمینار  از  برای تاسیس می طلبد. بخشی  کمتری را 
و   SICMS سیستم های  مشخصات  و  تعاریف  ارائه  به 
برق  شرکت های  اختیار  در  سیستم  این  که  قابلیت هایی 
پیاده سازی  منطقه ای قرار می دهد، اختصاص داده شد. 
این سیستم ها می تواند علاوه بر حفظ سرمایه های ملی، 
نیازهای شبکه برق کشور را مرتفع کرده و ساختارهای 

انجام  از  را  کشور  و  کند  حفظ  نیز  را  محیطی  زیست 
سرمایه گذاری های گسترده جدید بی نیاز می کند. 

به هر حال این سمینار با این اهداف و مطالب جمع بندی 
شد. شرکت های عضو این کمیته شرکت هایی هستند که با 
تمام مشکلات بودجه ای، عدم پرداخت ها و مشکلات 
تلاش  بانکی،  محدودیت های  و  المللی  بین  تحریم های 
ارائه  به  و  باشند  داشته  حضور  عرصه  این  در  کرده اند 
زاویه  این  از  که  داشتند  شاید دوست  بپردازند.  خدمات 
هم این موضوع دیده شود که این شرکت ها علیرغم تمام 
ابتدایی که  دلیل تجارب  به  نقصان هایی که ممکن است 
شکل گرفتن آنها با آن همراه بوده و نوپایی این صنعت، 
توانشان  حد  در  که  کرده اند  صرف  را  خود  تلاش  تمام 
خدماتی را به این صنعت ارائه دهند و این تلاش ها باید 
دیده شود و از آن سو شرکت های برق منطقه ای هم در 
این سمینار فرصت داشتند دغدغه ها و خواسته های خود 
تا حداقل نقشه راه برای شرکت های عضو  بیان کنند  را 

سندیکا مشخص باشد. 
به هر حال آنها برای توسعه فعالیت های خود باید بدانند که 
انتظارات بخش کارفرمایی چیست. در کنار آن کارفرما 
را  پتانسیل های بخش خصوصی  و  توانمندی ها  باید  هم 
بشناسد. چرا که پس از بحران های مالی اخیر در صنعت 
برق یکی از مسائلی که مطرح می شد این بود که کدام یک 
سمینار  این  با  ما  و  هستند  سرپا  هنوز  این شرکت ها  از 
نشان دادیم که همه ما هنوز هم در کنار صنعت برق كشور 
هستیم و آماده خدمات رسانی به شبکه برق کشور هستیم 
به رسمیت می شناسیم و سعی  را  کارفرما  و دغدغه های 

می کنیم برای آن راه حل و پاسخ مناسب داشته باشیم. 
 آیا در پایان سمینار توانسته بودید نظر کارفرمایانتان 
را در خصوص چالش هایی که در طول گفتگو به آن 

اشاره کردید، تغییر دهید؟ 
نشان  کردیم  دریافت  که  بازخوردهایی  به  توجه  با  بله؛ 

سمینارهای  بهترین  از  یکی  جزو  سمینار  این  که  می داد 
طول  در  کشور  در  زمینه  این  در  شده  برگزار  تخصصی 
چند سال اخیر بوده و همه کسانی که از مراجع مختلف 
چه دانشگاهی و چه کارفرمایی و مدیریتی توانیر در این 
به  را  رضایتشان  هم  آن  از  پس  داشتند  حضور  سمینار 
سندیکا اعلام کردند و هم تایید کردند که سندیکا می تواند 
محور فعالیت های جامعی در این رده در صنعت برق باشد 
و همه پیگیر دریافت مطالب ارائه شده، تشکیل کمیته ها، 
برگزاری دوره های آموزشی از سوی سندیکا بودند. این 

بازخورد به ما نشان داد که ما تا حد زیادی موفق بودیم. 
صورت  به  سمینار  این  که  شد  قرار  پایان  در  علاوه  به 
که  امیدواریم  ما  و  شود  برگزار  سندیکا  توسط  سالانه 
در سمینار سال بعد به جای بررسی چالش ها به بررسی 
دستاوردها بپردازیم و بیلان کاری موارد پیگیری شده را 

آنجا به بحث بگذاریم.

 آیا این ظرفیت در سندیکا وجود دارد که بخشی 
از بار نیازهای آموزشی حوزه اتوماسیون را بر عهده 

بگیرد؟ 
آن  با  مرتبط  دانش های  و  این صنعت  اینکه  به  توجه  با 
از کانال پروژه ها وارد کشور ما شده شاید کامل ترین و 
عمیق ترین و کیفی ترین مرجع آموزشی برای این موضوع 
در کشور ما سندیکای صنعت برق و کمیته اتوماسیون و 
مخابرات است. در حقیقت شرکت های عضو این کمیته 
هستند که به دلیل تعهدات پروژه ای که دارند، طیف کامل 
تخصص های زیرمجموعه این صنعت را در شرکت های 
خودشان ایجاد كرده اند و اكنون مستندات و اطلاعات 
لازم را برای ارائه در قالب دوره های آموزشی در اختیار 
دارند. حتی ما توان این را داریم که در سطوح دانشگاهی 
چه به عنوان واحدهای درسی و چه به عنوان یک سمینار 

یا کارگاه آموزشی، آموزش های لازم را ارائه کنیم. 
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مقدمه
دکتر ولی الله سیف رئیس بانک مرکزی در تاریخ ۲۶ آبان 
۱۳۹۳، در نشست اعضای اتاق ایران حضور یافت و در این 
نشست به دفاع از ســخنان خود در دوم مهرماه سال گذشته 
پرداخت. در شرایطی که پس از انتخابات سال ۹۲، اقتصاد 
ایران وارد شوک مثبت روانی شــده و قیمت دلار در حال 
کاهش بود، سخنان وی باعث شد این روند متوقف بشود : 
"هیچ دلیلی برای کاهش بیشتر نرخ دلار در بازار آزاد وجود 
ندارد و اصلًا منطقی نیست قیمت دلار بیشتر از این پایین 
بیاید و قیمت دلار را باید بازار تعیین کند". او همچنین در 
این نشســت از ناتوانی بانک مرکزی در اجرایی کردن نرخ 
بهره مصوب شــورای پول و اعتبار و برخورد با بانک های 
متخلف خبر داد و تلویحاً خواســتار دخالــت قوه قضائیه و 
شورای عالی امنیت ملی شد. از این رو، یادداشت حاضر به 
ذکر اثرات نامطلوب ناشی از افزایش قیمت ارز از یک سو 
و ناتوانی بانک مرکــزی در اجرایی کردن نرخ بهره مصوب 
شــورای پول و اعتبار و برخورد با متخلفین از سوی دیگر 

می پردازد.
با یادآوری اعلام ناگهانی پیروزی انقلاب  اسلامی در ۲۲ 
بهمن ۵۷ و اشــغال ناگهانی لانه جاسوسی آمریکا ، شروع 
غیر مترقبه جنگ تحمیلی، تصمیــم یک طرفه قدرت های 
غربی بــرای تحریم ایــران و همچنین آزادی جاسوســان 
آمریکایی )لانه جاسوسی(، اعلام ناگهانی پذیرش قطعنامه 
۵۹۸ و شــرایط آن زمان کشــور که همه بخش ها متأسفانه 
فعالیت های خود را منوط و موکول بــه لغو تحریم ها کرده 
بودند، لذا برنامه ریزی های پیشگیرانه از بحران های تحمیلی 
پس از لغو تحریم ها توســط بانک مرکزی و تیم اقتصادی 

دولــت، اجتناب ناپذیر اســت که در ذیل با نیــم نگاهی به 
شــرایط موجود نکات و راه حل هایی بــرای برون رفت از 
این شــرایط و احراز آمادگی لازم برای شرایط پس از لغو 

تحریم ها از نگاه و نظر صاحبنظران می گذرد.
اولٌا تعریف بازار رقابت کامل آن است که مبادله یک کالا، 
منافع طرفین مبادله را تأمین کند و طرفین از قدرت یکسان 
برخوردار باشند نه این که یک طرف قدرت مطلق و تعیین 
کننده ای داشته باشــد و طرف دیگر تابع محض طرف اول 
باشــد . این تعریف از بازار مربوط به بــازار انحصار کامل 

است. 
ثانیاً همیشه و به خصوص در عصر حاضر نقش اساسی  بانک 
مرکزي در اقتصاد ایران و تعیین سیاست های پولی و مالی 
در ابعاد داخلی و خارجی از اهمیت ویژه اي برخوردار بوده 
اســت چون هدف و اولویت و وظیفه اصلی بانک مرکزی 
حفظ ارزش پول ملی و کنترل حجم نقدینگی، کاهش تورم، 
اشتغال زایی و همچنین مدیریت انتقال نقدینگی به سمت 
منابع تولیدی و مولد برای توســعه کشــور که از ملزومات 
ترقی و رشد اقتصادی کشور محسوب می شود، است. این 
در حالی است که اگر بانک مرکزی وظایف خود را به درستی 
انجام ندهد، با توجه به تأثیرپذیری کلیه بخش های اقتصادی 
کشــور از بانک مرکزی، اقتصاد کشــور دچار مشــکلات 
عدیده ای خواهد شــدکه رفع این مشــکلات، دشوار و کم 
تأثیر بوده و زمانی طولانی را طلب می کند. براساس قانون 
پولی و بانکی کشــور مصوب تیرماه ۱۳۵۱، بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران، بـه عنوان تنظیم کننده نظام پولی و 

اعتباری کشور، موظف به انجام وظایف زیر است:
• حفظ ارزش داخلی و خارجی پول ملی کشور

• انتشار اسکناس و ضرب سکه های فلزی رایج کشور
• تنظیم مقررات مربوط به معاملات ارزی و ریالی

• نظارت بر معاملات طلا و وضع مقررات مربوط به آن
• نظارت بر صدور و ورود ارز و پول رایج کشور

• تنظیم کننده نظام پولی و اعتباری کشور
• نظارت بر بانک ها و مؤسسات اعتباری

• تنظیم حجم اعتبارات بانکی و ایجاد هماهنگی، متناسب با 
نیازهای پولی کشور

• نگهداری از حســاب های کلیه وزارتخانه ها و مؤسسات 
دولتی و وابسته به دولت

• نگهداری کلیه ذخایر ارزی و طلای کشور
• نمایندگی دولت در سازمان های مالی و بین المللی

• در اختیار داشتن تصدی تمام عملیات انتشار اوراق بهادار 
دولتی

• انعقاد موافقت نامه پرداخــت و اجرای قراردادهای پولی، 
مالی، بازرگانی و ترانزیتی دولت و سایر کشورها

بدین ترتیب وظیفه اصلی بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران آن اســت که با اجرای سیاســت های پولی و اعتباری 
مناسب، شرایط مساعدی برای رشد اقتصادی کشور فراهم 
سازد. با این وجود متأســفانه در واقعیت، بانک مرکزی به 
نحوی به وظایف خود عمل کرده و می کند که نتایجی را که 
درخور و شایسته شأن مردم کشور است، به دست نمی آورد. 
از جمله، سیاست تعیین نرخ ســود سپرده ها و تسهیلات و 
وام ها شرایطی را به وجود آورده است که اگر تولیدکننده ای 
از تولید منصرف شود و منابع خود را در بانک بگذارد، بیش 
از ۲۲ درصد سود به دســت می آورد که از پرداخت هر نوع 
مالیات و بیمــه و ...  هم معاف خواهد بود. در این شــرایط 

جهت گیری بانک مرکزی: تقویت یا تضعیف تولید؟

احراز آمادگی برای لغو تحریم ها

دکترسیداحمد عاملی؛ 
استاد دانشگاه/ 
ر ییس هیات مدیره شرکت کنتورسازی ایران
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یادداشت

مگر می شــود کســی انگیزه تولید پیدا کند و خود را درگیر 
هزینه های مبادلاتی آن کنــد؟ هیچ تجربه موفقی در زمینه 
توسعه پیدا نمی شــود مگر آن که به جای محور قرار گرفتن 
تولید در اقتصاد ملی، مجاری رانت های ارزش زا مســدود 
شده باشد. به علاوه در این شرایط خطرناک، رئیس محترم 
بانک مرکزی در جلسه ای اظهار کرده اند که »به مرور زمان به 
این نتیجه می رسیم که نرخ های بالا نمی تواند استمرار یابد«. 
از این جمله اعتقاد به بازار و اعتماد به علامت دهی آن کاملًا  
بارز اســت.  اما با توجه به مقدمه ای که در ابتدای بحث آمد 
این سؤال پیش می آید که با چه بازاری، چه سازوکاری و چه 
هزینه ای به این نتیجه خواهیم رسید؟ این چه بازاری است 
که منافع طرفین و منافع ملــی را تامین نمی کند؟ در موارد 
شکست بازار آمده اســت که اگر بازار نتواند وظیفه خود را 
به درستی انجام دهد، مداخله ضرورت می یابد. در شرایطی 
که بازار نرخ سود و تســهیلات را به سمت بالا و همچنین 
توسعه نامولدها و مؤسسات و  افراد خاص جهت می دهد که 
اثر آن بر تولید و اقتصاد ملی بیش از حد منفی است و نتیجه 
آن تنها افزایش بیش از پیش فاصله طبقاتی و ضریب جینی 
است، آیا می توان به آن اعتماد کرد و تنها منتظر زمان برای 
رســیدن به وضعیت مطلوب بود؟ آیا وظیفه بانک مرکزی 
غیر از این اســت که با انجام پیش بینی های مناسب و اتخاذ 
سیاست های درست و اثرگذار و حتی مداخله گرانه، اقتصاد 

را در مسیر صحیح خود قرار دهد؟  
در ادامه جلسه ایشان در جواب منتقدی که نسبت به اظهار 
نظر ایشــان مبنی بر »رســیدن به کف قیمت ارز« در سال 
گذشــته انتقاد داشــتند، اظهار کردند »مصلحت های حفظ 
اشتغال، رشــد، تولید و اقتصاد ایجاب می کرد« که این نظر 

را بدهنــد و علاوه بر این، رئیــس کل بانک مرکزی اعتقاد 
داشــتند صادرکنندگان و واردکنندگان معنای نظر ایشــان 
را می دانند. در این جا این ســؤال باید پرســیده شود که آیا 
زمانــی که نرخ ارز صعودی می شــود باز هم ســقفی وجود 
خواهد داشت؟ آیا مصلحت اشــتغال و منافع ملی ایجاب 
خواهد کــرد مخالفتی انجــام بگیرد؟ خیر، همــان گونه که 
ســوابق تاریخی بانک مرکزی نشان می دهد در اکثر موارد 
نرخ ارز میل به صعود داشته است و نه تنها هیچ مسئولی به 
این افزایش نرخ واکنشــی همانند واکنشی که در سال قبل 
نسبت به کاهش نرخ ارز نشــان داده شد نشان نداده است، 
بلکه در این مواقع نرخ ارز نقل کلام تمام محافل می شود. 
پرسش اصلی این است که زمانی که نرخ سود تسهیلات در 
حال افزایش است آیا به خاطر مصلحت اقتصاد کشور نباید 

جلوی آن را گرفت؟
از برآیند سیاســتی که از دو رویکرد بــالا برای پیش بینی 
آینده با ادامه این روند به دست می آید، کاملًا مشهود است 
که بر اساس قوانین اقتصاد بازار، تنها واردکنندگان کالاهای 
غیرضروری و لوکس و همچنین صاحبان شغل های نامولد 
از این وضعیــت منتفع خواهند شــد. از آن جایی که عمده 
صادرکننــدگان صاحب کالاهایــی با نهاده هــای وارداتی 
هســتند، کاهش نرخ ارز ســبب کاهش هزینه تولید آنها و 
افزایش نرخ ارز منجر به افزایش هزینه آنها و نهایتاً قیمت 
تمام شــده کالا و محصولات خواهد شد. به علاوه افزایش 
نــرخ ارز و در نتیجــه افزایش هزینه هــای صادرکنندگان 
منجر به کاهش توان رقابتی آنها هم خواهد شد. در حالی که 
واردکنندگان، کاهش نرخ ارز را مساوی با زیان و افزایش 
نرخ ارز را برابر با کسب ســود می دانند. طبعاً در شرایطی 

که نیروهای رانتی بازار به سمت افزایش نرخ ارز متمایلند، 
پیش بینی می شــود واردات افزایش و صــادرات غیر نفتی 

کاهش یابد.
 به علاوه در آینده شــاهد تعطیلی هر چه بیش تر بنگاه های 
مولد و کاهش سطح اشــتغال در کشور و افزایش و توسعه 
بنگاه هــای ربوی پولی و غیــر مولد خواهیم بــود و با ادامه 
این رونــد، اولًا هیچ بنگاهی در فراینــد تولید قدم نخواهد 
گذاشــت، ثانیاً اگر بنگاهی نیز در این شــرایط دوام آورده 
باشــد قادر نیست که سودی بیشتر از ســود بانک به دست 
آورد و در نتیجــه آن بنــگاه یا ســرمایه خود را به دســت 
بانک ها می سپارد و یا آن که خود نیز وارد یک شغل نامولد 

خواهدشد.
اما در شــرایط کنونی که همه بخش ها چشــم به حل نهایی 
مذاکرات هســته ای دوخته و متأســفانه همه چیز را موکول 
بــه لغــو تحریم ها کــرده اند، بانــک مرکــزی تمهیدات و 
برنامه ریزی های شفاف و لازمی را در دستـور کار خود قرار 
داده و اعلام کند که فعالان بخشهای اقتصادی از هم اکنون 
بتوانند برنامه های خود را برای خروج کامل از شریط فعلی 
و ورود به رونق و رشــد و توسعه کشــور، پیش بینی کنند 
به نحوی که سایر بخش ها نیز همانند سال های دفاع مقدس 
که همه چیز تحت فرمان و اهــداف جنگ و فرماندهان آن 
قرار داشــت، در خدمت و تحت فرامین بخشهای اقتصادی 
در سال اقتصاد و فرهنگ، فعالیت های خود را توسعه دهند 
و انشــاءا... دولت یازدهم برنامه اصلاح ساختار اقتصادی 
کشــور را پی ریزی کند که در آینده شاهد رشد و شکوفایی 
اقتصادی و حل مشــکلات اشــتغال وتولید باشــد و همه 

بخش ها در مسیر توسعه پایدار کشور فعال شوند.   
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گزارش

نمایندگان هیات مدیره جدید سندیکای صنعت برق ایران، پانزدهم دی ماه سال جاری دومین کنفرانس مطبوعاتی خود را در محل این تشکل برگزار کردند. 
پیش تر در حاشیه چهاردهمین نماشگاه بین المللی صنعت برق، نشست مطبوعاتی با موضوع پتانسیل ها و چالش های صنعت برق با حضور اصحاب رسانه برگزار شده 
بود. این بار اما مهندس علیرضا کلاهی، رییس هیات مدیره، مهندس علی بخشی، نایب رییس و مهندس امیر نجفی، عضو هیات مدیره سندیکای صنعت برق ایران، به 
عنوان میزبانان اصلی سندیکا، در جمع اصحاب رسانه و خبرنگاران روزنامه ها و خبرگزاری ها حاضر شدند تا مواضع سندیکا را در خصوص موضوعات کلیدی مانند 

صادرات و فاینانس و ساخت داخل روشن کنند. 
در این نشست مطبوعاتی که نمایندگان 14 رســانه را در خود جای داده بود، چالش ها و راهکارهای توسعه صادرات اصلی ترین موضوع مطروحه محسوب می شد. 

گفتنی است که 9 روزنامه و 13 خبرگزاری و پایگاه اطلاع رسانی خبر مربوط به این نشست را منعکس کردند.

رسانه ها از قول سندیکا چه نوشتند؟
  گزارشی از انعکاس خبری نشست مطبوعاتی سندیکای صنعت برق ایران
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خبرگزاری تســنیم که کامل ترین خبر از این نشست را روی 
خروجــی اش قــرار داد، در خبری بــا تیتر »روایتــی تازه از 
اســتعمار چین و ترکیه در اقتصاد ایران« به ســخنان کلاهی 
اشــاره و از قول وی عنوان کرده بود: »سیاست های اقتصادی 
و نظام قیمت گذاری مواد اولیه، انرژی، ســوخت و ... به گونه 
ای در کشور اجرا می شود که این سیگنال را می دهد که داریم 
به سمت اقتصاد کشورهای عقب مانده ای چون کنگو و گینه 

حرکت می کنیم.«
در بخش اول این خبر به نقل از رییس هیات مدیره سندیکای 
صنعــت برق ایــران آمده بــود: »بحــث دادن مــواد اولیه به 
تولیدکنندگان داخلــی کاملا روندی مخالف توســعه تولید 
داخل و توســعه صادرات دارد، به طور مثال وقتی آلومینیوم 
را با نــرخ دلار ۳۵00 تا ۴000 تومانی به تولیدکننده داخلی 
می فروشند نه تنها بازار صادراتی ما را تحت تأثیر قرار می دهد 
بلکه قیمت تمام شــده محصول در بازار داخلی را نیز افزایش 
می دهد. در خصوص مس، مدیریت جدید نسبت به مدیریت 
قبلی بســیار بهتر عمل می کند اما چرا باید به گونه ای باشد که 
سرنوشــت مصرف کننده در دست یک مدیر و وابسته به نوع 

تصمیم گیری و عملکرد یک مدیر باشد؟«
در گزارشــی که خبرنــگار خبرگزاری تســنیم از نشســت 
مطبوعاتی ســندیکا تهیــه کرده بــود، »دامپینگ مــواد خام 
پتروشــیمی در بازار چین« هم یکی از محورهای اصلی قرار 
گرفته بود و ســخنان مهندس کلاهی در ادامه آورده شده بود: 
»بازار مواد پتروشــیمی تبدیل به آشــفته بازاری شده است. 
مواد تولیدی پتروشــیمی را در بازارهایــی مثل چین دامپ 
می کنیم و کالای مورد نیاز خودمان را که با همان مواد ساخته 
می شــود وارد می کنیم در حالی که اگر مواد اولیه را مدیریت 
شده در اختیار تولید کننده داخلی قرار دهیم و به جای فروش 
مواد خام، با تبدیل آن به مواد با ارزش افزوده بیشــتر توسط 
ســازندگان داخلی آن را به فروش برسانیم، GDP کشور و 
اقتصاد ملی رشد قابل توجهی خواهد داشت. کالاها و خدمات 
صنعت برق دارای ارزش افزوده بالایی اســت که نیاز است 

دولت به توسعه آن توجه ویژه ای معطوف کند.«
»بایــد دید چقدر از صــادرات ۴0 میلیــارد دلاری غیرنقتی 
کشور را مواد خام تشکیل می دهد؟« ســئوالی بود که در این 
گزارش از قول مهنــدس کلاهی ذکر شــده و در ادامه عنوان 
شه بود: »ما هم مثل کشورهای عقب افتاده افریقایی رویکرد 
فروش مواد خام را در پیش گرفته ایم در حالی که کشوری مثل 
چین با وجود مشکلات اقتصادی ناشی از جمعیت زیاد، اجازه 
خروج مواد اولیه را از کشورش نمی دهد و برای صادرات مواد 
خام عوارض سنگینی وضع کرده است. پیشنهاد ما این است 
که دولت با اجرای جوایز صادراتی و معافیت های مالیاتی از 
صادرات و ارائه تســهیلات ارزان قیمت، رشد تولید داخل و 
افزایش صادرات را هدف قرار دهد و برای صادرات مواد خام 

عوارض وضع کند.«
در بخش دیگــری از گــزارش خبرگزاری تســنیم با عنوان 
»مغفول ماندن نفوذ سیاســی منطقه ای ایران در برنامه های 
دولت« به ســخنان امیر نجفی و اشــاره وی بــه این موضوع 
که »دولت از نفوذ سیاســی خود در منطقه اســتفاده نمی کند« 
پرداخته شده بود. این خبرگزاری از قول مهندس نجفی عنوان 
کرده بود: »ما اکنون در عراق و ســوریه نفوذ سیاســی خوبی 

داریم ولی از این فرصت درست استفاده نکرده ایم. بسیاری از 
شرکت های ما هنوز در وندورلیست وزارت نفت یا برق عراق 

و سوریه حضور ندارند.«
خبرنگار خبرگــزاری تســنیم همچنین به ســخنان مهندس 
کلاهی به نفوذ ســندیکای صنعت برق به عنوان یک تشکل 
در بازار عراق هم اشــاره کرده و در ادامه گزارش خود از قول 
وی نوشته بود: »در بخش برق برخی شرکت های بزرگ ایرانی 
با زحمت و به ســختی توانسته اند نام خود را در وندورلیست 
وزارت برق عراق قرار دهند اما در وزارت نفت این کشــور 
هیچ شــرکت ایرانی نتوانسته وارد شــود و دولت نیز به این 
موضوع رســیدگی نمی کند.اما در شــرایط کنونی بحث نظام 
مالی و فاینانس از آســیب های ماســت. رقبای مــا در بازار 
عراق از کشــورهای ترکیه، عربستان و آسیای جنوب شرقی 
هستند که این کشورها علاوه بر جوایز و امتیازهای صادراتی 
که برای شرکت های خود در نظر گرفته اند، تسهیلاتی با بهره 
صفر درصد به شرکت های خود می دهند تا توان رقابت زیادی 
در بازار عراق و دیکر کشورها داشته باشند، در این شرایط با 
ما بهره ۲۴ درصد بانکی چطور می توانیم با آنها رقابت کنیم؟ 
بانک توسعه صادرات که بانک حمایتی برای توسعه صادرات 
کشور باید باشد، بهره تســهیلات خود را از ۱۶ درصد به ۲0 
درصد رســانده که اگر می خواهیم بخش صادرات کشور رشد 
کند، دولت باید در وهله اول بــه پایین آوردن نرخ بهره برای 

بخش صادرات اقدام کند.«
در بخــش دیگری از گزارش خبرگزاری تســنیم با میان تیتر 
»بخــش خصوصی ایران با بهــره ۱۶ تــا ۲۸ درصدی بانکی 
نمی تواند در منطقه رقابت کند« به سخنان علی بخشی، نایب 

رییس هیات مدیره سندیکا پرداخته شده بود. 
در این بخــش از قول مهندس بخشــی عنوان شــده بود: »با 
بهره های ۱۶ تا ۲۸ درصد بانک های داخلی نمی توانیم با دیگر 
شرکت ها که تســهیلاتی با بهره صفر تا ۴ درصدی می گیرند 
رقابت کنیم. واقعیت این است که بانک ها باید نگاه خود را از 
نهادهای مالی که صرفا به دنبال سود مطلق هستند تغییر دهند 
و منابعشان را در جهت منافع ملی مدیریت کنند. بانک ها باید 
از فکــر بنگاهداری صرف خارج شــوند و اگر آمار اقتصادی 
بخش های تولید، خدمات و بانکی را مقایسه کنید می بینید که 
منابع بانکی در راســتای حمایت از تولید و توسعه صادرات 

مدیریت نمی شوند.« 
در ادامه گــزارش و باز هم به نقل از مهندس بخشــی اینگونه 
آمده بود: »ما پیشــنهاد پایین آوردن نرخ تسهیلات و سهیم 
شدن در سود پروژه های صادراتی را به برخی بانک ها اعلام 
کردیم که وقتی تسهیلاتی بدهند و ما توان مالی این را داشته 
باشــیم که بتوانیم پروژه ای را در کشوری دیگر با تأمین مالی 
از ســوی خودمان قبول کنیم، این بندِ تأمین مالی، پروژه را از 
حالت مناقصــه خارج کرده و به مذاکره مــی آورد و می توانیم 
پروژه را با قیمت هایی بسیار بیشتر از قیمت مناقصه بگیریم 
که این مابه التفاوت را می توانیم با بانکی که تسهیلات می دهد 
شریک شویم، اما نتوانســتیم توافق بانکی را برای همکاری 
کسب کنیم. شــرکت های رقیب در بازار کشــورهای دیگر 
اینگونــه عمل می کنند، بــا فاینانس وارد می شــوند و عملا 
برخی پروژه ها را با قیمتی ۷0 درصد بیشــتر از قیمت پروژه 

در مناقصه می گیرند.«

 مدیریت منابع سیســتم بانکی در راســتای رونق اقتصادی 
و وجــود نگاه غیراشــتغال زا در مدیریت بانک های کشــور 
موضوع دیگری بود که نایب رییس هیات مدیره ســندیکا در 
طول این نشست خبری بر آن تاکید کرد و در خبری که روی 
خروجی خبرگزاری تســنیم قرار گرفت هم عنوان شــده بود: 
»وقتی در همکاری بخش خصوصی بــا دولت، از بخش های 
مختلف دولت طلبکار می شویم و وزارتخانه ها بدهی معوقه 
به بخش خصوصی دارند، بانک هــا باید در صورت تأخیر در 
بازپرداخت تسهیلات، شــرکت هایی که تسهیلات اخذ شده 
را در تولیــد و صــادرات هزینه کرده اند و بــه دلایل عمومی 
کشور نتوانسته اند نقدینگی سرمایه خود را در زمان مشخص 
بازگردانند و بازپرداخت تسهیلات بانکی شان به تأخیر افتاده 
را با دیگر شرکت هایی که تســهیلات اخذ شده را در تولید و 
صــادرات هزینه نکرده اند تفکیک کرده و بــا تمام توان خود 
نسبت به دریافت اصل و سود نرخ تسهیلات از بخش تولید 
که مولد اشــتغال اســت اقدام نکنند چرا که اینگونه رفتارها 

موجب تعطیلی بخش تولید کشور می شود.«
»فاینانس چین، فاینانس نیست؛ پول نفت خودمان را با بهره و 
با شرط به خودمان می دهند« عنوان بخش دیگری از گزارش 
خبرگزاری تســنیم بود که باز هم به ســخنان مهندس کلاهی 

اختصاص داده شده بود.
در این بخــش از قول عضو هیات مدیره ســندیکای صنعت 
برق در خصوص فاینانس چین عنوان شــده بود: »چیزی که 
به عنوان فاینانس چین می گیریم، این فاینانس نیســت بلکه 
پول نفت خودمان اســت که در چین بلوکه شــده و چین دارد 
پول خودمان را خورد خورد بــه خودمان می دهد و از آن بهره 
می گیرد و دادن پول خودمان را به اســم فاینانس مشروط به 
این کرده است که در پروژه ای که این پول هزینه می شود ۶0 
درصد کالاها باید از چین خریداری شود که این مسئله کاملا 
در تناقض با قانون اســتفاده حداکثری از توان ساخت داخل 
است. هم اکنون یک طرح پتروشیمی از محل فاینانس چین 
اســتفاده می کند، ۲0 میلیارد دلار طرح فولادی از این محل 
تأمین مالی خواهد شــد و وزارت نیرو نیز درصدد استفاده از 
فاینانس چین اســت. به هر حال دولت درصدد این است که 
نیازهای ۴ - ۵ ســال آینده را از این محــل تأمین کند و این 
کار به تعطیلی صنعت داخل می انجامد، ما پیشــنهادمان این 
اســت که اگر اجبار به گرفتن فاینانس از چین برای برگشت 
پول نفت مــان داریم، دولت به بخش خصوصی اجازه دهد که 

خود وارد تأمین مالی از چین شود.«
پیشنهاد مهندس بخشی در همین راستا اینگونه در این گزارش 
آمده بود: »فرمولی که در فاینانس چینی وجود دارد این است 
که بایــد ۶0 درصد از تجهیزات حداقل از چین وارد شــود و 
پکیج هایی ۳ ساله و ۵ ساله تعریف کرده اند، این بدین معنی 
است که تولیدکنندگان ما بازار داخلی را از دست می دهند و در 
عوض کالای خارجی وارد ایران می شــود و عبارتی صنعت 
برقــی که بالای ۹۵ درصد در آن خودکفا شــده ایم به دســت 
خودمات تعطیل می شود. ما نمی گوییم صورت مسئله تأمین 
مالی از چین پاک شــود، بلکه ما نیاز مالی داریم و تأمین مالی 
از چین هم برای ما می تواند مفید باشــد بلکه می گوییم دولت 
بخش خصوصی را وارد میدان کنــد چرا که بخش خصوصی 

می داند چطور تأمین مالی کند که بخش تولید صدمه نخورد.«

 گــــــــزارش 
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گزارش تسنیم با عنوان »به بهانه فاینانس، کالای چینی وارد 
می کنیم و تولید داخل را از بین می بریم« و ســخنان مهندس 
بخشــی ادامه یافته بود: »می توان به جای واردات کالاهای 
تمام ساخته شــده از چین در قبال عمل به تعهدات فاینانس 
چینــی، کالاهای نیمه ســاخته وارد کرده و در داخل کشــور 
بدست سازندگان داخلی آنها را تجهیز کرد. به بهانه فاینانس، 
کالای چینی وارد می کنیم و تولیــد داخل را از بین می بریم، 
نکته جالب اینجاســت که هزینه های گمرکی واردات کالا از 

چین نیز تمام به عهده کارفرماست.«
بخشی در ادامه این بحث عنوان کرده بود: »دولت فکر می کند 
که اگر به بخــش خصوصی اجازه ورود به صــادرات برق را 
بدهد یک رقابت مخربی به وجود می آید که این تفکر دولت 
تنها در حد تصور اســت و باید روی آن کار کارشناسی شود. 
در تمام دنیا مخصوصا اتحادیه اروپا، شرکت های خصوصی 
کار تولید، فروش و صادرات بــرق را برعهده دارند و دولت 
فقط مدیریت شبکه را انجام می دهد و در ایران نیز، اگر اینکار 
به بخش خصوصی سپرده شود بهتر از بخش دولتی می توانیم 
بازاریابــی کنیم و برقــی را که دولت می فروشــد اگر بخش 

خصوصی مذاکره کند، بهتر می فروشد.«
البته در این بخش از گزارش به ســخنان نجفی در خصوص 
لزوم بازنگری روش های اســتفاده از فاینانس و تغییر نحوه 
بهره گیری از فاینانس های کشــور چین به نفع ســازندگان 
داخلی نیز اشــاره و عنوان کرده بــود: »در تخصیص مالی از 
چین باید ۶0 درصد به نفع چین را به ۶0 درصد یا ۷0 درصد 
تأمین تجهیزات از داخل کشور تغییر دهیم. علاوه بر تناقض 
تأمین ۶0 درصدی کالا از چین با قانون حداکثر اســتفاده از 
توان ساخت داخل، این رویه با ممنوعیت واردات کالاهای 
خارجی که مشــابه آن در داخل تولید می شــود و استفاده از 
ضریب ترجیهی قیمت نیز تناقض دارد و به عبارتی داریم با 

دست خودمان قبر تولیدکنندگان داخلی را می کنیم.«
» ایران سوبسید می دهد، عوارضش را عراق می گیرد« عنوانی 
بود که خبرنگار خبرگزاری تسنیم برای صحبت های کلاهی 

در خصوص ایجاد رقابت های ناسالم به ویژه در حوزه سیمان 
انتخاب کرده بود: » صنعت ســیمان ایران با نرخ سوبسیدی 
ســوخت، تولید می کند و صادرات ســیمان در بــازار عراق 
چنان با رقابت مخرب تولیدکنندگان ایرانی مواجه شــده که 
سیمان را در عراق با قیمت بسیار پایین می فروشند، آنقدر که 
دولت عراق برای خرید سیمان از ایران عوارض وضع کرده، 
نکته جالب توجهی است که ایران برای سوخت کارخانجات 

سیمان سوبسید می دهد و عراق عوارض آن را می گیرد.«
وی همچنیــن در خصــوص اقتصادی بودن صــادرات برق 
با توجه به نرخ تکلیفی آن گفته بود: »در شــرایطی که کشور 
با مدیریت غلــط در تأمین گاز کم آورد، بــه واردات گاز از 
ترکمنســتان با عقد یک قرارداد ترکمانجــای روی آوردیم 
که قیمت گاز در این قرارداد شــده مبنــای بخش اقتصادی 
فعالیت های ما و این درســت نیست. اقتصاد تولید و فروش 
برق باید مورد بررســی قرار گیــرد اما اگر با نــرخ خوراک 
پتروشیمی ها نیز به نیروگاه ها گاز بدهند باز هم صادرات برق 

توجیه اقتصادی دارد.« 
کلاهی البته در ادامه از آغاز به کار سندیکای برق برای تهیه 
بسته پیشــنهادی توســعه صنعت برق و خروج از رکود این 
صنعت خبر داده و عنوان کرده بود که این بســته پیشــنهادی 
را تهیه می شــود و پس از آن به تمامی دســتگاه های مربوطه 
دولتی تقدیم خواهد شد که خبرگزاری تسنیم در گزارش خود 

به این نکته هم اشاره کرده بود. 
ورود وزارت نفت برای عقد قرارداد تولید و صادرات برق و 
عکس العمل رییس هیات مدیره سندیکای صنعت برق ایران 
بخش دیگری از گزارش این خبرگزاری را با عنوان »وزارت 
نفت به جای ورود به صنعت دیگر به میادین مشترک برسد« 

به خود اختصاص داده بود. 
در این بخــش از گزارش از قول مهنــدس کلاهی آمده بود: 
»سال هاســت وزارت نیرو این وظیفه را برعهده دارد و این 
درســت نیســت که همه چیز را خراب کنیــم و از اول یک 
وزارتخانه دیگر وارد شود. بهتر است وزارت نفت به میادین 
مشــترک و دیگر کارهای خود برســد تا اینکــه وارد حوزه 
فعالیت های صنعت دیگری شود. ســال های سال است گاز 
در فلرها می سوزد و هدر می رود، اکنون که بخش خصوصی 
می خواهد بیاید این گازها را جمــع آوری کرده و برق از آن 
تولید کند بر ســر چقدر بودن قیمــت آن در دولت صحبت 

می کنند.« 
همچنین در ادامه به نقل از رییس هیات مدیره سندیکا عنوان 
شده بود: »به دلیل بدقولی های سالهای گذشته از سوی دولت، 
 FS بخش خصوصی برای ســرمایه گذاری در پروژه هایی که
طرح بسیار عالی به نظر می رســد مثل احداث نیروگاههای 
بادی با خرید هرکیلووات ساعت برق به قیمت ۴۶0 تومان، 
نیاز به تضمین ثانویــه دارد چرا که هرچقدر توجیه اقتصادی 
سرمایه گذاری خوب باشــد اگر دولت پول بخش خصوصی 
را ندهد تمامی فعالیت ها متوقف می شــود، ازاینرو ما نیاز به 
صدور یک تضمین ثانویه از ســوی بانک مرکزی در غالب 
فاینانس درازمدت داریم. اوراق نفتی در دولت قبل قابلیت 
نقدشوندگی نداشت. اگر اوراقی دولت صادر کند که بانک ها 
آن را به عنوان دریافت پولشــان قبول داشته باشند، ما نیز از 

این اوراق استقبال می کنیم.«
بخش پایانی گزارش خبرگزاری تســنیم کــه میان تیتری با 
مضمون »با دست خودمان به نوعی تن به استعمار می دهیم« 
داشت هم به ســخنان مهندس امیر نجفی، عضو هیات مدیره 

سندیکا اختصاص داشت. 
در این بخش از قول مهندس نجفی بــه امضای قراردادهای 
تجارت ترجیهی از ســوی دولت اشــاره و عنوان شــده بود: 
»دولت اخیرا قرارداد تجارت ترجیهی با ترکیه امضا کرده که 
بر اساس آن ایران تعرفه ۱۲۵ فقره کالای وارداتی از ترکیه 
را به نفــع صادرات ترکیه، و همچنین ترکیــه تعرفه واردات 
۱۴0 قلــم کالا از ایران را بــه نفع صادرات ایــران کاهش 
داده است.  انتظار داشــتیم اینکار که از سوی سازمان توسعه 
تجارت ایران انجام شــده کارشناسی شده باشــد و اقلام به 
گونه ای انتخاب شــوند که موجب ضربه زدن به تولید داخلی 
نشود، اکنون نیز انتظار داریم کارگروهی برای آسیب شناسی 

این قرارداد هرچه سریع تر تشکیل شود.«
در ادامــه آمــده بــود: »بــه طــور مثــال تعرفــه واردات 
ترانســفورماتور از ترکیه ۳0 درصد کاهــش یافته در حالی 
که ۵0 درصد از ظرفیت تولیدکنندگان ترانســفورماتور در 
ایران هم اکنون خالی اســت و افزایــش واردات آن منجر به 
تعطیلی این صنعت می شود. زمانی که انگلیس می خواست 
کشوری را مســتعمره خود کند چنین قراردادی با آن کشور 
منعقد می کرد و به نوعی آن را وابســته خود می کرد و اکنون 
نیز ما داریم با دست خودمان به نوعی تن به استعمار می دهیم. 
سیاســت های اقتصادی و نظــام قیمت گذاری مــواد اولیه، 
انرژی، سوخت و ... به گونه ای در کشور اجرا می شود که این 
سیگنال را می دهد که داریم به سمت اقتصاد کشورهای عقب 

مانده ای چون کنگو و گینه حرکت می کنیم.« 
خبرگزاری ایسنا هم در دو خبر جداگانه سخنان مهندس علی 
بخشی و مهندس علیرضا کلاهی را پوشش داده بود. در خبر 
اول که محوریت آن چالش های بانکی و مانع تراشی سیستم 
بانکی کشــور در برابر صــادرات بود و با عنوان »پیشــنهاد 
مشارکت بانک ها در پروژه های صادراتی برق به جای بهره« 
روی خروجی این خبرگزاری قــرار گرفت به طور مفصل به 

صحبت های مهندس بخشی اختصاص داده شده بود. 
البته در این خبر دیدگاه های نایب رییس هیات مدیره سندیکا 
در خصوص فاینانس های کشــور چین با عنوان»شــرایط 
جذب فاینانس توســط بخش خصوصی فراهم نیســت« هم 

پوشش داده شده بود.
خبرنگار خبرگزاری ایسنا همچنین در خبر دیگری با عنوان 
»اجازه صــادرات دهند، پول تولید و ســود را در می آوریم« 

سخنان کلاهی را پوشش داده بود. 
»فاینانس چیــن پول های بلوکه شــده ایران اســت«، »گاز 
فلر می ســوزد اما آن را به برق نمی دهد«، »تشکیل اتاق فکر 
صنعت در ســندیکا« و »صنایع دارای عمق ساخت زیان ده 
هســتند« محورهایی بودند که خبرنگار خبرگزاری ایسنا در 

انعکاس سخنان کلاهی به عنوان میان تیتر برگزیده بود.
خبرگزاری مهر هــم فاینانس های چین  را بــه عنوان محور 
اصلی خبر خود که انعکاس سخنان مهندس علیرضا کلاهی 
بود، برگزیده بود. عنوان خبری که روی خروجی خبرگزاری 

 گــــــــزارش 



57

مهــر رفت این بــود: »فاینانس های چین صــدای برقی ها را 
درآورد؛ امتیازات فاینانسی ایران به چین«

محور اصلی خبری که روی خروجی خبرگزاری آنا رفت هم 
موضوع فاینانــس های چین بود. در این خبر که عنوان اصلی 
آن »فاینانس چیــن به بخش خصوصی واگذار شــود« بود و 
سخنان کلاهی را منعکس کرده بود، »ارائه اولین بسته خروج 
از رکود صنعت برق به دولــت« هم یکی دیگر از موضوعات 

اصلی محسوب می شد.
خبرگزاری ایرنا اما ترجیح داده بود با تیتر کلی »مشکل اساسی 
بخش خصوصی در پروژه های صنعت برق« از قول مهندس 
علیرضا کلاهی به تهیــه تضامین لازم بــرای حضور بخش 
خصوصی در احداث پــروژه های زیرســاختی و نیروگاهی 
صنعت برق به عنوان یکی از مشــکلات اساســی این بخش 
بپردازد. گفتنی اســت که ایران اکونومیست هم این خبر را با 

همین عنوان پوشش داده بود.
ایلنا ـ خبرگزاری کار ایران ـ هم ســخنان رییس هیات مدیره 
سندیکای صنعت برق ایران را با عنوان »طرح کاهش تلفات 
نیروگاهی توسط وزارت نیرو اقدام خوبی بوده است« پوشش 
داد تا جزو معدود رســانه هایی باشــد که در تیتر خبر خود به 

فاینانس ها و چالش های بانکی و صادراتی اشاره نکرده اند.
البته پایگاه اطلاع رســانی بــرق نیوز هم در گزارش نســبتا 
مفصلی که از نشســت مطبوعاتی هیات مدیره سندیکا روی 
خروجی خــود قرار داد بــر موضوع تلفات و ال. ســی تاکید 
بیشتری داشــت و برعکس ســایر خبرگزاری ها به موضوع 
فاینانس در متن گزارشــش پرداخته بود. گــزارش برق نیوز 
با تیتر »وضعیت اســفباری در تلفات داریم« سخنان هر سه 
نماینده سندیکا را پوشش داده بود و البته برای تیتر فرعی خود 
هم » سرمایه گذاری در برق نیاز به ال.سی بلندمدت دارد« را 

برگزیده بود.
»تشکیل کمیته سندیکا برای بررسی کاهش تلفات«، »بخش 
خصوصی رمقی ندارد!« و »تعرفه صادرات باید تسهیل شود« 
عناوینی بــود که بخش هایی از گزارش برق نیوز از ســخنان 

نمایندگان سندیکا بود.
خبرگزاری فارس سخنان کلاهی را با عنوان »فاینانس چینی 
همان پول بلوکه شــده ایران است/بسته خروج صنعت برق 
از رکود در حال تدوین اســت« پوشــش داده و اکونیوز تیتر 
»امتیازات فاینانســی ایران به چین« را بــرای صحبت های 

کلاهی انتخاب کرده بود.

خبر کنفرانس مطبوعاتی هیات مدیره ســندیکا روی پایگاه 
اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون( با تیتر » توان شرکت های 
ایرانی برای جــذب نیمی از بــازار ۲۵ دلاری برق عراق« و 
تاکید بر توان صادراتی شرکت های ایرانی کار شده بود. پاون 
هم مشروح دیدگاه های علیرضا کلاهی، رییس هیات مدیره 

سندیکا را منعکس کرده بود.
در بین روزنامه ها تعادل پررنگ ترین انعکاس مطبوعاتی این 
نشســت را داشت. روزنامه تعادل در شــانزدهم دی ماه سال 
جاری منتشر شــد، در تیتر یک خود عنوان کرد: »زورگویی 

چینی ها، این بار در صنعت برق«
روزنامــه تعادل هــم انعکاس مفصــل و کاملی از نشســت 
مطبوعاتی سندیکا داشت و تقریبا همه محورهای عنوان شده 
از سوی نمایندگان ســندیکا را در گزارش خود که به روایت 
خبرنگار این روزنامه »گزارشــی از سنگی دیگر بر پای لنگ 

تولید« بود، منعکس کرد.
ابرار اقتصادی در خبری کوتاه با تیتر »با اســتفاده از فاینانس 
چینــی، طرح های صنعت برق متوقف می شــود« بــه نقل از 
خبرگــزاری مهر، به صحبت های علیرضــا کلاهی و مهندس 

علی بخشی پرداخته بود.
جهان اقتصاد اما »درخواست بخش خصوصی برای صادرات 
برق« به عنوان تیتر اصلی برگزیده بــود و در تیترهای میانی 
فاینانس چین و موانع صادراتی را از قول کلاهی محور قرار 
داده بــود. عناوینی که در گزارش جهان اقتصــاد آمده، از این 
قرار بود: » فاینانس چین پول های بلوکه شــده ایران است« و 

»گاز فلر می سوزد اما آن را به برق نمی دهد«
خراســان و اعتماد هم در خبری که بــه صحبت های کلاهی 
اختصاص داده شده بود عنوانی کاملا مشابه با میان تیترهای 
جهان اقتصاد انتخاب کرده بودند: »فاینانس چینی همان پول 

بلوکه شده ایران است«
اطلاعات اما با همان موضوع تیتری کمی متفاوت تر را برای 
خبرش برگزیــده بود: »قراردادهای مشــارکت مالی چین در 

طرح های صنعت برق، تولید ملی را نابود می کند« 
روزنامه کســب و کار هم فاینانس های چیــن را اصلی ترین 
دغدغه مدیــران صنعت برق و البته اساســی ترین محور این 
نشست دانســته و در تیتر گزارشــی که انعکاس دیدگاه های 
رییس هیات مدیره سندیکا بود، آورده بود: »۵۱  تا ۷0 درصد 
کالای طرح های فاینانس چین باید از این کشور وارد شود/

واردات از چین به بهانه فاینانس«

البته در بخشــی از گزارش این روزنامه با عنوان »با بهره ۲۴ 
درصد چطور رقابــت کنیم؟« به صحبت هــای مهندس امیر 
نجفی و بــا تیتر »منابع بانکی از توســعه صــادرات حمایت 

نمی کند« به دیدگاه های مهندس علی بخشی اشاره شده بود.
فرصت امروز کمی متفاوت تــر به گلایه فعالان صنعت برق 
نسبت به سوء استفاده چینی ها از تحریم ها اشاره کرده و در تیتر 

گزارشش آورده بود: »سایه ترکمنچای چینی بر سر تولید«
فرصت امروز هم که نشســت مطبوعاتی ســندیکا تیتر یک 
شماره منتشر شــده اش در شانزدهم مهرماه بود، گزارش نسبتا 
مفصلی از این نشست به چاپ رسانده بود که »خرید ماده اولیه 
به جــای کالای آماده«، »ورود بخــش خصوصی، بهترین راه 
برای اســتفاده از فاینانس چین« و »استفاده از فاینانس چین 
مغایر قوانیــن« عناوینی بودند که خبرنگار این روزنامه برای 
پوشش سخنان سه نماینده ســندیکا در این نشست برگزیده 

بود.
آخرین نشســت مطبوعاتی هیات مدیره ســندیکای صنعت 
برق ایران در ســال ۹۳ در حالی برگزار شــد، که اصلی ترین 
رویکردهــا و برنامه های این تشــکل در قالب این نشســت 
تشریح و دغدغه های اساسی مدیران بخش خصوصی صنعت 

برق عنوان شد. 
لزوم تمرکز بر صــادرات، مدیریت فاینانــس های چین که 
به تازگی مشــخص شده صنعت برق ســهمی ۳ هزار میلیارد 
تومانــی از آن دارد و همچنین لزوم مدیریــت واردات مواد 
اولیه و جلوگیری از صدور مواد خام اصلی ترین مســائلی بود 
که هیات مدیره سندیکا فارغ از مشکلات روزمره این صنعت 
از جمله کسری بودجه، کاهش قابل توجه پروژه ها، تحریم ها و 
مشکلاتی از این دســت بر آنها تاکید کرده و اذعان داشتند که 
سندیکا آمادگی لازم برای ارائه پیشنهاد و مشارکت با وزارت 

نیرو برای حل این مسائل را دارد. 
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چهاردهمین نمایشــگاه بیــن المللی صنعت 
برق، هفدهم آبان ماه ســال جــاری در محل 
نمایشــگاه های بین المللی تهران کار خود را 
آغاز کرد. این نمایشگاه که در ۱۲ سالن و در 
وســعت ۴0 هزار متر مربع برپا شده، میزبان 
۳۷۶ شــرکت ایرانی و ۱۱0 شرکت خارجی 
از ۱۸ کشــور اســت. چهاردهمین نمایشگاه 
بین المللــی صنعت بــرق طی مراســمی با 
حضور دکتر نهاوندیان، رییس دفتر ریاست 
جمهوری، مهندس حمیــد چیت چیان، وزیر 
نیرو، دکتر امیری خامکانی، رییس کمیته برق 
کمیسیون انرژی مجلس شــورای اسلامی، 
مدیــران ارشــد وزارت نیــرو و مدیــران و 
صاحبان صنعت برق کشور کار خود را آغاز 

کرد. 

حضور پررنگ خارجی ها در نمایشــگاه 
چهاردهم

به گزارش ســتبران کیومــرث جلیلیان، دبیر 
ســتاد برگزاری نمایشگاه و جشــنواره های 
صنعت بــرق در ابتــدای این مراســم ضمن 
خیرمقدم بــه میهمانــان از به ثمر نشســتن 
تلاش ها و برنامه ریزی های انجام شده برای 
برگزاری نمایشــگاه ابراز خرســندی کرد و 
افزود: »امروزه برق به عنوان مولفه و شاخص 
و معیاری برای توسعه و پیشرفت اقتصادی 
کشــورها به حســاب می آید. موفقیت های 

حاصل شده در صنعت برق به میزانی است که 
هر روز بر وســعت و دامنه پویایی و کارآیی 
این صنعت افزوده می شود. صنعت برق ایران 
نیز همپای تحولات بین المللی نیازمند کسب 
تجارب جدید و بهره برداری از فناوری های 

نوین در شبکه برق کشور است.«
وی نمایشــگاه ها را فضای مناســبی برای به 
نمایش گذاشتن توانمندی ها و پیشرفت های 
تمامی عوامل تولید، انتقــال و توزیع کالا و 
خدمات و تجهیزت صنعــت فراگیری مانند 
برق دانســت و اذعــان کــرد: »چهاردهمین 
نمایشــگاه بین المللی صنعت برق ایران در 
فضایــی بالغ بــر ۴0 هزار متــر مربع فضای 
نمایشــگاهی در قالب ۱۲ ســالن با شرکت 
۳۷۶ شــرکت داخلی و ۱۱0 شرکت خارجی 
از ۱۸ کشــور جهان اعم از چین، کره جنوبی، 
آلمــان، ایتالیا، فنلانــد، اوکراین، اســپانیا، 
فرانسه، سوئد، سوییس، ترکیه، اتریش، هند، 
کانادا، انگلیس، هلند، اسلوونی و مقدونیه در 

این نمایشگاه حضور پیدا کرده اند.«
جلیلیان در پایان ضمن تقدیر از ســندیکای 
صنعت برق ایران، دفاتر وزارت نیرو و سایر 
ارگان هایی که در برگزاری این نمایشــگاه با 
وزارت نیرو همکاری کردند، به نشست های 
تخصصی برنامه ریزی شــده برای چهار روز 
نمایشگاه هم اشاره کرد و گفت: »نشست های 
تخصصی هم در حاشیه نمایشگاه در طول این 

چهار روز برگزار می شود که موضوعات آنها 
کاهش تلفــات وفرصت های کســب و کار، 
چالش هــا و راهکارهــای توســعه صادرات 
صنعت بــرق، حمایــت از کســب و کار در 
صنعت برق و نشســت تخصصی بازار برق 

عراق خواهدبود.«

 صادرات مهمترین مبحث حوزه صنعت 
برق

مهنــدس حمید چیت چیــان وزیر نیــرو نیز 
در آییــن افتتاحیــه چهاردهمین نمایشــگاه 
بین المللــی صنعت برق ایــران، صنعت برق 
را صنعتی پیشــرو از نظر فراگیری و شمول 
خدمات در کل کشــور، خوداتکایی و حضور 
در بازارهــای صادراتــی دانســت و تلاش 
منسجم شرکت های دولتی و خصوصی را مایه 
هم افزایی در صنعت برق برشــمرد و گفت: با 
ارتقاء ظرفیت و بهــره وری در صنعت برق، 

موج جدیدی از نیازها در صنعت پشــتیبان 
برق ایجاد خواهد شــد که باید صادرکنندگان 
داخلی و ســرمایه گذاران داخلــی با افزایش 
کیفیــت محصــولات در این بــازار حضور 

فعالانه ای داشته باشد.
وزیر نیــرو از توســعه صــادرات در بخش 
صنعت برق و تنوع بخشــی بــه محصولات 
متناســب با بازارهــای هــدف صادراتی، به 
عنــوان برنامه های مورد توجــه وزارت نیرو 
نام بــرد و گفت: توســعه صــادرات یکی از 
اصلی ترین مؤلفه هــای خــروج از رکود در 

کشور است و مورد توجه دولت قرار دارد.
وی از صنعت برق به عنوان صنعتی پیشرو در 
همه وجوه یاد کرد و افزود: »این افتخار متعلق 
به شرکت های مشــاور، پیمانکار، سازندگان 
تجهیزات و مدیــران شــرکت های دولتی و 
غیر دولتی و از شــرکت های خصوصی است 

 گــــــــزارش 
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که همه با یک تلاش منسجم و فعالیت پیگیر 
این افتخار را برای کشور حاصل کردند.«

وزیــر نیــرو توســعه صــادرات را یکی از 
مهمتریــن مباحــث در حوزه صنعــت برق 
دانســت و تصریح کرد: »طبق آمارهای ارائه 
شده از سوی سازمان توسعه تجارت در سال 
۹۱، کل صــادرات خدمــات فنی مهندســی 
کشــور ۵۲ درصدش متعلق به حوزه صنعت 
آب و برق بوده اســت. این میزان در سال ۹۲ 
به ۳۵ درصد و در چهارماهه اول ســال ۹۳ به 
۹۲ درصــد از کل صــادرات خدمات فنی و 
مهندسی رسیده اســت. بنابراین می بینید که 
حجم عظیمی از کار در حــال حاضر در حال 
بیش از ۲0 کشور از تجهیزات و خدمات فنی 
و مهندســی صنعت آب و برق ایران بهره می 

گیرند. فقط یک مورد از این پروژه ها ساخت 
نیروگاه هــای حرارتــی، آبــی و نیروگاه های 
تجدید شــونده اســت. در حال حاضر ما در 
کشــورهای عــراق، ســوریه، عمــان، کنیا، 
سریلانکا، تاحیکســتان و ارمنستان نیروگاه 

ساخته ایم.«

چیت چیان از توسعه صادرات به عنوان یکی 
از اصلی ترین مولفه هــای خروج از رکود در 
کشــور یاد کــرد و گفت: »شــرکت هایی که 
در این نمایشــگاه حضور دارنــد ظرفیت ها 
و توانمندی های بســیار قابــل توجهی دارند 
وقادرند بازار خود را به صورت جهشی ارتقا 
دهند. منتها این توســعه بازارهای صادراتی 
نیاز بــه ابزارهایی دارد که یکی از آنها ارتقای 
کیفیت محصــولات و خدماتی اســت که ما 
ارائه می کنیــم. یکی دیگــر از ابزارهای آن 
هماهنگی هایی است که ما تلاش کرده ایم در 
لوایحی که در دولت و مجلس ارائه شــده، آن 
را فراهم کرده و تا حدی  کسب و کار صنعت 

برق را تسهیل کنیم.«
وی تنوع بخشــی به محصولات متناسب با 
نیازهــای بازارهای هدف صادراتی 
را یکــی دیگر از شــروط توســعه 
صــادرات صنعــت برق دانســت 
و افــزود: »از آنجایــی کــه بــازار 
داخلــی کشــور مــا خــودش یک 
بازار بــزرگ بــرای محصولات و 
خدمــات صنعــت برق اســت این 
خود یک فرصت بســیار مناســب 
برای توفیق در بازارهای صادراتی 
اســت. ما بازار بزرگــی در داخل و 
بازارهای بزرگ صادراتی در خارج 
داریم و مــی توانیــم از مزیت این 
مقیــاس اقتصادمان اســتفاده کرده 
و فعالیت هــای خودمان را توســعه 

دهیم.«
وزیــر نیــرو در ادامه خاطرنشــان 
کــرد: »مــا در ســال های گذشــته 
مشــکلات مالی در صنعــت برق 
داشتیم. خوشبختانه این مسائل چه 
در لایحه خروج از رکود و حمایت 
از تولیــد و چــه در لایحــه بودجه 
ســال ۹۴ مورد توجه خاص دولت 
قرارگرفته و امیدهای بســیاری بــه حل آنها 
وجود دارد. ما امیدواریم که دولت با همکاری 
مجلس شورای اسلامی زمینه را برای خروج 
شرکت ها از این وضعیت امکان پذیر کنند. به 
این ترتیب شرکت ها می توانند توان بیشتری 
پیدا کرده و فعالیت های خود را توسعه دهند.«

صنعت برق در آستانه تحول کمی و کیفی
به گفتــه چیت چیان در حــال حاضر صنعت 
برق در آستانه یک تحول کیفی و کمی است. 
ما هر ساله ناگزیریم ظرفیت های صنعت برق 
را ۷ تــا ۸ درصد در تولید، انتقــال و توزیع، 
افزایــش دهیم. وزیر انرژی روســیه با ۳00 
هــزار مگاوات ظرفیــت تولید بــا افتخار از 
افزایش ۱0 هزار مگاواتی ظرفیت تولید برق 
این کشــور ظرف چند ســال اخیر سخن می 
گوید در حالی که ما سالانه ظرفیت تولیدبرق 

کشور را ۵ هزار مگاوات افزایش می دهیم.
وی با بیان این که به نظر می رسد مردم ما در 
بســیاری موارد از این مســئله غافلند که چه 
فعالیت عظیمی در پشت این صنعت صورت 
می گیرد تا برق تولید شود گفت: ما در صنعت 
برق با شتاب بســیار زیادی در حال حرکت 
هستیم. برنامه ریزی شده که طی ۵ سال آینده 

۳۳ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاه های کشور 
افزایش پیدا کند. یعنی نصف ظرفیت کنونی 
برق کشور .ضمن اینکه ما ۱۶ هزار مگاوات 
نیروگاه هــای گازی بزرگ داریم که طی ســه 
ســال آینده تمامــا تبدیل به ســیکل ترکیبی 

خواهند شد. 
وزیر نیرو ســپس ادامه داد:۸ هزار مگاوات 
توربین های بخــار به ایــن نیروگاه ها افزوده 
خواهد شد و تبدیل به سیکل ترکیبی می شوند 
با این اقدام اگر قیمت گاز را ۲0 سنت در نظر 
بگیریم ایجاد این نیروگاه های سیکل ترکیبی 
ســالانه رقمی بالغ بر ۱0 هزار میلیارد تومان 

صرفه جویی در مصرف سوخت می شود. 
چیت چیان خاطرنشــان کــرد: اســتفاده از 
توربین هــای گازی با راندمان بالاتر هم یکی 
دیگر از راهکارهای ما اســت کــه امیدواریم 
شــرکت مپنا در این راســتا پیش قدم شود و 
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این نوع توربین ها در داخل کشــور ســاخته 
 CHP شــود. اســتفاده از واحدهای کوچک
و DG به خصوص بــرای صنایع تولیدکننده 
بازاری را در ایران ایجاد خواهد کرد که هم از 
نظر راندمان و هم از نظر کیفیت برق و هم از 
نظر بازار بزرگ جدید ایجاد شده می تواند به 
ایجاد تحول های بزرگ در صنعت برق کشور 

منجر شود. 
به گفته وی در مورد کاهش تلفات شبکه های 
انتقال و توزیع هم برنامه ریزی شــده که ما تا 
ســال آینده ما میزان تلفات شبکه را به کمتر 
از ۱0 درصد برســانیم. کاری کــه باید انجام 
شود حذف شــبکه های فشــار قوی و تولید 
تجهیزات جدید و کنتورهای جدید و استفاده 
از انها در کل شــبکه های برق کشور و ارتقای 
ظرفیت و بهره وری در صنعت برق اســت به 
این ترتیب موج جدیدی از بازارها در کشور 

ایجاد خواهد شد. 

صنعت برق ایران می تواند »هاب انرژی 
منطقه« شود

دفتــر  نهاوندیــان رییــس  دکتــر محمــد 
رییس جمهوری و سرپرســت نهاد ریاســت 
جمهوری هم در آییــن افتتاحیه چهاردهمین 
نمایشگاه بین المللی صنعت برق دوراندیشی 
و داشتن افق بلندمدت را از لازمه های تدبیر 
برشــمرد و گفت: »اگر بخواهیم اقتصاد ایران 
را از موقعیت فعلــی که در بین اقتصاد مبتنی 
بر منابع طبیعــی و اقتصاد مبتنی بر بهره وری 
قرار دارد، به سوی اقتصاد مبتنی بر بهره وری 
و ســپس اقتصاد مبتنــی بر نوآوری ســوق 
دهیم، باید محورهای جدیدی برای توســعه 

کشور ترسیم کنیم.«
وی با طــرح این ســوال که فایــده اینگونه 
نمایشگاه های ســالانه چیست؟ توضیح داد: 
»شــاید عمده تریــن فایده اش این باشــد که 
سیاستگذاران، دســت اندرکاران، بخش های 
مختلف مرتبط به ان حوزه افق آینده مشترکی 
را با هم ترسیم می کنند در بسیاری از صنایع 
از جملــه صنعت بــرق معمــولا تصمیمات 
نتایجــی طولانــی مدتــی در پی دارنــد لذا 
بسیار مهم اســت که ما بتوانیم افق مشترکی 
با هم داشته باشــیم و از توان برنامه ریزی هم 

برخوردار باشیم.« 
وی پیشــرفت صنعــت برق کشــور پس از 
انقــلاب اســلامی را یکــی از کارنامه های 
پرافتخار »خواســتن و توانســتن« دانست و 
گفــت: »ســرمایه گذاران و برنامه ریــزان در 
شــرایط ملتهب و با عوامل ریســک فراوان 
نمی توانند آینده نگــری لازم را انجام دهند. 

دوراندیشــی و داشــتن افــق  بلندمــدت از 
لازمه هــای تدبیر اســت تا دولــت و بخش 
خصوصی تصویر مشترک و روشنی از آینده 

داشته باشند.«
نهاوندیان خاطر نشــان کرد: »تکرار شــعار 
کاهش اتکا به نفت کافی نیســت، بلکه برای 
تحقق رشــد پایــدار بایــد اشــتغال زایی و 
درآمدزایی داشته باشیم و صنعت برق نشان 
داده کــه می تواند یکی از محورهای توســعه 
آینده کشور باشد. چرا که می تواند بالغ بر ۹۵ 
درصد تجهیــزات در بخش انتقال و توزیع را 
خود بسازد و اعتماد قابل اتکایی را ایجاد کند.
منتها می باید موانع دستیابی به بازار را از میان 
برداشت صنایع مربوط به برق می توانند یک 
محور قابل اتکا برای اشتغالزایی های پردرامد 
در اینــده اقتصاد ایران باشــند مخصوصا اگر 
در ایــن میان بازارهای منطقــه را هم در نظر 

بگیریم.«
رییس دفتر رییس جمهوری از صنایع مرتبط 
با برق بــه عنوان یک محور قابــل اتکا برای 
اشــتغال زایی  پردرآمد در اقتصــاد ایران نام 
برد و گفــت: »در برنامه ریزی های توســعه 
باید حداقل منطقه ای و با نگاه به کشــورهای 
همســایه فکر کرد کــه اگر با هم بیندیشــیم، 
در کنــار توســعه شــاهد امنیت پایــدار هم 

خواهیم بود.«
سرپرست نهاد ریاست جمهوری از رتبه هفتم 
ایران در دنیــا در زمینه تولید نیــروگاه ابراز 
خرسندی کرد و یادآور شــد: »به این جایگاه 
نباید اکتفا کنیم و لازم اســت به طور مستمر 
گام های جــدی در زمینه طراحی هــای نو و 
استفاده از فناوری های نوین برداشته و میدان 

را برای جوانان و مبتکــران باز کنیم. البته در 
یکســال و چند ماه گذشــته اعتبار تخصیص 
یافته به صنــدوق نوآوری و شــکوفایی ۲0 
برابر شده و این صندوق از هرگونه ابتکاری از 

جمله در حوزه صنعت برق استقبال می کند.«
نهاوندیان با تأکید بر لزوم افزایش کارآیی در 
حوزه تولید، انتقال و توزیع برق با استفاده از 
فناوری های نوین،خاطر نشان کرد: »قسمتی 
از مشــکلات صنعت برق، مربوط به مسایل 
مالی اســت که تمام تــلاش دولت برای حل 

این مشــکلات بوده و امیدواریــم در لایحه 
بودجه سال آینده امکان بیشتری داشته باشیم 
تا مناسبات درون بخشی صنعت برق با قوت 

و سرعت بیشتری، جلو رود.«
رییس دفتــر رییس جمهــوری همچنین در 
تشریح آثار گام های اقتصادی یکسال گذشته 
دولت، گفــت: »پیش بینی پذیری« به اقتصاد 
ایران بازگشــته و واحدهای اقتصادی اکنون 
قدرت برنامه ریزی دارند. امروز اســتقبال از 
سرمایه گذاری در کشــور بالا رفته، التهابات 

 گــــــــزارش 
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اقتصــادی کاهــش یافته و همچنیــن آثار 
سیاست  انضباط مالی و پولی خود را نشان 
داده اســت، به طوری که در برخی بخش ها 
رشــد اقتصادی مثبت آغاز شده و البته این 

رشد باید به همه بخش ها گسترش یابد.
به گفته رییس دفتر رییس جمهور با توجه به 
اینکه بخشی از مشکلات صنعت برق ناشی 
از کمبودهای مالــی بود تصمیماتی مبنی بر 
تخصیص درامد حاصل از قیمت حامل ها به 
این وزارتخانه در طول امســال اتخاذ شد تا 
این امکان حاصل شود که دوباره چرخ رونق 
صنعت برق شــروع به چرخیــدن کند. مهم 
این است که اعتماد به صنعت برق بازگردد 
امیدواریم که با بهتر شدن شرایط در لایحه 
بودجه ســال اینده هم رونق گرفتن صنعت 

برق با سرعت بیشتری انجام شود.
نهاوندیان هم چنین تاکیدکرد: »باید بپذیریم 
که بسیاری از مشکلاتی که در صنعت برق 
ایجاد شد ریشه در داخل این صنعت نداشت 
اینکه تصمیمی در بحث هدفمندی یارانه ها 
اتخاذ شد و هزینه این تصمیم به صنعت برق 
تحمیل شــد و به دنبال آن منطق اقتصادی 
در صنعت برق تضعیف شــد و این مســاله 
اصلا تقصیر کسانی که در صنعت برق کار 

می کردند نبود.«

وی ســپس پیشــنهاد داد: »حل این مساله 
مســتلزم این اســت که ما در کلیت اقتصاد 
اصلاحات لازم را انجام دهیم خوشبختانه 
قدم هایی که برداشته شده اثار خود را نشان 
داده اســت و این ویژه صنعت برق نیســت 
وقتــی محیط اقتصادی درســت می شــود 
همه از نتایج آن برخوردار می شــوند همین 
شــرایطی که امروز در اقتصاد ایران ایجاد 
شــده پیش بینی پذیری را بــه اقتصادمان 
بازگردانده اســت به علاوه قــدرت برنامه 
ریزی هم به واحدهای اقتصادی بازگشــته 
ارامشی که همه ما در اقتصاد کشور احساس 
می کنیم پایین امدن تورم اثر اساســی اش 
در همین نکته اســت که هر کســی خواست 
ســرمایه گذاری کند برایش روشــن باشد 
که چه فرصتی در دســت دارد و چه قدرت 
خریدی دارد از همین جهت است که امروز 
اســتقبال از ســرمایه گذاری در کشورمان 

افزایش یافته است.«
نهاوندیان از مناســبات بین المللی به عنوان 
یک عامــل کلیدی برای پیشــرفت صنعت 
بــرق نام بــرد و گفت: »صنعت بــرق ایران 
پتانســیل این را دارد که  هاب انرژی منطقه 
شــود و لازمــه ایــن کار تنظیم مناســبات 
منطقه ای اســت تا هم امکان سرمایه گذاری 

خارجی باز شــود و هم بازارها فعال شوند. 
خوشــبختانه نگاه مثبتی نسبت به مناسبات 
بین المللی ایران و همچنیــن ضرورت رفع 
تحریم هــای ظالمانــه و غیرقانونــی وجود 
دارد و بســیاری اذعان دارند که نه تنها بدون 
حضور و مشــارکت ایران نمی شود مسایل 
منطقه را حل کرد، بلکه نمی توان نســبت به 

فرصت های اقتصادی ایران غفلت نمود.«
رییــس دفتــر رییس جمهــوری در تبیین 
رویکــرد دولت تدبیــر و امیــد در موضوع 
هســته ای و مناســبات بین المللــی، گفت: 
»دولت به نمایندگی از ملت ایران رویکردی 
منطقی، مستدل و متین را نشان داده و اکنون 
همگان فهمیده اند که ایران در برنامه هسته ای 

خود به دنبال استفاده صلح آمیز است.«
نهاوندیان ادامه داد: »همین که دیگر کســی 
نمی گوید ایران غنی ســازی نداشــته باشد؛ 
نشــان دهنده توفیق در اســتدلال و نشان 
دادن چهره واقعی ملت ایران اســت، توفیق 
در اینکه نشــان دهیم آنکه می تواند محور و 
سرچشــمه آرامش و امنیــت و اطمینان در 

منطقه باشد، ایران است.«
رییس دفتر رییس جمهور با تأکید بر اینکه 
جمهوری اســلامی ایران در یک مناسبات 
سازنده و رو به جلوی بین المللی قرار گرفته 
است، گفت: »دولت با همکاری دیگر ارکان 
نظام اعــم از مجلــس و قــوه قضائیه تمام 
تلاش خود را در زمینه بــاز کردن بازارها، 
بهبود فضای کســب و کار، ایجــاد فضای 
مثبت ســرمایه گذاری خارجی و حمایت از 

بخش خصوصی انجام خواهد داد.«
نهاوندیان تصریح کرد:  »الان در شــرایطی 

هســتیم که نه فقط در ایران بلکه در منطقه 
نگاه خوشــبینانه ای نســبت به مناســبات 
بین المللی با ایران و حضــور در بازارهای 
ایران و رفع تحریم های بین المللی به وجود 
امده است. ما هم آمادگی برقراری مناسبات 
بین المللی را داریم همین رویکرد منطقی و 
مستدل که به نمایندگی از ملت ایران نشان 
داده شد هیچ بهانه ای برای جامعه بین الملل 
باقی نگذاشته است. اینکه امروز جامعه بین 
الملل غنی ســازی را به عنــوان حق ایران 
پذیرفته است نشان از توفیق ما در استدلال 
دارد. لذا فعالیــن صنعت برق باید اطمینان 
داشته باشند که ما به دنبال روابط بین المللی 
ســازنده و منطقی هستیم و این امر از طرف 

جامعه بین الملل کاملا پذیرفته شده است.«
سرپرست نهاد ریاست جمهوری با یادآوری 
عزم دولت برای حمایت  از بخش خصوصی 
بویــژه در حوزه انرژی هــای تجدیدپذیر و 
در زمینه نیروگاه های بادی و خورشــیدی، 
توجــه به ملاحظــات زیســت محیطی در 
صنعت برق را مورد تأکید قرار داد و گفت: 
»در هر تصمیم اقتصادی، باید به پیوســت 
زیســت محیطــی آن تصمیم توجــه کنیم؛ 
دولت تأکیــد دارد جهت گیری هایی که در 
سیاســت گذاری های انرژی کشــور چه در 
حوزه نفت، گاز و پتروشیمی و چه در بخش 
برق اتخاذ می شــود، رویکرد مثبت زیست 

محیطی داشته باشد.«
بــه گفتــه وی توجه به ملاحظات زیســت 
محیطی یکی از الزامات ما است: »به همین 
دلیل تلاش می کنیم در هر تصمیم اقتصادی 
به این پیوست زیســت محیطی توجه کنیم 
و کلیه جهت گیری های حــوزه انرژی را بر 
مبنای همین اصول زیست محیطی تدوین 

کنیم.
اما آنچــه در صنعت برق باید انجام شــود 
اصلاح ســاختار، افزایش راندمان، کاهش 
هدررفت انرژی، مبارزه با فســاد ناشــی از 
سیاست های نادرست اســت. در کنار آن، 
آنچه که بیرون از صنعت باید اصلاح شود 
باز کردن بازارها، بهبود فضای کسب و کار، 
ایجاد فضای مناســب برای سرمایه گذاری 
با هماهنگی دولت، مجلــس و قوه قضاییه 

است.«
محمد نهاوندیان پس از افتتاح چهاردهمین 
نمایشــگاه بین المللی صنعت بــرق ایران، 
از غرفه های مختلف این نمایشــگاه بازدید 
کرد و در جریان ظرفیت ها و پیشرفت های 

صنعت برق ایران قرار گرفت. 
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چهاردهمین نمایشــگاه بین المللی صنعت برق ایران طی 
روزهای هفدهم تا بیســتم آبان ماه ســال جاری با حمایت 
و حضور فعال ســندیکای صنعت برق ایران برگزار شــد. 
در این نمایشــگاه ســندیکا به همراه بیش از ۱00شرکت 
عضو خــود در برپایی هرچه بهتر نمایشــگاه نقش موثر و 
قدرتمندی را ایفا کردند. میزبانی از مهمانان متعدد و عالی 
رتبه داخلی و خارجی تنها بخــش کوچکی از حضور موثر 
ســندیکا در این نمایشــگاه بود. در طــی ۴ روز برگزاری 
نمایشگاه، غرفه سندیکای صنعت برق ایران پذیرای حمید 
چیت چیان، وزیر نیرو، ســتار محمــودی، قائم مقام وزیر 
نیرو، هوشــنگ فلاحتیان، معاون وزیر نیرو در امور برق 
و انرژی، اسماعیل محصولی، قائم مقام وزیر نیرو در امور 
بین الملل، نظام الملکی، مدیرکل توسعه صادرات خدمات 
فنی و مهندسی و تجهیزات وزارت نیرو، سنجابی، دبیر کل 
اتاق بازرگانی مشــترک ایران و عراق، خوش خلق، معاون 
هماهنگی توزیع شــرکت توانیر، شــمس اردکانی، رییس 
کمیســیون انرژی اتاق ایران، محمد بهزاد، معاون ســابق 
وزیر نیرو در امور برق و انــرژی، کیومرث جلیلیان، دبیر 
ستاد برگزاری نمایشــگاه ها و جشنواره های صنعت آب و 
برق  وزارت نیرو، هیات های عالی رتبه از کشور گرجستان، 
مدیران شرکت های عضو ســندیکا، نمایندگانی از مجلس 

شورای اسلامی، مدیرانی از وزارت نیرو، توانیر، برق های 
منطقه ای و شــرکت های توزیع، مدیران انجمن های فعال 
در حوزه صنعت برق و بســیاری از شــرکت های متقاضی 

عضویت در سندیکا بود. 
برگزاری نشست های تخصصی با موضوعات مهم صنعت 
برق کشور توسط سندیک و همکاری وزارت نیرو و ستاد 
برگزاری نمایشگاه از دیگر دســتاورهای مهم و اثر بخش 
ســندیکا در این نمایشــگاه بود.  "نشســت کاهش تلفات 
و فرصت های کســب و کار" اولین نشســت ســندیکا در 
اولین روز برپایی این نمایشــگاه بود که با هدف بررســی 
فرصت های مشارکت بخش خصوصی در اجرای طرح های 

کاهش تلفات شبکه های برق  برگزار شد. 
ریاســت این نشســت را مهندس فلاحتیان، معاون وزیر 
نیرو در امور برق و انرژی و دبیری این  نشست را مهندس 
مهذب ترابی، عضو علی البدل هیأت مدیره سندیکای برق 

عهده دار بودند. 
دکتر امیری خامکانی، رئیس کمیته نیرو کمیسیون انرژی 
مجلــس، مهندس خوش خلــق، معــاون هماهنگی توزیع 
شــرکت توانیــر، مهندس عقدایــی و دبیــر انجمن صنفی 
کارفرمایی شرکت های از دیگر اعضای حاضر در این پانل 

بودند. 

در این نشســت اعضای کمیســیون های صنایع و معادن، 
انرژی و جهادکشاورزی مجلس شورای اسلامی، مدیران 
و دست اندرکاران بخش های ستادی صنعت برق، برق های 
منطقه ای و شرکت های توزیع، اعضای سندیکای صنعت 
برق و شــرکت های مهندسی، پیمانکاری و تولیدی حضور 

داشتند. 
روز دوم نمایشگاه به نشست "توســعه صادرات خدمات 
فنــی و مهندســی و تجهیــزات صنعت بــرق )چالش ها و 
راهکارهــا(" اختصــاص پیدا کــرد که با هــدف انعکاس 
توانمندی ها و بررســی مشکلات صادراتی  صنعت برق و 

ارائه راهکارهای پیشنهادی برگزار شد. 
مشــکلات بانکــی، مناقصات بیــن المللــی، فاینانس و 
ضمانتنامه ها و گمرک از جمله محورهای مورد اشــاره در 

این نشست بود. 
اعضا پانل این نشست را مهندس محصولی، قائم مقام وزیر 
نیرو در امور بین الملل به عنوان رییس نشســت، مهندس 
نظام الملکی، مدیرکل توســعه صــادرات خدمات فنی و 
مهندسی و تجهیزات وزارت نیرو و مهندس کلاهی، رئیس 
هیأت مدیره سندیکای صنعت برق به عنوان دبیر نشست و 
دکتر امیری خامکانی، رئیس کمیته نیرو کمیسیون انرژی و 

مرادی از صندوق ضمانت صادرات تشکیل دادند. 
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نشســت حمایت از کســب و کار صنعت برق )چالش ها 
و راهکارها( در ســومین روز نمایشــگاه برگزار شد. این 
نشست با هدف انعکاس توانمندی ها و بررسی مشکلات 
شــرکت های صنعت برق و ارائه راهکارهای پیشنهادی به 
بررسی موضوعاتی همچون مناقصات و قراردادها، تامین 
مالی و نحوه پرداخت، مشــکلات بیمــه، مالیات و قوانین 
کار ، مشــکلات گمرکی و تعیین صلاحیت ســازندگان و 

پیمانکاران پرداخت. 
مهندس ســتار محمودی، قائــم مقام وزیر نیــرو به عنوان 
رییس نشست، مهندس بیات، عضو هیات مدیره سندیکا به 
عنوان دبیر نشست و دکتر مروی، رییس کمیسیون انرژی 
مجلس، دکتر امیری خامکانی، رئیس کمیته نیرو کمیسیون 
انرژی مجلس، آقایان نوری، ذوالانوار و نجابت از اعضای 
کمیســیون انرژی مجلس، مهندس اله مردای از شــرکت 
توانیر و مهنــدس صالحی نیــا از وزارت صنعت، معدن و 

تجارت اعضای این پانل را تشکیل دادند. 
همچنیــن اعضای هیــات مدیره ســندیکا، دکتر شــمس 
اردکانی، رییس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی و صنایع 
و معادن ایران، مهندس حســینی، مدیــر عامل برق منطقه 

ای تهران و مهندس خویی از کمیســیون انرژی مجلس از 
مهمانان ویژه این نشست بودند. 

 در روز پایانی نمایشــگاه "نشست تخصصی بازار صنعت 
برق عــراق )فرصت هــا و چالش هــا(" با هدف بررســی 
فرصت ها و مشکلات صادراتی صنعت برق به کشور عراق 
و ارائه راهکارهای پیشــنهادی برگزار شــد و موضوعاتی 
از قبیل مشــکلات مناقصات، گمــرک و ... مورد بحث و 

بررسی قرار گرفتند. 
ریاست این نشست را مهندس رستم قاسمی مشاور معاون 
اول رئیس جمهور و دبیر ستاد توسعه اقتصادی ایران عراق 
و سوریه و دبیری این نشســت را مهندس نظام الملکی  و 
مهندس باقری، رئیس کمیته صادرات ســندیکای صنعت 

برق برعهده داشتند. 
از دیگــر اعضای حاضر در این پانل می توان به حســینی، 
نماینده مردم قصر شــیرین، نماینــدگان صندوق ضمانت 
صادرات، بانک توسعه صادرات و سازمان توسعه تجارت 

اشاره کرد. 
در نشســت های برگزار شده از سوی ســندیکای صنعت 
برق ایران نمایندگانی از  مجلس شورای اسلامی، مدیران 

ارشد وزارت نیرو و شرکت توانیر، بانک توسعه صادرات، 
صندوق ضمانــت صادرات، ســازمان توســعه تجارت، 
شــرکت های عضــو ســندیکای صنعت برق، ســندیکای 
تولیدکنندگان برق، فدراســیون صادرات انرژی و ســایر 
تشــکل های مرتبط و شــرکت های توانمند داخلی حضور 

داشتند.  
از سوی دیگر در حاشیه برگزاری این نمایشگاه، سندیکای 
صنعت برق ایران اقدام به برگزاری یک نشست مطبوعاتی 
با حضور مهنــدس کلاهی، رییس هیات مدیره ســندیکا، 
مهندس بخشی، نایب رییس هیات مدیره، مهندس فارسی، 
خزانــه دار و عضو هیــات مدیره و مهندس بیــات کرد که 
اخبار مربوط به این نشســت در بیش از ۱۵ پایگاه خبری، 

خبرگزاری منعکس شد. 
آیین اختتامیه چهاردهمین نمایشــگاه بین المللی صنعت 
برق ایران با سخنرانی مهندس ســتار محمودی، قائم مقام 
وزیر نیرو  و مهندس کلاهی، رییس هیات مدیره سندیکای 
صنعت برق ایــران و معرفی غرفه ها و شــرکت های برتر 

حاضر در نمایشگاه به پایان رسید. 



64

گزارش

آیین اختتامیه چهاردهمین نمایشگاه بین المللی صنعت برق 
ایران در بیســتمین روز آبان در حالی برگزار شــد که مهندس 
ستار محمودی، قائم مقام وزیر نیرو و مهندس کلاهی، رییس 
هیئت مدیره ســندیکای صنعت برق ایران در آن به سخنرانی 
پرداختند و ۳۸ غرفه و شــرکت برتر حاضر در این نمایشگاه 

معرفی شده و مورد تقدیر قرار گرفتند.
به این ترتیب بود که به گزارش ستبران مهندس ستار محمودی 
قائم مقام وزیر نیرو در این مراسم با اشاره به این که مقام معظم 
رهبری نیز تاکید دارند بخش کشاورزی ۹0 درصد آب کشور 
را مصرف می کند گفت: آمار بیان شــده براساس آمار رسمی 
کشور است که مرکز آمار نیز اعلام کرده اما من نمی توانم روی 

آمار قسم بخورم.
وی در مورد سپس با اشاره به این که نرخ تمام شده آب منطقه 
به منطقه متغیر است گفت: به صورت میانگین قیمت تمام شده 
برای هر متر مکعب آب شــرب ۱000 تومان اســت درحالی 
که در بخش شــهری ۳00 تا ۳۲0 تومان و در بخش روستایی 

۱00 تا ۱۱0 تومان دریافت می شود.
قائم مقام وزیر نیرو با اشــاره به این که قیمت تمام شده آب در 
بخش کشــاورزی ۵0 تومان اســت نیز گفت: از کشاورز در 
بخش ســنتی نیمه مدرن و مدرن کمتر از هشت تومان به ازای 
هر متر مکعب دریافت می شود، بنابراین قیمت آب نسبت به 
قیمت تمام شده ارزان ترین است اما ممکن است با توجیه این 
که کشــاورز بابت حفاری چاه و غیره هزینه پرداخت می کند 

تلقی شود که گران ترین است.
محمودی با تاکید بر این که ۵۵ درصد از آب کشــور توســط 
آب های زیرزمینی تامین می شود گفت: در ازای ۵0 درصد از 

این آب ها حتی تک ریالی گرفته نمی شود.
وی در مورد پیشنهاد وزارت نیرو برای واقعی شدن قیمت ها 
گفت: ایده آل برای ما قیمت تمام شده است اما شرایط به گونه 
ای نیست که بتوان این نرخ را تحمل کرد. آب کالای اجتماعی 
است و باید شــرایط بازار و تحمل پرداخت مصرف کننده در 
نظر گرفته شود، بنابراین مجلس و دولت در این زمینه تصمیم 

می گیرند.
قائم مقام وزیر نیرو با اشــاره به این که هدفمندی ها مشخص 
کرده که در پنج ســال باید قیمت آب به نرخ تمام شــده برسد 
بنابراین باید سالانه ۲0 درصد افزایش نرخ می داشتیم گفت: 
قیمت آب در ســال ۱۳۹۴ بســتگی به مجوزهــای قانونی و 
تصمیم دولت دارد. در تمام دنیا آب با قیمت تمام شده عرضه 
می شــود. البته به این معنا نیســت که قیمت تمام شده همواره 
افزایش پیدا می کند بلکه می تواند کاهش نیز داشــته باشد به 
گونه ای که با بهینه کردن مدیریت و شیوه های مصرف می توان 

باعث کاهش قیمت تمام شده شد. محمودی با تاکید بر این که 
حال حاضر قیمت ذاتی آب در نرخ فروش آن دیده نشده است 
گفت: قیمت آب به نرخ تمام شــده باعــث بهبود خدمات هم 

می شود.

صادرات برق براساس سیاست های کلان است
وی در مورد صحبت های مطرح شده از سوی مسوولان نفتی 
کشــور مبنی بر این که صادرات گاز بهینه تر از صادرات برق 
اســت و صدور برق به نرخ حتی گاز مصرفی آن نیز نیســت 
گفت: یک حکم کلی کشوری بین تمام کشــورها وجود دارد 
و آن ایــن که در صادرات بــرق باید دید چه اثــری بر روابط 
سیاسی، تعامل کشورها و نظایر آن دارد. در برخی قراردادهای 
صادراتی طــرف مقابل خیلی انعطاف به خــرج می دهد و در 
برخی قراردادهــا ما نیز انعطاف بســیار به خــرج می دهیم. 
صادرات برق این انعطاف را دارد که ۳۶0 درجه تغییر مســیر 
دهد در حالی که اگر با یک کشور بر سر صادرات گاز به نتیجه 
نرسیم نمی توانیم بگوییم مســیر لوله را ۴0 درجه کج کرده و 
به کشــور دیگر صادر می کنیم. در عین حال ایجاد اشتغال از 

طریق صادرات برق بسیار بیشتر از صادرات گاز است. 
وی با تاکید بر این که سیاســت صادرات برق را صرفا وزارت 
نیرو تعیین نمی کنــد گفت: به همین دلیل نیز در تابســتان با 
وجود مشکلات در هنگام پیک مصرف برق باز هم صادرات 
داشتیم. البته این حرف که نباید برق را با زیان بفروشیم درست 

است.

تلاش برای برداشــت بار از روی منابــع عمومی برای 
سرمایه گذاری

قائم مقام وزیر نیرو با اشــاره به برنامه ریزی های برای بودجه 
ســال ۱۳۹۴ گفت: در بودجه ســال ۱۳۹۴ تلاش می شــود 
درخواست و تقاضا از منابع عمومی دولت برای سرمایه گذاری 
خارج شــود. در تلاشــیم که قراردادها به صورت بیع متقابل، 
BOT و بعضا BOO باشــد. می خواهیــم از منابع عمومی 
دولت برای مابه التفاوت قیمت تمام شده و فروش آب و برق 
استفاده کنیم تا بخش خصوصی جرات کند برای سرمایه گذاری 

پیدا کند.
محمودی با اشاره به این خبر که پرداخت مابه التفاوت قیمت 
فروش و نرخ تمام شده در بودجه عمومی دولت دیده شده است 
گفت: این مســاله به ما کمک می کند کــه مدعی العموم مردم 

شویم و خدمات بهبود یابد.
قائم مقام وزیر نیرو با ابراز شــرمندگی از بخش خصوصی به 

در آیین اختتامیه چهاردهمین نمایشگاه بین المللی برق مطرح شد

در تولید برق به 80 درصد خودکفایی رسیده ایم
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در آیین اختتامیه چهاردهمین نمایشگاه بین المللی برق مطرح شد

در تولید برق به 80 درصد خودکفایی رسیده ایم

خاطر بدهی هــای وزارت نیرو گفت: این نمایشــگاه صنعت 
برق نشان داد که هر ســال نوآوری دارد و از دانش دنیا غافل 
نمی شود. امیدواریم اقتصاد کشور شکوفایی بیش از گذشته را 

به دست آورد.
محمودی با اشاره به نشست های جانبی نمایشگاه که منعکس 
کننده نظرات صنعتگران بوده است گفت: مصمم هستیم پس 
از نمایشگاه جایگاهی در وزارت نیرو شکل گیرد که با حضور 
نمایندگان بخش ها بتوانیم به مباحث و گله ها رسیدگی کنیم تا 

مشکلات مربوط به سیاست گذاری رفع شود.

جبران زیان ها با دقت صورت گیرد
قائم مقام وزیر نیرو با اشــاره به موانع و الزامات صنعت برق 
گفت: پرداخت ها باید بــه موقع انجام شــود و تعدیل جبران 
زیان ها دقیق باشــد؛ همچنین لازم است در عوض شرکت ها 
به خدمات پس از فروش توجه بیشــتری نشان دهند و جرات 

گشودن بازارهای جدید را داشته باشند.
وی با اشــاره به این که کشــور ما، کشــوری نیروگاهی است، 
اظهار کرد: با توجه به تجربه و آزمونی که داشته ایم به مرحله ای 

رسیدیم که در منطقه به برق ایران اعتماد دارند.
وی تصریح کــرد: صنعت برق ایران درحــوزه توزیع، انتقال 
و تولیــد به ترتیــب به صد درصــد، ۹0 درصــد و ۸0 درصد 
خودکفایی رسیده است. قائم مقام وزیر نیرو با تاکید بر این که 
توسعه صنعت برق یکی از لازمه های خروج رکود اقتصادی و 
اجرای اقتصاد مقاومتی است گفت: صنعت برق عرضه کننده 

اشتغال، حیات و امنیت کشور است.
محمودی با اشاره به موانع صنعت برق گفت: سیاست گذاری ها 
نباید ناگهان تغییر کنند؛ پرداخت ها باید قانونی باشد و تعدیل 
جبران زیان ها دقیق صــورت گیرد. همچنین لازم اســت به 

تحریم توجه کنیم و مطالبه گارانتی نیز متناسب شود.

توجه به صادرات راهکار خروج از رکود تورمی است
با اتمام سخنان محمودی این مهندس علیرضا کلاهی رییس 
هیئت مدیره ســندیکای صنعت برق ایران بود که رشته کلام 
را به دست گرفت و با بیان این که متاسفانه فضای کسب و کار 
ما فضای مناســبی نیست گفت: مســایل به وجود آمده در اثر 
تحریم و مشــکلات بودجه ای وزارت نیرو باعث شده است 
اکثریت اعضای ســندیکا با ظرفیت هــای ۲0 تا ۳0 درصدی 
خود کار کننــد و امیدواریم که با کاهش تلفات و بودجه ای که 
دولت برای این منظور تهیه کرده بتوانیم در ســال آتی فضای 

بهتری را شاهد باشیم.

کلاهی با اشاره به مشــکلات صادراتی که وجود دارد یادآور 
شــد: با توجه به مشکلات موجود در بســیاری از پروژه های 
عمرانی و اشباع شــدن خیلی از رشته های صنعتی و هم چنین 
رکود تورمی که در کشــور وجود دارد باید توجــه ویژه ای به 

مقوله صادرات داشت.
به گفته وی راهــکار خروج از رکود تورمی تحریک بخشــی 
از کالا و خدمات اســت و تحریک تقاضــا و تولید تورم را به 
همراه خود خواهد داشت بنابراین چنین شرایط خاصی دولت 
را در منگنه ای قرار داده اســت که دولت تدبیــر و امید هم به 
درســتی راهکار خروج از رکود را توجه به صادرات دانسته و 
توجه ویژه ای بــه این مقوله دارد ودر صحبت های آقای چیت 
چیان و نهاوندیان شاهد این توجه بوده ایم و البته این توانایی 
در شــرکت های عضو وجود دارد که بخش بزرگی از صادارت 

نیرو و خدمات را برعهده بگیرند.
رییس هیات مدیره سندیکای صنعت برق ایران سپس با اشاره 
به مباحثی که در حاشیه چهاردهمین نمایشگاه بین المللی برق 
برگزار شد خاطرنشان کرد: لزوم توجه خاص به کار و خدمات 
این صنعت بســیار ضروری به نظر می رســد چرا که صنعت 
برق جزو صنایع توانمند کشور اســت و مزایای نسبی واقعی 
دارد. مصداق این ادعا این است که به رغم مشکلات چندساله 

بودجه ای و اجرایی پروژه ها اجرا شده اند.
وی بــا انتقاد از ســاده انــگاری در پروژه هــای صنعت برق 
خاطرنشــان کرد: ایران را با دیگر کشــورهای منطقه مقایسه 
کنید و ببینید چند کشــور توانایی ساخت نیروگاه و خط فشار 
قوی را دارند که ما داریم. صنعت نفت هم چندان پیچیده تر از 
صنعت برق نیست که با بروز تحریم ها این چنین زمین گیر شد 
بنابراین ما باید به توانمندی هــای خودمان افتخار کنیم که در 
این چند سال به رغم همه فشــارها توانستیم پروژه ها را جمع 

کنیم و به نتیجه برسانیم.
کلاهی ادامه داد: وزارت صنعــت معدن و تجارت باید توجه 
ویژه ای به جلوگیری از خام فروشــی داشــته باشد و سیاست 
گذاری درستی بر تهیهمواد اولیه در کشور داشته باشد آن مواد 
اولیه ای که با برق سوبسیدی و آب کشاورزی تولید می شود و 

باید به سمت زنجیره ارزش افزوده سوق داده شود.
این عضو ســندیکای صنعت برق در قسمت دیگر سخنانش 
به تشــکیل صــادرات اشــاره کرد و گفــت: مــی گوییم ۴0 
میلیارد دلار صــادرات غیر نفتــی داریم ولی چقــدر از این 
میزان صــادرات غیر نفتی واقعی اســت و چقــدر صادرات 
کالای صنعتی دارای ارزش افزوده اســت. ســیمان،میعانات 
گازی،موادپتروشــیمی،زنگ آهــن چقدر از آن را تشــکیل 
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می دهد؟ ما نمی خواهیم این اقدامات را بی ارزش بدانیم 
ولی این ها صادرات مواد خام اســت و ارزش افزوده ای 
در اقتصاد ملی ایجاد نمی کند و اشــتغال زایی هم ندارد. 
بنابراین شایسته کشوری مثل ایران نیست که مانند خیلی 
از کشورهای توســعه نیافته بخواهد مواد خام صادر کند.
سنگ آهن ما نباید در چین اشــتغال زایی کند بلکه باید 
درهمین داخل کشور مفید فایده باشد و به فولاد و دکل و 
برج های انتقال تبدیل شود و ارزش افزوده اش درهمین 

داخل کشور بماند.
وی با بیــان این که این ها همه موانعی اســت که ما با کار 
کارشناســی،تعامل با وزارت صنعت،معدن و تجارت و 
مجلس و وزارت نیرو امیدواریــم بتوانیم آنها را اجرایی 
کنیــم خاطرنشــان کرد: طبــق گفته آقــای محصولی از 
ده مصوبه شــورای عالــی صادرات ۸ مصوبــه مربوط به 
پیشنهادات وزارت نیرو بوده اســت. آقای نظام الملکی 
و همکاران ما در کمیته توسعه صادرات سندیکا زحمات 
ویژه ای روی این مسئله کشــیده اند و جلسات متعددی 
را در این یکی دوســاله برگزار کرده اند تا هرکدام از این 

پیشنهادات به پختگی برسد که بتوانند مطرح شوند.
کلاهی در قســمت آخر سخنان خود به مســئله قرارداد 
تیپ اشــاره کرد و گفت: فکــر می کنم همه کســانی که 
این جا هســتند در شرایط ناشــی از تحریم و بحران های 
شــدیدی که به علت افزایش ناگهانی نــرخ ارز به وجود 
آمد بحران قراردادی را به شــدت احساس کردند. تمامی 
ما با قرادادهای قدیمی که با افزایش قیمت قفل شــده اند 
مواجه هستیم و این مسئله نه به سود کارفرما و نه به سود 

پیمانکاران است.
کارگروه ویژه ســندیکادراین مســئله با آقــای مهندس 
موسوی و آقای منتظر جلسات متعددی داشته اند و طرح 
به پختگی رسیده است که اهتمام دوستان وزارت نیرو را 
می طلبد تــا این قراردادهای یک طرفه بازنگری شــود. 
قراردادهایی که ما را به بن بست رسانده و انعطاف پذیری 
و قدرت عمل را از مدیران بخش دولتی گرفته و برای ما 

هم آن ها غیراجرایی شده اند.

درخواست شروع قرارداد از زمان پیش پرداخت 
به گفته رییس هیئت مدیره سندیکای صنعت برق ایران 
موضوعات درخواستی سندیکا شفاف بوده و کلیدی ترین 
آن ها شــروع قرارداد از زمان پیش پرداخت اســت.چرا 
که این عادلانه نیســت که از زمان ابلاغ و با امضای یک 
قرارداد وارد مرحله اجرایی شــود و پیمانکاری که پیش 
پرداخت نگرفته مشــمول جریمه دیرکرد کار شود. نکته 

بعد تعدیل های واقعی و سالم نرخ ارز و مواد اولیه است.
وی هم چنین افزود: حق فسخ متقابل دیگر نکته ای است 
که باید مورد توجه قرار بگیــرد. ضمن این که بحث هارد 
شیپ و فروس ماژور هم مطرح است. گفته می شود ما در 
شــرایط جنگ و زلزله و.. قرار نداشته ایم اما کشور ما در 
شرایط جنگ اقتصادی در چند سال اخیر قرار داشته است 
لذا امیدواریم که در آینده انشــالله قــرارداد تیپ اجرایی 

شود که ما دچار چنین مشکلاتی نشویم.

معرفی 3۸  شرکت برتر نمایشگاه صنعت برق
درهمین حال به گزارش ســتبران با پایان سخنان کلاهی 
شرکت های برتر چهاردهمین نمایشگاه بین المللی صنعت 
برق ایران هم معرفی شدند. براساس این گزارش، شرکت 
مهندسی مشــاور نیرو به شرکت برگزیده مشاور انتخاب 
شد. همچنین شــرکت توســعه منابع آب و نیروی ایران 
و ســازمان بهره وری انرژی ایران غرفــه برتر در بخش 
کارفرما را به اختصاص دادند. غرفه شــرکت های مپنا و 
فراب نیز به غرفه برگزیده در بیــن پیمانرکاران انتخاب 
شــدند. در بین تولید کننــدگان نیز شــرکت های کرمان 
تابلو، مهندســی پارســیان تابلو فجر،  ایران تابلو، گروه 
صنعتــی لاوان، ســیمکو، کابل مغان، ســیم و کابل یزد، 
ســیم و کابل ابهر، پارس شــهاب، الکترونیک افزارآزما، 
کنتورســازی ایران، ایران ترانسفو، کیان ترانسفو، توس 
فیــوز، گروه صنعتی شــایان برق، به نور یــزد، نور صرام 

پویا، مهندســی نوین انتقال ایرانیان، یــراق آوران پویا، 
صنایع فلزی بنیاد پوشــش، ســازه های فلزی یاســان، 
صنایــع تولید پویــه الکترونیک، قشــم ولتــاژ، پارس 
ســوییچ، ژیتال، نیروترانس، لجور و پایاپرس به عنوان 
شــرکت های برگزیــده انتخاب شــدند. همچنین در بین 
شــرکت های خارجی حاضر در چهاردهمین نمایشــگاه 
بین المللی صنعت برق شرکت های KEPCO از پاویون 
کره جنوبی، شــرکت BOOM از پاویون چین، پرشین 
نور جم نمایندگی شــرکت موتلوســان از پاویون ترکیه، 
شــرکت SAET از ایتالیــا و شــرکت NIK از اوکراین 
به عنوان شرکت های برتر این دوره از نمایشگاه انتخاب 

شدند.

به گزارش ســتبران، چهاردهمین نمایشــگاه بین المللی 
برق در حالی به پایان رســید که به گفته شرکت کنندگان، 
نمایشگاه امسال نسبت به ســال های گذشته از افزایش 
بازدیدکنندگان برخوردار بــوده و بزرگترین چالش های 
مطرح شــده دراین نمایشگاه نبود قرارداد تیپ و دیرکرد 
پرداخت مطالبات بخــش خصوصی بود، درحالی که این 
نکته قابل ذکر است که فعالان صنعت برق تاکید دارند که 
با وجود بدهکاری بــالای دولت در این صنعت، کارفرما 
توانســته اعتمادی را در بازار ایجاد کند که براســاس آن 
شــرکت های فعال در صنعت برق حاضر به ادامه روابط 

اقتصادی با دولت هستند.
از ســوی دیگر به ویژه در بخش انرژی هــای نو علیرغم 
فشــار اقتصادی بــه خاطر دیرکــرد در اخــذ مطالبات 
شــرکت ها، دولت با توجه به این عرصه شرایطی را ایجاد 
کــرده که فعالیت شــرکت های بــرق به ویــژه در بخش 
انرژی های نو گســترده شــود، درحالی که در ســال های 
گذشــته حرکت حلزونــی دراین بخش خالــی از انرژی 

صورت می گرفت.

 گــــــــزارش 
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1-  مقدمه
فتوولتاییک یا همان ســلول های خورشــیدی)PV( وســایل الکترونیکی 
هستند که نورخورشید را مستقیما به برق تبدیل می کنند. شکل جدید سلول 
خورشیدی در سال ۱۹۵۴ در آزمایشگاه تلفن بل )Bell( اختراع شد. امروزه 
PV یکی از تکنولوژی های انرژی تجدیدپذیر اســت که سریعا در حال رشد 
می باشد و انتظار می رود که نقش اصلی را در آینده تولید برق )از منابع متعدد( 
در جهان،  بازی کند. سیســتم های PV خورشــیدی یکــی از به صرفه ترین 
تکنولوژی های انرژی تجدیدپذیر است بطوریکه اندازه های واحدهایشان به 
گونه ای است که جاذبه خاصی برای مشاغل کوچک و کسانی که می خواهند 

به خود تولیدی و ثبات در قیمت های برق برسند، دارد.
دولت ها باید ارزیابی صحیحی از هزینه ها و فواید نسبی تکنولوژی انرژی های 
تجدیدپذیر داشته باشند تا بتوانند تکنولوژی مناسب تر را برای شرایط ویژه 
کشورشــان انتخاب کنند. رشد سریع ظرفیت نصب شــده تکنولوژی انرژی 
تجدیدپذیــر و در نتیجه کاهش هزینــه ها، به معنای این اســت که حتی اگر 
خواســته شــود از داده و اطلاعات یک یا دو سال قبل اســتفاده شود، در آن 
صورت هزینه  ی برق تولیدی انرژی های نو بیش از مقدار واقعی تخمین زده 

می شود.

سلولهایخورشیدیوبررسیآندربازارجهانی

سید علی اکبر فلاح زاده
واحد تحقیق و توسعه شرکت مهندسی نصر نیروی یزد
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2- فتوولتاییک و اساس کار سلول های خورشیدی
تبدیل نور خورشــید به الکتریســیته از میان یک ســلول 
فتوولتاییک )PV( می باشــد که به طور معمول یک سلول 
خورشــیدی نامیده می شود. سلول خورشــیدی یک ابزار 
غیر مکانیکی است که معمولا از آلیاژ سیلیکون ساخته شده 

است.
نور خورشید  فتو نهی یا ذرات انرژی خورشیدی ساخته شده 
اســت. این فتو نهی مقادیر متغیر انرژی را شامل می شود، 
مشابه طول مولدهای متفاوت اسپکتروم های نوری هستند.

وقتی فتو نهی به یک ســلول فتوولتاییک برخورد می کند، 
ممکن است منعکس شوند، مســتقیم از میان عبور کنند یا 
جذب شــوند. فقط فتو نهی جذب شده انرژی را برای تولید 
الکتریســیته فراهم می کند. وقتی که نور خورشید کافی یا 
انرژی توســط جسم نیمه رســانا جذب شــود، الکترون از 
اتم های جســم جا به جا می شــود. رفتار خاص سطح جسم  
باعث می شود سطح جلویی ســلول که برای الکترون های 

آزاد بیش تر پذیرش یابد، بنابراین الکترون ها به طور طبیعی به سطح مهاجرت می کنند. زمانی 
که الکترون ها موقعیت n را ترک می کنند، سوراخ هایی شکل می گیرد و هر کدام یک بار منفی 
را حمل می کنند و به طرف جلو سطح سلول می روند، در نتیجه عدم توازن بار بین سلول های 
جلویی و ســطوح عقبی یک پتانسیل ولتاژ شــبیه قطب های مثبت و منفی یک باطری ایجاد 

می شود.
3- مزایای سلول فتوولتاییک 

تکنولوژی فتوولتاییــک یک منبع بی خطر برای تولید انرژی برق می باشــد. این تکنولوژی 
مزایای بسیاری نسبت به روش فعلی تولید برق دارد که در زیر به برخی از آنها می پردازیم:

۱- انرژی خورشــید مهم ترین منبع تجدید پذیر انرژی بر روی کره زمین است. نگرانی هایی 
که در موردسوخت های فسیلی و هسته ای وجود دارد، در مورد این منبع انرژی بی معنا است. 
این انرژی مانند ســوخت های فسیلی تمام نمی شــود و یا مانند سوخت های هسته ای دارای 

ضایعات اتمی نمی باشد.
۲- توان فتوولتاییک می تواند در هر نقطه از کره زمین تولید شود.

۳- ســلول های فتوولتاییک منبعی از انرژی هستند که به ســوخت احتیاج ندارند، در نتیجه 
آلودگی ناشی از ســوخت های فســیلی مانند دی اکسید کربن، منواکســید کربن و همچنین 
آلودگی های مهم ناشی از سوخت های هســت های و غیره را نیز ندارد و به عنوان تمیزترین و 
سالم ترین نوع انرژی شناخته شده است . به عنوان مثال در کشور انگستان به ازای هر کیلو وات 
الکتریسیته تولید شده توسط سلول های فتوولتاییک یک سال توزیع دی اکسید کربن که یکی 

از مهم ترین عوامل آلودگی است به میزان یک تن کاهش می یابد.
۴- حجم ماده به کار رفته در این سلول ها کم بوده و ساخت آنها نسبتا آسان است.

۵- ســلول ها و مدول های فتوولتاییک دارای هیچ قســمت متحرکی نیستند، پس هیچگونه 
اتلافی در اثر اصطکاک در آن وجود ندارد.

۶- این سلول ها دارای قابلیت اعتماد بالایی بوده و به آسانی قابل استفاده هستند. نصب آنها 
ساده است و اگر درست نصب شوند به هیچگونه تجهیزات اضافی و یا خدمات بعدی احتیاج 

ندارند.
۷- این ســلول ها عمر زیادی دارند. اکثر ســلول های خورشــیدی تجاری به مدت ۲۵ سال 
گارانتــی دارند. البته اغلب وســایل اضافی ماننــد باتری هایی که برای ذخیــره انرژی به کار 

می روند، عمر کوتاه تری دارند و ممکن است نیاز به تعویض یا سرویس داشته باشند.
4- انواع سلول های فتوولتاییک

در بازار امروز تکنولوژی های سلول PV، نمونه های مختلفی از مواد را استفاده می کنند و در 

آینده نیز تعداد بیش تری در دسترس می باشد. تکنولوژی های تولید برق با PV، برمبنای مواد 
پایه استفاده شده و سطح بلوغ تجاری؛ به سه دسته تقسیم می شوند:

4-1-  اولین نسل تکنولوژی های PV: سلول های سیلیکونی کریستالی
سیلیکون کریستالی، تجاری ترین ماده ای است که در صنعت فتوولتاییک استفاده می شود و 
ســلول های PV برمبنای پایه هایی از C– Si است و ماژول های آن در بازار فعلی زیاد می به 
اشد. این یک تکنولوژی بالغ است که از انبوه اطلاعات پایه که در صنایع الکترونیک توسعه 
یافته است،  استفاده می کند. این نمونه از سلول های خورشیدی در حجم بالایی تولید می شوند 
و شرکت های خاصی هم به زودی این نوع سلول ها را در حد چند صد مگا وات در سال یا حتی 
در مقیاس گیگا وات تولید می کنند. فرآیند ســاخت ماژول های  PV با پایه های ســیلیکونی 

شامل ۴ مرحله می شوند:
۱. تولید پلی کریستالی

۲.تولید شمش
۳. تولید سلول

۴.مونتاژ ماژول
سلول های سیلیکون کریستالی به ۳ دسته اصلی تقسیم می شوند که این تقسیم بندی براساس 

چگونگی ساخت پایه های Si  است.
الف( منو کریستال )Mono c – Si( که بعضی اوقات تک کریستال )sc – Si( نامیده می 

شوند.
ب( پلی کریســتالی )Poly c – Si( که بعضی اوقات آن را به عنوان چند کریستاله )مولتی 

کریستال )mc – Si( می شناسند.

 )Thin – Film( سلول های خورشیدی فیلم نازک :PV 4-2-  دومین تکنولوژی تولید
در سلول های خورشیدی فیلم نازک لایه هایی به نازکی ۱ تا ۴ میکرومتر بر روی زیر لایه های 
بزرگ و ارزانی همچون شیشه، پلیمر یا فلزات نشانده می شوند. در نتیجه برای ساخت آنها نیاز 
به ماده کمتری از نیمه هادی ها دارند تا همان مقدار جذب نور خورشید را داشته باشند. )حدود 
۹۹% از ســلول های خورشیدی کریستالین به ماده کمتری نیاز دارند(. علاوه بر این فیلم های 
نازک می توان اند در ساختارهای کم وزن و با قابلیت انعطاف خوبی بسته بندی شوند، بطوریکه 

.)BIPV یکپارچه با ساختمان یا PV( می توانند به راحتی با اجزا ساختمانی یکپارچه شوند
سه  نمونه ابتدایی از سلول های خورشیدی فیلم نازک که تجاری شده اند عبارت اند از:

 مقالات  علمی 

شکل 1(  نمایی از  سلول های فتوولتاییک
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   )a – Si ,  a – Si/µc – Si( ۱- سیلیکون آمورف
)Cd – Te( ۲- کادمیوم تلوراید

۳-  مس- اینیدیوم سلناید )CIS( و مس – اینیدیوم – 
)CIGS( گالیوم – دیسلناید

PV 4-3-  سومین نسل تکنولوژی
سومین تکنولوژی تولید PV در مرحله قبل از تجاری 
شــدن هســتند و از تکنولوژی های تحت آزمایش )به 
عنوان مثال فتوولتاییک تمرکزی چند اتصاله( تا مفاهیم 
جدید که هنوز نیازمند به تحقیق و توسعه اساسی دارد 
)به عنوان مثال ســلول های PV با ساختار کوانتومی( 
تغییر می کند. بعضی از ســومین نسل تکنولوژی های 
PV در آغاز تجاری سازی هستند، اما باید دید که آنها 
تا چه اندازه موفق به گرفتن سهم بازار از تکنولوژی های 
موجود خواهند بود. سومین نسل تکنولوژی های PV به 

چهار دسته تقسیم می شوند:
)CPV( فتوولتاییک تمرکزی •

)DSSC( سلول های خورشیدی حساس به رنگ •
• سلول های خورشیدی آلی

• مفاهیم جدید و نو ظهور سلول خورشیدی

5- مقایسه با سایر انرژی های تجدیدپذیر
اگرچه سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر در سال ۲0۱۳ نسبت به سال ۲0۱۲ کاهش 
یافت هاست، ولی نشــانه های امیدوارکننده  ای در ســال ۲0۱۴ و بعداز آن مشاهده می شود. 
اولین نشــانه افزایش بیش تــر در هزینه رقابت دو تکنولوژی پیشــرو در صنعت انرژی های 

تجدید پذیر، سلول های خورشیدی و انرژی باد می باشد.
پیشبینی ها حاکی از آن اســت که در ۵ سال آینده هزینه تولید انرژی خورشیدی با سلول های 
فتوولتاییک ۵۳ درصد و توربین های بادی ساحلی ۱۵ درصد کاهش یابد. این در حالی است 

که هزینه سوخت های فسیلی در اکثر کشورها بجز ایالت متحده افزایش یابد.
شکل ۳( ســرمایه گذاری در انرژی های تجدید پذیر را نشان می دهد. همان طور که مشخص 
اســت در دو مورد سیســتم های PV وتوربین های بادی بیش ترین سرمایه گذاری انجام شده 
اســت. این انرژی ها در ســال ۲0۱۳  نسبت به ســال ۲0۱۲ به ترتیب ۲0 درصد و ۱ درصد 
برای سیســتم های PV و بادی کاهش داشــته اســت، اما همانطور که ملاحظه میشــود این 

تکنولوژی ها۹0 درصد سرمایه گذاری ها در انرژی های تجدید پذیر )به جز منابع آبی بزرگ( 
رابه خود اختصاص داده اند.

6- روند بازار جهانی سیستم های فتوولتاییک
PV 6-1- پیشینه بازار جهانی

تا اواسط ۱۹۹0 بیش تر سیســتم های PV در کاربردهای مستقل از شبکه همچون واحدهای 
ارتباطات از راه دور، تامین برق خانه های دور افتاده و روســتایی بودند. از آن به بعد، به علت 
طرح های حمایتی و تشویقی متعددی که در بسیاری از کشورها پیاده شد، تعداد سیستم های 
متصل به شــبکه به سرعت افزایش پیدا کرد. در ســال های اخیر این روند شتاب گرفته است. 
نصب های متصل به شبکه بزرگ ترین بخش تاسیسات جدید PV شده است. رشد سیستم ها در 

مقیاس خدماتی نیز در سال های اخیر شتاب گرفته است و اکنون بازار بزرگی دارد. 
بازار PV در دهه ی اخیر حتی در حین رکود اقتصادی، رشــد قابل توجهی داشــته  و در مسیر 
تبدیل به یک منبع تولید انرژی بزرگ گام برداشــته اســت. بعد از رشــد خیره کننده در سال 
۲0۱۱، بازار جهانی PV  در سال ۲0۱۲ دچار رکود در ظرفیت نصب شد، ولی در سال ۲0۱۳ 

روند صعودی خود را از گرفت.
در پایان ســال ۲00۹، ظرفیت تجمعی نصب شــده PV بیش از ۲۳ گیگا وات بوده اســت.
یکســال بعد یعنی در ســال ۲0۱0 این ظرفیت به ۴0/۳ گیگا وات ارتقــا یافت و در پایان 
ســال ۲0۱۱ یک رشــد ۷۵ درصدی داشــت و به ظرفیت ۷0/۵ گیگا وات افزایش یافت. 
جهان در ســال ۲0۱۲ ظرفیت نصب شــده ۱00 گیگا واتی را تجربه کرد و در ســال ۲0۱۳ 
به ظرفیت تجمعی ۱۳۸.۹ گیگاوات رســید، که این ظرفیت معادل با تولید حداقل ۱۶0 ترا 
وات- ساعت)TWh( الکتریسیته در هر سال می باشد.این مقدار انرژی می تواند برق سالانه 
۴۵ میلیون خانوار اروپایی را پوشــش دهد. همچنین این مقــدار انرژی با ۳۲ نیروگاه بزرگ 

سوخت فسیلی برابری می کند.
اروپابا۸۱/۵گیگاوات ظرفیت تجمعی نصب شده PV تا سال ۲0۱۳ در جهان رکورداراست. 
این مقدار حدود ۵۹% ظرفیت PV جهان اســت که تا ســال ۲0۱۲ کمتر از ۷0% و در ســال 
۲0۱۱ حدود ۷۵% ظرفیت کل را به خود اختصاص داده بود. کشــورهای آســیایی  اقیانوس 
آرام)APAC(  مانند چین، تاکنون به ظرفیت۴0/۶ گیگا وات رسیده اند، که رشد قابل توجهی 

در سالهای اخیرداشته اند. کشورهای آمریکایی با۱۳/۷گیگاوات در رتبه بعدی قراردارند.

  مقالات علمی  

شکل 2( سر مایه گذاری بر روی انرژی های تجدید پذیر در سال 2013  
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شکل 3( تکامل جهانی ظرفیت PV به صورت تجمعی)2000-2013(
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بســیاری از کشــورهای خارج از اتحادیه اروپا مانند ایالات متحده و هند، تنها از قسمتی از 
پتانســیل عظیم خود در صنعت PV استفاده کرده اند. ظرفیت تجمعی نصب شده در خارج از 
اروپا در سال ۲0۱۳ نسبت به سال دو برابر شده و نزدیک به ۶0 گیگاوات در این سال رسیده 

است، که حاکی از ایجاد توازن در اروپا و سایر نقاط جهان در تولید سلول های PV می باشد.

6-2- پیشرفت بازار جهانی PV در سال 2013
پس از دو سال ظرفیت سالانه نصب شده حدود ۳0 گیگا وات، بازار جهانی به ظرفیت بیش از 
۳۸ گیگا وات در ســال ۲0۱۳ رسید، که مهترین عامل آن در سال ۲0۱۳، رشد سریع PV در 

آسیا بود در حالیکه اروپا با یک شیب تند روند کاهشی را دنبال می کرد.
رکورد بیش ترین ظرفیت PV نصب شــده در یک سال متعلق به چین با ظرفیت ۱۱/۸ گیگا 
وات در ســال ۲0۱۳ می باشد. ایتالیا با ۹/۳ مگاوات در سال ۲0۱۱ در رده بعدی قرار دارد.
ژاپن با ظرفیت نصب شــده ۶/۹ گیگا وات در ســال ۲0۱۳ بعد از چین رکورد دار است. در 

حالیکه ایالات متحده دارای ظرفیت نصب شده ۴/۸ گیگا وات در یک سال است.
منطقه آســیا و اقیانوس آرام )APAC(  که علاوه بر چین و ژاپن شامل کره، استرالیا، تایوان 
و تایلند می شــود، برای اولین بار در سال ۲0۱۳ ظرفیت PV نصب شــده ای به میزان %۵۶ 
ظرفیت کل بازار جهانی را داشــته اســت. اروپا در این ســال با ۱۱/۶ گیــگا وات از ۳۸/۴ 
کل  ظرفیت نصب شــده و همچنین آمریکای شمالی شــامل ایالات متحده و کانادا به ترتیب 
 )MENA( در رتبه هــای دوم و ســوم قرار دارنــد. در مناطق خاورمیانه و شــمال آفریقــا
ســرمایه گذاری های لازم جهت ایجاد ظرفیت PV انجام نگرفته است، در حالیکه این مناطق 
از پتانسیل بالایی در این زمینه برخوردار است. ظرفیت PV نصب شده در جهان در ۱۳ سال 
اخیر، بیش از ۱00 برابر شــده است، بطوریکه از ۱/۳ گیگاوات در سال ۲000 به ۱۳۹ گیگا 
وات در انتهای سال ۲0۱۳ رسیده است که حدود۴0% بیش تر از ظرفیت جدید اضافه شده در 

سال ۲0۱۲ می باشد.
در ۲0۱۳ ظرفیت نصب شــده جدید PV، ۳۸/۳۵ گیگا وات بود که بیشــتر در اثر گسترش 
سریع بازارهای آلمان و ایتالیا می باشد. آلمان با نصب ۷/۴ گیگا وات در یک سال به تسلط 
خود بر بازار PV جهانی ادامه می دهد. ایتالیا با نصب ۲/۳ گیگا وات شروع به بهره برداری از 
 ،PV پتانسیل بزرگ منابع خورشــیدی خود کرده است. با این حال، علیرغم رشد سریع بازار

کمتر از 0/۲ درصد از برق کل جهان از PV می باشد.

بیشتر رشد PV در سال های اخیر بوسیله سیاست های 
ترویج و توســعه همانند خرید تضمینــی )FiT( موثر 
و دیگر مشــوق ها تحریک شــده اســت، که به توسعه 
بازار در کشــورهای کلیدی، کاهش قیمت ها )بواسطه 
 PV این توســعه( بهبود اقتصاد ســرمایه گذاری های
و افزایش علاقه ســرمایه گذاران کمک کرده اســت. 
بزرگ ترین نیــروگاه در حــال کار PV، نیروگاه ۱00 
مگا واتی زمینی است که در کالیفرنیا نصب شده است 
و بزرگ ترین طرح PV یکپارچه با ساختمان که سیستم 
PV بر روی سقف ساختمان نصب شده است با ظرفیت 

۱۱/۸ مگا وات در اسپانیا قرار گرفته است.

7- بازار جهانی تا پایان ســال 2013 و پیش بینی 
آن تا سال 201۸

PV 7-1- رشد بازار جهانی
در حالیکه تقاضای بــرق در اروپا رو به رکود اســت، 
اما این رکود جهانی نیســت و رشد PV به واسطه رشد 
جهانی تقاضــای انــرژی، افزایش خواهــد یافت. در 
مجموع ســریع ترین رشــد PV در چین و جنوب شرق آســیا و در رده بعد آمریکای لاتین ، 
کشورهای خاورمیانه و آفریقای شــمالی )MENA(  و هند انتظار می رود. پتانسیل PV در 
کشورهایی که در کمربند خورشیدی قرار دارند، می تواند به رنج ۶0 تا ۲۵0 گیگا وات در سال 
۲0۲0 و  ۲۶0  تا ۱۱00گیگا وات در سال ۲0۳0 برسد. قابل توجه است که سریع تر از رشد 
تکنولوژی PV، روند کاهشی قیمت تکنولوژی PV خواهد بود، بطوریکه در پایان این دهه به 

PV به عنوان یک منبع انرژی رقابتی نگاه خواهد شد.
بیش تر از ۲۷ گیگا وات از سیســتم های PV نصب شده جدید در سال ۲0۱۳ خارج از قاعده 
اروپا بوده اســت، که در مقایسه با ســال ۲0۱۲ )۱۳/۹ گیگا وات(، ســال  ۲0۱۱ )۸ گیگا 
PV وات( و سال ۲0۱0 )۳گیگا وات(افزایش چشم گیری داشته است. سرعت توسعه بازار
در چین، این کشور را به رتبه اول توسعه صنعت PV در این سال ها بدل کرده است، که به دنبال 

آن می توان از ژاپن و ایالات متحده )۴/۸ گیگا وات( اشاره کرد.
ازکشورهای حوزه اقیانوس آرام، استرالیا ظرفیت نصب شده جدید در سال ۲0۱۱ و۲0۱۲ را 
به ســرعت گسترش داد، اما در سال ۲0۱۳ این روند کاهش یافته است. هند بیش از ۱۶ گیگا 
وات ظرفیت نصب شــده دارد که این تنها قسمت کوچکی از پتانسیل عظیم این کشور در این 
زمینه می باشــد. از دیگر کشــورهای نو ظهور در این تکنولوژی می توان از تایوان با ظرفیت 

شکل 4( تکامل جهانی ظرفیت PV به صورت سالانه )2000-2013(

شکل5( بازار PV در خارج ار اروپا)2013(
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۱۷0 مگاوات در پایان سال ۲0۱۳، تایلند با ظرفیت ۳۱۷ مگاوات و 
مالزی با ظرفیت ۵۷ مگاوات، نام برد.

7-2- پیش بینی بازار جهانی تا سال ۲0۱۸
در بدترین حالت، تاسال ۲0۱۸ بازار جهانی تولید سالیانه خود را بین 
۳۵ تا ۳۹ گیگا وات نگه می دارد.دلیل پیشــبینی این رکود را می توان 
کاهش بازارهای اروپا و همچنین دشواری تاسیس بازارهای جدید و 

با دوام در کشورهای نوظهور دانست.
با نگرش مثبــت، بازارهای اروپا در انتهای ســال ۲0۱۴ رشــد ۱۳ 
گیگاواتی تولید انرژی از ســلول های فتوولتاییک خواهند داشــت، 
بطوریکه بعــد از آن افزایش تدریجی ۱۷گیگا واتی تا ســال ۲0۱۸ 
ادامه دارد. بنابراین پیش بینی می شود بازارهای جهانی به تولید ۶۸/۶ 

گیگا وات در سال ۲0۱۸ دست یابد.
منطقه آسیا و اقیانوس آرام، در ۵ سال آینده نصب گسترده سلول های 
فتوولتاییک را ارائه می کند. بنابراین در بهترین حالت جهان به تولید 
۴۳0/۳ گیگا وات تولید انرژِی از سیستم PV در ۵ سال آینده خواهد 
رسید، که نسبت به پایان ســال ۲0۱۳ ، افزایش قابل توجهی خواهد 

داشت.

۸- جمع بندی
بعد از سال ها رشــد و نوآوری، صنعت PV با توجه به پویایی بازار و 
تمرکز بر مناطق جغرافیایی مختلف، در حال ورود به یک دوره رقابتی 
می باشد. در اروپا تغییر پشتیبان های سیاسی باعث ایجاد شرایط غیر 
مطمئن شده است، که توســعه ی مجدد بازار سلول های خورشیدی را 
کند می کند. اما در خارج از اروپا، پتانســیل برای پروژه های دســت 

نخورده و مختلف در ده ها کشور می تواند به بازار رقابتی تبدیل شود.
پتانسیل بالای سلول های خورشیدی و مزایایش برای جامعه بیش تر 
از قبل نمایان شده است بنابراین PV در حال تبدیل شدن به یک نقش 
اساســی در سیستم قدرت است. تحت هر شــرایطی، با توجه به اینکه 
انرژی PV، پاک، ایمن و مقرون به صرفه می باشد، افزایش سهم خود 

در تولید انرژی را سراسر جهان ادامه خواهد داد.
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1. مقدمه
ض ۲ است و در چهارچوب قراردادی دو طرفه، پیمانکار ۳   از آنجایی که پیمان عقدی مُعوَّ
مکلف به انجام کار )موضوع پیمان( و کارفرما۴  نیز، متقابلًا مسئول پرداخت مستمر مبالغ 
صورت وضعیت های پیمانکار، به تناسبِ تحقّقِ پیشرفت فیزیکی پروژه می باشد؛ کارفرما 
حق دارد، مطلوب خویش که همانا تکمیل عملیات موضوع پیمان است را مطالبه کند و از 
سوی دیگر، پیمانکار نیز، استحقاق دریافت مبالغ کارکرد خود را، با تشریفات خاص و در 
مواعد پیش بینی شده در قرارداد دارد؛ این امر، برگرفته از قاعده  تقابل حق و تکلیف ۵  از 

اصول پایه و اولیه حقوقی است.
نظر به اینکه در برخی موارد، دستگاه های اجرایی کشور، در مهلتِ مندرج در اسناد پیمان، 
نسبت به صدور چک صورت  وضعیت های موقّت پیمانکار اقدام نمی کنند و این امر ضمن 
تاخیر در پرداخت مبالغِ کارکردِ پیمانکار و ایجاد اثر سوء، در جریان نقدینگی ۶  پیمانکار، 
موجب برهم خوردن تعادل اقتصادی عقدِ پیمان می شود. از آنجایی که شرایط عمومی 
پیمان، به اقتضای خصوصیت ویژه  قراردادهای دولتی و ملحوظ نمودن فاکتور نفع عمومی 
اجتماع، در بهره برداری از پروژه های ملّی، صرفاً به موارد فسخِ یک طرفه، از سوی کارفرما 
اشاره داشته و در رابطه با فسخ، از ناحیه پیمانکار )در شرایط استثنائی( سکوت اختیار 
نموده است ۷، لذا نگارنده بر آن شد، تا با تطبیقِ شرایط موصوف با قواعد عمومی قراردادها 
و مباحث مرتبط با خیار تعذّر اجرای تعهّدات، در راستای شناسایی ضَمانت های اجرایی 
ناشی از تخلف دستگاه اجرایی، نسبت به بررسی و تبیین حقِّ فسخ پیمان برای پیمانکار، 

در رابطه با عدم تحقق شروط و انجام تعهّدات از ناحیه کارفرما 
اقدام کند؛ تا از این رهگذر، اهرمی موثّر، در اختیار پیمانکاری که، 

در وضعیت صدرالاشاره قرار گرفته است، معرفی شود.

2. طرح مسئله
در این مجال، به منظور شناسایی و تطبیق شروطِ فرآیند رسیدگی 
موقّت  صورت وضعیت های  پرداختِ  به  منتهی  چکِ ۸  صدور  و 
پیمان، با مفاد و شرایط موجود در قواعد عمومی قراردادها، ناگزیر 
از ترسیم و تفکیک مراحل مورد الاشاره، وفق مادّه ۳۷ از شرایط 

عمومی پیمان و مطابق نگاره شماره یک هستیم.

3. بررسی فرآیند صدور چک و پرداخت صورت وضعیت
صورت   پرداخت  تا  رسیدگی  فرآیند  یک،  شماره  نگاره  مطابق 

وضعیت های موقّت پیمانکار، به شرح ذیل می باشد:
مادّه ۳۷ شرایط  الف  بند  از  اول  فراز  پیمانکار وفق  اول:  مرحله 
عمومی پیمان ۹، موظّف است، مبالغ تجمعی کارکرد پروژه را، در 
قالب صورت وضعیت های موقّت تهیه، تنظیم و تسلیم۱0 مهندس 

ناظر ۱۱ کند. 
مرحله دوم: مشاور ۱۲، بر اساس فراز دوم از بند الف مادّه ۳۷ شرایط عمومی پیمان ۱۳، 
نسبت به رسیدگی ماهوی به صورت  وضعیت اقدام نموده و پس از اصلاح )عنداللزوم 
با ذکر دلیل( آن را برای کارفرما ارسال می کند. نسخه ی رونوشت نامه ارسالیِ مشاور به 

کارفرما، اَماره ۱۴ از تحویل صورت  وضعیت به کارفرماست.
مرحله سوم: کارفرما نیز، بایستی طبق تشریفات مندرج در فراز سوم از بند الف مادّه ۳۷ 
شرایط عمومی پیمان ۱۵، رسیدگی شکلی که ناظر به کلیّتِ تنظیم صورت وضعیت و کنترل 
مهندس مشاور می باشد را، انجام و پس از کسرِ کسور قانونی و قراردادی، نسبت به تنظیم 

سند و صدور چک در وجه پیمانکار اقدام کند.
فراز  مدلول  همچنین  پیمان ۱۶،  عمومی  مادّه ۳۷ شرایط  الف  بند  تبصره یک  مفهوم  از 

ابتدایی از بند ب مادّه ۳۲ شرایط عمومی پیمان ۱۷،موارد ذیل مستفاد است:
 اصلاح و تصحیح صورت وضعیت پیمانکار، صرفا در حوزه صلاحیت مهندس مشاور 
مادّه مرقوم صورت  با بررسی ماهوی در مدت زمان خاصِّ مندرج در  امر  این  است و 

می پذیرد.
 رسیدگیِ شکلی کارفرما به این معناست که، کارفرما صلاحیت اصلاح، تصحیح و کسر 
حتی یک ریال از صورت وضعیت کنترل و ارسال شده از سوی مهندس مشاور را نداشته 
و صرفاً)عندالاقتضاء( بایستی با ذکر دلیل ردِّ آن، کلِّ صورت  وضعیت را جهت اصلاح به 

مهندس مشاور عودت دهد.

 مقالات  مدیریتی 

بررسی حقِّ فسخ پیمان 1 برای پیمانکار
در صورت استنکاف کارفرما از صدور چکِ صورت وضعیت

حمید حسین زاده -پژوهشگرو مشاور حقوقی صنعت احداث کشور
Hosseinzadeh.Hamid@Gmail.com

نگاره   شماره1(  فرایند صدور چک و پرداخت صورت وضعیت پیمانکار



74

 مقالات مدیریتی 

 نتیجتاً در صورت تأئید کارفرما، مبلغ ناخالص )قبل از اعمال کسورات( سند صورت 
 وضعیت پیمانکار ۱00% مبلغ تائید شده از سوی مهندس مشاور و یا در فرضِ ردِّ صورت 
ارسالی توسط کارفرما، ۷0% مبلغ تائید شده توسط مهندس مشاور می باشد و تنظیم سندی 
به غیر از ارقامِ فوق، تخلف صریح دستگاه اجرایی از مفاد لازم الاجرایِ شرایط عمومی 

پیمان است.
علی ای ُّحال، در هر دو فرضِ اخیرِ فوق، تشریفات مندرج در شرایط عمومی پیمان ۱۸، به 
وضوح تصریح بر انجام عملیات صدور چک در وجه پیمانکار دارد. مبلغ مندرج در چک 
با ملحوظ نمودن هر یک از شرایط مارالبیان، به ترتیب، باقیمانده  رقمی معادلِ ۱00% و 
۷0% مبالغ ناخالص صورت وضعیت تائید شده توسط مهندس مشاور پس از کسر کسور 
قانونی و قراردادی خواهد بود. بدین ترتیب، در شرایط عمومی پیمان، شرطِ صدور چک، 
قانون  از  مادّه ۶۵  تاکید  قید شده و حسبِ  پیمانکار  به  پرداخت صورت وضعیت  جهت 
محاسبات عمومی کشور ۱۹ ، مبنی بر رعایتِ تشریفات پرداختِ وجه مطابق آنچه در سایر 
مقرّرات آمده، دستگاه اجرایی را ملزم به رعایت مقرّره  صدور چک در وجه پیمانکار، بابت 

پرداخت کارکرد وی در، طرح غیرصنعتی نموده است.

4. بررسی حقوقی شرط صدور چک
به نظر می رسد، پرداخت مبالغ صورت  وضعیت پیمانکار، تعهّد اصلی ۲0و نحوه پرداخت آن 
از طریق صدور چک، حسبِ مقرّرات آمره و لازم الاجراء، تعهّد تبعی۲۱ِ  کارفرما به شمار 
رفته، به نحوی که با قبول شرطِ ۲۲ مارالبیان، تعهّد اجرای آن را پذیرفته است.چه اینکه 

متعهّد، موظف به ایفای تعهّدات خود اعم از اصلی و تبعی می باشد. 
با توجه به اینکه قانونگذارِ ما، علی الاصول شرطِ باطل )مفسد یا غیرمفسد عقد( را در عقد 
پیمان که از حساسیت بالاتری، نسبت به عقود منعقده در حوزه حقوق خصوصی، به جهتِ 
ارتباط با منافع ملی برخوردار است، قرار نداده است، پس شرطِ صدور چک، به منظور 
پرداختِ مبلغ صورت وضعیت پیمانکار، در هر دوره پرداخت، در زمرهِ شروط صحیحه 

می باشد.
قانون مدنی در مادّه ۲۳۴ ۲۳ در مقام دسته بندی و تعریف شروط صحیح، آن ها را به سه 
دسته کلی شرط صفت، شرط نتیجه و شرط فعل تقسیم و به تفکیک )نگاه کنید به نگاره 
شماره ۲( معرفی نموده است. با نگاهی اجمالی به تعریف شروط مزبور و مداقّه در مفهوم 
هریک از آنها به نظر می رسد که، شرط صدور چک در عقد پیمان، نمی تواند شرط نتیجه 
یا شرط صفت باشد. از این رو شرطِ مورد بحث، شرطِ فعل می باشد که به، اقدام یا عدم 
اقدام به فعلی بر یکی از متعاملین یا بر شخص خارجی، اشاره دارد. در این فقره، شرط فعل، 
صدور چک، مشروطٌ له )طرفی که شرط به نفع او شده( پیمانکار و مشروطٌ علیه )طرف 

متعهّد به انجام شرط( کارفرما می باشد.

ریشه ای،  تقسیم بندی  یک  در  حقوق،  برجسته  اندیشمندان  از  لنگرودی،  جعفری  دکتر 
مطابق آنچه در نگاره  شماره سه مشاهده می شود، شروط ضمن عقد را، در قالب تعهّدات 
تبعی و اصلی بررسی فرموده است ۲۴؛ به نحوی که در مادّه ۸۶۶ از طرح اصلاح قانون 
مدنی خویش ۲۵ بیان داشته، اگر شرط ضمن عقد، به صورت تعهّد تبعی باشد )که تابع تعهّد 
اصلی، یعنی تعهّد ناشی از عقد است( در این صورت شرط به صورت شرط فعل)اقدام 
به امری( یا شرط ترک فعل )عدم اقدام به امری( است. و سپس در مادّه ۸۶۷ از همان 
منبع ۲۶ اشاره دارد که شرط ضمن عقدی که به صورت تعهّد تبعی نباشد، منقسم به سه شرطِ 

تعلیقی، صفت و نتیجه خواهد بود.
با مداقّه در تقسیم بندی اخیر و تأمّل در شاخص قانونی، پیداست که تعهّد به پرداخت مبالغ 
صورت  وضعیت پیمانکار، تعهّدی اصلی است، چراکه مستقیماً ناشی از عقد پیمان بوده 
و همانطور که در مقدمه بحث مطرح شد پیمان، عقدی عهدی است که، کارفرما را متعهّد 
می نماید، در قبال پیشرفت فیزیکی پروژه )انجام عملیات موضوع پیمان( در بازه های 
زمانی پی در پی و ماهانه  ۲۷ تعریف شده در شرایط عمومی پیمان، نسبت به پرداخت 
مبالغ صورت وضعیت پیمانکار اقدام کند. لیکن شرطِ صدور چک، تعهّدی تبعی است؛ 
چه، جهت پرداخت مبلغ صورت وضعیت به پیمانکار )تعهّد اصلی(، کارفرما وفق 
مقرّرات آمره، موظّف به پرداخت مبلغ کارکرد، از طریق صدور چک می باشد و 
همانطور که اشاره شد، تعهّدات تبعیِ ضمن العقد، فقط در قالبِ شرطِ فعل، در پیمان 
قرار می گیرند. همچنین، علی رغم برداشتِ اشتباهِ برخی دست اندرکاران دستگاه های 
اجرایی، مبنی بر اینکه شرایط عمومی پیمان متعارف، هرگز ضمانت اجرایی برای 
تاخیر در تادیه مبالغ صورت وضعیتِ پیمانکار را پیش بینی ننموده است، ذکر این 
مطلب خالی از لطف نخواهد بود که، صدور و تحویلِ اسناد برواتی )اعم از برات، 
فته طلب و چک( در حقوق موضوعه، برائت ذمه مدیون را در بر نخواهد داشت 
)منجر به سقوط تعهّدات نمی گردند(، بلکه صرفاً، پرداخت از طریق پول است که، 
مدیون را بری الذّمه می کند. در مانحنُ فیه، به دلیل عدم درج صریحِ شرطِ خسارت 
تاخیر تادیه ۲۸ در شرایط عمومی و خصوصی پیمان، بنا این بوده و هست که، با 
)با  موعد  در  پرداختِ  اجراییِ ۲۹  ضمانت  چک،  صدور  یعنی  فعل،  شرط  الحاق 
توجه به وجود محلِّ ۳0 چک در بانک به دلیل وجود اعتبار و تخصصیص ردیف 
بودجه مرتبط( همچنین خیار فسخ، با مراجعه به حاکم و در صورت امتناع از اجرای شرط 
فعل، برای پیمانکارتأمین شود، تا پیشگیری مناسبی نسبت به سوء استفاده های احتمالیِ 
سایر شرایط  در  که  حالی  در  آید؛  بوجود  قرارداد  قوی  عنوان طرف  به  اجرایی  دستگاه 
عمومی پیمان های منتشره از سوی سازمان برنامه و بودجه )معاونت برنامه ریزی و نظارت 
راهبردی رئیس جمهور(، شرط پرداخت از طریق چک از قرارداد حذف شده و به جای آن 
خاتمه پیمان به درخواست پیمانکار و نیزخسارت تاخیر در تادیه در سال های ۱۳۸0 و 
۱۳۸۳ گنجانده شده است. "آفتاب آمد دلیل آفتاب"؛ از این رو، نظر به وحدت موضوع 
و وحدت مرجع تصویب و انتشارِ شرایط عمومی پیمان ها، همچنین تقدم شرایط عمومی 
متعارف، بر سایرینِ متاخر و منشأء واحد آن، بر اساس مادّه ۲۳ قانون برنامه و بودجه ۳۱ 
علی القاعده اراده قانونگذاردر درجِ شرط پرداخت از طریق صدور چک، نمی تواند به چیزی 

غیر از مواردِ مطروحه در فوق وابسته باشد.

5. ضَمانت عدم اجرای شرط صدور چک
مطابق آنچه در بخش قبل از نظر گذشت، دیدیم که شرط صدور چک، جهت پرداخت 
صورت وضعیت پیمانکار، تعهّدی تبعی است، در قالبِ شرط فعل که، اجرای آن، بر ذمه ی 
مشروطٌ علیه )کارفرما( می باشد. حال سوال و بحث اصلی نگارش حاضر، این است که 
اگر کارفرما نسبت به اجرای شرط، یعنی صدور چک صورت وضعیت پس از مدت مقرر 
بررسی شده در نگاره یک، اقدام ننمود، تکلیف پیمانکار چیست؟! و قانونگذار، چه ضمانت 

اجرایی برای تخلف مشارٌالیه در نظر گرفته است؟!
با سکوت شرایط عمومی پیمان در باب ضمانت اجرای تخلف شرط مذکور از ناحیه دستگاه 
اجرایی، ناگزیر از رجوع به قانونِ مادر هستیم. مادّه ۲۳۷ قانون مدنی ۳۲، بدین ترتیب مقرر 

نگاره    شماره2(  شروط صحیح عقد از منظر قانون مدنی
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نموده که هرگاه مشروط علیه ۳۳ از وفای به شرط تخلف کند، مشروطٌ له می تواند به دادگاه 
مراجعه کند و درخواست خویش، مبنی بر اجبار مشروطٌ علیه  به اجرای شرط را نزد حاکم 
مطرح کند. بدیهی است، در صورت الزام حاکم و تمکین دستگاه اجرایی )مبنی بر صدور 

چک صورت وضعیت مورد ادعای پیمانکار(، فسخ منتفی خواهد بود.

6. فسخ پیمان از سوی پیمانکار با حکم دادگاه
النهایه، در مانحن فیه، به دلیل آنکه تعهدات کارفرما )دستگاه اجرایی( قائم به شخص خود 
شرطِ  اجرای  به  اجرایی  دستگاه  تمکین  عدم  درفرضِ  متنازعٌ فیه،  موضوع  کارفرماست، 
بنابراین موضوع مورد بحث،  قانون مدنی ۳۴ است؛  از مدلول ماده ۲۳۸  فعل، منصرف 
منطبق با شرایط مندرج در منطوق ماده ۲۳۹ قانون مارالبیان است که، اشعار دارد "هرگاه، 
از جمله  نباشد و فعل مشروط هم  انجام فعل مشروط، ممکن  اجبار مشروطٌ علیه برای 
اعمالی نباشد که، دیگری بتواند از جانب او واقع سازد طرف مقابل، حق فسخ معامله را 

خواهدداشت".
بنابراین، پیمانکار، به دلیل شرایط خاص حاکم بر قراردادهای دولتی صرفاً با مراجعه به 
دادگاه طرح دادخواست به خواسته فسخ پیمان نموده و قابلیت فسخ پیمان را با اقامه دلیل 

فراهم کند.

7. نتیجه گیری
مبالغ  پرداخت  به  کارفرما  تعهد  دکترین حقوقی مشاهده شد،  و  قوانین  در  آنچه  مطابق 
صورت وضعیت های کارکرد پیمانکار، در قالب تعهد اصلی وی و ناشی از عقد پیمان قرار 
می گیرد، که وفق قواعد آمره، بایستی از طریق صدور چک در وجه پیمانکار و به عنوان 
تعهدی فرعی )در راستای اجرای تعهد اصلی و بر اساس تشریفات شکلی لازم الاجراء( 
صورت پذیرد؛ چنانچه دیدیم، در صورت عدم اجرای تعهد موردالاشاره، که تعهدی فرعی 
و به تبعِ تعهد اصلی است )شرط فعل(، پیمانکار، به دلیل شرایط خاصِّ حاکم بر قراردادهای 
دولتی، حقِّ فسخ یک طرفه و بدون مراجعه به دادگاه را نخواهد داشت؛ پس، بایستی به 
دادگاه مراجعه نموده و الزام کارفرما به وفای شرط یا همان صدور چک در وجه پیمانکار 
را درخواست کند؛ در صورتی تمکین دستگاه اجرایی، پیمانکار به هدف خود رسیده و 
بهره مندی از خیار فسخ در آن مقطع خاص، منتفی می شود، هر چند، حقِّ فسخ پیمانکار، 
در صورت تکرار ترک فعل از سوی کارفرما، ساقط نمی شود. اما در صورت عدم تمکین 
کارفرما، دادگاه بر اساس قاعده ی کلی "الحاکم ولی الممتنع" حکم به فسخ پیمان صادر 

می کند.

پی نوشت:
پیمان  با شرایط عمومی  مقاله، قراردادی است که  این  پیمان در  از  ۱. منظور 
به  شماره ۵۴/۸۴۲-۱0۲/۱0۸۸ مورخ ۱۳۷۸/0۳/0۳ منعقد می گردد که، 
استناد ماده ۲۳ قانون برنامه و بودجه و آئین نامه اجرایی آن و نظام فنی و اجرایی 
طرح های عمرانی کشور )مصوّبه ۲۴۵۲۵/ت۱۴۸۹۸ه مورّخ ۱۳۷۵/0۴/0۴ 
هیئت وزیران( لازم الاجرا به شمار می رود. بدیهی است، موضوع این مقاله، 
قراردادهای منعقده با شرایط عمومی پیمان های EPC. EP و PC صنعتی را 

در بر نمی گیرد.
۲. عقدی که دارای عِوَض )Consideration( است. گونه  دیگر از عقود، 
لیکن  هبه(  عقد  )مانند  می باشند  عِوَض  بدون  که،  دارند  نام  ض  غیرمعوَّ عقود 
ض است. می توان در آنها شرط عِوَض نمود. در واقع، عِوَض، از ارکان عقود معوَّ
۳. ماده ۷ شرایط عمومی پیمان: پیمانکار، شخص حقوقی یا حقیقی است که، 
سوی دیگر امضاء کننده  پیمان است و اجرای موضوع پیمان را بر اساس اسناد 
و مدارک پیمان، به عهده گرفته است؛ نمایندگان و جانشین های قانونی پیمانکار، 

در حکم پیمانکار می باشند.
۴. ماده ۶ شرایط عمومی پیمان: کارفرما، شخص حقوقی است که، یک سوی امضاء کننده  
پیمان است و عملیات موضوع پیمان را بر اساس اسناد و مدارک پیمان، به پیمانکار واگذار 

کرده است. نمایندگان و جانشین های قانونی کارفرما، در حکم کارفرما می باشند.
Mutual exchange of obligations .۵

Cash flow .۶
۷. پیمان، عقدی لازم-جائز است؛ پس علی الاصول، امکان فسخ آن، از ناحیه  پیمانکار و در 
قالب خیار فسخ، در شرایط عادی وجود ندارد؛ اما این به آن معنا نیست که پیمانکار به هیچ 
وجه و تحت هیچ شرایطی، حقِّ فسخ نداشته باشد؛ بلکه پیمانکار در صورت تحقّق شرایطِ 
خاصِّ منجر به فسخ، بایستی، موضوع را، از طریق مراجعه به دادگاه صالح پیگیری کند و 
نمی تواند راسأ خیار فسخ را اعمال کند. بدیهی است اگر پیمانکار تحت هیچ شرایطی )حتی 
در صورت عدم انجام تعهدات از سوی کارفرما( حقِّ فسخ و رهایی از آثار بعضاً جبران ناپذیرِ 
نقض تعهدات پیمان )از ناحیه کارفرما( را نمی داشت، بایستی به اعمال و ورود ضرر به وی، 
حکم می شد؛ حال آنکه بنا به قاعده لاضرر و منع سوء استفاده از حق، هرگز نمی توان حکم به 
ورود چنین ضرری به وی نمود. از طرفی، اصل چهلم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
نیز، تصریح دارد " هیچ كس نمي تواند اعمال حق خویش را وسیله اضرار به غیر یا تجاوز به 

منافع عمومي قرار دهد".
۸. ماده ۳۱0 قانون تجارت: چك نوشته اي است كه بموجب آن صادركننده، وجوهي را كه، 
در نزد محالٌ علیه دارد، كلًا یا بعضاً مسترد یا به دیگري واگذار مي کند. بند یک ماده یک 
)الحاقی ۱۳۷۲/0۸/۱۱( قانون صدور چک در تعریف چک عادی: چک عادی، چکی است 
که، اشخاص عهده ی بانک ها، به حساب جاری خود صادر و دارنده آن، تضمینی جز اعتبار 

صادر کننده آن ندارد.
۹. فراز اول از بند الف ماده ۳۷ شرایط عمومی پیمان: در آخر هر ماه، پیمانکار، وضعیت 
کارهای انجام شده از شروع کار تا آن تاریخ را که طبق نقشه های اجرایی، دستور کارها و 
صورت مجلس هاست اندازه گیری می نماید و مقدار مصالح و تجهیزات پای کار را تعیین 
می کند، سپس بر اساس فهرست بهای منضم به پیمان، مبلغ صورت وضعیت را محاسبه کرده 

و آن را در آخر آن ماه تسلیم مهندس ناظر می نماید.
۱0 تسلیم: واگذار کردن و سپردن )ر.ک. فرهنگ فارسی معین، دکتر محمد معین، نشر کتاب 
آراد، ۱۳۸۷( – اخذ شماره و تاریخ ثبت دبیرخانه شرکت مهندس مشاور و رسید دریافت 
از تسلیم صورت  اماره  پیمانکار،  نامه روکش صورت وضعیت  ناظر پروژه، روی  مهندس 

وضعیت، به مهندس ناظر می باشد.
۱۱. بند ب ماده ۹ شرایط عمومی پیمان: مهندس ناظر، نماینده مقیمِ مهندس مشاور در کارگاه 
پیمانکار معرفی  به  پیمان،  اسناد و مدارک  تعیین شده در  اختیارات  است و در چارچوب 

می شود.
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۱۲. بند الف ماده ۹ شرایط عمومی پیمان: مهندس مشاور، شخص حقوقی یا حقیقی است که، 
برای نظارت بر اجرای کار، در چارچوب اختیارات تعیین شده در اسناد و مدارک پیمان، از 

سوی کارفرما به پیمانکار معرفی می شود.
۱۳. فراز دوم از بند الف ماده ۳۷ شرایط عمومی پیمان: مهندس مشاور، صورت وضعیت 
پیمانکار را از نظر تطبیق با اسناد و مدارک پیمان کنترل کرده و در صورت لزوم با تعیین دلیل 
اصلاح می نماید و آن را در مدت حداکثر ۱0 روز از تاریخ دریافت از سوی مهندس ناظر، 

برای کارفرما ارسال می نماید و مراتب را نیز به اطلاع پیمانکار می رساند.
۱۴. اَماره: هر چیزی که جنبه کاشفیت و حکایت از چیز دیگری داشته باشد و کاشفیت مزبور 
قطعی نبوده، بلکه ظنی باشد. )ر.ک. ترمینولوژی حقوق، انتشارات گنج دانش، دکتر محمد 
جعفر جعفری لنگرودی، ۱۳۹0(؛ چنانچه ماده ۱۳۲۱ از قانون مدنی تصریح دارد "اماره، 
عبارت از اوضاع و احوالی است که به حکم قانون یا در نظر قاضی دلیل بر امری شناخته 

می شود"، که به حکم ماده ۱۲۵۸ از همان قانون، از ادله اثبات دعوی به شمار می آید.
۱۵. فراز سوم از بند الف ماده ۳۷ شرایط عمومی پیمان: کارفرما، صورت وضعیت کنترل شده 
از سوی مهندس مشاور را رسیدگی کرده و پس از کسر وجوهی که بابت صورت وضعیت های 
موقت قبلی پرداخت شده است و همچنین اعمال کسور قانونی و کسور متعلقه طبق پیمان، 
باقیمانده مبلغ قابل پرداخت به پیمانکار را حداکثر ظرف ۱0 روز از تاریخ وصول صورت 

وضعیت، با صدور چک به نام پیمانکار، پرداخت می کند.
۱۶. تبصره ۱ بند ب ماده ۳۷ شرایط عمومی پیمان: هرگاه به عللی صورت وضعیت ارسالی 
از ظرف مهندس مشاور، مورد تائید کارفرما قرار نگیرد، کارفرما پس از وضع کسور تعیین 
شده در این ماده، تا ۷0% مبلغ صورت وضعیتی را که مهندس مشاور ارسال نموده است، به 
عنوان علی الحساب و در مدت مقرر در این ماده در وجه پیمانکار پرداخت می کند و صورت 
وضعیت را همراه با دلایل رد آن برای تصحیح به مهندس مشاور برمی گرداند، تا پس از اعمال 
اصلاحات لازم در مدت حداکثر ۵ روز، دوباره به شرح یاد شده، برای کارفرما ارسال شود و 

بقیه مبلغ به ترتیب پیش گفته به پیمانکار پرداخت شود.
۱۷. بند ب ماده ۳۲ شرایط عمومی پیمان: مهندس مشاور، تنها مرجع فنی پیمانکار برای 

اجرای موضوع پیمان از سوی کارفرماست.
۱۸. پیمان، عقدی تشریفاتی به معنای عام است؛ به نحوی که هم مقابل عقد رضایی قرار گرفته 
و هم اینکه، تشریفات شکلیِ مقرر در آن، از حیث رعایت قواعد آمره که توافق بر خلاف آن 
امکان پذیر نمی باشد، بایستی عیناً رعایت شود؛ طبیعتاً ضمانت عدم اجرای تشریفات مذکور، 

بطلان نتایج حاصله خواهد بود.
در  جز  مكلفند،  اجرایي  دستگاه هاي  كلیه  کشور:  عمومی  محاسبات  قانون   ۶۵ ۱۹.ماده 
مواردي كه به موجب این قانون و یا سایر قوانین و مقررات ترتیب دیگري مقرر شده باشد، 
پرداخت هاي خود را منحصرا از طریق حسابهاي بانكي مجاز انجام دهند و گواهي بانك دائر 
بر، انتقال وجه به حساب ذینفع، پرداخت وجه به ذینفع یا قائم مقام قانوني او و حواله در وجه 

ذینفع یا قائم مقام قانوني او، پرداخت محسوب می شود. 
ترمینولوژی حقوق،  باشد.)ر.ک.  قرارداد طرفین  اصلی  که هدف  تعهدی  اصلی:  تعهد   .۲0

انتشارات گنج دانش، دکتر محمد جعفر جعفری لنگرودی، ۱۳۹0(
۲۱.تعهد تبعی: تعهدی که ضمن تعهد اصلی و یا بمنظور تضمین و اجراء تعهد اصلی بعهده 
گرفته شود، مانند شرطی که ضمن عقد شود و بموجب آن، تعهدی بعهده ی مشروطٌ علیه قرار 
گیرد. )ر.ک. ترمینولوژی حقوق، انتشارات گنج دانش، دکتر محمد جعفر جعفری لنگرودی، 

)۱۳۹0
۲۲.در فقه انور امامیه، بجای تعهد غالباً لفظ شرط بکار رفته است. )ر.ک. ترمینولوژی حقوق، 

انتشارات گنج دانش، دکتر محمد جعفر جعفری لنگرودی، ۱۳۹0(
۲۳.ماده ۲۳۴ قانون مدنی: شرط بر سه قسم است: ۱. شرط صفت، ۲. شرط نتیجه، ۳. شرط 
فعل اثباتاً یا نفیاً. شرط صفت عبارت است از شرط راجعه به کیفیت یا کمیت مورد معامله. 
شرط نتیجه آن است که تحقّق امری در خارج شرط شود. شرط فعل آن است که اقدام یا عدم 

اقدام به فعلی بر یکی از متعاملین یا بر شخص خارجی شرط شود.
۲۴.تعهد صورت دادن فعل یا ترک فعل دو صورت دارد: اول به صورت تعهد اصلی یعنی 

تعهد ناشی از عقد، دوم به صورت تعهد تبعی، یعنی تعهد ناشی از شرط فعل. )ر.ک. مجموعه 
محشی قانون مدنی، انتشارات گنج دانش، دکتر محمد جعفر جعفری لنگرودی، ۱۳۹۱، ص 

)۲۱0
۲۵.)ر.ک. مجموعه محشی قانون مدنی، انتشارات گنج دانش، دکتر محمد جعفر جعفری 

لنگرودی، ۱۳۹۱، ص ۷۸۳(
۲۶. )ر.ک. مجموعه محشی قانون مدنی، انتشارات گنج دانش، دکتر محمد جعفر جعفری 

لنگرودی، ۱۳۹۱، ص ۷۸۴(
Monthly Time Interval .۲۷

۲۸. ماده ۵۲۲ از قانون آئین دادرسی دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی: در دعاویی 
كه موضوع آن دین و از نوع وجه رایج بوده و با مطالبه داین وتمكن مدیون، مدیون امتناع 
از پرداخت نموده، در صورت تغییر فاحش شاخص قیمت سالانه از زمان سررسید، تا هنگام 
پرداخت و پس از مطالبه طلبكار، دادگاه با رعایت تناسب تغییر شاخص سالانه كه، توسط 
بانك مركزی جمهوری اسلامی ایران تعیین می گردد، محاسبه و مورد حكم قرار خواهد داد؛ 
مگر اینكه طرفین به نحو دیگری مصالحه نمایند. قانون استفساریه تبصره الحاقی به ماده ۲ 
قانون اصلاح موادی از قانون صدور چک، مصوب ۱۳۷۶/0۳/۱0 مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، مصوب ۱۳۷۷/0۹/۲۱- ماده واحده: منظور از عبارت "کلیه خسارات و هزینه های 
لازم از قبیل هزینه های دادرسی" مذکور در تبصره الحاقی به ماده ۲ قانون اصلاح موادی از 
قانون صدور چک مصوب ۱۳۷۶/0۳/۱0 مجمع تشخیص مصلحت نظام، خسارت تاخیر 
تأدیه بر مبنای نرخ تورم از تاریخ چک تا زمان وصول آن که، توسط بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران اعلام شده و هزینه دادرسی و حق الوکاله بر اساس تعرفه های قانونی است.
 ۱۳۶0/0۹/0۲ مورخ   ۱-۱۱0۸۲/۵۴/۵0۹0 بخشنامه  مطابق  است  ذکر  شایان   .۲۹
سازمان برنامه و بودجه، در صورت تاخیر در پرداخت، به مدت زمان نیز اضافه می گردد و این 
موضوع کاملًا امری علی حده، نسبت به خیار فسخ و حق دریافت خسارت و منصرف از آن 
می باشد. چه، در بند نهم از بخشنامه صدرالذکر آمده "این دستورالعمل صرفاً برای محاسبه 
پیمانکار  پیش پرداخت های  و  پرداخت صورت وضعیت ها  در  تاخیر  از  ناشی  تمدید  مدت 
پیمان، طبق ضوابط مربوطه  تمدید مدت  از  ناشی  مالی و حقوقی  آثار  نوع  می باشد و هر 

اعمال می گردد"
۳0. از نظر حقوقی، محل، عبارت از وجهی است که، به اتکای وجود فعلی آن و یا وجودش 
در موعد پرداخت، برات کش )یا صادر کننده ی چک( مبادرت به صدور آن می کند. منبع 
محل برات که، با خود محل برات متفاوت است، همیشه یکسان نیست. قانون، صدور چک 
را، موکول به وجود محل، در نزد بانک محالٌ علیه کرده است. )ر.ک. حقوق تجارت، برات، 
سفته، قبض انبار، اسناد در وجه حامل و چک، انتشارات سمت، دکتر ربیعا اسکینی ، ۱۳۹۲، 

ص ۶۷(
۳۱. ماده ۲۳ قانون و برنامه و بودجه: سازمان براي تعیین معیارها و استانداردها همچنین 
و  تهیه  آئین نامه اي  عمراني  به طرح هاي  مربوط  قراردادهاي  عمومي  و شرایط  كلي  اصول 
پس از تصویب هیئت وزیران براساس آن، دستورالعمل لازم به دستگاه هاي اجرایي ابلاغ 

مي نماید و دستگاه هاي اجرایي موظف به رعایت آن مي باشند.
۳۲. ماده ۲۳۷ قانون مدنی: هرگاه شرط در ضمن عقد، شرط فعل باشد، اثباتا یا نفیاً، كسي 
كه ملتزم به انجام شرط شده است باید آن را بجا بیاورد و در صورت تخلف، طرف معامله مي 

تواند به حاكم رجوع نماید تقاضاي اجبار به وفاء شرط بنماید.
۳۳. در موردی که، اجرای مفاد شرط، تنها جنبه  مالی دارد، مانند انتقال و تسلیم مال و ساختن 
بنا و دادن پول، اجبار مستقیم متعهد، امکان دارد ولی در فرضی که مربوط به شخصیت ملتزم 
می شود، مانند نقاشی و خوشنویسی و تمکین، اجبار مستقیم به وفای شرط ممکن نیست و 
تنها راه آن، استفاده از جریمه  اجبار است. )ر.ک. قانون مدنی در نظم حقوق کنونی، انتشارات 

حقوقی میزان، دکتر ناصر کاتوزیان، سال ۱۳۹۲(
۳۴. ماده ۲۳۸ قانون مدنی: هرگاه فعلي درضمن عقد شرط شود و اجبار ملتزم به انجام آن 
ملتزم  بخرج  مي تواند  حاكم  باشد  مقدور  دیگري  بوسیله شخص  آن  انجام  ولي  غیرمقدور 

موجبات انجام آن فعل را فراهم كند. 

 مقالات مدیریتی  مقالات 
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به اطلاع کلیه مدیران، متخصصان، صنعتگران و پژوهشگران عزیز می رساند، روابط عمومی سندیکای صنعت 
برق ایران در راستای حمایت از توان و تولید داخل و به منظور معرفی آخرین دستاوردها و فعالیت های علمی 
و پژوهشی شرکت های عضو خود در نظر دارد، از این پس در هر شماره از »ماهنامه خبری و اطلاع رسانی 

ستبران« مقالات علمی و پژوهشی مربوط به شرکت های عضو را به چاپ برساند.  
بدینوسیله از همه دست اندر کاران و فعالان صنعت برق دعوت می شود تا در صورت تمایل، مقالات خود را 

به واحد روابط عمومی سندیکا- ماهنامه ستبران- ارسال کنند.

لازم به ذکر است، همکاری و ارایه مقاله با توجه به نکات زیر ضروری است:
• مطالب ارسالی باید حداکثر تا پانزدهم هر ماه به تحریریه ماهنامه ستبران ارسال شود.

• آثار مذکور می بایست در قالب یکی از محورهای زیر و با در نظر گرفتن اصول روزنامه نگاری حرفه ای 
)دقت، صداقت، بی طرفی و...( نگارش شود.

• موضوعات پیشنهادی برای آثاری که ارسال می شود، عبارتند از:
- معرفی دستاوردهای علمی و تحقیقاتی مرکز تحقیق و پژوهش شرکت ها 

-  موضوع آزاد با محوریت مسائل و مشکلات ساخت داخل در صنعت برق ایران
-  مسائل روز اقتصاد و صنعت برق ایران

- بررسی مواضع و عملکرد نهادها و سازمان های مرتبط با صنعت برق ایران
- بررسی مواضع و عملکرد سندیکای صنعت برق ایران و سایر تشکل های غیر دولتی مرتبط

- نقد و تحلیل مباحث و موضوعات مطرح شده در میزگرد سندیکا
- موضوعات و مقالات آموزشی در حوزه مدیریت کیفیت، بهره وری، بهبود روش ها و سیستم های مدیریت 

صنعتی و...

• مطالب حتی المقدور به صورت فایل WORD به آدرس پست الکترونیک:  setabran@ieis.ir  یا بر 
روی لوح فشرده به نشانی: تهران، خیابان شهید مطهری، بعد از تقاطع مفتح، پلاک 18٦ طبقه اول- روابط عمومی 

سندیکای صنعت برق ایران ارسال شود.
• با توجه به این که سیاست کلی نشریه، معرفی نویسنده یا مؤلف مقاله است، لذا ضروری است تا به همراه آثار، 
یک قطعه عکس، مشخصات عمومی شامل تحصیلات، شغل، آدرس، شماره تلفن و نشانی پست الکترونیک 

نویسنده نیز ارسال شود.
• همچنین حجم مطالب ارسالی نباید از 15 صفحه تایپی )فونت  1٦( فراتر رود.

• ماهنامه در گزینش علمی، ویرایش و یا انتخاب تیتر برای آثار ارسالی آزاد است.
• ارسال عکس های تزئینی مرتبط با موضوع مقاله بلامانع است. 

•  مقاله ارسالی در هیچ نشریه دیگری چاپ نشده باشد.
• از آنجا که سیاست کلی نشریه رعایت امانت داری و عدالت در میان اعضای سندیکا است، اولویت چاپ با 

مقالاتی خواهد بود که زودتر به دفتر نشریه ارسال شوند.
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مقدمه
رشد سریع تکنولوژی و پیچیدگی های محیطی سبب شده است امروزه مدیریت تکنولوژی 
مدیریت  شود.  مطرح  مدیریت  و  مهندسی  علوم  میان  مرتبط  علوم  از  یکی  عنوان  به 
تکنولوژی آن دسته از رشته هایی را که بر خلق تکنولوژی تمرکز و تاکید می کنند، به آن 
دسته از رشته هایی که تبدیل آن را به ثروت میسر می سازند مرتبط می سازد. صنعت برق 
نیز یکی از حوزه هایی است که دارای پیچیدگی های تکنولوژیکی خاص خود بوده و توجه 
به مقوله  مدیریت توسعه تکنولوژی در بخش صنعت برق یکی از ضرورت های اساسی 

توسعه و بقای این صنعت به شمار می رود. 

تعریف مدیریت تکنولوژی
مدیریت تکنولوژی یک حوزه تخصصی میان رشته ای است که علوم مهندسی و دانش 
و هنر مدیریت را تلفیق و یکپارچه می کند. کانون آن تکنولوژی است به عنوان عنصر 
اساسی در خلق ثروت. خلق ثروت می تواند عواملی چون تقویت دانش، سرمایه معنوی، 
بهره برداری موثر از منابع، حفظ محیط زیست و دیگر عواملی باشد که در افزایش سطح 

استاندارد و کیفیت زندگی موثرند.

دلایل ضرورت توجه به مدیریت تکنولوژی
سرعت تغییر تکنولوژیک

تغییرات تکنولوژیک آن قدر گسترده و بزرگ بوده است که افراد و اغلب موسسات به 
سختی می توانند آن را دنبال کنند. کشورها، صنایع و افراد می باید برای عقب نماندن از 
تغییرات تکنولوژی و مهار کردن تکنولوژی قابلیت های خود را افزایش دهند. با افزایش 
سرعت تغییر در تکنولوژی مدیران موفق آن مدیرانی هستندکه از تغییرات به نفع سازمان 
خود استفاده می کنند. نقش یک مدیر در محیط تکنولوژیکی قابل پیش بینی و نسبتاً با 
ثبات بهینه کردن نحوه استفاده از منابع موجود است. در یک محیط پویای تغییر سریع 
تکنولوژیک وظایف مدیر فراتر از مدیریت منابع جدید است و او باید بتواند هم تکنولوژی 

و هم خلاقیت را مدیریت کند.

دامنه تغییر
به دنبال سرعت بالای تغییر تکنولوژیک رفتار بازار نیز تغییر کرده است. کالاهای امروزی 
برای تامین نیازها و تقاضاهای خاص مشتری تولید می شوند. چنین مسئله تجملی به لطف 
پیشرفت های تکنولوژیک میسر و قابل دستیابی شده است. ترکیب و آرایش تکنولوژی از 
تمرکز روی صرفه جویی های مقیاس تغییر کرده و به تمرکز روی صرفه جویی های قلمرو 

یا یکپارچه سازی معطوف شده است.

تغییر در رقابت
نقشه تولید صنعتی دنیا تغییر کرده است و قوانین جدیدی برای رقبای جدید وجود دارد. 

بلوک های تجاری
رقابت جدید امروزی ممکن است به شکل یک بلوک بزرگ متشکل از چند کشور باشد. 
مثل اتحادیه اروپایی. تغییرات جهانی اتخاد دیدگاهی جدید در سیاست های شرکت ها و 
دولت را ضروری ساخته است. اداره سیاست تکنولوژی آمریکا چنین تغییری را نشان 
می دهد: اکنون دولت فدرال تکنولوژی را بخشی اساسی از استراتژی جهانی اش برای رشد 

اقتصادی می داند.
سه جزء این استراتژی عبارت اند از:  اقتصاد، تجارت و تکنولوژی. قدرت رقابتی ملی و 

صنعتی به انسجام این سه حوزه فعالیت بستگی دارد. 
قابلیت های تکنولوژیک بر پایه عوامل بسیاری استوارند. عواملی چون آموزش، تحقیق و 
توسعه و انتقال تکنولوژی. توافقات جهانی که زیر نظر سازمان جهانی تجارت یا میان چند 
کشور منعقد می گردند تجارت جهانی را تعیین می کنند. به علاوه تجارت به دینامیک های 

بازار و قوانین عرضه و تقاضا وابسته می باشد.
طراحی یک استراتژی ملی، رقابتی به یکپارچگی و انسجام میان اقتصاد، تکنولوژی و 
سیستم های تجاری بستگی دارد. سیاست های عمومی موثر که این مسائل را مورد توجه 
قرار می دهند در خلق و ایجاد رشد اقتصادی پایدار و افزایش استاندارد زندگی حیاتی و 

موثرند.

استراتژی تکنولوژی
مزیت  که  است  پایداری  تکنولوژی  مزیت  به  دستیابی  تکنولوژی  استراتژی  از  هدف 
رقابتی مشخصی را به دنبال دارد. مهار و به کارگیری تکنولوژی شرکت بایستی منطبق با 
برنامه هایی باشد که به دقت و خوبی طراحی شده باشد. استراتژی تکنولوژی به کارگیری، 
توسعه و نگهداری کلیت دانش و توانایی شرکت است. عوامل فراوانی بر موفقیت کسب 
و کار تأثیر می گذارد اما مطالعات نشان می دهد که در میان شرکت هایی که از تکنولوژی 
به عنوان یک سلاح رقابتی استفاده می کنند دو مشخصه مشترک به شرح ذیل وجود دارد:

۱. نگاه مدیریت به تکنولوژی به عنوان  یک سلاح عمده رقابتی است.
۲. از این معیارها برای تعیین حمایت یا عدم حمایت از پروژه ها استفاده می شود:

الف. آیا پروژه به تحقق اهداف کسب و کار کمک می کند؟  

ضرورتتوجهبهمدیریتتوســــــــــــــعه
تکنولوژیدرتوســـــــعهصنعتیکشـور

مهندس راحله قزل
دبیر کمیته تخصصی انرژی های تجدیدپذیر
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ب. آیا پروژه موجبات پیشتازی تکنولوژی را فراهم می آورد؟  
ج. آیا پروژه مشکلات مشتریان را مرتفع می کند؟  

تکنولوژی به سازمان موقعیت رقابتی می بخشد. اما مدیران برای اینکه از تکنولوژی به 
عنوان سلاح رقابتی استفاده کنند باید آن را به عنوان بخشی از سیستم کسب و کار خود 
کارایی  بهینه سازی  بر  تأکید  و  رقابتی  استراتژی  تدوین  پورتر  رویکرد  کنند.  مدیریت 

زنجیره ارزشی است. 

اهمیت قابلیت های محوری سازمان ها در توسعه تکنولوژی
قابلیت های محوری مجموعه ای از دانش، مهارت و تکنولوژی هایی است که سازمان از 
آن ها برای ایجاد ارزش برای مشتریانش استفاده می کند. این همان چیزی است که توان 
رقابتی شرکت را تعیین می کند. این یعنی یادگیری مداوم و ایجاد توانمندی هایی که به 
آسانی به وسیله رقبا قابل تقلید نباشد، کالاها و خدمات جدیدی برای مشتریان خلق کند 
و نیز قادر به ایجاد زمینه همکاری و ارتباط با تأمین کنندگان بوده و از این طریق مزیت 
هزینه ای و ارزشی برای مشتریان فراهم کند. مطالعات نشان می دهد از جمله قابلیت های 
محوری هر سازمان یادگیری سازمان، هماهنگ کردن تکنولوژی ها، سازماندهی کارها و 
قابلیت های  از وظایف عمده مدیریت شناسایی  به مشتریان می باشد. یکی  ارایه ارزش 

محوری سازمان می باشد.

 شناسایی و به کارگیری نقاط قوت شرکت ها
شرکت ها به منظور سرمایه گذاری بر نقاط قوتشان باید موارد زیر را به روشنی شناسایی 

کنند:
-بهترین فعالیتی که شرکت انجام می دهد.

-کاری را که بهتر از سایر شرکت ها انجام می دهد.
-کدامیک از کارهایی که انجام می دهد  می تواند موقعیت برتر جهانی به شرکت ببخشد. 

-برای بهره گیری کامل از توانمندی هایشان، برنامه های مشخصی تدوین کنند. 
همچنین انجام اقدامات زیر جهت به کارگیری نقاط قوت پیشنهاد می شود:

• توسعه، آماده سازی و گسترش قابلیت های محوری
• به کارگیری هرچه بیش تر قابلیت های محوری در کالاها و خدمات شرکت

• ترکیب سایر فعالیت های شرکت در حول قابلیت ها با هدف ایجاد هم افزایی
• تدوین طرحی بهینه برای یکپارچه سازی تکنولوژی و استفاده از منابع خارجی در تأمین 

تکنولوژی
• ایجاد موانع بازدارنده در برابر ورود رقبای جدید به حوزه قابلیت های شرکت 

• غلبه بر وسوسه کسب سود کوتاه مدت بجای دستیابی به موفقیت استراتژیک و درازمدت
نقش تكنولوژي بر رشد اقتصادي

پیشرفت تكنولوژي، تنوع تولید، ارتقاء كیفیت، ایجاد مزیت های رقابتي را بدنبال دارد. 
این الگو دریک بنگاه باعث كاهش هزینه هاي تولید و رشد بهر ه وري در بنگاه و انتقال 
اقتصاد  كل  در  افزوده  ارزش  رشد  نتیجه  در  و  دیگر  بنگاه  به  بنگاه  یک  از  تكنولوژي 

خواهدشد. شكل۱ اثر تكنولوژي در یک بنگاه را نشان مي دهد.

نقش سرمایه انسانی در رشد اقتصادي
سرمایه گذاري در منابع انساني سبب افزایش تولید از طریق افزایش توان تولید افراد و 
نهایتاً بهبود رشد اقتصادي مي شود. سرمایه گذاري در منابع انساني با فرض ثبات سایر 
شرایط توان تولید افراد را افزایش مي دهد. هر قدر انباشت سرمایه انساني بیش تر باشد، 
انتظار مي رود تولیدات با شتاب بیش تری رشد یابد. همچنین هر قدر سرمایه انساني از 
ناحیه آموزش بیش تر باشد، بسترهاي لازم براي استفاده از فناوري وارداتي نیز بیش تر 

خواهد شد.
چگونگي اثرگذاري سرمایه انساني بر رشد اقتصادي در نمودار شماره ۱ نشان داده شده 

است.

 ضرورت اتخاذ سیاست صنعتی - تکنولوژی در اقتصاد ایران 
صنعتی  توسعه  برای  توجهی  قابل   سرمایه گذاری های  گذشته،  سالیان  طی  ما  کشور  در 
صورت گرفته است. ولی مقایسه کشور ما با کشورهایی چون کره و مالزی حکایت از 
نیز  و  داخلی  ناخالص  تولید  در  بخش صنعت  ارزش افزوده  سهم  افزایش  در  ما  ناکامی 
ناتوانی در جذب تعداد زیادی از متقاضیان جویای کار در بخش صنعت دارد. این در 
ما  با کشور  به طور همزمان  تقریباً  را  توسعه خود  فرآیند  این کشورها  که،  است  حالی 
آغاز کرده اند. از سوی دیگر، از نقطه نظر حضور در بازارهای جهانی مربوط به کالاها و 
خدمات مبتنی بر تکنولوژی برتر نیز کشور ما هیچ سهمی در این بازارها ندارد. از دیدگاه 
نظریه پردازان كلیدی این حوزه، " سیاست صنعتی - تکنولوژیک "، با بسیاری از ابزارهای 
سیاست گذاری مالی و پولی، كه قابل كپی برداری از یک کشور به کشور دیگر هستند، 
متفاوت است. به طور خلاصه، سیاست صنعتی عبارت است از"مجموعه چشم اندازها، 
سیاست ها و اقدامات هماهنگ، هدفمند و مبتنی بر برنامه ریزی بلندمدت بخش دولتی 
در جهت ایجاد توانایی های نوین یا معرفی تحولات لازم برای تغییر ساختار فعالیت های 

موجود صنعتی یك کشور."
سیاست صنعتی با سیاست های توسعه و همچنین سیاست های اقتصاد كلان تفاوت هایی 
دارد؛ سیاست های توسعه عمدتاً به مسائلی از قبیل درجه رشد و نحوه توزیع رشد یا درآمد 
در تمامی بخش های اقتصادی، مناطق مختلف و گروه های متفاوت اجتماعی می پردازد و 
تمركز خاصی روی بخش صنعت و نیازهای یك برنامه صنعتی ندارند. از سوی دیگر، 
مالی و پولی هستند. در  اقتصاد كلان، سیاست های  محورهای مركزی در سیاست های 
اقتصاد كلان غربی تجدید نظر اساسی  این زمینه، ژاپنی ها چندین دهه قبل در مفاهیم 
كردند و سیاست صنعتی را به عنوان پایه سوم اقتصاد كلان در كنار دو پایه دیگر، یعنی 
سیاست های مالی و سیاست های پولی، مطرح نمودند. امروزه، در آسیای جنوب شرقی، 
یك پایگاه نظری قوی برای طراحی، اتخاذ و اِعمال سیاست صنعتی وجود دارد. چنین 

دیدگاهی درك های سنتی از اقتصاد كلان و توسعه را متحول كرده است.
از جمله اقدمات دولت در چارچوب سیاست صنعتی عبارتند از: چشم اندازسازی از طریق 
هدف گیری گزینشی و اولویت بندی صنایع، سازمان دهی بهینه رقابت بین بنگاه های فعال 
در یك رشته صنعتی، اتخاذ سیاست های بازرگانی مناسب برای حمایت از صنایع منتخب 
و بنگاه های فعال در آن صنایع )البته به صورت زمان بندی شده و فقط در قبال دستیابی 
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بنگاه ها به برخی شاخص های عملكردی  توافق شده( و ایجاد محیط باثبات اقتصاد كلان 
از طریق اتخاذ سیاست های پولی، مالی، ارزی و تجاری مناسب. به این معنی، سیاست 
صنعتی به هیچ  وجه به معنی دخالت های بدون برنامه دولت در فعالیت های صنعتی نیست؛ 
دخالت هایی كه به جای برنامه ریزی سنجیده و مؤثر، بر مدیریت بحران ها در كوتاه مدت 
تمركز دارد و در واقع، به جای ارائه چشم انداز و شیوه های رسیدن به  آن، فقط در صدد 

جلوگیری از زیان های ناشی از بحران ها است.

نقش دولت ها در توسعه و پیشرفت مدیریت تکنولوژی
به عنوان  امروزه تکنولوژی چه در جوامع پیشرفته و چه در کشورهای در حال توسعه 
قوی ترین عامل تغییر شناخته شده است. تغییرات تکنولوژیکی راهکارها و محرک های 
ایالت متحده، جلسات منظمي توسط شوراي  فراهم می کنند. در  را  لازم هر جامع های 
بنیاد ملي علوم، دانشگاه میامي، و چندین دانشگاه و سازمان تخصصي  تحقیقات ملي، 
دیگر براي بحث پیرامون مدیریت تكنولوژي منعقد می شود که نتیجه  این جلسات، تعیین 

مهم ترین موضوعات یا سرفصل هاي مدیریت تكنولوژي است.
مهم ترین مسئله ای که کشورهای در حال توسعه با آن مواجهند، به گردش در آوردن چرخ 
توسعه توسط دولت ها است. از طرفی توسعه مستمر یا به اصطلاح " توسعه پایدار "، تنها 
زمانی امکان پذیر است که توام با پیشرفت مداوم علم و فناوری بوده و به وسیله آن ها 
بنابراین در هر کشور در حال توسعه، معمولا هیچ حوزه ای وجود ندارد  تقویت شود. 
که نیاز به نقش حمایتی دولت در سیاستگذاری کلان آن نداشته باشد، اما در این راستا 
مهم ترین و اصلی ترین وظیفه دولت، ایجاد بسترها و زیرساخت های توسعه علوم و فناوری 

است، نه اینکه تماما در همه امور مداخله کند.

مکانیزم های اعمال سیاست تکنولوژی
دستیابی  تکنولوژیکی،  قابلیت  وجود  بدون  طبیعی  منابع  از  فراوان  مقادیر  بودن  دارا 
به توسعه را تضمین نمی کند. لذا تلفیق درست ملاحظات تکنولوژیک در برنامه ریزی 
کلان توسعه کشورها از اهمیت ویژه ای برخوردار است. بنابراین تدوین خط مشی ها و 
برنامه های استراتژیک توسعه ضروری به نظر می رسد. از جمله مکانیزم هایی که به منظور 

اعمال سیاست تکنولوژی در کشور می تواند مورد استفاده قرار گیرد به شرح زیر  است:
• تاسیس مرکز تکنولوژی ملی

• تاسیس مراکز تحقیق و توسعه و سرمایه گذاری در تحقیقات
• آموزش و پرورش نیروی انسانی

• سازماندهی اطلاعات
• اعمال سیاست های تشویقی و پولی و مالی

نقش تشکل ها در توسعه تکنولوژی
دو مورد از مهم ترین ویژگي نظام هاي جدید صنعتي عبارتند از:

طیف  افزایش  با  توأم  کوچک تر  مقیاس هاي  در  كارآمد  تولید  امكان  شدن  فراهم  اول: 
محصولات تولیدي در هر واحد صنعتي كه تا حدودي صرفه هاي مقیاس را به صرفه هاي 
تولید  در جریان  كه  مطلب موجب شده  این  است.  كرده  تبدیل  تنوع محصول  از  ناشي 
این  و  ایجاد شود  بازار  و  تقاضا  با شرایط  انطباق  براي  تري  امكانات گسترده  صنعتي، 
فرآیند با محدودیت هاي كشورهاي كوچك و بنگاه هاي كوچك سازگارتر شود. انتقال 
به شیوه هاي نوین تولید صنعتي با توجه به ماهیت آن كه اساساً جنبه سازماني دارد، لزوماً 
سرمایه بر نبوده و توسعه منابع و ارتقاء توانمندي هاي انساني از الزامات مهم آن محسوب 

مي شود.
و  تحقیقات  و  محصول  تولید  هزینه هاي  افزایش  تولید،  سیكل  متوسط  كاهش  دوم: 
مطالعات مربوط به آن، كاهش فاصله زماني بین تحقیق و توسعه و عرضه محصول و زمان 
جایگزیني محصولات، از جمله ویژگي هاي دیگر نظام هاي نوین سازماندهي صنعتي است.
شبكه هاي صنعتي  ایجاد  براي  سازي  زمینه  و  داخلي  بازار  در  رقابت  شرایط  لذا وجود 
و تقویت همكاري هاي بین بنگاهي در سطوح داخلي و بین المللي را می توان از جمله 
الزامات توسعه شیوه هاي نوین سازماندهي صنعتي دانست که این امر از طریق فعالیت های 
تشکلی امکان پذیر است. توجه به روحیات، معنویات، تركیب اعضاء، اهداف، برنامه ها، 
جاي  جاي  در  را  خود  مي تواند  تشکل ها  این  راهبردهاي  و  استراتژي  وظایف،  شرح 
تعاریف، مزایا، کاستی ها و راهبردهاي مطلوب بخش به وضوح نمایان سازد كه ذیلًا در 

مجموع و به طور خلاصه ذكر مي شود.
• كمك به ایجاد پیمانكاري فرعي، سرمایه گذاري مشترك، خرید و فروش لساني و فرانشیز
• تلاش در جهت افزایش قابلیت ها و توانمندي هاي بخش خصوصي تلاش و مشاوره در 

به تصویب رساندن  قانون مالكیت معنوي
• تلاش و مشاوره در به تصویب رساندن  قانون تبدیل و انتقال مالكیت حفاظت و نظارت 

بر اجرا و فراگیر شدن حقوق مالكیت 
• همكاري و مشاركت در تدوین و اجراي سیاستگذاري صنعتي 

• تلاش جهت به رساندن معافیت مالیاتي R&D طولاني مدت براي واحد 
• كمك به وضع سیاست های تشویقي مالي، فرهنگي، اداري 

• تدوین و اجراي جوایز محلي و استاني براي فعالیت هاي شایسته تقدیر R&D و اعمال 
مدیریت هاي نوین

R&D ایجاد و تقویت شبكه هاي ارتباطي واحدهاي •
• تشویق واحدهای  R&D به عضویت در NGO ها
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• شناسایي توانایي و قابلیت های واحدهای  R&D و ایجاد بانك اطلاعاتي جهت سهولت 
دسترسي و ارتباط بهتر با این راه ها

• تدوین برنامه هاي آموزشي جهت روز آمدكردن دانش و اطلاعات مدیران و كارشناسان 
و اموال تحقیق و توسعه 

• تقویت رابطه دانشگاه ها با واحدهاي تحقیق و توسعه و واحدهاي صنعتي جهت انتقال 
برنامه هاي  تدوین  منظور  به  كاربردي صنایع  پژوهش  نیازهای  و  بهتر خواسته ها  هرچه 

پژوهشي مرتبط و كارآمد
• ارائه مشاوره به دولت به منظور افزایش دقت در برنامه ریزي هاي استراتژي صنعتي و 

علمي كشور
• برآورد نیاز مشترك واحدهاي تحقیق و توسعه به تكنولوژي، نرم افزار، سخت افزار و 

موارد و انجام تمهیدات لازم به منظور تسهیل خرید، تجهیز و توزیع آنها
• جمع بندي خواسته ها و مشكلات با بررسي و استعلام از واحدهاي تحقیق و توسعه و 

انتقال و پیگیري جهت بهبود وضعیت آنها 
• كمك به افزایش جریان غیر تجارت تكنولوژي

• برگزاري نمایشگاه ها وكنفرانس هاي تكنولوژي و صنعتي 
• ارائه روش های سیستماتیك جهت دستیابي به تكنولوژي

• كمك و تقویت بهره گیري از مدیریت دانش در صنایع كشور
• كمك به ایجاد و تقویت سازمان هاي دانش مدار

• آگاه سازي مدیران و صاحبان صنایع نسبت به اهمیت جایگاه تحقیق و توسعه و پژوهش 
و نیز نیاز واحدهاي صنعتي به سیستم هاي جدید مدیریت.

 پیشنهادات
ما در دنیایی زندگی می کنیم که تغییرات و تحولات علمی و تکنولوژیکی در آن به سرعت 
اتفاق می افتد و تنها آنهایی که بر این دو کنترل دارند می توانند روند توسعه آن را پیش 
بینی نمایند. در حال حاضر، برتری رقابتی یک کشور، بیش از آنکه به منابع طبیعی به ارث 
رسیده یا ظرفیت موجود صنعتی متکی باشد به "مزیت رقابتی  علمی و فناوری" کشور 
وابسته است که تجلی آن را می توان در عرصه تولید دانش و همگام نمودن خود با دانش 
روز جهان و همچنین در عرضه محصولاتی نو، با کیفیت، با دوام و باقیمتی ارزان مشاهده 
کرد. مشکل عمده و مانع بزرگ علم و فناوری در کشور شکل گیری و رشد نهادهای جامعه، 
آموزش، تحقیقات، صنعت و دولت بدون توجه به ماهیت یگدیکر است که ترکیب آنها در 
یک سیستم و ایجاد فرآیند مطلوبی که به فناوری منجر شود بی نهایت مشکل می شود. این 
عناصر باید ماهیتی سازگار با اجزای دیگر در فرآیند رشد و نمو ساختاری خود پیدا کنند 
و در یک طرح هوشمندانه روابطی برای عناصر مذکور ایجاد شود که استمرار حیات آنها 
به شدت به هم وابسته بوده و بقاء و تکامل واقعی آنها در گرو هم باشد.  همچنین از آنجا 
که توسعه و به کارگیری فناوری بیش تر در مسئولیت بخش خصوصی است، وظیفه عمده 
ای که برای دولت باقی می ماند ایجاد محیطی مساعد برای بارور شدن فناوری است. زیرا 
امروزه دولت ها از اتخاذ سیاست های متمرکز در بخش علم و فناوری به سمت سیاست های 

غیر متمرکز حرکت کرده اند. بنابراین، اتخاذ سیاست های صحیح دولت در توسعه و ایجاد 
علم و فناوری موثر است. 

لذا شایسته است که دولت برای ایجاد و توسعه فرهنگ علم و فناوری، اقدامات مقتضی 
را به عمل آورد، به نحوی که مساعی و تلاش های توسعه شتاب لازم را کسب کند. اما در 
نهایت، این مسئولیت باید به بخش خصوصی واگذار شود و دولت در حکم یک " ناظر کل 
" باید قوانین لازم و چهارچوب نهادی را برای توسعه علم و فناوری فراهم کند، نهادهای 
اساسی توسعه علم و فناوری را ایجاد کند و در نهایت حمایت های لازم را ارائه دهد. از 
جمله وظایف پیشنهادی برای دولت در توسعه علم و فناوری می توان به موارد ذیل اشاره 

کرد:
۱. حمایت از حقوق معنوی شامل اسرار تجاری. مالکیت معنوی و حق ثبت اختراع  

۲. حمایت مالی از توسعه تکنولوژی های جدید
۳.  کاهش قوانینی که روابط بین شرکت ها را محدود می کند

۴. همکاری با دانشگاه ها
۵.  تربیت محققین تحقیق و توسعه

۶.  کاهش بوروکراسی
۷.  حمایت از سرمایه گذاران

منابع
- آذر عادل، جوکار سجاد؛ تدوین استراتژي تحقیق و توسعه با استفاده از گسترش عملكرد 
كیفي تكنولوژي: رویكرد كشش بازار؛ مدیریت صنعتي - دوره ۲، شماره ۴ بهار و تابستان 

 ۱۳۸۹
- علیدوستی سیروس؛ سیر تحول مفهوم استراتژي در تئوري هاي سازمان، 

آموزش  مرکز  گزارش  تکنولوژي،  انتقال  استراتژي  فیروز؛  جایی  فرضعلی،  حیدري   -
مدیریت دولتی شمال، ۱۳۸۱

- ربیعی مهناز؛ اثرارتقاء تكنولوژي و انتقال آن بر رشد اقتصادي
- آل احمد مهدي؛ خلاصه آیین نامه قانون حمایت از شرکت هاي دانش بنیان 

- كریمي دستجردي داود، مختارزاده نیما، یزداني حمیدرضا؛ بررسي تأثیر انتقال تكنولوژي 
قطعات  كننده  تولید  ایراني  قطعه ساز  موردكاوي: شركت هاي  بنگاه  رقابتي  بر عملكرد 

خودرو تندر؛ مدیریت صنعتي؛ بهار و تابستان ۱۳۸۹
- زارع هادی، صفری فاطمه، شناسایی عوامل موثر انتقال تکنولوژی در کسب وکارهای 
کوچک و متوسط با رویکرد توسعه کارآفرینی د رکشور؛ چشم انداز مدیریت؛ شماره ۳۲  

پاییز ۱۳۸۸
براي  تكنولوژي  انتقال  موفقیت  عوامل  بررسي  مهدی؛  تیموریان  حسن،  فارسیجانی   -

رسیدن به كلاس جهاني) موردكاوي: شركت هپكو
- شفیعی بهرام؛ مدیریت دولتی و سیاستگذاری در بخش عمومی  
- ربیعی مهناز؛ نقش تحقیق و توسعه در توسعه اقتصادی کشورها

- خالقی آرمان؛ نقش تشکل های صنعتی در تحقیق و توسعه و مدیریت دانش

 مقالات مدیریتی 

اصلاحیه
پیرو درخواست خانم زهرا ظهیرالدینی مبنی بر درج اصلاحیه در مقاله ایشان تحت عنوان " مقایسه دژنگتورهای SF6 و خلاء"  که در شماره ۹۲ مجله ستبران، 
به چاپ رسید، به اطلاع می رساند در این مقاله: جمله صفحه ۴۳- سر تیتر " گاز SF6" - پاراگراف آخر- خط ۴ و ۵ )در همین راستا، برخی کشورها پروتکل 

Kyoto را به عنوان منع استفاده از SF6 در تجهیزات فشار متوسط امضا کرده اند.(
به صورت ذیل تصحیح می شود:

"در همین راستا، برخی کشورها پروتکل Kyoto را تحت عنوان کاهش انتشار SF6  و سایر گازهای گلخانه ای به اتمسفر امضا کرده اند."
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اخبار سندیکا

اخبار هیات مدیره

پیشنهادات و تدابیر سندیکا برای اصلاح بودجه برق کشور 
اعضای هیأت مدیره - دوره ششم- سندیکای صنعت برق ایران، در پنجمین جلسه خود، که در تاریخ هفتم دیماه سالجاری برگزار 

شد، به بررسی مسائل فاینانس کشور چین پرداختند.
به گزارش روابط عمومی ســندیکای صنعت برق ایران، در این جلسه مقرر شد کارگروهی جهت بررسی مسائل فاینانس کشور 
چین با توجه به قانون رعایت حداکثر استفاده از توان ساخت داخل و همچنین بررسی قانون بودجه سال ۴۹ برق کشور و موضوع 

اقتصاد برق تشکیل و موارد را در اسرع وقت در دستور کارخود قراردهند.
بر همین اساس، آقایان مهندسین کلاهی، بیات، پارسا، نجفی، ثقفی، مهذب ترابی، صیاد و مهندس بردبار نیز آمادگی خود را برای 

حضور در این کارگروه اعلام کردند.
در ادامه همچین با توجه به گزارش کارشناســان مرکز پژوهش های مجلس، مواردی را جهت اصلاح بودجه برق کشور پیشنهاد 

کردند.
بنابر پیشنهاد اعضای هیأت مدیره، سندیکا موظف شد به پیگیری برای مد نظر قرار گرفتن منابع قطعی در بودجه برق کشور  اقدام 
کند. زیرا آنچه که بســیار اهمیت دارد منابع و مصارف بودجه است که متاسفانه منابع آن قطعی نیست و منابع درج شده نیز بنظر 

غیر قابل حصول است. 
همچنین سندیکا پیشنهاد می کند که در ردیف های بودجه، حداقل ۵ هزار میلیارد تومان بابت خسارات دیرکرد گنجانده شود تا 

صنعت برق بتواند به حیات خود ادامه دهد.
اعضای هیأت مدیره همچنین با اشاره به این که اجرای پروژه فاینانس کشور چین، برای صنعت برق بسیار مخرب است، پیشنهاد 

کردند که باید بصورت قانونی جلو این اقدام گرفته شود.
بر این اســاس با توجه به اهمیت موارد فوق، مقرر شد پیگیری موضوعات مطرح شــده از سوی هیأت مدیره نیز از طریق همین 

کارگروه انجام شود.
در ادامه جلســه موضوع انتقال ساختمان سندیکا مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و در مورد رهن ساختمان سندیکا مقرر شد 
اولویت اصلی، انتخاب ســاختمان مناسب برای سندیکا باشــد ولی در صورت اقتضا بصورت مشترک با شرکت های حاضر در 

ساختمان سندیکا بلامانع خواهد بود.
همچنین با توجه به اهمیت بررســی تعرفه های جدید گمرکی مقررشد، کارگروهی متشــکل از نمایندگان کمیته های تخصصی 
سندیکا جهت اجماع بر نحوه تعدیل تعرفه های نرخ ارز، تعیین و در اسرع وقت بررسی های مورد نظر را در دستور کارخود قرار 
دهند. بدین منظور دبیرخانه موظف شد، از کمیته های تخصصی درخواست نماید تا ظرف یک هفته نمایندگان خود را برای این 

کارگروه معرفی کنند.
گفتنی است در این جلسه همچنین مقرر شد مصوبه هیات رییسه در خصوص ادغام برخی کمیته های عمومی و حذف برخی دیگر 
از کمیته ها واگذاری مسئولیت آن به واحدهای مشابه در سندیکا و پیشنهاد هیات رییسه برای ریاست کمیته های عمومی از طریق 
دبیرخانه جهت اعضاء هیات مدیره ارســال تا چنانچه نظری دارند ظرف یک هفتــه اعلام نمایند در غیر این صورت تغییرات و 

تعیین روسای کمیته های عمومی مصوبه شده تلقی می شود.

روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام/ آیت الله هاشمی رفسنجانی:

نقدینگی فراوان کشور باعث تورم شده است
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشاره به وجود نقدینگي فراوان کشور که باعث تورم شده، گفت: بانک ها باید در چرخه 

درست اقتصادي، بخش خصوصي را که هم تجربه علمي و آمادگي دارد، در خدمت تقویت اقتصادي و تولید کشور بکار گیرند.
آیت الله هاشــمي رفسنجاني، رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام در دیدار جمعي از اعضاي سندیکاي صنعت برق، توجه به 
صنعت برق را به عنوان مادر صنایع در دنیاي فراصنعتي امروز جهان مهم دانســت و گفت: علاوه بر نقش این صنعت در تقویت 

تولیدات، تأمین آن و برنامه ریزي براي رفع احتمالات آینده، یکي از مؤلفه هاي ارتقاي ضریب امنیت ملي در کشور است.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشــاره به شــرایط منابع انرژي به ویژه برق براي کارخانه ها و منازل مردم در سال هاي 
جنگ و نخستین ســال هاي دولت سازندگي، گفت: با توجه به زیربناها و ساخت نیروگاه هاي تولید برق، از ساعت ها خاموشي به 



84

خودکفایي تولید و صادرات برق و خدمات فني و مهندسي آن رسیده بودیم.
به گزارش روابط عمومي مجمع تشــخیص مصلحت نظام، آیت الله هاشمي رفسنجاني با یادآوري سرمایه هاي ارزشمند ایران به 
ویژه منابع طبیعي و نیروهاي متخصص در ایران، گفت: در دنیا سه کشور هستند که کلکسیوني از همه منابع را دارند که ایران جزء 

این سه کشور است.
ایشان با بیان این نکته که »در حال مطالعه خاطرات سال ۷۱ براي انتشار هستم«، گفت: در آن شرایط، مسایل کشور خیلي روان 

بود و ایران حرف اول را در اقتصاد و صنعت کشورهاي همسایه میزد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام به برنامه هاي ایران و تقاضاي کشورهاي آفریقایي، آسیاي میانه و منطقه در جهت استفاده 
از تجربیات و ظرفیت هاي ایران در گاز و برق اشاره کرد و گفت: کشورهاي پیشرفته دنیا هم براي فاینانس طرح هاي مهم ایران با 
هم مسابقه مي دادند که مي توانستیم خارج از نگاه هاي باندي و منافع حزبي، واردات را نیز در خدمت صادرات بگیریم که شرط 

آن سیاست خارجي پویا بود.
آیت الله هاشــمي رفسنجاني در بخش دیگري از سخنانشان با اشــاره به وجود نقدینگي فراوان کشور که باعث تورم شده، گفت: 
بانک ها باید در چرخه اي درست اقتصادي، بخش خصوصي را که هم تجربه علمي و آمادگي دارد، در خدمت تقویت اقتصادي و 

تولید کشور بکار گیرند.
در آغاز این دیدار آقایان مهندس کلاهي، مهندس بخشي، مهندس سعادتي، مهندس صدفي و آقاي ترابي، با ارائه گزارشي از حوزه 

فعالیت هاي خود به بیان دیدگاه ها در خصوص تقویت صنعت برق کشور پرداختند.

سندیکا طی نامه ای به معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت نیرو خواستار شد:

ضرورت بازنگری در نحوه استفاده از فاینانس های چین
سندیکاي صنعت برق ایران، طي نامه اي به مهندس دائمي معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي وزارت نیرو، التزام عملي به اجرا 
و رعایت ســاز و کارهایي که براي تحقق اهداف مترتب بر سیاست هاي کلي اقتصاد مقاومتي از سوي مجموعه دولت و از جمله 

وزارت محترم نیرو لازم است را خواستار شد.
مهندس میرشــکرایي دبیر و عضو هیأت مدیره سندیکا در این نامه همچنین بر ضرورت استفاده تولید کنندگان از فاینانس تأکید 
کرد و افزود: »در شرایط فعلي تنها نقطه امید پیمانکاران و تولید کنندگان صنعت برق به بهره گیري و هدایت درست منابع ارزي 
رسوب کرده در کشور چین و احتمالًا روسیه در جهت اجراي پروژه هاي صنعت برق، با مشارکت مؤثر و حداکثري فعالان بخش 

خصوصي است.«
به گزارش روابط عمومي ســندیکاي صنعت برق ایران، متن این نامه به این شــرح اســت: » التزام عملي به اجرا و رعایت ساز و 
کارهایي که براي تحقق اهداف مترتب بر سیاســت هاي کلي اقتصاد مقاومتي از ســوي مجموعه دولت و از جمله وزارت محترم 
نیرو با دقت و صرف وقت زیاد طرح ریزي و تدوین گردیده و نیز رعایت دقیق و مســئولانه قوانین حمایتي مانند قانون استفاده 
از حداکثر توان فني مهندســي داخلي و مواردي از این دست، اموري هستند که مي توانند روح تازه اي به پیکره بي رمق مجموعه 
فعــالان بخش خصوصي در حوزه برق دمیده و تا حــدودي از نگراني هاي عمیق مدیران بنگاه ها و خیل عظیم شــاغلان در آنها 

بکاهند.
عنایت دارید که در شــرایط فعلي با ناچیز بودن بودجه عمراني، ناتواني بانک ها در اعطاء تســهیلات و کمک به تأمین نقدینگي 
و معطوف بودن توجه شرکت هاي ســرمایه گذاري به فعالیت هایي که عمدتاً ماهیت سوداگرانه دارند، تنها نقطه امید پیمانکاران 
و تولید کنندگان صنعت برق به بهره گیري و هدایت درســت منابع ارزي رسوب کرده در کشور چین و احتمالًا روسیه در جهت 
اجراي پروژه هاي صنعت برق، با مشــارکت مؤثر و حداکثري فعالان بخش خصوصي اســت. واقع امر اینســت که بر حســب 
اطلاعات موجود و ســایر شــواهد و قرائن متقن، پروژه هاي زیادي توسط شــرکت هاي چیني با پولي که متعلق به خود ماست 
فاینانس مي شود و در ترتیبات و تمهیدات اتخاذ شده از سوي واحدهاي تابعه وزارت نیرو آنچه که محلّي از اعراب ندارد استفاده 
از تولیدات و توان اجرایي و مهندســي داخلیست و بدون شــک با چنین رویکردي نابودي توان داخلي که طي سال هاي متمادي 

ساخته شده و شکل گرفته حتمي خواهد بود.« 
در بخش دیگري از این نامه همچنین آمده است: »متأسفانه عدم اطلاع رساني شفاف و حرکت هاي به اصطلاح چراغ خاموش و 
به تبع آن انتشار شایعات مختلف موجبات سردرگمي و افزایش نگراني ها را فراهم کرده و پاسخ گویي به حدود ۴۵0 عضو براي 

اخبار سندیکا
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هیأت مدیره این ســندیکا بسیار دشوار نموده است، علیهذا با عنایت به مراتب فوق و با توجه به حسن نظر آن مقام محترم به این 
سندیکا درخواست مي شــود امکاني را فراهم فرمایند تا هیأت مدیره سندیکا بتوانند دغدغه ها و مشکلات و پیشنهادات خود را 
طي ملاقات حضوري با حضرتعالي مطرح نموده و متقابلًا از رویکردها و راهبردهاي وزارت نیرو در شرایط کنوني مطلع شوند. 

پیشاپیش از عنایتي که نسبت به این درخواست مبذول مي فرمائید تشکر مي نماید.«
لازم به ذکر اســت رونوشتي از این نامه به اعضاي هیأت مدیره، رؤســاي کمیته هاي تخصصي و عمومي و دبیر کمیته حمایت از 

ساخت داخل سندیکا نیز ارسال شده است.

روابط عمومی سندیکای صنعت برق ایران/ برای چهارمین سال متوالی

سندیکای صنعت برق ایران تشکل نمونه صادراتی سال 1393 کشور شد
سندیکاي صنعت برق ایران براي چهارمین سال متوالي تشکل نمونه صادراتي کشور شد.

به گزارش روابط عمومي سندیکاي صنعت برق ایران، وزارت صنعت، معدن و تجارت طي نامه اي به سندیکا آورده است:
» انتخاب آن واحد تولیدي به عنوان تشــکل صادراتي نمونه ســال ۱۳۹۳  کشــور در صنعت برق که مبین تلاش چشمگیر آن 
مجموعه به منظور حضور موفق در صحنه تجارت جهاني، توسعه صادرات غیر نفتي و معرفي بیش از پیش توانمندي هاي صنعتي 

کشورمان مي باشد را به مدیریت و پرسنل آن مجموعه تبریک عرض نموده و زحمات مستمر شما را ارج مي نهیم.
امید اســت در ســایه الطاف خداوند متعال با بهره گیري از ابزارهــاي نوین تولید، مدیریت و تجارت، بیــش از پیش در عرصه 
صادرات کالا، خدمات و دانش فني نقش آفرین و کوشا بوده و در ارتقا جایگاه جهاني کشورمان و شکوفایي ایران اسلامي توفیق 

روزافزون داشته باشید. 
عباس هاشمي

مدیر کل صنایع فلزي، برق و الکترونیک«

در پی دیدار عضو هیات مدیره سندیکای صنعت برق ایران با وزیر برق اقلیم کردستان عراق:

تاکید بر گسترش همکاری با شرکت های ایرانی فعال در اقلیم کردستان
در حاشیه نمایشگاه سلیمانیه عراق مهندس امیر نجفي، عضو هیات مدیره سندیکاي صنعت برق ایران با صلاح الدین ابابکر، وزیر 

برق اقلیم کردستان عراق و هیات همراه ایشان و همچنین ابوبکر احمد، مدیر توزیع برق شهر سلیمانیه دیدار و گفت و گو کرد.
به گزارش روابط عمومي سندیکاي صنعت برق ایران، نمایشگاه سلیمانیه عراق با حضور شرکت هاي متعدد از کشورهاي چین، 
اردن، عراق، ترکیه، هندوستان و برخي شــرکت هاي اروپایي و آمریکایي و ایران از تاریخ چهاردهم تا هفدهم نوامبر ۲0۱۴ در 

محل نمایشگاه هاي دایمي سلیمانیه برگزار شد.
مهندس امیر نجفي، عضو هیات مدیره ســندیکاي صنعت برق ایــران ضمن حضور در نمایشــگاه، دیدارهایي با مقامات اقلیم 
کردســتان عراق برگزار و طي این نشست ها به شرح توانمندي ها و پتانسیل هاي موجود در اعضاي سندیکاي صنعت برق ایران 
پرداخت و از ســوي ایشان، علاقمندي این شرکت ها براي افزایش ســهم حضور در بازار عراق و اقلیم کردستان به این مقامات 

ابراز شد.
از جمله مهمترین این دیدارها ملاقات با صلاح الدین ابابکر، وزیر برق اقلیم کردســتان عراق و هیات همراه ایشــان و همچنین 

ابوبکر احمد، مدیر توزیع برق شهر سلیمانیه بود.
مهندس نجفي در این نشست ها از مقامات عراقي دعوت کرد براي آشنایي بیشتر با دستاوردهاي اعضاي سندیکاي صنعت برق 
و سوابق فعالیت آنها در بازار عراق طي ســفري به ایران از مجموعه هاي برگزیده شرکت هاي عضو سندیکا بازدید داشته باشند. 
مقامات عراقي از این دعوت اســتقبال کردند و آمادگي خود را براي گســترش همکاري ها با شــرکت هاي ایراني فعال در اقلیم 

کردستان اعلام کرد.

اخبار سندیکا
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سفیر آفریقای جنوبی:

در زیرساخت های صنعت برق کمبودهایی داریم
سفیر آفریقاي جنوبي در نشست مشترک فعالان اقتصادي مشهد و نمایندگان شعبه خراسان سندیکاي صنعت برق ایران که در 
اتاق بازرگاني، صنایع، معادن وکشاورزي مشهد برگزار شد، از کمبودهاي موجود در زیرساخت هاي صنعت برق آن کشور خبر 

داد.
به گزارش روابط عمومي ســندیکاي صنعت برق ایران، وي ضمن اعلام این مطلب گفت: پروژه ها از طریق یک سازمان تحت 
عنوان سندیکا در آن کشور انجام مي شود و ما مي توانیم پل ارتباطي شما باشیم، به نحوي که شرکت ها با سندیکاي برق آن کشور 

با  ایران وارد مذاکره شوند و نیاز سنجي هاي لازم انجام شود.
در این جلســه نایب رئیس اتاق بازرگاني، صنایع، معادن وکشاورزي خراسان رضوي ضمن خیر مقدم به سفیر آفریقاي جنوبي، 
هیات همراه و سایر حاضران در جلسه، گفت: آفریقاي جنوبي دروازه قاره آفریقا است. امیدواریم حجم روابط بین ایران و به ویژه 

خراسان رضوي و آفریقا و تنوع کالاهاي مبادله شده افزایش یابد.
وي به چند قرار داد ســنگ آهن و معدني بین آفریقا و خراسان رضوي اشــاره کرد و یادآور شد: آفریقاي جنوبي کشوري داراي 

معدن است و در جهان جایگاه خوبي دارد و مي تواند در توسعه روابط اقتصادي تجاري و معدني تاثیر گذار باشد.
وي مشــکلات حمل و نقل و بانکي را از مهمترین موانع اصلي روابط اقتصادي بین دوکشور مطرح کرد. در ادامه سفیر آفریقاي 
جنوبي ضمن اشاره به تغییرات در روادید کشور آفریقاي جنوبي گفت: با توانمند سازي بخش خصوصي دو کشور مي توان روابط 

اقتصادي را گسترش داد و ایران مي تواند بسیاري از محصولات و کالا هاي مورد نیاز خود را از آفریقاي جنوبي تامین کند.
وي به ظرفیت بخش کشاورزي آفریقاي جنوبي اشاره کرد و گفت: این بخش براي سرمایه گذاري ظرفیت خوبي دارد و همچنین 
آفریقاي جنوبي در زمینه محصولات شــیمیایي، ماهیگیري، محصولات غذایي، حوزه بانکي و ســرمایه گذاري توانمندي هاي 

خوبي دارد.
در خاتمه برخي از فعالان اقتصادي نســبت به بیان مشکلات، وضیعت و موقعیت اســتان مطالبي را عنوان کردند. همچنین در 
رابطه  با صنعت برق اشاره شد که در ایران توانمندي بسیار قابل توجهي در زمینه ساخت نیروگاه، خطوط انتقال نیرو و پست هاي 
انتقال و توزیع برق و تجهیزات مربوطه )مانند تابلو هاي برق وجود دارد( که ضمن رعایت استاندارد هاي جهاني، از کیفیت بسیار 

بالایي برخوردار است.
در ادامه دو ســئوال مطرح شد که در چه زمینه هایي امکان تامین کالا براي کشور آفریقاي جنوبي وجود دارد و چگونه مي شود از 
مناقصات و استعداد هاي کشور آفریقاي جنوبي در زمینه صنعت برق اطلاع پیدا کرد؟ همچنین بخش اقتصادي سفارتخانه چه 

کمکي مي تواند براي توسعه همکاري ها کند؟ 
در پاسخ دو سوال مطرح شده، سفیر گفت: در زیر ســاخت هاي کشور آفریقاي جنوبي، در زمینه صنعت برق و لوازم الکتریسته 
کمبودهایي هســت و پروژه ها از طریق یک سازمان تحت عنوان سندیکا در آن کشور انجام مي شود و ما مي توانیم پل ارتباطي 

شما باشیم، به نحوي که شرکت ها با سندیکاي برق آن کشور با  ایران وارد مذاکره شوند و نیاز سنجي هاي لازم انجام شود.
وي به بحث استاندارد ها، کیفیت و قیمت کالاها و خدمات اشاره کرد و گفت: در این خصوص سازمان استاندارد ما، بررسي لازم 
را به عمل خواهد آورد اما در هر حال ما آمادگي لازم براي همکاري داریم و براي کســب اطلاعات بیشتر مي توانید با بازاریاب 

سفارتخانه هماهنگي هاي لازم را به عمل آورید و مشاوره هاي مورد نیاز را دریافت کنید.

اعتماد/ رییس هیات مدیره سندیكاي صنعت برق ایران:

سندیكاي برق، فدراسیون می شود
رییس جدید هیات مدیره سندیكاي صنعت برق ایران از تغییر عنوان »سندیكاي صنعت برق« به »فدراسیون صنعت برق ایران« 

خبر داد.

اخبار سندیکا
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علیرضا كلاهي با اشــاره به مزیت هاي این تغییر براي بسترســازي توســعه صنعت برق در كشــور گفت: با این كار كمیته هاي 
زیرمجموعه این سندیكا هر كدام به یك انجمن مستقل تبدیل مي شوند و آزادي عمل آنها براي اجراي طرح ها بیشتر خواهد شد.

وي با بیان اینكه این كار با اقتباس از سایر نهادهاي عمومي صنعتي در دیگر كشورهاي جهان انجام خواهد شد، ادامه داد: با تشكیل 
فدراســیون صنعت برق ایران، ارتباط نظام مندي با اتاق ایران ایجاد مي شــود و با این كار خانواده برق ایران به تشكل تشكل ها 

تبدیل خواهد شد.

موج/ عضو هیأت مدیره سندیکاي صنعت برق ایران؛

لغو تحریم ها به نفع صنعت برق خواهد بود
عضو هیأت مدیره ســندیکاي صنعت برق ایران گفت: در ســال هاي تحریم صنعت برق پیشرفت بسیار خوبي کرده است که در 

صورت لغو تحریم ها، این پیشرفت ها را به جهان عرضه خواهیم کرد.
مهندس محمد فارســي در گفت و گو با خبرنــگار خبرگزاري موج ضمن اعلام این مطلب گفت: بــورس انرژي به حمایت هاي 

منطقي دولت نیاز دارد و در این راه اولین اقدام باز شدن معاملات بورس براي سرمایه گذارن خارجي است.
وي ادامه داد: با توجه به امکاناتي که داریم و سرمایه گذاري مناسب در زیرساخت ها، مي توانیم بهتر از چیزي که هست از بورس 

انرژي استفاده کنیم.
بومي سازي 90 درصد تجهیزات صنعت برق در کشور

عضو هیأت مدیره سندیکاي برق ایران در مورد میزان بومي سازي ساخت تجهیزات صنعت برق در کشور گفت: به طور متوسط 
حدود ۹0 درصد تجهیزات برق در کشور ساخته مي شود که البته بنا به نوع وسیله و تجهیزات، رقم بومي سازي فرق مي کند، اما به 

طور متوسط بین ۷0 تا ۹0 درصد بومي سازي در این صنعت رخ داده است.
1000 میلیارد طلب سندیکا از دولت است

فارسي با اشاره به انتخاب سندیکاي برق براي چهارمین سال متوالي به عنوان صادر کننده برتر کشور، گفت: سندیکا فعالیت هاي 
خوبي در زمینه تولید و صادرات انجام داده اســت و اگر تحریم ها برداشته شــود، بنده فکر مي کنم مثل یک بمب اقتصادي براي 

صنعت برق بوده و کشورهاي تشنه خدمات براي خرید از ایران، صف بکشند.
وي در مورد اثرات برداشته نشدن تحریم هاي فعلي و شکست مذاکرات گفت: اگر این اتفاق رخ دهد، بسیاري از شرکت هایي که 

در حال ورشکسته شدن هستند، بسته خواهند شد و صنعت برق به شدت آسیب خواهد دید.

ایسنا/ رییس هیات مدیره سندیکای صنعت برق

تامین نیاز از عربستان ارزان تر از تولیدکنندگان ایرانی است!
رییس هیات مدیره ســندیکاي صنعت برق با اشــاره به نیاز صنعت برق به مواد پتروشــیمي، اظهار کــرد: خرد کردن صنایع 

پتروشیمي کاري اشتباه بود و در حالي رخ داد که ما نتوانستیم طعم کار کردن با یک هلدینگ قدرتمند پتروشیمي را بچشیم.
علیرضا کلاهي در گفت وگو با خبرنگارخبرگزاري دانشــجویان ایران )ایسنا( با اشاره به نیاز صنعت برق به مواد پتروشیمي، 
گفت: نیازهاي صنایع ما در بخش برق عمدتا PVC و پلي اتیلن اســت که بیشتر به عنوان عایق در تجهیزات برق استفاده مي 

شود، بنابراین بخشي از صنعت برق وابسته به محصولات پتروشیمي است.
وي با تاکید بر اینکه در خصوصي ســازي شــرکتهاي پتروشــیمي مي شد که منطقي تر و فکرشــده تر عمل کرد، تصریح کرد: 

هلدینگ هاي موجود از واحدهاي خرد بهتر هستند، اما تاکنون توجه زیادي به صنایع پایین دستي از آنها ندیده ایم.
رییس ســندیکاي صنعت برق با اشاره به اینکه خصوصي سازي انجام شــده توان تصمیم گیري بلند مدت و استراتژیک را از 

شرکت ها گرفت، گفت: در خرید محصولات پتروشیمي با دو چالش قیمت و ثبات تامین روبرو هستیم.
کلاهي افزود: ما یک شــرکت آمیزه سازي پلیمري در کنار شرکت کابل سازي داریم ولي مجبوریم کامپاند روکش پلي اتیلن 

را از خارج وارد کنیم.
وي با درخواست براي ارائه مواد پتروشیمي با تخفیف به صنایع براساس قانوني که حدود هفت سال پیش مصوب شده گفت: 
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براساس قانون در بخش قیمت گذاري، مواد پتروشیمي باید با تخفیف در اختیار صنایع داخلي قرار داده شوند.
وي با اشاره به لزوم رقابت پذیر بودن بازار گفت: هنوز دیده مي شود که مي توانیم نیاز تولیدمان را از عربستان با نرخ پایین تر 

تهیه کنیم، بنابراین خواهان حمایت هلدینگ هستیم.
رییس سندیکاي صنعت برق از طرف دیگر به بورس کالا اشاره کرد و گفت: برخي مصرف کنندگان مي خواهند خرید انبوه از 

بورس داشته باشند در حالي که تهیه مواد مثلا به میزان ۶0 هزار تن در سال از بورس کار آساني نیست.
کلاهي با درخواست کمک از شرکت ملي صنایع پتروشیمي، به عدم ثبات تامین نیز به عنوان دیگر مشکل صنایع پایین دستي 
اشاره کرد و گفت: ناگهان دیده مي شود که به خاطر تعمیرات یا مشکلات دیگر یک گرید محصول کلیدي از برنامه تولید خارج 

مي شود.
رییس سندیکاي صنعت برق همچنین با اشاره به مشکلات شرکت هاي پتروشیمي که به طور خصوصي اداره مي شوند، گفت: 

عادلانه نیست که شرکت ها مشکلات داخلي واحدها را به مصرف کننده منتقل کنند.

موج/ نایب رئیس هیأت مدیره سندیکاي صنعت برق ایران؛

صنعت برق براي موفقیت در عرصه بین الملل به حمایت سیاسي دولت نیاز دارد
نایب رئیس هیأت مدیره ســندیکاي صنعت برق ایران گفت: بســیاري از مناقصات انجام گرفته در بــازار بین المللي برق را 

ایراني ها مي برند، اما به دلایل سیاسي، این مناقصه به کشور دیگري داده مي شود.
علي بخشي در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري موج ضمن بیان این مطلب گفت: در بین کشورهاي منطقه تنها رقیب اصلي ما 

در صنعت برق، کشور ترکیه است و ما براي اینکه توان رقابت با این همسایه را داشته باشیم، به کمک دولت نیاز داریم.
وي ادامه داد: کاهش هزینه هاي تولید از جمله مواردي است که مي تواند ما را در این رقابت سربلند کند و براي رسیدن به این 

کاهش، پرداخت جایزه صادراتي مي تواند مؤثر باشد.
نایب رئیس هیأت مدیره ســندیکاي برق ایران تصریح کرد: در شرایط فعلي و با توجه به تمام مشکلات، از رقابت با ترک ها 
عقب نیفتاده ایم و در برخي مواقع، مناقصات کشورهاي دیگر را نیز ما برنده مي شویم، اما این سهم بازار آن چیزي نیست که ما 

انتظار داریم و مي توانیم انجام دهیم.
وي تأکید کرد: برخي از قوانین کشــور ما جلوي رقابت ما با ترکیه را مي گیرد این در حالي است که قوانین ترکیه دست تولید 

کننده و صادر کننده را براي رقابت باز گذاشته و به جاي سنگ اندازي، کمک فراواني به صادرکنندگان مي کند.
بخشي با اشاره به وجود مشــکلات فراوان بر سر راه صادرات کالاهاي ایراني، گفت: نبود جوایز صادراتي، حذف مشوق هاي 
دولتي، فروش مواد اولیه مورد نیاز صنعت برق که ســاخت داخل اســت با قیمتي بیشــتر از نرخ فروش به خارجي ها از جمله 

اتفاقاتي است که در این سال ها گریبان صنعت برق را گرفته است.
این فعال حوزه برق افزود: ما کمک ویژه اي از دولت نمي خواهیم تنها از ایشان مي خواهیم که مشکلاتي را که به راحتي مي توان 

از سر راه صادرات برداشت،  حذف کنند.
وي با اعلام این خبر که در ماه هاي گذشــته ایراني ها توانســتند مناقصه فروش کابل برق به عراق را با ارزش ۵0 میلیون دلار 
برنده شوند، گفت: ما توان برنده شدن بیشتر مناقصات را داریم، اما  گاهي مشکلات داخلي و گاهي سنگ اندازي هاي خارجي 

باعث مي شود مناقصه را به ما ندهند.
نایب رئیس هیأت مدیره سندیکاي برق ایران، خطاب به بخش سیاسي دولت گفت: صادر کنندگان براي موفقیت در بازارهاي 

بین المللي به جز حمایت هاي مالي و مشوق ها، به حمایت سیاسي نیز نیاز دارند تا حقشان در جهان پایمال نگردد.
وي در مورد بورس انرژي و تأثیرات احتمالي آن بر بــازار برق گفت: اگر صادرات و متولي گري این بخش را به خصوصي ها 
منتقل کنند، بورس انرژي مي تواند تأثیر بسیاري در صنعت برق و اقتصاد کشور داشته باشد، اما  با بورس دولتي، چیزي تغییر 

نمي کند.
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صداي اقتصاد/  عضو هیات مدیره سندیکای صنعت برق ایران:

بدهي 12 هزار میلیارد توماني دولت به صنعت برق
عضو هیات مدیره سندیكاي صنعت برق كشور از تلاش این سندیكا براي در نظر گرفتن ردیف بودجه اي براي وصول مطالبات 

بخش خصوصي و پیمانكاران صنعت برق در قانون بودجه خبر داد.
محمد پارسا، حجم مطالبات بخش خصوصي، پیمانكاري و شبه خصوصي صنعت برق كشور از دولت را ۱۲ تا ۱۳ هزار میلیارد 
تومان اعلام كرد و گفت: این بدهي به شركت هاي تولیدكننده برق، تجهیزات، پیمانكاران و توزیع كنندگان اختصاص دارد و خود 

نشان دهنده وضعیت امینت سرمایه گذاري در صنعت برق كشور از سوي بخش خصوصي است.
او با اشــاره به اینكه در چندسال گذشــته بدهي هاي دولتي به بخش هاي مختلف صنعت برق هرساله افزایش یافته است تا به این 
رقم رسیده، گفت: یكي از مشــكلات ما این است كه دولت بدهي هاي خود را پرداخت نمي كند ولي در عوض شركت هاي فعال 
در حوزه برق مجبور هستند مطالبات دولتي مانند مالیات، بیمه و.... را پرداخت كنند و اگر مبالغ در زمان مشخص شده پرداخت 

نشود باید جریمه دیركرد بدهند.
به گزارش صداي اقتصاد، او با بیان اینكه ســندیكاي صنعت برق به دنبال راهكارهایي براي وصول مطالبات بخش خصوصي و 
پیمانكاران صنعت برق از دولت اســت، گفت: باتوجه به فصل بودجه نویسي، ســندیكا به دنبال آن است تا در قانون بودجه سال 
آینده موضوع پرداخت بدهي هاي دولت به بخش هاي مختلف صنعت برق پرداخت شود و این مضوع به عنوان ردیفي در بودجه 

در نظر گرفته شود.
محمد پارســا همچنین در بخش دیگري از صحبت خود به گرفتن خســارت از دولت براي دیركرد پرداخت بدهاي بخش هاي 
مختلف صنعت برق كشور اشــاره كرد و گفت: علاوه بر ردیف بودجه براي گرفتن بدهي ها اقدام مهمتري كه در حال انجام است 
گرفتن خســارت از دولت براي دیركرد پرداخت بدهي هاست، همچنان كه اگر مالیات دیر به دولت پرداخت شود شركت ها ۲.۵ 
درصد جریمه مي شوند ما نیز به دنبال آن هستیم كه با تصویب قانوني در مجلس خسارت فعالان صنعت برق را از دولت بگیریم، 
به همین منظور نیز جلساتي را با نمایندگان مجلس داشته ایم و در تلاش هستیم طرحي را به عنوان » حمایت از صنعت برق« به 

تصویب برسانیم. همچنین در لایحه خروج از ركود دولت نیز در تلاشیم این موضوع را وارد كنیم.
او در ادامه گفت: در صورت قانوني شــدن گرفتن خســارت از دولت امنیت سرمایه گذاري در صنعت برق از این پس تامین مي 
شــود، تصورم بر این اســت كه در یكي دو ماه آینده باتوجه به مذاكراتي كه با نمایندگان مجلس صورت گرفته این طرح به نتیجه 

برسد.

شانا/ رئیس هیات مدیره سندیکاي برق ایران

حمایت نظام بانکی کشور از بخش خصوصی
رئیس هیات مدیره سندیکاي برق ایران اظهار کرد: بدهي دولت در بخش برق بیش از ۲0 هزار میلیارد تومان است که مشکلات 
فراواني را براي بخش خصوصي ایجاد کرده اســت و امیدواریم وزارت نیرو بتواند امســال بیش از سال هاي پیش بدهي خود را 

پرداخت کند.
علیرضا کلاهي افزود: وزارت نیرو با همکاري نظام بانکي کشور مي تواند مشکل مالي شرکت هاي عضو سندیکاي برق را مرتفع 

کند و با پرداخت تعهدهاي خود زمینه براي تسهیل در روند حضور شرکت هاي ایراني در بازارهاي بین المللي تسهیل کند.
وي ادامه داد: دولت با همکاري بانک ها مي تواند بخش بزرگي از مشــکلات و چالش هاي بخش خصوصي را برطرف کند و در 
بودجه ســال آینده امیدواریم به توســعه صنعت برق ایران که نقشي بزرگ در توسعه اقتصادي کشــور دارد با نگاهي ملي توجه 

بیشتري شود.
کلاهي با بیان این که شرکت هاي عضو سندیکا با نصف ظرفیت کار مي کنند، گفت: در صورت تسهیل در صادرات خدمات فني 

و مهندسي با کمک وزارت نیرو و دیگر سازمانها مي توانیم ظرفیت تولید را افزایش دهیم.
وي تصریح کرد: شرکت هاي پیمانکار و نیز سازندگان ایراني اکنون با توجه به زیرساخت هاي موجود مي توانند در مناقصه هاي 
بزرگ بین المللي حضوري فعالتر داشته باشند و تنها چالش آنها مشکلات مالي است که امیدواریم دولت و مجلس با هدف خروج 
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از رکود غیر تورمي و نیز افزایش صادرات خدمات فني و مهندسي جاني تازه به صنعت برق ایران به عنوان یک صنعت در حال 
رشد ببخشند.

خدمات فنی و مهندسی در حال حاضر مظلوم واقع شده است
دکتر امیري خامکاني، سخنگوي کمیســیون انرژي مجلس شوراي اسلامي در روز شــانزدهم مهر ماه سال جاري مهمان کمیته 

توسعه صادرات سندیکاي صنعتت برق ایران بود.
در این جلسه مهندس باقري، رییس کمیته توسعه صادرات سندیکا ضمن خوش آمد گویی به میهمانان، اظهار کرد: براي رسیدن به 

اهداف صادرات تلاش بیشتري باید شود که به رقم ۲00 میلیارد دلار در افق ۱۴0۴ برسیم.
وي ضمن معرفي توانمندي هاي صنعت برق کشور به مشکلات موجود در بازار صنعت برق اشاره کرد و گفت:  نرخ تسهیلات 
بالاي بانک توســعه صادرات، حدف جایزه صادراتي، افزایش ســرمایه صندوق ضمانت صادرات، الزامي شدن بیمه صادرات، 
جلوگیري از  خام فروشي، مشکلات بازار عراق مناقصات عراق )برنده شدن شرکت هاي ایراني( از جمله مشکلات حال حاضر 

شرکت هاي ایراني است.
وي افزود: صادرات باید به محور سیاست گذاري توسعه اقتصاد تبدیل شود.

مهندس باقري درخصوص معافیت مالیاتي اضافه کرد: فقط طرف قرارداد را از صادرات  معاف مي کنند براي همین پیشنهاد این 
است که کل چرخه صادراتي از مالیات معاف شوند.

مهندس زماني فر، نایب رییس کمیته نیز با بیان اینکه توقع ما از مجلس، ریل گذاري صحیح اســت، خاطر نشان کرد: در کشور 
براي عبور از شرایط تورم و رکود باید تعریف واحدي وجود داشته باشد.

مهندس نجفي، عضو کمیته اعلام کرد: تغییر الگوي نگاه به صادرات باید اتفاق بیافتد و در این راه باید از چین و ترکیه الگو برداري 
کنیم. نظر من این است در مجلس، کمیته اي تشکیل شود و نگاه به صادرات تغییر یابد.

وي ادامه داد: در بسیاري موارد شــرکت هاي ما توانمندتر از کشورهاي رقیب هستند. بطور مثال صادرات ایران به ترکمنستان 
بسیار ناچیز است در حالیکه ترکیه با مسافت زیاد به ترکمنستان ترانس صادر مي کند.

وي یک از مشــکلات داخلي را کمبود نقدینگي عنوان کرد و افزود: از دیگــر موضوعات مهم مي توان به معافیت مالیاتي براي 
صادرکنندگان و وجود تعرفه گمرکي اشاره کرد. همچنین این مشــکل وجود دارد که شرکت هاي درجه ۲ و ۳ چیني ترانس وارد 
مي کنند و دولت تعرفه ترانس را پایین مي آورد. ۹0 درصد ترانس هاي چیني از همین طریق وارد شده است بنابراین تعیین تعرفه 

از مهمترین بحث ها است. در بحث گرفتن پول از عراق و تبدیل ارز حدود ۱۲ تا ۱۳ درصد ضرر مي کنیم.
مهندس شــرقي دیگر عضو کمیته اعلام کرد: باید از خام فروشــي جلوگیري کرد چراکه این فرآیند باعث ایجاد اشتغال و ایجاد 

ارزش افزوده مي شود.  در حال حاضر نزدیک ۱0 درصد در کشور بیکار داریم.
وي با بیان اینکه  براي حل این مشــکلات احتیاج داریم یکسري قوانین را تغییر دهیم و در این راه نیاز به حمایت دولتي و مالي 
داریم، گفت:  در خصوص موضوع حمایت بانکي،  با بانک ملي و تجارت جلســه داشــتیم که متاسفانه  بهره تسهیلات حدود ۲۹ 
درصد اســت که با این درصد حمایتي از تولید و صادرات نیســت.  بانک توســعه صادرات ۲۱ تا ۲۲ درصد با فرآیند طولاني 

تسهیلات در اختیار شرکت ها قرار مي  دهد.
وی افزود: مواد اولیه مورد نیاز در صنعت برق آهن، مس، آلومینیوم اســت که باید تمهیداتی اندیشیده شود که مواد خام ارزان در 
اختیار تولید قرار گیرد. هرتن آلومینیوم ۲۳۶۲ دلار اســت در صورتی که قیمت LME ۱۸۸۴ دلار است. بر این اساس قیمت 

ما۴۷۸ دلار بیشتر از LME است. ما ۲0۸ دلار آلومینیوم را گرانتر از ترکیه که رقیب است به دست می آوریم.
وی اضافه کرد: در خصوص جایزه صادراتی باید عنوان شود که ۳درصد برای کالای تولیدی ۷درصد برای  خدمات بوده است. در 

صورتیکه رقبای ما ۱۲ الی ۲0درصد جایزه صادراتی می گیرند.
مهندس بخشی، عضو هیات رییسه کمیته توسعه صادرات و نایب رییس هیات مدیره سندیکا نیز اعلام کرد: درخواست این است 

که کارگروهی تعریف کنیم برای گسترش روابط و پیدا کردن راهکار که با تداوم این جلسات به نتیجه مثبت برسیم.
مهندس صفایی، عضو کمیته با بیان این مطلب که مفتول مس به ترکیه با قیمت پایین و ۲ ماهه بدون بهره تحویل می دهند، گفت: 

سفیران عملا کار اقتصادی نمی کنند. پتروشیمی، PVC را با ۵ تا ۶ ماه تاخیر به کابل سازان تحویل می دهد.
وی ادامه داد: برای حضور در نمایشگاه یارانه نمایشگاهی تعلق نمی گیرد.
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در ادامه جلســه، دکتر امیری خامکانی با بیان این مطلب که خوشحال هســتیم که در خدمت شما هستیم، گفت: تلاش کردیم در 
فراکسیون توسعه صادرات غیر نفتی و فراکســیون نیرو، پل ارتباطی بین بخش خصوصی و دولتی باشیم و جلسات مشترکی را 
برگزار کنیم. طی هفته های قبل نیز نشستی با مهندس جهانگیری، معاون اول ریاست جمهوری برگزار کردیم که در این جلسه تمام 
این مسایل مطرح شد. در این جلسه بحث نقدینگی، افزایش سرمایه صندوق ضمانت، جوایز صادراتی، راه اندازی شورای عالی 

صادرات، حضور در نمایشگاه ها و ورود به بازارهای هدف پیشنهاد شد. 
وی ادامه داد: همچنین پیشنهاد شد واحدهای اقتصادی سفارت خانه ها به خصوص در بازارهای هدف فعال تر شوند. این موارد را 

به صورت مکتوب ارائه دهید و ما حتما پیگیری می کنیم.
وی خاطر نشان کرد:  خدمات فنی و مهندسی در حال حاضر مظلوم واقع شده  و باید سعی کنیم که صدور خدمات فنی و مهندسی 

جایگزین صادرات فرش و پسته شود.
دکتر امیری خامکانی اضافه کرد: دو لایحه در دســتور مجلس است، یکی تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت که احکام دائمی 

بودجه را دارد و عمدتا رابطه دولت با شرکت ملی نفت است و دیگری لایحه خروج از رکود است.
وی اعلام کرد: در خصوص مناقصات عراق نیز حتما موضوع را به صورت مکتوب به ما اعلام کنید تا در کمیسیون امنیت دوستی 

عراق مطرح کنیم. 
وی خواستار شد: در خصوص لایحه خروج از رکود نیز پیشنهادات خود را ارائه دهید.

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی اعلام کرد:  در خصوص مس اگر نیاز است با شرکت ملی مس جلسه خواهیم 
گذاشت.

وی در پایان گفت:  آمادگی داریم که این ارتباط  با کمیته توسعه صادرات سندیکا حفظ شود.

طی نامه سندیکا به قائم مقام وزیر نیرو اعلام شد:

درخواست مدیران بخش خصوصی برای رفع مشکلات صنعت برق کشور
به دنبال برگزاري موفق نشســت حمایت از کسب و کار صنعت برق که در حاشیه نمایشگاه بین المللي صنعت برق که با حضور 
مهندس محمودي، قائم مقام وزیر نیرو برگزار شد، سندیکاي صنعت برق ایران طي نامه اي به مهندس ستار محمودي درخواست 

مدیران بخش خصوصي حاضر در نشست را براي حل و پیگیري به ایشان ارسال کرد.
به گزارش روابط عمومي ســندیکاي صنعت برق ایران، این موارد که از سوي کمیته حقوقي و قراردادهاي سندیکا تهیه و تنظیم 

شده به این شرح است:
۱- توجه به قوانین حمایتي مصوب و قابل اجرا در تدوین اسناد مناقصات )به توانمندي فعالان داخلي توجه جدي و ویژه شود(

۲- نگراني براي اجراي پروژه هاي صنعت برق از طریق فاینانس بدون تاکید و توجه به توانمندي داخلي که به حذف فعالان این 
صنعت از عرصه فعالیت مي انجامد.

۳- در قراردادهاي تیپ جدید منافع طرفین بصورت برد- برد تامین شود.
۴- الحاق و پیش بیني بند هاردشیپ در قراردادها که منافع طرفین در طول قرارداد را تضمین نماید.

۵- تبیین بند جبران خسارت دیر کرد و تعدیل واقعي به نحوي که حداقل قیمت تمام شده پیمانکار جبران شود.
۶- تبیین ضریب ترجیحي براي پیمانکاران داخلي براي جبران تفاوت هزینه هاي تولید داخل با رقباي خارجي.

۷- در تصمیماتي که بصورت تدوین بخشــنامه یا قوانین دیده مي شود روش جبران هزینه هاي آن براي واحدهاي تولیدي پیش 
بیني شود و جبران هزینه ها به عهده واحد هاي تولیدي انداخته نشود.

۸- ایجاد امتیاز براي واحد هایي که تایپ تســت و استانداردهاي معتبر دارند در ارزیابي براي تأیید محصول در شرکت توانیر و 
شرکت هاي تحت امر.

۹- توجه جدي به شرایط تحریم بطوریکه این ریسک و گذر از این بحران فقط به عهده فعالان اقتصادي نباشد.
۱0- تصمیم گیران صنعت برق در ســازمان برنامه و بودجه متخصصان عمران هســتند و این رویکرد باید اصلاح و متخصصان 

صنایع دیگر در این سازمان پیش بیني گردند. چراکه نگاه به صنعت برق از زاویه عمران رویکرد اشتباهي است.
۱۱- اصلاح شاخص هاي غیر واقعي در شرایط عمومي پیمان.

۱۲- انجام تعهدات در قبال پرداخت مطالبات.
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چگونه این انتظار مي رود که تولید کننده به تولید خود ادامه دهد در حالیکه خریداران که عمدتاً شــرکت هاي توزیع برق هستند، 
تعهدي در قبال پرداخت مطالبات به شرکت هاي تولید کننده ندارند و یا امکان آن را ندارند. تولیدي که عمده مواد اولیه بصورت 
نقد و حتي بصورت پیش پرداخت خریداري مي شــود، روز به روز از تولید کنندگان این صنعت کاســته مي شود و مشابه اغلب 
تولیــد کنندگان صلاح در این مي بینند  که کارگاه را تعطیل نماید و خود را بیش از این بدهکار بانک ها و دارایي و بیمه و ســایر 

ارگان ها ننمایند .
شرکت تولیدي بجاي وصول بموقع مطالبات خود از شرکت هاي توزیع به بانک ها آن هم با بهره هاي ۲۶ تا ۲۸ متوسل مي شوند

۱۳-  فقدان مجوز قانوني براي کارفرمایان دولتي جهت مذاکره با پیمانکاران و تولید کنندگان در شــرایطي که به دلایل خارج از 
کنترل دوطرف قرارداد و به میزان خارج از عرف و امکان پیش بیني، تعادل عرفي قرارداد به هم خورده و امکان اجراي قرارداد از 

زوایاي مختلف تنها با دشواري بسیار و غیر معمول فراهم باشد .
۱۴- کمبود شدید نقدینگي جهت خرید مواد اولیه و تجهیزات قراردادهاي ساخت و پیمانکاري پس از جهش ناگهاني و چند برابر 
شــدن نرخ ارز و وضع مقررات جدید در این رابطه. یادآوري مي شــود که پس از تحولات پولي سال هاي اخیر نسبت ۷0-۳0 
کالا به دستمزد به ۱0-۹0 تغییر کرده، میزان پرداخت اولیه براي گشایش اعتبار اسنادي افزایش یافته، اکثر معاملات داخلي و 

خریدهاي خارجي به صورت نقدي و یا با پیش پرداخت هاي بالاي ۶0% صورت مي گیرد و ... 
۱۵- در اکثریــت قریب به اتفاق موارد صورت حســاب ها و صورت وضعیت هاي قرارداد ماه ها پــس از بهره برداري از کالا و 

خدمات پرداخت مي گردد و این موضوع موجب استقراض با بهره هاي سنگین از بانک ها توسط پیمانکاران مي گردد.

سندیکا طی نامه ای به مهندس شافعی خواستار شد:

درخواست بررسی عاجل اعمال پیشنهادات سندیکا در شرایط عمومی پیمان
ســندیکای صنعت برق ایران طی نامه ای به مهندس شــافعی، رییس اتاق بازرگانی، صنایع و معادن و کشــاورزی ایران و دبیر 
شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی خواستار بررسی عاجل نسبت به اعمال پیشنهادات سندیکا در شرایط عمومی پیمان بر 

اساس ماده ۲۳ قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار شد.
به گزارش روابط عمومی ســندکای صنعت برق ایرن، متن این نامه که از سوی کمیته حقوقی و قراردادهای سندیکا تنظیم شده به 
این شرح است: »ســندیکای صنعت برق ایران  طی نامه شــماره ۴۴۶-۹۳ مورخ ۹۳/۴/۲۲  خواستار گنجاندن ماده ای تحت 
عنوان هاردشیپ یا شــرایط غیر قابل پیش بینی در قراردادها و یا ترجیحاً شرایط عمومی پیمان گردید. متعاقب این درخواست 
مدیر محترم اجرایی شــورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی ضمن دعوت از این سندیکا جلساتی برای بحث و بررسی ابعاد 
مختلف این موضوع برگزار نمودند که طی آن نقطه نظرات و مستندات لازم به مشارالیه ارائه شد و نهایتاً با پیگیری هایی که بعمل 
آوردند موضوع در دســتور کار شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی قرار گرفت . متأسفانه در جلسه ای که در این رابطه در 
تاریخ ۹۳/۷/۱۴ تشکیل شد بواســطه عدم رعایت زمانبندی، تمامی وقت جلسه مصروف ســه بند اول دستور جلسه مربوطه 
گردید و علیرغم آنکه در دستور جلسه برای بند مورد نظر سندیکا )بند ۵( ۶0 دقیقه وقت اختصاص یافته بود بدلیلی که فوقاً اشاره 
شد به جهت اتمام وقت مجال و فرصت لازم برای تبیین موضوع هاردشیپ از سوی نمایندگان سندیکا و سایر تشکل های ذیربط 

باقی نماند.
با عنایت به مراتب فوق و با توجه به تکلیفی که اتاق محترم بازرگانی بر اساس ماده ۲۳ قانون بهبود مستمر کسب و کار در جهت 
استیفای حقوق تضییع شده فعالان عرصه عمران و سازندگی و تولید کشور دارد، انتظار داریم با مساعدتی که می فرمایید مجدداً 
بحث پذیرش شرایط اعسار )هاردشیپ( و ملحوظ داشتن آن در قراردادها و یا شرایط عمومی پیمان )که در شرف ابلاغ است( 

در دستور کار شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی قرار گیرد.« 

معاون هماهنگی ستاد توسعه اقتصادی ایران، عراق و سوریه مهمان کمیته توسعه 
صادرات سندیکا

کمیته توسعه صادرات ســندیکای صنعت برق ایران، اواخر آبان ماه ســال جاری میزبان مهندس نیکزاد، معاون هماهنگی ستاد 
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توسعه اقتصادی ایران، عراق و سوریه بود.
به گزارش روابط عمومی ســندیکای صنعت برق ایران، در این جلســه مهندس باقری، رییس کمیته توسعه صادرات سندیکا در 

خصوص ارتباطات و جلسات برگزار شده با این ستاد توضیحاتی را ارایه کرد.
در این جلسه از اعلام آمادگی سایر تشکل ها برای راه اندازی بخش دپارتمان برق آنها توسط سندیکا خبر داده شد.

در ادامه مباحثی نیز در خصوص افزایش سرمایه صندوق و بانک توسعه صادرات مطرح شد.
مهندس نیکزاد در این جلسه با بیان اینکه هدف گذاری سندیکا، افزایش میزان صادرات برق به عراق است، گفت: این هدف مهمی 

است و باید برنامه ریزی های لازم برای آن صورت گیرد و در راستای اجرای آن گام نهاد.
 وی با اعلام اینکه باید مشخص شود که ستاد در چه بخشی می تواند کمک کند، افزود: ما این آمادگی را داریم که هر موضوعی در 

بحث صنعت برق را که سندیکا مسئولیت آن را برای پیگیری به ستاد واگذار کند، نهایی کنیم.
وی پیشنهاد کرد: باید پلان این طرح با مشارکت تمام اعضا نوشته شود. ما هیچ مشکلی در اجرا نداریم چراکه می خواهیم با نظر 

و مشارکت سندیکا کار کنیم.
وی مباحث بانکــی را از مباحث اصلی صادرات اعلام کرد و گفت: جامع نگری کاملی برای شــرایط عراق باید صورت گیرد و 

دولت نیز آن را به تصویب برساند.
 مهندس نیکزاد خواســتار تدوین تمامی موارد و مشکلات مربوط عراق از سوی ســندیکا شد و افزود: حضور در نمایشگاه های 

عراق یکی از اهداف مهم است. استان های دیالی و واسط به برق نیاز دارند.
وی خاطر نشان کرد: هر مشکلی وجود داشته باشد ما برای حل آن اعلام آمادگی می کنیم. امیدواریم دولت خط اعتباری سوریه را 

به زودی مصوب کند اما متاسفانه در حال حاضر نظرها مساعد نیست.
در پایان این جلســه مقرر شــد، نظرات اعضا در خصوص پول ایران در عــراق بابت فروش برق، نحوه اســتفاده از آن و ایجاد 

مکانیزمی برای اختصاص این پول برای حضور موفق شرکت های ایرانی در عراق به ستاد اعلام شود.
همچنین مقرر شد جلساتی به عنوان تشکل های صادرکننده خدمات مهندسی با ستاد برگزار شود.

در این جلسه مصوب شد که موارد، مشکلات، گزارشات عراق، تفاهم نامه ها، سند مشکلات و راه کارهای بانکی، برای مهندس 
نیکزاد ارسال شود.

برگزاری جلسه با این معاونت، یک ماه یک بار، از دیگر مصوبات این جلسه بود.

شفاف ســازی فاینانس پروژه های صنعت برق در دســتور کار کمیته حقوقی و 
قراردادها

جلســه روز شانزدهم آذر ماه سال جاري کمیته حقوقي و قراردادهاي سندیکاي صنعت برق ایران به بررسي مصوبه شوراي عالي 
کار، بحث و بررســي ارتباط با کمیسیون انرژي مجلس و تحلیل جلسه نمایندگان کمیته حقوقي و قراردادها با مدیر کل سازمان 

مالیات بر ارزش افزوده، اختصاص داشت.
در این جلسه، بمنظور شفاف سازي موضوع فاینانس پروژه هاي صنعت برق مقرر شد، مکاتباتي با دفتر مهندس ستار محمودي، 

قائم مقام وزیر نیرو، مجلس، وزارتخانه هاي کار، صنعت، معدن و تجارت و اقتصاد و امور دارایي صورت گیرد.
در ادامه جلســه کمیته حقوقي و قراردادهاي سندیکا با مدیر کل ســازمان مالیات بر ارزش افزوده نیز مورد بررسي قرار گرفت و 
مقرر شــد که شرح کامل جلسه در اختیار اعضا قرار گیرد و در صورت وجود مشکلاتي در این حوزه، موارد براي بحث و بررسي 

بیشتر به کمیته ارسال شوند.
در این جلسه همچنین مصوب شد تمامي بخشنامه هاي مربوطه از سازمان مذکور دریافت شود و در اختیار اعضا قرار گیرد.

کمیته حقوقی و قراردادها بازنگری ماده 6۸ شرایط عمومی پیمان را خواستار شد
کمیته حقوقی قراردادهای سندیکای صنعت برق ایران، در جلسه چهاردهم دیماه خود خواستار بررسی و بازنگری مجدد موضوع 
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ماده ۶۸ شرایط عمومی پیمان شد.
به گزارش روابط عمومی ســندیکای صنعت برق ایران، در این جلســه با توجه به این که در کارگروه مشــترک توانیر و سندیکا 
موضوع استفاده تولید کنندگان و پیمانکاران از موافقتنامه شرایط عمومی پیمان EPC  مورخ ۸0/۱۱/۱۴ شماره ۵۴۹0 مورد 
بررســی قرار گرفته بود، پس از طرح این موضوع در کمیته حقوقی و قراردادها مقرر شد با توجه به اینکه ماده ۶۸ شرایط عمومی 
پیمان فوق باعث ایجاد مشــکلات برای فعالین و پیمانکاران بخش خصوصی می شــود این موضــوع در هیات مدیره طرح و 

درخواست تأیید هیأت مدیره به ابلاغ شرایط عمومی پیمان موصوف تأکید شود.
در این جلسه همچنین با توجه به مکاتبه سندیکا در خصوص بررسی استفاده از تسهیلات فاینانس به قائم مقام وزیر نیرو و ارجاع 
این نامه به معاون وزیر نیرو، پس از بحث و بررسی در این خصوص مقرر شد، ضمن ارتباط با جناب آقای مهندس دایمی معاون 

برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت نیرو برگزاری جلسه ای حضوری نیز از ایشان پیگیری شود.

مجمع عمومی و انتخابات هیات رئیســه کمیته تخصصی اتوماسیون و مخابرات 
سندیکا برگزار شد

مجمع عمومي و انتخابات هیات رئیسه کمیته تخصصي اتوماسیون و مخابرات سندیکاي صنعت برق ایران بیست و پنجم آذر ماه 
با حضور ۲0 نفر از نمایندگان شرکت هاي عضو کمیته در محل سندیکا برگزار شد.

به گزارش روابط عمومي ســندیکاي صنعت برق ایران، در این جلسه، در ابتدا رئیس کمیته ضمن خیر مقدم به حاضران، گزارش 
عملکرد هیات رئیســه کمیته در۲ سال گذشــته را ارائه کرد و اعضاي حاضر در جلسه نیز نظرات و پیشنهادات خود را براي قرار 

گرفتن در دستور کار کمیته ارائه کردند. سپس گزارش عملکرد کمیته به تصویب اعضا رسید.
در ادامه، مهندسین سروشیان از شرکت راي آوین فن، حیدریان از شرکت کرمان تابلو و نیکنامي از شرکت اتوماسیون ساختمان 
آترینا از بین نمایندگان حاضر در جلسه به عنوان هیات رئیسه مجمع انتخاب شدند.پس از انجام راي گیري  مهندسین احمدیان 
از شــرکت رانین فرایند گستر با ۲0 راي، رجایي از شرکت تامین سیستم هاي کنترل مخابرات ایران )ICS( با ۱۶ راي، مدني از 
شرکت پیمان خطوط شرق با ۱۵ راي، تاجدیني از شرکت ویستا جهان با ۱۴ راي و غفاري از شرکت اندیشه هاي فرانگر برسام با 

۱۴ راي به عنوان اعضاي اصلي هیات رییسه کمیته انتخاب شدند.
همچنین مهندسین دانشور از شرکت لیان ویژن البرز با ۱0 راي، میرشاهي از شرکت اهرام فن آوري قدرت با ۹ راي و شکري از 

شرکت اترک انرژي با ۹ راي به عنوان اعضاي علي البدل انتخاب شدند.

رییس و نواب رییس کمیته کاهش تلفات انتخاب شدند
در اولین جلســه کمیته کاهش تلفات ســندیکاي صنعت برق ایران که در ششم دي ماه ســال جاري برگزار شد، مهندس مهدي 
مسائلي، به عنوان رییس کمیته و مهندس محمودیان، به عنوان نایب رییس اول و مهندس عباس زاده، به عنوان نایب رییس دوم 

انتخاب شدند.
به گزارش روابط عمومي سندیکاي صنعت برق ایران، دراین جلسه به منظورمشارکت حداکثري اعضا و با توجه به گستردگي کار، 
کارگروه حقوقي-قراردادي به ریاســت مهندس عباس زاده، کارگروه فني به ریاست مهندس رفیعي و کارگروه سیاست گذاري و 

اقتصادي به ریاست مهندس رودبارکي نیز ذیل این کمیته تشکیل شدند.
همچنین مقرر شد تا جلسه بعد و از طریق فضاي مجازي ماموریت،اهداف و برنامه هاي کمیته نهایي و پس از آن موجودیت کمیته 

و کارگروه هاي آن به اطلاع وزارت نیرو رسانده شود.

هدف و مأموریت های سه گانه کمیته کاهش تلفات به تصویب رسید
اعضای هیأت رییســه کمیته کاهش تلفات در دومین جلسه خود، " افزایش مشارکت اعضا در اجرایی نمودن پروژه های کاهش 

تلفات و افزایش بهره وری انرژی )برق( در سطح ملی و بین المللی"  را به عنوان هدف اصلی این کمیته معرفی کردند.
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به گزارش روابط عمومی سندیکای صنعت برق ایران، در این جلسه که سیزدهم دیماه سال جاری، با حضور حداکثر اعضای هیأت 
رییسه کمیته کاهش تلفات برگزار شد، همچنین مأموریت های سه گانه این کمیته به شرح ذیل اعلام شد:

" ۱- ایجاد زیرساختهای لازم)تشــکیل کارگروه های تخصصی( برای مذاکره با سازمانها و نهادهای تاثیرگذار و ذی نفع بمنظور 
تصمیم سازی و ارائه راهکار جهت تسهیل در انجام سیاستهای مصوب و مشارکت هرچه فعالتر اعضا بمنظور تحقق این طرح ملی 

در سطح کشور ۲-حضور در مجامع داخلی و بین المللی مرتبط ۳- همسویی با استانداردهای ملی و بین المللی "
بر پایه این گزارش، وزارت نیرو، شــرکت توانیر، محیط زیســت و حوزه های مرتبط با نفت، گاز، پتروشیمی و صنایع فلزی به 

عنوان نهادها و سازمان های هدف در دستیابی به اهداف این مأموریت ها معرفی شدند.
در این خصوص همچنین تهیه نامه برای معرفی کمیته ها به ســازمان های مصوب و عضو گیری کارگروه ها در دســتور کار قرار 

گرفت.
لازم به ذکر است در این جلسه مهندس مسائلی، رییس کمیته کاهش تلفات با اشاره به مصاحبه مهندس حائری در این خصوص 
گفت: اگرچه مســاله کاهش تلفات ارزبری کمی دارد اما نقدینگی قابل توجهی نیاز دارد و برخلاف تصور مسوولین امر، مبحث 

کاهش تلفات هزینه اولیه قابل توجهی نیاز دارد که البته خیلی کمتر از احداث نیروگاه های جدید خواهد بود.
مهندس عباس زاده نیز ضمن اشاره به فقر درک قانون در شرکت توانیر بر لزوم نظارت بر اجرای صحیح قانون تاکید کرد و افزود: 
بدلیل فشار جهادگونه مساله کاهش تلفات، مشاهده می شود برخی از شرکت های توزیع نسبت به تعریف پروژه های بی پشتوانه 

اقدام نموده اند و بدین ترتیب کاهش تلفات را فرصتی برای تهدید در آینده خواند.
در پایان مهندس صنیعی نیز از تجربه خود در سریلانکا سخن گفت و بر لزوم همسویی با استانداردهای جهانی در مبحث کاهش 

تلفات تاکید کرد.

هیات رییسه کمیته سازندگان پست انتخاب شدند
به دنبال برگزاري مجمع کمیته سازندگان پست هاي فشار قوي سندیکاي صنعت برق ایران در روز چهاردهم دي ماه سال جاري با 

حضور اکثریت اعضا، هیات رییسه کمیته انتخاب شد.
به گزارش روابط عمومي سندیکاي صنعت برق ایران، در ابتداي جلسه مهندس حکیمي، رییس کمیته با مقایسه عملکرد دوره هاي 

سال هاي ۹۱ تا ۹۳ کمیته پست با دوران گذشته، نظم در برگزاري جلسات و تلاش هاي انجام شده را ستود.
در ادامه دبیر کمیته به قرائت گزارش عملکرد کمیته پرداخت.

در ادامه ۱0 نفر کاندیداي هیات رییسه به معرفي خود پرداختند و اهداف و برنامه هاي خود را ارائه کردند.
در پایان راي گیري براي انتخاب اعضاي هیات رییسه کمیته پست با نظارت مهندس میرشکرایي دبیر و عضو هیات مدیره سندیکا 
انجام شــد و بر اساس آن مهندسین مسائلي از شرکت پردیسان فناوران نیرو با ۲۳ راي، سلطانزاده از شرکت مبنا نیرو با ۱۹ راي، 
طاهرزاده از شــرکت فولمن با ۱۹ راي، هوشیار از شرکت ترانس پســت پارس با ۱۸ راي، موجبي از شرکت فرانیرو با ۱۸ راي، 

میرزایي از شرکت مهام شرق با ۱۷ راي و تهراني از شرکت انرژي سازان تکین با ۱۴ راي به عنوان اعضاي اصلي انتخاب شدند.
همچنین مهندسین سقایي از شرکت توان گستر دقیق با ۱۳ راي و لطفعلیاني از شرکت نیروفراز جنوب شرق با ۱۳ راي به عنوان 

اعضاي علي البدل انتخاب شدند.

رییس، نایب رییس و دبیر کمیته پست سازان معرفی شدند
هیأت رییسه جدید کمیته پست سازان طی جلسه ای که در تاریخ بیست و دوم دیماه سال جاری برگزار شد، رییس، نایب رییس 

و دبیر این کمیته را معرفی کردند.
به گزارش روابط عمومی سندیکای صنعت برق ایران، در این جلسه مهندس بهروز سلطانزاده، نماینده شرکت مبنا نیرو با ۴ رأی، و 

مهندس امیر طاهر زاده نماینده شرکت فولمن نیز با ۴ رأی به عنوان نایب رییس این کمیته معرفی شدند.
همچنین مهندس مهدی مسائلی نماینده شرکت پردیسان فناوران نیرو به عنوان دبیر این کمیته انتخاب شد.

گفتنی است این نتایح، از مجموع آراء اعضای هیأت رییسه هفت نفره این کمیته و طی انتخاباتی مجزا اخذ شده است.
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شــرکت الکترونیک افزار آزما  ســود ناشی از فروش 
ساختمان سندیکا را به سندیکا اهدا کرد

شــرکت الکترونیک افزار آزما تمامي سود ناشي از سرمایه گذاري انجام شده براي خرید 
محل قبلي سندیکا را به ارزش ۶00 میلیون تومان، براي خرید زمین و یا ساختمان جدید 

به سندیکاي صنعت برق اهدا کرد.
به گــزارش روابط عمومي ســندیکاي 
صنعت بــرق ایران، مهندس جمشــید 
بردبار، مدیرعامل شــرکت الکترونیک 
افزار آزما طي نامــه اي به هیات مدیره 

سندیکا اعلام کرد:
"کلیه سود ناشي از سرمایه گذاري انجام شده جهت خرید محل قبلي سندیکا را جهت خرید 
زمین و یا ساختمان جدید به آن  سندیکاي محترم اهدا مي نماید. لازم به ذکر است از سود 
متعلقه به این شرکت مبلغ ۵00 میلیون ریال به پرسنل زحمت کش سندیکا به صلاحدید 

هیات مدیره تقسیم گردد و مابقي جهت خرید زمین و ساختمان استفاده گردد.
با تقدیم احترام- شرکت الکترونیک افزار آزما    

مدیر عامل- جمشید بردبار"    
سندیکاي صنعت برق ایران این اقدام شایسته را ارج مي نهد و براي جناب آقاي مهندس 

بردبار و شرکت تحت مدیریت ایشان آرزوي موفقیت روزافزون دارد.

روابط عمومی سندیکای صنعت برق ایران/  
مدیر عامل شــرکت صانع شرق مشــهد و عضو هیات 

مدیره شعبه خراسان سندیکا کارآفرین نمونه شد
در همایشــی که به منظور روز ملی صادرات در تاریخ بیســت و نهم آبان ماه سال جاری 
با حضور مسئولان کشــوری و استانی و همچنین نمایندگان مشــهد در مجلس شورای 
اســلامی در محل اتاق بازرگانی، صنایع و معادن و کشــاورزی مشــهد تشکیل شد، از 
مهندس شادمان، مدیر عامل شرکت صانع شرق مشهد و عضو هیات مدیره شعبه خراسان 

سندیکا به عنوان کارآفرین برتر تقدیر و به ایشان کارت کارآفرینی اهدا شد.
در این همایش ۲۳ صادرکننده و کارآفرین برتر ملی و اســتانی مورد تقدیر و از ســوی 

استاندار خراسان رضوی به کارآفرینان برتر کارت کارآفرین برتر اهدا شد.
سندیکای صنعت برق ایران این دستاورد بزرگ را به ایشان تبریک گفته و موفقیت های 

روزافزون را برای ایشان آرزومند است.

تسنیم/ قائم مقام وزیر نیرو در امور بین الملل در گفت وگو با تسنیم خبر داد
مذاکره برای بازســازی شــبکه برق عراق به دســت 

مهندسان ایرانی
قائم مقام وزیر نیرو در امور بین الملل گفت: اخیراً در خصوص بازســازی شبکه های برق 
عراق، آموزش متخصصان و بازســازی نیــروگاه های فعلی این کشــور مذاکرات خوبی 
صورت گرفته و قرار اســت در این زمینه ها بررسی های بیشــتری از ظرفیت ها و نیازها 

انجام شود.
اسماعیل محصولی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم اظهار کرد: حدود 

یک ماه پیش بود که نیروگاه الحیدریه نجف با حضور وزاری نیروی ایران و  برق عراق بهره 
برداری شد.

وی افزود: در تفاهم نامه ای که به امضای دو طرف رســید قرار بر این شــده تا برای تکمیل 
این نیروگاه در فازهای بعدی و تبدیل آن به سیکل ترکیبی قراردادی به ارزش ۵00 میلیون 

دلار با شرکت مپنا به امضا برسد.
قائم مقام وزیر نیرو در امور بین المللل تصریح کرد: همچنین اخیرا در خصوص بازســازی 
شبکه های برق عراق، آموزش متخصصان صنعت برق عراق و بازسازی نیروگاه های فعلی 
کشور عراق مذاکرات خوبی صورت گرفته و قرار است در این زمینه ها بررسی های بیشتری 

از ظرفیت ها و نیازها انجام شود تا در مذاکرات بعدی تفاهم نامه هایی به امضا برسد.
محصولی در مورد نظر دولت عراق در خصوص توانمندی ایرانی ها برای توســعه صنعت 

برق عــراق گفت: وزیر برق عراق در حــدود دو ماه پیش در 
ســفر به ایران از توانمندی هــای ایران بازدید کــرده بود و 
معتقد اســت که توانمندی های ایران در صنعت برق در حد 
توانمندی کشــورهای اروپایی اســت و در این مدت بسیار 
ابــراز تمایل کرده تا روابط انرژی دو کشــور به خصوص در 

بخش برق افزایش پیدا کند.

شرکت سنجش افزار آسیا شرکت برتر تولید کننده نرم 
افزار کشور شد

شرکت سنجش افزار آسیا به عنوان شرکت برتر تولید کننده نرم افزار کشور انتخاب شد.
به گزارش روابط عمومي ســندیکاي صنعت برق ایران، مهندس آرش قیلاو، مدیرعامل 
و رئیس هیات مدیره شــرکت سنجش افزار آسیا در مراسم »چهارمین جشنواره پژوهش 
و فناوري صنعت، معدن و تجارت« که با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس و معاونان و مقامات عالي رتبه کشوري برگزار شد، لوح 
تقدیر و تندیس شرکت برتر تولید کننده نرم افزار کشــور را براي شرکت سنجش افزار 

آسیا دریافت کرد.
ســندیکاي صنعت برق ایران این دستاورد بزرگ را 
تبریک گفته و موفقیت هــاي روز افزون را براي این 

شرکت آرزومند است.

روابط عمومی سندیکای صنعت برق ایران/  
کسب تاییدیه شــرکت پیمان خطوط شرق از شرکت 

PKS RTU 513 توانیر براي پایانه ساخت داخل
شرکت پیمان خطوط شــرق موفق به 
دریافت تاییدیه شــرکت توانیر برای 
 PKS RTU پایانــه ســاخت داخــل
  ABB RTU 560 513 ســازگار با

شد.
ســندیکای صنعت برق ایران این دســتاورد بزرگ را تبریک گفته و موفقیت های روز 

افزون را برای این شرکت آرزومند است.
سندیکای صنعت برق شعبه خراسان نیز تبریک خود را به مدیر عامل این شرکت جناب 

آقای مهندس مدنی و همکارانشان اعلام کرد.
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اخبار  شرکت های عضو

1. شرکت حاصل اوج پردازش )حاپکو(
به مدیریت: جناب آقای رضا میرکمالی

زمینه فعالیت: خدمات مهندسی، بازرگانی، مخابرات، اتوماسیون، اسکادا، 
مراکز دیسپاچینگ و صنایع ریلی، انرژی های تجدید پذیر، مهندسی مشاور

تلفن: ۳۸۶۸۶۴00-0۵۱/ نمابر: 0۵۱-۳۸۶۸۶۴0۹  

2. شرکت الکترو پدیده آلفا
به مدیریت: جناب آقای ابوالفضل قنبری

زمینه فعالیت: مهندسی، بازرگانی و فروش
تلفن: ۴۴۹۶0۳۷۹ و ۴۴۹۶0۳۸0/ نمابر:۴۴۹۶0۳۷۹ و ۴۴۹۶0۳۸0 

3. شرکت آریا قدرت کویر
به مدیریت: جناب آقای حمید حکیمیان

زمینه فعالیت: طراحی، تأمین تجهیزات، نصب، اجرا، راه اندازی
 و بهره برداری شبکه های انتقال نیرو

تلفن: ۳۵۲۶۸۹۳0-0۳۵/ نمابر: 0۳۵-۳۵۲۶۸۹۴0

4.  شرکت سیم لاک
به مدیریت: جناب آقای سعید مهدی زاد طالعی

زمینه فعالیت: تولید سیم لاکی
تلفن:  ۲۲0۲۲0۶۶/ نمابر: ۲۲0۱۹۹۲0

5. شرکت گیل راد شمال
به مدیریت: جناب آقای احمد عروجی

زمینه فعالیت: ساخت انواع مفتول های مسی و آلومینیومی با آلیاژهای متفاوت 
و انواع هادی های الکتریکی مس و آلومینیوم
تلفن: ۹-۲۲0۳۹0۷۸/ نمابر: ۲۲0۳۷۵۸۹

6. شرکت راد الکتریک بین الملل
به مدیریت: جناب آقای شهیار ریحانیان

زمینه فعالیت: وارد کننده و عرضه کننده محصولات الکترونیک صنعتی
تلفن: ۶۶۷۵۹۵۷۵/ نمابر: ۶۶۷۶۱0۱۵

7. شرکت بازرسی فنی و کنترل خوردگی تکین کو
به مدیریت: جناب آقای ابراهیم ضیائی

زمینه فعالیت: بازرسی فنی و کنترل خوردگی
تلفن:۳۶-۸۸۵۲۹۷۲۸ / نمابر: ۸۸۷۴۱0۴0 

۸. شرکت تأمین اندیشان انرژی پاک
به مدیریت: جناب آقای 

زمینه فعالیت: عبدالرضا طهماسبی
تلفن: ۸۸۵۸۱۹۵۳/ نمابر: ۸۹۷۷۱۱۸۴

9. شرکت فراز پنداران آریا موج )فرپام(
به مدیریت: جناب آقای مهدی ناظمیان

زمینه فعالیت: تولید باتری سلید اسید، تجهیزات پاور
تلفن: ۲۴۸۳۲000/ نمابر:۲۴۸۳۲00۱

10. شرکت فنی مهندسی شب کهربا
به مدیریت: جناب آقای علیرضا هاشمی

زمینه فعالیت: برق و الکترونیک
تلفن:۳۳۳۴0۱۸۴-0۲۵ / نمابر: 0۲۵-۳۳۳۴0۱۸۴

11. شرکت نوژن مبنا
به مدیریت: جناب آقای محمود دهقان

زمینه فعالیت: ساخت قطعات فلزی انتقال برق 
تلفن: ۸۸۲۶0۴۲۷ و ۸۸۲۸۷0۴۸/ نمابر: ۸۸۲۸۷0۴۷

12. شرکت مهندسی و ساخت ژنراتور مپنا )پارس(
به مدیریت: جناب آقای حمید مهتدی

زمینه فعالیت: تولیدی- طراحی و ساخت ماشین های الکتریکی دوار و توربین بادی
تلفن: ۳۶۱۹۷۷۱۲-0۲۶/ نمابر: 0۲۶-۳۶۶0۸۶0۶

13. شرکت توسعه نیرو
به مدیریت: جناب آقای سعید سراجی

زمینه فعالیت: پیمانکار پست و پروژه های برق
تلفن: ۴۴۲۵۷۶0۸/ نمابر: ۴۴۲۵۷۶0۷

14. شرکت بهین گستر تجهیز
به مدیریت: جناب آقای علی مدنی

زمینه فعالیت: تولید هادی های آلومینیومی و فروش سیم های هادی
تلفن: ۴۴۶0۱۲۳۸/ نمابر: ۴۴۴۹۴۵۷۳

سندیکای صنعت برق ایران، مقدم اعضای جدید را گرامی می دارد.

خیر مقدم به اعضای جدید

به گزارش کمیته عضویت سندیکای صنعت برق ایران، در ماه گذشته ۱۴ شرکت جدید به عضویت این سندیکا پیوسته اند. 
بر پایه این گزارش، اعضای جدید به شرح زیر معرفی می شوند:
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طرح حمایت از صنعت برق کشور 
از نگاه مرکز پژوهش ها

مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي »طرح حمایت 
از صنعت برق کشور« را مورد اظهارنظر کارشناسي قرار 

داد.
به گزارش گروه دریافت خبر خبرگزاري دانشجویان ایران 

)ایسنا(، در این گزارش آمده است:
شــکي نیســت که صنعت برق یکي از صنایــع زیربنایي 
کشور به شمار مي رود و به دلیل نقشي که برق در زندگي 
روزمــره و اقتصاد ملي دارد لازم اســت توجه ویژهاي به 
نحوه توسعه آن معمول گردد. در سالیان اخیر این صنعت 
به دلیل اجراي نامناســب قانون هدفمند کردن یارانه ها و 
اجرا نشــدن قانون اصلاح ماده )۳( قانون برنامه چهارم 
توسعه از ســال ۱۳۸۴ لغایت ۱۳۸۹ توسط دولت هاي 
نهم و دهم، دچار ضعف شدید در بخش تأمین منابع مالي 
مورد نیاز شد. درواقع مشکلاتي که امروز صنعت برق با 

آن مواجه است در دو موضوع زیر ریشه دارد:
۱- اجرا نشدن قانون اصلاح ماده )۳( قانون برنامه چهارم 

براي ۶ سال،
۲- اجراي نامناسب قانون هدفمند کردن یارانه ها.

این طرح براي کارآ کردن این صنعت مباحثي را در قالب 
مواد تهیه شده پیشــنهاد داده است که به عنوان نقاط قوت 

طرح محسوب مي شود.
این موارد عبارتند از:

۱- تبدیل واحدهاي گازي نیروگاه ها به سیکل ترکیبي،
۲- پیگیــري موضوعات مربوط به قیمت تمام شــده در 

صنعت برق کشور،
۳- در نظــر گرفتن معیارهــاي منطقه اي بــراي هزینه 

برقراري انشعاب،
۴- توسعه استفاده از برق تجدیدپذیر در شبکه برق کشور.
با توجه به نقاط قوتي که در این طرح وجود دارد و عنواني 
که براي طرح مذکور انتخاب شــده است، لازم است این 
نکتــه مدنظر قرار گیــرد که حمایت از یــک صنعت باید 
در قالب برنامه و اســتراتژي که براي آن صنعت تنظیم و 

تدوین مي شود، پیگیري گردد.
متأسفانه به علت فقدان راهبرد مشخص و نحوه برداشتن 
گام هاي لازم بــراي نیل به اهــداف در بخش هاي تولید، 

انتقال و توزیع، طرح مذکور مبهم مي باشد.
نظر کارشناسي

با لحاظ ویژگي هاي ملحوظ در شــیوه قانون نویســي در 

طرح حمایت از صنعت برق و نقاط قوتي که در آن وجود 
دارد، اشکالاتي نیز در آن مشاهده مي شود که به شرح ذیل 

به استحضار مي رسد.
ماده 1

در قســمتي از این ماده اشــاره به تحویل معــادل ارزش 
سوخت مایع نفت خام به ســرمایه گذار شد. این در حالي 
اســت که مطابق روابط مالي که در قالــب قانون اصلاح 
قانون نفت تدوین گردیــد: اینگونه روابط در بودجه هاي 
ســالیانه تعیین تکلیف مي گردد. با توجه به اینکه در ذیل 
این ماده آمده است، در صورتي که بخش خصوصي تمایل 
به ســرمایه گذاري در تبدیل برج تر به خشک داشته باشد 
منابع مــورد نظر از محــل صرفه جویي حاصل شــده از 
تفاوت قیمت نفت گاز و نفت کــوره به صورت نفت گاز 
و یا معادل ارزش آن نفت خام در ســقف حداکثر سه سال 
به ســرمایه گذار تحویل مي گردد، به دلیل اینکه »از محل 
صرفــه جویي« تأمین کننده بار مالي این حکم نمي باشــد 

مغایر اصل هفتادوپنجم قانون اساسي است.
ماده 2

تصویب پروژه ها در صندوق توسعه ملي و تعیین اولویت 
آن به عهده هیئــت امنا، هیئت عامــل و بانک هاي عامل 
است که لزوم تغییر یا اصلاح اساسنامه صندوق را طلب 

مي کند.
ماده 3

مصرف وجوه حاصــل از واگذاري ها در ماده )۲۹( قانون 
اجراي سیاســت هاي کلي اصل چهل و چهارم مشــخص 
شــده اســت و تصویب این حکم نیاز به اصلاح این ماده 
از قانون مذکور را دارد. همچنین بــا توجه به اینکه منابع 
حاصل از واگذاري هاي مرتبط بــا صنعت برق در قانون 
بودجه سالیانه تعیین تکلیف و محل مصرف آن مشخص 
شــده اســت، این ماده داراي بار مالي بوده و طریقه پیش 
بیني شــده در آن، تأمین کننده بار مالي مذکور محسوب 

نمي شود.
ماده 4

به نظــر مي آید در محاســبه قیمت تمام شــده نباید تمام 
هزینه ها را به مصرف کننده تحمیل کرد، بلکه باید موضوع 
مربوط بــه هزینه هاي ســوءمدیریت و ناکارآیي هاي آن 
به ویژه تلفات شــبکه هاي انتقال و توزیــع و پایین بودن 
بهره وري نیروگاه ها و طولاني شــدن اجــراي طرح ها و 

هزینه هاي بي مورد سربار مورد توجه قرار گیرد.
ماده 6  

این ماده در بند »ز« تبصره »۲« قانون بودجه سال ۱۳۹۳ 
وجود دارد.

ماده 7
اخذ عوارض براي هدف مورد نظــر در این ماده در قالب 
بند »ز« تبصره »۹« قانون بودجه سال ۱۳۹۳ مورد توجه 

قرار گرفته است.
مواد ۸ و 10

الزام دولت به پیش بیني محلي در بودجه ســنواتي مغایر 
اصل پنجاه ودوم قانون اساسي است.

ماده 9
درخصوص هدف مربــوط به این مــاده در قانون اجراي 
سیاســت هاي کلي اصل چهل و چهارم قانون اساسي ساز 
وکارهاي لازم بــراي پرداخت مطالبــات در نظر گرفته 
شده است. به نظر میآید که موارد مربوط به مصرف وجوه 
حاصل از واگذاري هــا مطابق با مفاد مــاده )۲۹( قانون 
اجراي سیاست هاي کلي اصل چهل و چهارم قانون اساسي 

باید اقدام کرد.
ماده 11

این مــاده داراي بار مالي بوده و به دلیــل عدم پیش بیني 
محــل تأمین آن مغایر اصل هفتاد و پنجم قانون اساســي 

است.
جمع بندي

با توجه به اینکه مواد فوق الذکر بعضاً داراي بار مالي است 
و یا اصلاح برخي قوانین را به دنبال خواهد داشت، براي 
تأمین منابع مورد نیاز لازم اســت مواد حذف یا به منظور 

بررسي و اصلاح به کمیسیون مربوط مرجوع گردد.

روابط عمومی ســندیکای صنعت برق ایــران/ نعمت زاده در 
دیدار با معاون نخست وزیر ویتنام:

ایران در زمینــه تولیدات صنعت 
برق خودکفا است

در دیــدار مهندس نعمــت زاده، وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت و نگوین خوان فوک، معاون نخست وزیر ویتنام 
که در تاریخ بیســت و دوم مهر ماه ســال جاري پیرامون 
توســعه مبادلات کالایي و ارایه تســهیلات به ســرمایه 
گذاران ایراني و ... برگزار شده بود، مهندس نعمت زاده از 

خودکفایي ایران در زمینه تولیدات صنعت برق خبر داد.
به گزارش روابط عمومي ســندیکاي صنعت برق ایران، 
در این دیدر نعمت زاده با اشــاره به روابط دیرینه این دو 
کشور گفت: اگرچه زمینه هاي زیادي براي همکاري هاي 
اقتصــادي، تجاري، فرهنگي و صنعتي وجــود دارد، ولي 

اخبار صنعت برق
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از همه ظرفیت ها استفاده نشده است. همانطور که دکتر 
جهانگیري، معــاون اول رییس جهــوري اعلام کردند 
آمادگي کامل داریم در تمامي زمینه ها روابط را با کشور 

شما توسعه دهیم.
وي افزود: متاســفانه به دلیل تحریم هاي ظالمانه و قطع 
روابط بانکي بین دو کشور نتوانستیم حجم مبادلات را 
افزایش دهیم. ما در ســال هاي گذشته در بخش صنعت 
و تجهیزات صنعتي پیشــرفت هاي خوبي داشــته ایم و 
مي خواهیم این پیشــرفت ها را با کشور شما به اشتراک 

بگذاریم تا شما نیز از آنها استفاده کنید.
وي ضمن ابزار خوشــنودي از موفقیت هاي ویتنام در 
جذب ســرمایه گــذاري خارجي، اضافه کرد: ســرمایه 
گذاري هاي خارجي سبب رونق صنعتي شما شده است. 
بنابرایــن زمینه هاي خوبي در دو طــرف در بخش هاي 
صنعتي، کشــاورزي و خدمات فني و مهندســي بوجود 
آمده است که از طریق آن مي توانیم پروژه هاي مشترک 

را انجام دهیم.
نعمت زاده اعلام کــرد: امیدوارم کمتــر از ۶ ماه دیگر 
اجلاس بعدي کمیسیون مشترک دو کشور را در تهران 
و با حضور وزیر کشاورزي ویتنام برگزار کنیم و کارها 
را جلو بــرده و برنامه هاي خوبي را براي یکســال آینده 

تنظیم کنیم.
وي خاطر نشــان کرد: عــلاوه بر کشــاورزي، صنایع 
الکترونیک و لوازم خانگي نیز از زمینه هاي دیگر براي 
همکاري است. باید به اطلاع شــما برسانم که ایران در 
زمینه تولیدات صنعت برق خودکفا است. لذا مي توانیم 
در ســاخت پروژه هاي تولید برق آبي و گازي در ویتنام 
فعالیت کنیم. در زمینه صنعت نفت، گاز و پتروشیمي هم 

توانمندي هاي خوبي در دو طرف وجود دارد.
در ادمه نگوین خوان فوک، معاون نخست وزیر ویتنام 
ضمن اعلام موافقت با پیشنهاد هاي مطرح شده، گفت:  
زمینه هاي زیادي براي  همــکاري وجود دارد. مي دانیم 
که روابط سیاسي دو کشــور عالي است ولي با این حال 
روابط اقتصادي و ســرمایه گذاري آنچنان زیاد نیست. 
دلایل فراواني براي این موضوع وجود دارد که یکي از 
این دلایل شــرایط خاص بین المللي است. دلیل دیگر، 
آن است که اجلاس کمیسیون مشترک دو کشور کاملا 

فعال نبوده است.
وي با بیان این مطلب که کشــورهاي زیادي در ویتنام 
ســرمایه گذاري مي کنند که ایران در انتهاي لیست آنها 
قــرار دارد، افزود: حجم تجارت مــا ۲00 میلیون دلار 
اســت که رقم پاییني اســت. ما اقدامات جدي را براي 

توسعه روابط انجام نداده ایم. طي مدت اقامت خود در 
ایران ملاقات هاي خوبي بــا معاون اول رییس جمهور 
و وزراي ایراني داشــتم و خوشــحال هســتم که بگویم 
اقدامات خوبي در راستاي تحرک بخشي به روابط اتخاذ 
شــده اســت. وزراي ما باید اقدامات لازم را در بخش 

کشاورزي و صنعت  به عمل آورند.
وي اضافه کرد: طرفین باید توافقــات به عمل آمده در 
اجلاس کمیسیون مشــترک را مرور کنند و سپس دور 
بعدي اجلاس را در تهران برگزار کنیم. اقداماتي را باید 
براي رســیدن به ۵00 میلیون دلار تجــارت بین خود 
به عمل آوریم. ایران باید واردات خــود را از ویتنام را 
افزایش دهد. دو طرف باید زمینه را براي کار شرکت ها 
تسهیل کنند. ما باید کشــور خود را مدرن کنیم و از این 

رو به محصولات شما نیاز داریم.
وي اعلام کــرد: طرفین باید تجار و شــرکت هاي خود 
را بــراي همکاري با یکدیگر تشــویق کنند. باید ضمن 
ســرمایه گذاري محصــولات خود را نیــز مبادله کنیم. 
محصــولات مــا از طریق کشــورهاي ثالث بــه ایران 
صادر مي شــود باید دلایل و چرایي این موضوع را پیدا 
کنیم. مایل هســتم در مورد حمل و نقل، زیرساخت ها و 
طرح هاي ســرمایه گذاري کنیم. کشــورهایي همچون 
ژاپن، کره و تایوان سرمایه گذاري خوبي در ویتنام انجام 

داده اند.
نخست وزیر ویتنام در پایان گفت: در مورد نفت نیز ما 
مایل به همکاري در پروژه هایي در استان ایلام هستیم. 
پتانسیل نفت و گاز بین دو کشور قابل توجه است. باید 
در اجلاس کمیسیون مشترک بیشتر کار کنیم و همتایان 
ایرانــي و ویتنامي با هم در تماس بوده و کارها را به جلو 

ببرند.

ایسنا/ شمس اردکاني ادعا کرد
اجــراي  مانــع  نیــرو  وزارت 
پروژه هاي مشــترک بــا عمان و 

امارات

رییس کمیســیون انرژي اتاق بازرگانــي ایران گفت: 
عمان بــراي حداقل تولید هــزار مگاوات بــرق آماده 
همکاري اســت و امــارات نیز تقاضــاي تولید ۲000 
مگاوات را دارد اما در این مســیر فقط یک مانع وجود 
دارد و آن هم وزارت نیروســت؛ چراکه این کشــورها 

خواهــان انجام پروژه بــا بخش خصوصي هســتند اما 
وزارت نیرو مــي خواهد خودش این کار را انجام دهد و 

مانعي براي این کار شده است.
به گــزارش خبرنگار ایســنا، علــي شــمس اردکاني، 
عضو هیات مدیره منطقه آزاد قشــم در مراسم امضاي 
تفاهمنامه سرمایه گذاري نیروگاه سیکل ترکیبي و واحد 
آب شــیرین کن در قشم که توســط منطقه آزاد قشم و 
شرکت مپنا قرار است انجام شود، با بیان اینکه باید این 
وفاق را با همســایگان خود توسعه دهیم، گفت: مناطق 
آزاد باید ســرپل صادرات و ارتباطات اقتصادي باشند 
که البته براي ایجاد صــادرات باید تقاضاي موثر وجود 
داشته باشد و در این زمینه با دو کشور همسایه مي توانیم 

با کابل زیردریایي ارتباطاتي برقرار کنیم.
وي خطاب به دبیر شــوراي عالي مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادي گفت: از شما تقاضا داریم مدیریت و رهبري 
لازم را در این زمینه داشته باشید تا بتوانیم هاب انرژي 

منطقه در این حوزه باشیم.
درخواســت از ترکان براي رفع ابهام در قیمت گذاري 

سوخت
همچنین علي آبــادي - مدیر عامل شــرکت مپنا - در 
این مراسم قیمت گذاري ســوخت به منظور تولید برق 
را یکي از مشکلات موجود در کشــور دانست و تاکید 
کرد: نمي توانیم قیمت ثابتي در این زمینه بگذاریم. چون 
دنیا در حال تغییرات غیرقابل پیش بیني است؛ به عنوان 
مثال قیمت سوخت در عسلویه با تبریز یکي نیست و هر 

روز نیز قیمت ها فرق مي کند.
وي با اشاره به اهداف اقتصاد مقاومتي گفت: کشورمان 
متعهد به سیاســت هاي اقتصاد مقاومتي اســت و امروز 
نیز زیرساخت صنعتي و ســوخت لازم براي تولید برق 
در کشــوررا داریم؛ بنابراین باید به بحث صادرات برق 
نیز توجه شــود و این در حالي است که سیاست دقیق و 
شفافي در این زمینه وجود ندارد که ضرورت دارد براي 

حل مشکلات و صادرات برق از هم اکنون وارد شد.
علي آبادي با تاکید بر این که باید هر چه زودتر منابع را به 
ثروت تبدیل کنیم، خطاب به ترکان گفت: شما به خاطر 
نقشي که در دولت داشته و مطلع ترین فرد در حوزه نفت 
و گاز هستید بهتر است هر چه زودتر بتوانید ابهام قیمت 
سوخت را حل کنید تا با استفاده از ظرفیت هاي فعلي و 
تولید همزمان آب و برق بتوانیم پیشــرفت هاي لازم را 

در این بخش ها به دست آوریم.
وي همچنین با بیان اینکه نیروگاه ســیکل ترکیبي ۵00 
مگاواتي و تولید آب شــیرین با ســرمایه گذاري ۴00 
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میلیون یورو قرار است ظرف سه سال و در سه فاز به بهره 
برداري برسد، بیان کرد: در مرحله اول ظرف ۲۴ ماه واحد 
گازي نیروگاه به بهره برداري خواهد رسید و شش ماه پس 
از آن بخش بخار نیروگاه و در نهایت قسمت آب شیرین 
کن که آب جزیره قشم را تأمین خواهد کرد به بهره برداري 

خواهد رسید.
علي آبادي با بیــان اینکه بر اینکه نباید منتظر باشــیم تا 
کشورهاي دیگر وارد سرمایه گذاري به کشورهاي منطقه 
شوند، افزود: امروز در پاکســتان ۱۴ هزار مگاوات برق 
در خدمت جمعیت ۲00 میلیون نفري است. در حالي که 
مي تواند فرصت خوبي براي ما از لحاظ حضور سیاســي 
و اقتصادي باشــد یا از طرفي در افغانستان از دیزل براي 
تولید برق اســتفاده مي کنند و در عــراق کمتر از ۷000 
مــگاوات نیروگاه فعــال دارند در حالي که در کشــور ما 
اکنون ۳۲ هزار مگاوات مصــرف مي کنیم غافل از اینکه 

مي شود ۵0 هزار واحد تولید کنیم.
وي تصریح کرد: کشــور باید از ابهام قیمت ســوخت در 
راستاي تولید برق خارج شــود و با همین امکاناتي که در 
اختیار داریم تــا ۸۵ درصد ظرفیت بــرق تولید کنیم که 
علاوه بر اشتغالزایي امکان صادرات برق را هم فراهم مي 

کند.

وزارت نیرو/ مدیرعامل شرکت توانیر تشریح کرد:

جزئیات هوشمندسازي شبکه برق 
ایران 

مدیرعامل شرکت مادرتخصصي مدیریت تولید، انتقال و 
توزیع نیروي برق ایران )توانیر( جزئیات هوشمندسازي 

شبکه برق کشور را تشریح کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســاني وزارت نیــرو )پاون(، 
مهندس »همایون حائري« در پنجمین کنفرانس شبکه هاي 
هوشمند، گفت: گسترش روزافزون شبکه قدرت، مصرف، 
تولید، توسعه شبکه قدرت و افزایش اهمیت آن، وابستگي 

شدید زندگي به برق را نشان مي دهد.
وي افزود: موضوع هاي زیست محیطي نیز از اولویتهاي 
مهمي است که بر پیچیدگي هاي شبکه برق افزوده است و 
براي کنترل آن، نیازمند هوشمندسازي شبکه برق هستیم.

وي اظهــار کــرد: هــدف از هوشمندســازي، کاهــش 
پیچیدگي هاي شــبکه برق و ساده ســازي آن است و اگر 

هوشمندسازي بدون نیاز و ضرورت صورت گیرد، به طور 
قطع پیچیدگي هاي شبکه را افزایش مي دهد.

مدیرعامل شــرکت توانیر با بیان اینکه هوشمندســازي 
شامل بخش هاي توزیع و شــبکه قدرت مي شود، گفت: 
ما در صنعت برق کشــور شاخص هاي هوشمندسازي در 
جهان را بررسي کردیم و گام هایي در جهت هوشمندسازي 

شبکه برق برداشته ایم.
وي تصریح کرد: هم اکنــون ۵0 درصد رله هاي حفاظتي 
شــبکه قدرت، دیجیتالي و میکروپروسســوري است و 
تمام رله هــاي دیجیتالي جریاني و ولتاژي تا ســطح ۶۳ 
کیلوولت در داخل ســاخته شده است و ما در این زمینه به 
۱00 درصد خودکفایي رســیده ایم. وي یادآور شد: کار 
بومي ســازي رله هاي دیجیتالي جریاني و ولتاژي از پنج 
سال پیش با همکاري دانشگاه ها آغاز شد که خوشبختانه 

به نتیجه رسید.
وي افزود: همچنین در راستاي هوشمندسازي شبکه برق 
RTU ها و نرم افزارهاي مورد اســتفاده در پســت بومي 

سازي شده اند.
وي با اشــاره به اجراي طرح فهام که توسط سازمان بهره 
وري انرژي ایران )ســابا( در حال انجام است، گفت: ۱۹ 
هزار کیلومتر شــبکه فیبر نوري در کشــور داریم که این 

موضوع هوشمندسازي شبکه برق را تسهیل مي کند.
PMU )phasor measure-( يحائري از به کارگیر
ment unit  در شــبکه قدرت ایران خبر داد و گفت: ما 
تنها کشوري در منطقه هســتیم که از این فناوري استفاده 
مي کنیم و در جهان ۱۱ کشــور از آن در شــبکه برق خود 
استفاده مي کنند که شــبکه را به صورت آنلاین رصد مي 
کند. وي اظهار داشــت: هم اکنون PMU ۲۷ در ســطح 
شبکه استفاده مي شود که به زودي تعداد آنها به ۱00 عدد 

مي رسد.
وي ادامه داد: تبادل دوســویه تــوان و اطلاعات از دیگر 

ویژگي هاي شبکه هوشمند است.
مدیرعامل شــرکت توانیر با بیان اینکه هم اکنون با تمام 
کشــورهاي داراي مرز خاکي با جمهوري اسلامي ایران، 
انــرژي الکتریکي تبادل مــي کنیم، گفت: بــه زودي نیز 
ارتباط الکتریکي ما با کشــورهاي حاشــیه خلیج فارس 

ازطریق کابل دریایي میسر مي شود.
وي از برنامــه ریــزي بــراي افزایش ســالانه دوبرابري 
ظرفیت انرژي هــاي تجدیدپذیر خبر داد و گفت: تا پایان 
امســال نیز ظرفیت انرژي هاي تجدیدپذیر بــه دوبرابر 

ظرفیت این انرژي ها درمقایسه با سال گذشته مي رسد .

وي یادآور شــد: میزان ظرفیت انرژي باد در سال گذشته 
۱۸0 مگاوات بود که این رقم در پایان امســال به حدود 

۴00 مگاوات مي رسد.
حائري اجراي طرح کاهش تلفات صنعت برق را طرحي 
علمي و جهادي توصیف کرد و گفت: براساس میثاق نامه 
اي که با صنعت برق بســته شده اســت، ظرف یک سال 
تلفات برق از ۱۶ درصد به زیر ۱0 درصد کاهش مي یابد 

که کار بسیار مشکل و سنگیني است.
وي افــزود: جزیــره هرمــز به عنــوان اجــراي پایلوت 
هوشمندسازي شــبکه برق درنظر گرفته شده است که در 
زمان نه چندان دور قابلیت یک شبکه برق کاملا هوشمند 

را خواهد داشت.
وي لازمه هوشمندســازي شبکه برق کشــور را حمایت 
مشترکان و مصرف کنندگان دانست و گفت: اگر مشترکان 
همکاري لازم با ما را نداشته باشند، چرخ هوشمندسازي 

شبکه برق کند مي چرخد.
وي ترکیــب ســامانه هاي SCADA و PMU ها را از 
برنامه هاي آینده صنعت برق براي ایجاد هم افزایي بیشتر 
در جهت هوشمندســازي شــبکه برق عنوان کرد و گفت: 
ســامانه SCADA از مدل شبکه براي تخمین اطلاعات 
استفاده مي کند اما PMU ها نیز از خود شبکه به صورت 

real time اطلاعات را به ما مي دهند.
وي خاطرنشــان کرد: استفاده از دانشــگاه ها در صنعت 
برق یکي از برنامه هاي ماســت و آمادگــي داریم با فراهم 
کردن بسترهاي لازم، اجراي برخي طرح هاي پژوهشي و 
هوشمندسازي شــبکه در نقاط مختلف را به صورت کلید 

در دست به دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتي واگذار کنیم.

شانا / 
بخــش خصوصي صنعــت برق را 

دریابد

صنعت بــرق ایران بــا هــدف افزایش ظرفیــت تولید، 
برنامه هاي گسترده ای را براي احداث نیروگاه هاي جدید 

هدف گذاري كرده است.
قائــم مقام وزیــر نیرو در گفــت وگو با شــانا اظهاركرد: 
همزمان با احداث ظرفیت هاي جدید نیروگاهي در كشور 
تبدیل 1٦هزارمگاوات نیروگاه گازي به ســیكل تركیبي 
نیز در دستوركار قرار گرفته است. ستار محمودي افزود: 
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ایجاد 1٠٠٠مگاوات ظرفیت نیروگاهي از انرژي هاي 
تجدیدپذیر و كاهش تلفــات و مدیریت مصرف، بازار 
گسترده یي را براي صنعت برق كشور و به طور مشخص 
شــركت هاي بخش خصوصي فراهم كرده است. وي با 
بیان اینكه صنعت برق جزو پایه هاي اصلي پیشرفت و 
توسعه یافتگي كشور اســت، گفت: توسعه صنعت برق 
ایران مي تواند در خروج از شــرایط ركود نقش آفرین 

بوده و تاثیرگذار باشد.
محمودي با اشاره به توانمندي هاي ایجاد شده در صنعت 
برق كشــور گفت: درحوزه توزیع نیرو بــه خودكفایي 
كامل رســیده ایم و درحوزه هاي تولیــد و انتقال نیز به 
ترتیب بــه 8٠ و ٩٠درصــد خودكفایي رســیده ایم كه 
اینهــا حاصل تلاش و ســرمایه گذاري جانــي و مادي 
اســت. وي با بیان اینكه ســنگ بناي اقتصاد مقاومتي، 
صنعت برق اســت، تصریح كرد: ایــن صنعت، عرصه 
كسب وكار، اشــتغال، امنیت و حیات است. محمودي 
با اشاره به محدودیت منابع مالي براي اجراي طرح هاي 
نیروگاهي گفت: به دلیل كمبود منابع مالي روند احداث 
نیروگاه هاي جدید مطلوب نیست و باید با تامین منابع 
مالي جدید به ویژه در بودجه ســال آینده روند ساخت و 
تكمیل نیروگاه ها را شــتاب داد تا بتوانیم به هدف هاي 
پیش بیني شده در صنعت برق دســت یابیم. قائم مقام 
وزیر نیرو ادامه داد: توســعه صنعت برق كشور نیازمند 
تلاش بیشــتر بخش خصوصي اســت و در این مســیر 
دولت نیز از بخش خصوصي توانمند كشور حمایت مي 
كند. وي افزود: صنعت برق و صنایع پشــتیبان آن جزو 
صنایع پیشرو هستند و راه هاي رسیدن به هر پیشرفتي، 
چالش هاي خاص خود را دارد اما مي توان با همكاري و 

تعامل چالش هاي موجود را برطرف كرد.

دنیای اقتصاد/ بر اساس لایحه بودجه بررسی شد

تکالیف »نیرو« در اقتصاد 94

افزایش حدود ۴0درصدی اعتبار وزارت نیرو در لایحه 
پیشنهادی بودجه سال ۹۴ سبب شــد که متولیان حوزه 
آب و برق برنامه ها و طرح های گسترده ای را در دستور 

کار قرار دهند.
 گفته می شــود بودجه بیش از ۷۱هــزار میلیارد ریالی 
پیش بینی شــده برای این وزارتخانه به منظور اجرایی 

کردن سه موضوع مد نظر قرار گرفته است.
افزایش راندمان، بهــره وری و کاهش اتلاف انرژی به 
ویژه در سطح شــبکه تولید، انتقال و توزیع برق کشور؛ 
نــگاه ویژه به مدیریــت آب های زیرزمینــی؛ همچنین 
احیای اقتصاد صنایع آب و برق کشور از جمله مواردی 
است که در لایحه بودجه به آن توجه شده است. افزایش 
بودجه وزارت نیرو در لایحه بودجه سال آینده در حالی 
است که پیش از این مسوولان این وزارتخانه نسبت به 
نامتوازن بودن منابع و هزینه های این وزارتخانه هشدار 
داده بودند و بر مشــکلات اقتصــاد آب و برق به عنوان 
یکی از چالش های اصلی این وزارتخانه تاکید داشــتند. 
حال بررسی لایحه بودجه ســال ۹۴ نشان از تکالیف و 
مجوزهای متعددی به منظور تکمیل طرح های نیمه تمام 
برای وزارت نیرو دارد. وجود ۱0۹ سد در حال ساخت، 
میزان قابل توجهی طرح های شــبکه آبیاری و زهکشی، 
همچنین شــبکه های متعدد آبرسانی در حال ساخت در 
نقاط مختلف کشــور از جمله طرح هــای وزارت نیرو 
در بخش آب اســت که به گفته حمید چیت چیان، وزیر 
نیرو افزایش ۴0 درصد بودجه این وزارتخانه در تکمیل 
این طرح ها می تواند موثر باشــد. کاهش اتلاف برق و 
انرژی از ۱۵ درصد فعلی به ۱0 درصد مهمترین پروژه 
در بخش برق برای ســال آینده اســت. در این میان، بر 
اساس لایحه بودجه سال ۹۴ وزارت نیرو مجاز است تا 
بخشی از منابع مالی مورد نیاز برای اجرای طرح های در 
دست اجرا را از محل انتشار اوراق مشارکت تامین کند؛ 
به طوری که بر اســاس بند الف تبصره ۶ به شرکت های 
وابســته و تابعه وزارت نیرو اجازه داده شــده با رعایت 
قانون نحوه انتشار اوراق مشارکت مصوب ۳0 شهریور 
۱۳۷۶ برای اجــرای طرح های انتفاعــی دارای توجیه 
فنی، اقتصادی و مالی خود با اولویت طرح های آبرسانی 
و تامیــن آب، احداث و تکمیل طرح های آب شــیرین 
كــن، تصفیه خانه هــای آب و فاضــلاب، نیروگاه های 
برق، اوراق مشــارکت ریالی یا صکوک اســلامی و با 
رعایت ماده ۸۸ قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی 
دولت مصوب ۲۷ بهمن ۱۳۸0 و بــرای طرح هایی که 
به تصویب شــورای اقتصاد می رسد، با تضمین خود در 
خصوص اصل و سود، منتشر کند.  بر اساس بند ج تبصره 
۸، تعرفه خدمات آب و فاضلاب بر اساس قیمت تمام 
شده و با لحاظ کردن هزینه های بهره برداری و استهلاک، 
به پیشــنهاد شــرکت آب و فاضلاب شــهری از سوی 
شورای اسلامی هر شهر، در چارچوب دستورالعملی که 

به پیشــنهاد وزارت نیرو به تصویب شورای اقتصاد می 
رسد، تعیین می شود.

بر اســاس این گزارش، در مورد تکمیل آبرسانی شرب 
روستایی و توســعه نگهداری شبکه های برق روستایی، 
در لایحه بودجه ســال ۹۴ اختیارات زیــر را به وزارت 
نیرو داده اســت: بر اســاس بند ه تبصره ۹، وزارت نیرو 
از طریق شرکت های آبفای شهری سراسر کشور مکلف 
اســت علاوه بر دریافت نرخ آب بهای شهری، به ازای 
هر مترمکعب فروش آب شــرب مبلــغ یکصد ریال از 
مشترکان آب دریافت و به خزانه داری کل کشور واریز 
کند. ۱00 درصد وجوه دریافتی تا ســقف ۳۹0 میلیارد 
ریال از محل حساب مذکور صرفا جهت آبرسانی شرب 
روســتایی اختصاص می یابد. اعتبار مذکور بر اســاس 
شاخص کمبود آب شرب سالم بین استان های کشور در 
مقاطع سه ماهه از طریق شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور توزیع می شود تا پس از مبادله موافقت نامه بین 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ها و شرکت های 
آب و فاضلاب روســتایی اســتان ها هزینه شود. وجوه 
فوق به عنوان درآمد شرکت ذیربط محسوب نمی شود و 

مشمول مالیات نیز نمی شود.
از سوی دیگر، بر اساس بند ز تبصره ۹ همچنین وزارت 
نیرو موظف شــده علاوه بر دریافت بهای برق به ازای 
هر کیلووات ساعت برق فروخته شــده، مبلغ ۳0 ریال 
به عنــوان عوارض بــرق در قبوض مربوطــه درج و از 
مشترکان برق به استثنای مشترکان خانگی روستایی و 

چاه های کشاورزی دریافت کند.
وجــوه حاصله به حســاب خاصی نزد خزانــه داری کل 
کشــور واریز و حداکثر تا ســقف ۴ هزار میلیارد ریال 
صرفا بابت حمایت از توســعه و نگهداری شــبکه های 
برق روستایی و تولید برق تجدیدپذیر و پاک، از سوی 

شرکت توانیر هزینه می شود.
 بر اســاس بند ج تبصره ۱۱ نیز بــه وزارت نیرو اجازه 
داده شــده به منظور اجرای طرح هــای افزایش بازدهی 
نیروگاه ها با اولویت نصــب بخش بخار در نیروگاه های 
چرخه )سیکل( ترکیبی، توسعه اســتفاده از انرژی های 
تجدیدپذیــر و نو، کاهش تلفات، بهینه ســازی و صرفه 
جویی در مصرف سوخت مایع، جایگزینی مصرف برق 
به جای گاز یا فرآورده هــای نفتی در مناطقی که توجیه 
اقتصادی )با تصویب شــورای اقتصاد( دارد و افزایش 
سهم صادرات برق تا ســقف ۱۲0هزار میلیارد ریال به 
روش بیع متقابل، با سرمایه گذاران بخشهای خصوصی 

101

اخبار صنعت برق

اخبار صنعت برق



102

  

و عمومی با اولویت اســتفاده از تجهیزات ســاخت داخل 
قــرارداد منعقــد کند. دولــت مکلف اســت در قبال این 
تعهد، سوخت صرفه جویی شده یا معادل آن نفت خام را 
با محاســبه میزان صرفه جویی حاصله به سرمایه گذاران 
تحویل دهد. بر اساس این بند، وزارت نیرو مجاز است در 
تبدیل نیروگاه های گازی موجود به ســیکل ترکیبی که در 
لیست واگذاری قرار دارند ولی تا ابتدای سال ۹۴ واگذار 
نشــده اند، بر اســاس این بند اقدام و پس از بهره برداری 
نســبت به واگذاری اقــدام کند. توجیه فنــی، اقتصادی، 
زیســت محیطی و زمان بندی بازپرداخــت به تصویب 
شورای اقتصاد می رســد. بند د تبصره ۱۱ به وزارت نیرو 
اجازه داده برای اجــرای طرح های آب و فاضلاب، بهینه 
ســازی و صرفه جویی مصرف آب، مهــار و بهره برداری 
از آبهای مشــترک و مرزی، اجرای طرح های جمع آوری 
و دفع بهداشــتی فاضلاب و طرح هایی کــه به مدیریت 
تقاضای آب می انجامد و زهکشــی اراضی کشــاورزی، 
تا ســقف ۲ میلیارد دلار یا معادل ریالی آن به روش بیع 
متقابل یا ساخت و بهره برداری و تحویل )BOT( و سایر 
روش های مشــابه موضوع بند ب ماده ۲۱۴ قانون برنامه 
پنجساله پنجم توسعه ایران و تضمین خرید آب با سرمایه 
گذار خصوصی یا تعاونی قــرارداد منعقد یا مجوز صادر 

کند.
بر اســاس بند ک تبصــره ۱۱ به وزارت نیــرو اجازه داده 
شده کل هزینه های مربوط به تهیه و نصب کنتور چاه های 
کشاورزی را از محل اعتبارات ردیف های طرح »تعادل 
بخشــی، تغذیه مصنوعی و کنترل ســیل« پرداخت و به 
صورت اقســاطی با روشی که وزارت نیرو تعیین می کند 
از صاحبان چاه ها دریافت و به حســاب خزانه واریز کند. 
۱00درصد وجوه واریزی صرفــا برای اجرای طرح های 
تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی در اختیار وزارت نیرو 

قرار می گیرد.

تسنیم/ رئیس اتاق بازرگانی ایران:
وزارت نیــرو از فرصت صادرات 
انرژی به کشورهای همسایه استفاده 

کند
رئیس اتــاق بازرگانی ایران از برگزاری کمیته مشــترک 
در اتاق بازرگانی با حضور وزیر نیرو خبر داد و گفت: در 
بخش صادرات انرژی به کشورهای همسایه می توان بهره 

مناسب را برد.
به گــزارش خبرنــگار اقتصــادی خبرگزارس تســنیم،  
غلامحسین شافعی در جمع خبرنگاران در حاشیه  جلسه 
صبحانه کاری با وزیر نیرو اظهار کرد: یکی از موضوعات 
مطرح شــده در ایــن جلســه موضوع مشــارکت بخش 
خصوصی در برنامه های پیــش روی وزارت نیرو بود که 

مطرح شد.
وی ادامه داد: در این جلســه مقرر شــد کمیته ای متشکل 
از تشــکل های بخــش خصوصی در صنعــت آب و برق 
تشکیل شود و هر سه ماه یکبار جلســه ای برگزار شود تا 
ازظرفیت های بخش خصوصی در برنامه های توســعه ای 

بیشتر استفاده شود.
عضو هیئت نماینــدگان اتاق ایران بیان کــرد: در بخش 
صــادرات به خصــوص صــادرات انــرژی بــا توجه به 
موقعیــت همســایگان می توانیــم از این فرصــت بهره 
مناســب ببریم در کنار آن بخش خصوصی برای استفاده 
از انرژی های تجدید پذیر دارای ایده اســت که امید است 
با هماهنگی های لازم توفیق بیشتری در زمینه صادرات 

فراهم شود.
شافعی یادآور شد: در این جلســه در رابطه با آب و بهینه 
مصــرف کردن آن گفت وگو شــد و به طــور کلی در این 
جلسه فعالان بخش خصوصی خواســتار آن بودند تا در 
یک پیوند مشترک به سمت اهداف و خواسته های یکسان 

حرکت شود.

ایسنا/ وزیر نیرو خبر داد
به عرصه  ورود بخش خصوصــی 

صادرات برق

وزیر نیرو با اعلام خبر امــکان ورود بخش خصوصی به 
عرصه صادرات برق گفت: صادرات باید به گونه ای باشد 

که منجر به رقابت مخرب در بازارهای هدف نشود.
به گزارش خبرنگار خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا(، 
حمید چیت چیان در پاســخ به پرسش ایسنا مبنی بر ارائه 
مجــوز دولت به بخــش خصوصی بــرای ورود به عرصه 
صادرات برق در حاشیه نشســت خود در اتاق بازرگانی 
ایران گفت: مقرر اســت کارگروه ویژه ای برای بررســی 
ابعاد ورود بخش خصوصی به بازار صادرات برق تشکیل 
شــود. صادرات توســط بخش خصوصی نبایــد منجر به 

رقابت مخرب در بازارهای رقابت شود.
وی تصریح کرد: برای تولید برق از ســرمایه های طبیعی 
نفت و گاز اســتفاده می شــود لذا ارزش این سرمایه باید 
حفظ شــود و به گونه ای نباشــد که ســوخت یارانه ای به 
شرکت ها داده شود و از این طریق آنها بتوانند قیمت های 

همدیگر را در بازار صادراتی بشکنند.
وزیر نیرو با اشــاره به اینکــه ارائه ســوخت یارانه ای به 
بخش صادرات برق منجر به از بین رفتن ســرمایه ملی و 
مفت در اختیار دادن آن به دیگران می شــود، اظهار کرد: 
با این شــرایط مکانیزمی لازم تعریف شــود که بر مبنای 
آن مشــخص باشــد بخش خصوصی چگونه می تواند در 

صادرات برق بدون رقابت مخرب مشارکت کند.
قیمت آب و برق بلاتکلیف ماند

چیت چیان در مــورد تصمیم دولت برای تعدیل نرخ آب 
و برق گفت: هنوز هیچ تصمیمــی در این زمینه در دولت 

گرفته نشده است.
تشکیل پارلمان بخش خصوصی در بخش آب و برق

وی با اشاره به تصمیم گیری برای تشکیل پارلمان بخش 
خصوصی در صنعت آب و برق اظهار کرد: این پارلمان هر 
سه ماه یکبار با مدیران وزارت نیرو جلسه خواهد داشت و 

زمینه های مختلف توسعه صنعت را بررسی می کند.
وزیر نیرو با اشــاره به اینکه در حــال حاضر ۶0 درصد از 
برق کشور در نیروگاه های حرارتی توسط بخش خصوصی 
تولید می شود، گفت: وزارت نیرو صد در صد آمادگی دارد 
تا بسترهای لازم را برای سرمایه گذاری بخش خصوصی 
فراهم کند. بخش خصوصی می تواند به طور مستقیم برای 

فروش برق با خریدار معامله کند.
ارائه صکوک به جای ایجاد بدهی

وزیر نیرو از ارائــه اوراق صکوک به جای پرداخت بدهی 
خبر داد و گفت: این امکان وجــود دارد که به پیمانکاران 
اوراق صکوک بدهیم که سالانه نسبت به تورم تعدیل پیدا 
می کند و هر زمان که امکان پرداخت بدهی وجود داشــت 

می توانیم با اوراق جایگزین کنیم.

ایسنا/ 
آماده ســازی برای بــه کارگیری 

سلول های خورشیدی

معاون وزیر نیرو در امور بــرق و انرژی با تاکید بر اینکه 

اخبار صنعت برق

اخبار صنعت برق

102



103

  

برای استفاده از سیســتم های فتوولتائیک باید فرهنگ 
سازی بیشتر در  جامعه صورت گیرد، در مورد استقبال 
مردم از طرح ثبت نام برای داشــتن نیروگاه خورشیدی 
شــخصی گفت: برق در ایران فوق العاده ارزان است و 

طبیعی است که شروع چنین فعالیتی زمان بر می شود.
هوشــنگ فلاحتیان در مورد نتیجه طــرح توانیر برای 
دعوت از مردم در راستای ثبت نام برای داشتن نیروگاه 
خورشیدی شخصی با استفاده از تسهیلات دولتی گفت: 
این موضوع یک طرح جدید است و باید فرهنگسازی 
بیشــتری در جامعه برای آن صورت گیــرد.وی افزود: 
امیدواریم به تدریج و ســال به ســال تعداد متقاضیان 
نصب ســلول های فتوولتائیک روی بام منازل بیشــتر 
شود. برای ایجاد این فرهنگ نیز کوشش هایی در حال 
انجام اســت. معاون وزیر نیرو در امور بــرق و انرژی 
اظهار کرد: ابتدا درصددیم ســلول های فتوولتائیک در 
دوایر دولتی، مســاجد، مدارس و معابر نصب شــوند و 
در آینده بتوانیم بخشی از انرژی برق را از طریق انرژی 
خورشید با فرهنگسازی تامین کنیم. فلاحتیان در مورد 
میزان استقبال مردم با تاکید بر زمان بر بودن اجرای این 
پروژه اظهار کرد: قیمت برق در ایران نســبت به دیگر 
اقــلام مورد نیــاز خانواده ها فوق العاده ارزان اســت و 
باید به تدریج زمینه به کارگیری سلول های خورشیدی 
فراهم شود. وی در پایان تاکید کرد: انتظار داریم ظرف 
ماه ها و ســال های آینده به تدریج استفاده از سلول های 
خورشیدی افزایش پیدا کند.توانیر دعوت از مشترکان 
را برای ثبت نام در طرح نصب نیروگاه خورشــیدی از 
سال گذشــته آغاز کرد و در ابتدا از صنایع بزرگ برای 
این کار دعوت شد. در فاز دوم از دسته دیگر مشترکان 
برای ثبت نام دعوت کرد و این درحالی است که توانیر 
۵0 درصد هزینه نصب پنل های فتوولتائیک به ازای هر 
کیلووات تا سقف ۴/۵ میلیون تومان پرداخت می کند، 
اما ظاهرا اســتقبال از این طرح آنچنان که باید نبوده و 
هنوز نیاز به ایجاد انگیزه برای پرداخت هزینه در زمینه 

نصب نیروگاه های شخصی وجود دارد.

فارس/ وزیر نیرو در گفت وگو با فارس مطرح کرد
صادرات بــرق و خدمــات فنی 
مهندســی جایگزین خوب درآمد 

نفت

وزیر نیرو با تاکید بــر اینکه ظرفیت بالای وزارت نیرو 
برای اجرای اقتصاد غیرنفتی نشــان از قدرت ایران در 
صنعت آب و برق در منطقه اســت گفت: صدور برق و 
خدمات فنی مهندســی می تواند جایگزین خوبی برای 

صادرات نفت باشد.
حمید چیــت چیان در گفت و گو بــا خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری فارس در پاســخ به این سؤال که آیا وزارت 
نیرو برنامه ای برای اقتصاد غیر نفتی و جایگزین کردن 
صادرات برخی محصــولات به جای نفــت دارد و چه 
ظرفیتی در این خصوص دارد، گفت: کاملًا این موضوع 
امکانپذیر است که بتوانیم سایر محصولات را جایگزین 
صادرات نفــت کنیم، بنابرایــن وزارت نیرو از چندین 
مؤلفه مختلف می تواند برای توسعه خدمات و صادرات 

استفاده کند که یکی از این مؤلفه ها صادرات برق است.
وی ادامه داد: ایران در حال حاضر با کشورهای همجوار 
مبادله انرژی الکتریکی دارد و بر اساس سیاست هایی که 
مورد تأیید اقتصاد مقاومتی هم هســت ما می توانیم به 
عنوان قطب انــرژی در منطقه مأموریت هایی را در این 

خصوص دنبال کنیم.

صادرات برق از این که هست می تواند بیشتر شود
وی با اشاره به اینکه ایران با داشتن سوخت های فسیلی 
و قــرار گرفتن در وضعیت های متفــاوت آب و هوایی 
دارای مزیت های بســیاری اســت، افزود: وزارت نیرو 
در حال حاضر بیــش از ۱۲ میلیارد کیلووات ســاعت 
برق به کشورهای همســایه صادر می کند و زمینه هایی 
وجود دارد که این صادرات از این هم که هست افزایش 

بیشتری پیدا کند.

بازار برق برای ایران بالا اســت امــا میزان تولید 
محدود است

چیت چیان تاکید کرد: در حال حاضر ظرفیت بازار برق 
برای ایران بالا است،اما میزان تولید محدود است لذا اگر 
مردم کمک کنند و مصرف بــرق را کاهش دهند ما این 
امکان را خواهیم داشت که علاوه بر اینکه برق بیشتری 
را به کشورهای همســایه صادر می کنیم می توانیم ارز 
آوری خوبی برای کشــور و جایگزین کردن این حامل 

انرژی به جای محصول نفت داشته باشیم.
وزیر نیرو با تاکید بر اینکه ایران در حال حاضر می تواند 
تأسیســات آبی، ســدها ، نیروگاه های بزرگ و تصفیه 
خانه های آب و فاضلاب احداث کنــد و در این موارد 

توانسته مهندسین مشاور و پیمانکاران بزرگی را تربیت 
کند تصریح کرد: در حال حاضر در ایران شــرکت های 
متعددی در حــوزه آب و برق فعالیت دارند که خدمات 
فنی و مهندسی در حوزه آب و برق را به کشورهای دیگر 
صادر می کنند و در منطقه خاورمیانه ، آفریقا، آســیای 

جنوبی و آسیای میانه بازارهای خوبی دارد.
وی ادامــه داد: در حال حاضر توانمندی شــرکت های 
ایرانی به گونه ای اســت که می توانند حجم صادرات را 

از این که هست افزایش دهند.
چیت چیان در پاسخ به این سئوال که گفته می شود ایران 
می تواند حجم صادرات برق و خدمات فنی مهندسی در 
حوزه آب و برق را حتی به ۱۵ میلیارد دلار هم برســاند 
گفت: در حال حاضر بــرآورد دقیقی از میزان صادرات 
برق و خدمات فنی و مهندســی نداریم امــا قطعاً ایران 
توانایی این را دارد که حجم صــادرات خود را به بالای 

۱0 میلیارد دلار هم برساند.

مهر/ 
راه انــدازی نیروگاه هــای مقیاس 
کوچــک بــرق خورشــیدی در 

روستاها

یک مقــام مســئول در وزارت نیرو از آغــاز نصب و 
راه اندازی نیروگاه های مقیاس کوچک برق خورشیدی 
در روســتاها خبر داد و گفت: این برق پاک انرژي انواع 
لوازم خانگی و روشــنایي خانوارهــا را به طور رایگان 

تامین می کند.
به گزارش خبرگزاری مهر، ولي الدین مصلحتي شربیاني 
در تشــریح برنامه های در دســت اجرا به منظور توسعه 
شبکه برق خورشیدی در سطح روستاهای کشور، گفت: 
بر اساس تصمیات جدید در وزارت نیرو مسئولیت برق 
رساني به روستاها كاملًا به دفتر برق روستایي منتقل شد 
و در فراخواني، بخش خصوصي را براي فعالیت در این 
عرصه تشویق كردیم و با حمایت هایي كه از این صنعت 
به عمل آمد، نزدیك به ۶0 شــركت پیمانكار و مشاور 

شكل گرفت.
مجري طرح برق روســتایي كشــور در وزارت نیرو با 
اعلام اینکه هم اکنــون اقداماتی برای افزایش ســطح 
کمــی و کیفی خدمات فنــی و مهندســی پیمانکاران و 
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تولید تجهیزات برق رسانی به روستاها انجام گرفته است، 
تصریح کرد: از این رو تا پایان سال جاری برق رسانی به 
بیش از ۸0 روســتای جدید با استفاده از انرژی های نو در 

دستور کار قرار گرفته است.
این مقام مســئول با اشــاره به آغاز احــداث و راه اندازی 
نیروگاه هــای مقیاس کوچک برق بادی و خورشــیدی در 
برخی از روستاهای شمال غرب کشور، بیان کرد: در حال 
حاضر ۳ شركت داخلی برای مونتاژ صفحه های خورشیدي 
فعال هستند و ساخت تجهیزات جانبي همچون اینورتور 

به طور كامل در كشور بومي سازي شده است.
مصلحتی با اشاره به رشد بالاي مونتاژ سیستم هاي ذخیره 
ســاز و باتري در كشــور، مونتاژ پنل هاي خورشیدي را 
گامي به سمت بومي سازي این نوع تجهیزات عنوان كرد 
و افزود: در شــرایط فعلی با حمایت از سازندگان ایرانی 
ســاخت كامل تجهیزات صفحه های خورشیدي در داخل 

کشور آغاز شده است.
مجري طرح برق روســتایي كشــور، میزان توان در نظر 
گرفته شــده براي هر خانــوار روســتایي از طریق انرژي 
تجدیدپذیر را حدود ۴00 وات عنوان كرد و یادآور شد: 
این میزان را براي تامین انرژي انواع لوازم برقي همچون 
یخچال، تلویزیون، رادیو، پنكه، روشــنایي کافی خواهد 

بود.
به گفته این مقام مســئول، هم اكنون بــه ازاي هر خانوار 
روســتایي یك كیلووات تــوان اختصاص مــي یابد و تا 
حدود ۷0 ساعت نیز امكان ذخیره سازي انرژي برق براي 

این خانوارها وجود دارد.
مصلحتي با بیــان اینکه پیش بیني مي شــود حدود ۶00 
روستا با توسعه جمعیتي از كد روستایي برخوردار شوند 
و كار برق رســاني به این روســتاها در سال هاي آینده در 
برنامه قرار دارد، اظهارکرد: روستائیان از سیستم هاي برق 
تجدیدپذیر رضایت دارند و از نصب این تجهیزات برای 

تامین برق استقبال می کنند.

تسنیم/ قائم مقام وزیر نیرو در گفت وگو با تسنیم:
بدهــی وزارت نیرو بــه 32 هزار 

میلیارد تومان رسید

قائــم مقام وزیر نیرو بــا بیان اینکه در یک ســال و اندی 
فعالیت دولت یازدهم موفق به تســویه ۱۱ هزار میلیارد 

تومان بدهــی قبلی وزارت نیرو شــدیم، گفت: هم اکنون 
بدهی وزارت نیرو ۲۲ تا ۲۳ هزار میلیارد تومان است.

ســتار محمودی در گفــت وگو بــا خبرنــگار اقتصادی 
خبرگزاری تسنیم اظهار داشــت: صنایع بزرگی مثل آب 
و برق از مجموعه صنایعی هســتند که علاوه بر خدماتی 

بودن، اقتصادی نیز هستند.
وی افزود: صنعــت آب و صنعت برق ناچــار به حرکت 
مستمر هســتند و نمی توانند در صورت بروز مشکلات 
اقتصادی متوقف شــوند بلکــه اگر پول نقد نباشــد باید 

اعتباری فعالیت کنند.
قائــم مقــام وزیــر نیرو بــا اشــاره بــه حجم گســترده 
زیرســاخت های فعلی و در حال ساخت آب و برق ایران 
گفت: وقتی که به تأثیر از شرایط کلی اقتصاد، منابع مالی 
در صنایع آب و برق محدود می شود، باید با قبول تعهد و 
بدهی هایی از سازندگان، پیمانکاران، بانک ها و بخش های 
دیگر کار را جلو ببریم و این خود شــهامت و جرأتی است 
که هم وزارت نیرو در انجام کار انجام داده و هم کســانی 
که به وزارت نیرو اعتماد کرده اند و در این بخش فعالیت 

می کنند از خود نشان داده اند.
محمودی تصریــح کرد: اگر موانع توســعه صنعت آب و 
صنعت برق کشــور برداشته شــود، این صنایع می توانند 
از نظر اقتصادی خودشــان را اداره کننــد و بار اقتصادی 
خودشــان را از دوش دولــت بردارنــد، امــا بــا توجه به 
تنگناهایــی که اقتصادهــای بزرگ با آن مواجــه اند و به 
سرعت قابل تغییر هم نیســتند، وزارت نیرو برنامه هایی 
را برای جذب سرمایه از طریق بودجه عمومی، تسهیلات 
ارزی و ریالی، فاینانس، فروش اوراق مشــارکت، جذب 
ســرمایه بخش خصوصی و ... انجام می دهــد تا از بدهی 
انباشــته دولت در دو صنعت آب و برق به طور مســتمر 
بکاهد چرا که با توجه به نیاز به زیرســاخت سازی مداوم 
در این دو صنعت، تعهدات جدید و بدهی های جدید ایجاد 

می شود.
وی ادامــه داد: زمانی کــه وزارت نیــرو در دولت جدید 
آغاز بــه کار کــرد، بدهــی وزارت نیرو بــه پیمانکاران، 
تولیدکنندگان، بانک هــا و ... در مجموع ۲۵ هزار میلیارد 
تومان بــود، در یکســال و اندی فعالیت دولــت یازدهم 
موفق شدیم ۱۱ هزار میلیارد تومان از این بدهی را تسویه 
کنیم اما در ایــن مدت با توجه به فعال بــودن پروژه های 
دو صنعت آب و بــرق، تعهدات جدید و بدهی های جدید 
ایجاد شــد و اکنون بدهــی وزارت نیرو ۲۲ تــا ۲۳ هزار 

میلیارد تومان است.
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دنیای اقتصاد/ پس از گذشت ۱۷ سال از ابلاغ قانون منتشر 
شد

اولین فهرســت کالاهای ســاخت 
داخل

فعالان صنعتی معتقدند حال و روز تولید درگیر مسائل 
و مشکلات فراوانی اســت که از کمبود نقدینگی برای 
نوســازی تجهیزات، دســت انداز بانک ها در گشایش 
»ال.ســی« و پرداخت تســهیلات تا تامیــن ارز برای 

واردات مواد اولیه و ماشین آلات را دربرمی گیرد.
از ســوی دیگر، عدم اجرای کامل قوانیــن مصوب به 
منظور حمایت از تولید، از دیگر انتقادهایی اســت که 
این روزها از سوی صنعتگران مطرح می شود. مجلس 
شوراي اسلامی در سال هاي گذشــته قوانین متعددي 
را در رابطه با حل مشكلات تولید تصویب کرده است 
كه بســیاري از این قوانین اجرا نشــده و در صورتي كه 
این قوانیــن به صورت كامل اجرا شــود، بخش زیادي 
از مشــكلات تولید برطرف خواهد شد. قانون حداکثر 
اســتفاده از توان فنی و مهندســی تولیدی و صنعتی و 
اجرایی کشور در اجرای پروژه ها و ایجاد تسهیلات به 
منظور صدور خدمات، مصوب اسفند ماه ۱۳۷۵ است 

که در تاریخ فروردین ماه ۱۳۷۶ ابلاغ شد. 
حال با گذشــت نزدیک به دو دهه از ابــلاغ این قانون 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت از اعلام و انتشــار 
اولین فهرست کالاها، تجهیزات، لوازم و فرآوردههای 
ســاخت واحدهای تولیــدی در ارتباط بــا پروژه های 

صنعتی و معدنی کشور خبر داده است.
این فهرست مشتمل بر دو بخش شامل »ماشین آلات 
و تجهیزات صنعتی ثابت و دوار«، همچنین »تجهیزات 
و لــوازم برقــی، فلــزی و الکترونیک« اســت. بخش 
ماشــین آلات و تجهیزات صنعتی ثابت و دوار به ۲۷ 
گروه کالاهایی تقســیم می شــود که امکان ساخت آن 
در داخل کشــور مطابق با نوع سفارش و طراحی وجود 
دارد. این گروه های کالایی شــامل »مخازن« )مخازن 
ذخیره، تجهیزات جانبی و...(، »ســازه فلزی و ســوله« 
)انواع ســیلوها، ســوله، ســازه های دریایی، دکل های 
انتقال نیــرو و...(، »ایرکولر، ایر هیتر و مبدل حرارتی« 
)مبدل حرارتی لوله و پوســته، مبــدل حرارتی صفحه 
ای، ایرکولــر، پره های دوار و صفحــه ای و...(، »دیگ 

و مولد بخــار« )مولد بخــار تحت فشــار، دیگ بخار 
و...(، »رآکتــور«، »تجهیزات انتقال مــواد« )جرثقیل 
دکلــدار، بالابرها، انــواع آسانســور و...(، »تجهیزات 
سردسازی« )برج خنک کننده، کندانسور و...(، »انواع 
کوره«، »تجهیزات نیروگاه گازی، ســیکل ترکیبی، برق 
آبی و توربین بادی«، »توربو کمپرســورهای صنعتی«، 
»تجهیزات تصفیــه آب و فاضلاب«، »تجهیزات پکیج 
آتش نشانی«، »اتصالات و لوله«، »پمپ«، »شیرآلات 
فولادی«، »برج های فرآینــدی«، »تجهیزات حفاری« 
)دکل حفــاری، ماشــین آلات حفــاری، تجهیــزات 
بازیافت، ســکوهای نفتــی(، »بازیافــت« )تجهیزات 
بازیافت، زباله ســوز و تجهیــزات امحــای زباله ها(، 
»پوشش های صنعتی«، »تجهیزات جداسازی«، »لانچر 
و ریســیور«، »ماشــین آلات و ادوات کشــاورزی«، 
»ماشــین آلات صنایع غذایی«، »ماشین آلات صنایع 
دارویی«، »ماشین ابزار و قالب های صنعتی«، »ماشین 

آلات خطوط تولید« و »ابزارآلات دستی« است. 
بخش دوم فهرست منتشر شده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نیز به ۵ گروه تقسیم بندی شده که شامل 
گروه های کالایی در »صنایع پزشکی«، »الکترونیک«، 

»برق«، »لوازم خانگی«، »فلزی« است.
انتشار اولین فهرســت کالاهای ساخت داخل در حالی 
است که کیومرث فروتنی، مدیرکل دفتر صنایع ماشین 
ســازی و تجهیزات وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
در رابطه با انتشــار این فهرســت، می گوید: این اقدام 
در راســتای تکلیف ماده »۳« قانون حداکثر استفاده از 
توان تولیدی و خدماتی در تامین نیازهای کشور برای 
اســتفاده عموم مردم به ویژه مخاطبان ماده ۲ آن قانون 
جهت به کارگیری امکانات ســاخت داخل برای خرید 
تجهیزات خارجی جهت رونق تولید و پرهیز از استفاده 

انواع مشابه خارجی صورت گرفته است.
طبق »مــاده ۳« ایــن قانــون، از تاریــخ تصویب آن 
ارجاع کارهای خدمات مهندســی مشاور و پیمانکاری 
ساختمانی، تاسیســاتی، تجهیزاتی و خدماتی صرفا به 
موسسات و شرکت های داخلی مجاز است و در صورت 
عدم امکان با پیشنهاد دستگاه اجرایی و تصویب شورای 
اقتصــاد از طریق مشــارکت از شــرکت های ایرانی- 
خارجی مجــاز خواهد بود. مطابق تبصــره »یک« ماده 
»۳«، طرف قرارداد موظف است تمام لوازم، تجهیزات 
و خدماتی را که در داخل کشور تولید و ارائه می شود یا 

قابلیت تولید و ارائه دارد، مورد استفاده قرار دهد. در هر 
حال حداقل ۵۱درصد از ارزش کار باید در داخل انجام 
پذیرد و کارفرما مکلف اســت بر این امر نظارت کند. 

موارد استثنا نیز باید به تصویب شورای اقتصاد برسد.
مدیرکل دفتر صنایع ماشینســازی و تجهیزات وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه این فهرســت با 
همکاری انجمن های تولیدی مربوط تنظیم شده، تاکید 
کرد: این فهرســت باتوجه به اطلاعــات موجود تنظیم 
شده اســت و بدیهی اســت با ارائه اطلاعات جدید از 
ســوی انجمن های مربوط  و واحدهای تولیدی ذیربط، 
اطلاعات ســایر کالاها و تجهیزات ساخت داخل می 

تواند به این فهرست اضافه شود.
طبق مــواد قانون حداکثر اســتفاده از تــوان تولیدی و 
خدماتی، ســازمان های دولتی و عمومــی غیردولتی و 
نیز واحدهای خصوصــی که از امکانــات دولتی برای 
اجرای پروژه های خود استفاده می کنند، موظف هستند 
فعالیت های پروژه خود را به شرکت های ایرانی ارجاع 
دهند و حداقل ۵۱ درصــد هزینه پروژه آنها به صورت 
کار در داخل کشــور )طبق تعریف منــدرج در قانون( 

باشد.

مهر/ شافعی عنوان کرد:

توافــق دولت و بخــش خصوصی 
برای دریافت مالیات از پیمانکاران

رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران با اشاره به 
توافق دولت و بخش خصوصی برای تغییر در چگونگی 
دریافت مالیات از پیمانکاران، گفت: مقرر شد بنای اخذ 

مالیات براساس دریافت لیست از پیمانکاران باشد.
به گزارش خبرنگار مهر، غلامحسین شافعی در حاشیه 
نشســت شــورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 
در جمع خبرنگاران گفت: در جلســه شورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصی، مقرر شــد که در قانون بهبود 
مستمر فضای کســب و کار کلمه کشــاورزی که بعداً 
به مجموعه اتاق افزوده شــده، لحاظ شــده و نتیجه این 
تصمیم ایجاد سهمی برای نمایندگان بخش کشاورزی با 
توجه به انتخابات پیش روی در اتاق های کشور، است 

و این برای ما واقعه مبارکی به شمار می رود.
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رئیــس اتاق بازرگانــی و صنایع و معادن ایــران افزود: 
موضوع دیگر که در جلسه مطرح شــد، دریافت مالیات 
از پیمانکاران اســت که در گذشــته مبنــای این دریافت 
براســاس اعمال یک ضریب بود که براســاس ماده ۱۴ 
قانون جدید که مصوب شــده، مقرر شد بنای اخذ مالیات 

بر اساس دریافت لیست از پیمانکاران باشد.
وی تصریح کرد: موضوع دیگر اســتفاده از فرصت های 
پیش رو در فعالیت های برون مرزی کشور و بهره گرفتن 

از آن با هماهنگی بخش خصوصی و دولتی بود.
شــافعی در ادامه افزود: یکی دیگر از موضوعات مطرح 
شده، حضور شــورای گفتگوی اصفهان در این جلسه بود 
که استاندار اصفهان عملکرد سازنده آن شورا را ارایه کرد 
و با این گزارش به خوبی نشــان دادند که می توان در همه 
استان های کشور با همکاری بخش خصوصی، تعاونی و 
همراهی نمایندگان ســه قوه، بسیاری از تصمیمات را در 
داخل استان ها اتخاذ و مشــکلات را با ارایه راهکارهای 

محلی برطرف کرد.
دبیر شــورای گفتگو در این زمینه توضیح داد شــورای 
اصفهان از زمان تاســیس تاکنون ۲۸۶ مصوبه داشته که 
برای۱۷۴ مورد آن در اســتان اتخاذ تصمیم شده و باقی 
مانده نیز در سطح ملی پیگیری می شود، بدینوسیله بخش 

مهمی از مشکلات فعالان استان حل شده است.
شافعی همچنین در برابر پرســش یکی از خبرنگاران که 
چرا شــورای گفتگو مدت زمانی است که تشکیل نشده و 
آیا ایــن به دلیل عدم همراهی بخش دولتی بوده اســت؟ 
گفت: ما تنها یک جلســه را به دلیل حد نصاب نرســیدن 
اعضا کــه تداخلــی در برنامه های خود داشــتند، برگزار 

نکردیم و هیچ مشکلی در این زمینه وجود ندارد.

شاتا/  پیگیری های وزارت صنعت، معدن وتجارت نتیجه داد:

بخشنامه جدید بانک مرکزی جهت 
تسهیل قوانین و مقررات بانکی برای 

حمایت از بنگاه های تولیدی

پیرو جلســات وزارت صنعت، معدن وتجارت با بانک 
مرکزی، صندوق توســعه ملی ومدیــران عامل بانک ها،  
بانک مرکزی طی بخشنامه ای تسهیل قوانین و مقررات 
مالــی و اعتباری جهت حمایــت از بنگاه های تولیدی را 

ابلاغ کرد.
به گزارش شاتا؛ براساس این ابلاغیه، عدم الزام متقاضیان 
دریافت تســهیلات به سپرده گذاری و یا حبس درصدی 

از تســهیلات دریافتی تحت هر عنوان، مورد تأکید قرار 
گرفته است.

 در این ابلاغیه همچنین آمده اســت: بــا توجه به قانون 
عملیات بانکی بدون ربا و ضوابط عقود اسلامی، اگر سود 
مورد انتظار تسهیلات در همان ابتدای اعطای تسهیلات 
از مبلغ اعتبار کســر شــود علاوه بر تحمیل شبهه ربوی، 
سیاست های اعتباری اعلام شده را نیز مخدوش می کند 
از این رو عدم کســر سود تســهیلات از مبلغ تسهیلات 
اعطایی به مشــتریان در هنگام اعطای تسهیلات مورد 

تأکید قرار گیرد.
 لزوم در دسترس قرار گرفتن اطلاعاتی که برای مشتریان 
و متقاضیان دریافت تسهیلات شفافیت ایجاد می کند، به 
نحو مقتضی و با رعایت قوانین و مقررات مربوط به افشاء 
و دسترســی به اطلاعات ، به منظور پایبندی به انضباط 
مالی  به عنوان دیگر مفاد این ابلاغیه آورده شــده است.
همچنین فراهم کردن امکان اعطای تسهیلات سرمایه در 
گردش به واحدهایی که با دریافت سرمایه در گردش، خط 
تولید آنها فعال می شود؛ در چارچوب ضوابط و به نحوی 
که بر اساس پیش بینی های مربوط، اصل منابع تأمین شده 
برای این تسهیلات و همچنین سود مورد انتظار، در مدت 
معین قابل برگشت بوده و زمینه تعیین تکلیف مطالبات 
غیرجاری را در مراحل بعدی فراهم ســازد نیز  از موارد 
مطرح شــده دیگر دراین ابلاغیه اســت.گفتنی است: در 
شهریور ماه سال جاری جلســات وزارت صنعت،معدن 
وتجارت با بانک مرکزی، صندوق توسعه ملی ومدیران 
عامل بانک ها به منظور تســهیل قوانین و مقررات مالی 
و اعتباری برای بنگاه های تولیدی برگزار شــد وپس از 
آن مهندس نعمت زاده طی نامــه ای به رییس کل بانک 
مرکزی درخواست های صنعتگران وتولیدکنندگان را به 
وی اعلام کرد. بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران نیز 
در تاریخ ۹۳/۸/۲۱  طی بخشــنامه ای آن را به مدیران 
عامل بانک های دولتی، غیر دولتی، شــرکت های دولتی 
پســت بانک و موسسات اعتباری توســعه ، عسگریه و 

کوثر ابلاغ کرد.

پایگاه اطلاع رساني ریاست جمهوري/ 

ســازمان مدیریــت و برنامه ریزي 
كشور رسماً تاسیس شد

طرح تشكیل ســازمان مدیریت و برنامه ریزي كشور از 
طریق ادغام دو معاونت »برنامه ریزي و نظارت راهبردي 

رئیس جمهور« و »توســعه مدیریت و ســرمایه انساني 
رئیس جمهور« به تصویب رسید.

به گزارش پایگاه اطلاع رساني ریاست جمهوري، جلسه 
شوراي عالي اداري به ریاست معاون اول رئیس جمهور 
برگزار شد و طرح تشكیل سازمان مدیریت و برنامه ریزي 
كشــور از طریــق ادغــام دو معاونــت »برنامه ریزي و 
نظارت راهبردي رئیس جمهور« و »توســعه مدیریت و 
سرمایه انساني رئیس جمهور« به تصویب رسید. اسحاق 
جهانگیري در این جلســه از تحول نظام اداري كشور به 
عنوان یكي از اصلي تریــن برنامه هاي دولت نام برد و بر 
لزوم اهتمام ویژه سازمان مدیریت و برنامه ریزي كشور 
براي تحقق این امر تاكید كرد. معاون اول رئیس جمهور 
افزود: حجم انبوه كاركنان دولت و افزایش تعداد پرسنل 
در ســال هاي اخیر باعث افت بازدهي دولت شده و لازم 
اســت در این خصوص نیز برنامه ریزي و تصمیم گیري 
سازنده اي انجام شــود. در این جلسه معاون برنامه ریزي 
و نظارت راهبردي رئیس جمهور گزارشــي از بررسي ها 
و اقدامات حقوقي انجام شــده و جلســه این معاونت با 
وزیر كشــور و توافق در خصوص نحوه احیاي ســازمان 
مدیریــت و برنامــه ریزي اســتاني ارایه كــرد. نوبخت 
همچنین به بیان جزئیات توافقــات صورت گرفته میان 
این معاونت و وزارت كشــور پرداخت و بندهاي توافق 
شده در خصوص نحوه تشكیل واحدهاي استاني سازمان 
مدیریت و برنامه ریزي كشــور را تشــریح كرد. وظایف 
و اختیارات ســازمان مدیریت و برنامه ریزي كشور در 
سطح ملي و اســتاني، تعیین تكلیف موسســات تابعه و 
وابسته، مســئولیت اداره ســازمان و چگونگي واگذاري 
برخي وظایف اجرایي آن، از جمله موضوعاتي اســت كه 
در طرح تشكیل سازمان مدیریت و برنامه ریزي كشور به 

آن پرداخته شده است.

 
مهر/ 

موافقت مجلس با کلیات لایحه رفع 
موانع تولید و خروج از رکود

نمایندگان مجلس شــوراي اســلامي کلیات لایحه رفع 
موانع تولید و خروج از رکود را تصویب کردند.

در جلســه علني مجلس شوراي اســلامي، نمایندگان با 
کلیات لایحه رفع موانع تولید و خروج از رکود موافقت 

کردند.
بر این اســاس، نادر قاضي پــور نماینده مــردم ارومیه، 
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علیرضــا خســروي نماینــده مــردم ســمنان و جبار 
کوچکــي نژاد نماینده مــردم رشــت در مخالفت و نیز 
علیرضا ســلیمي نماینده مــردم محــلات و دلیجان، 
سیدمحمدحسین میرمحمدي نماینده مردم گلپایگان و 
موسي غضنفرآبادي نماینده مردم بم در موافقت با این 

طرح صحبت کردند.
مخالفان در اظهــارات خود عنوان کردنــد که به حراج 
گذاشتن منابع حاصل از صندوق ذخیره ارزي راه خروج 
از رکود نیســت، رکود بر کلان اقتصاد و عمده فعالیت 
موجود در کشور سایه افکنده است، در حالي که در این 
لایحه نگاه سطحي به مســاله رکود شده است، اما براي 
خروج از رکود، باید دســت خارج را از اقتصاد کشــور 

کوتاه کنیم.
همچنیــن بــه اعتقــاد آنهــا، در بندهاي ایــن لایحه 
شــهرداري ها مجبور به رباخواري شده و موظف شدند 
که در صورت تقسیط مطالبات خود از مردم، مي توانند 
مبالغي را به عنوان مــازاد دریافت کنند؛ در این لایحه 
عایده ســرمایه، حذف شده و مســاله حذف دلالان در 
کشاورزي نیز امر تعیین زمان براي ورود و خروج کالا 
در گمرکات کمرنگ دیده شــده و براي آن تدبیر نشده 

است.
بر این اساس، همچنین مخالفان معتقدند که با این لایحه 
بجاي اینکه موانع قانوني از مســیر تولید برداشته شود، 
قانون بر روي قانون نوشته شده؛ استقلال بانک مرکزي 
موانع تولید را برمي دارد، اما در این لایحه اشاره اي به 
آن نشده اســت. همچنین در این لایحه عنوان شده که 
دولت مي تواند در وزارت اقتصاد تشکیلات جدیدي 
ایجاد کند کــه این امر با کوچک شــدن دولت مخالف 
اســت و به طور کلي مواردي که در این لایحه قید شده 

نمي تواند رفع کننده موانع تولید باشد.
همچنیــن موافقان این لایحه عنوان کردند که امســال 
۴00 هزار شــغل ایجاد شــد، اما از ســوي دیگر ۶00 
هزار نفر بیکار شــدند؛ در شرایطي که با رکود اقتصادي 
مواجه هســتیم، از سوي دیگر رشــد اقتصادي ناپایدار 
و تحریم هاي دشــمنان بر ملت تحمیل مي شــود باید 
تدبیري کرده و دست مذاکره کنندگان را باز بگذاریم تا 

پاي میز مذاکرات قدرت چانه زني داشته باشند.
به گفته آنها، این لایحه به مساله وصول مطالبات بانکي، 
قانون بــورس، معاملات اوراق بهادار و اســناد خزانه 

اسلامي پرداخته است.
به گفته موافقــان، این لایحــه مي توانــد از مهمترین 
اقدامات مجلس و دولت در ارتباط با حمایت از تولید و 

ارتقاء نظام مالي کشور باشد.

همچنین به گفته موافقــان، از آنجا که بهترین راه مقابله 
با تحریم، حمایت از تولید اســت، این لایحه مي تواند 
گره تولید را باز کنــد؛ امروز نگاه دولت و همه جامعه به 
دست مجلس اســت تا با تصویب کلیات آن در بررسي 

جزئیات نواقص موجود برطرف شود.
نماینده دولت نیز در دفــاع از این لایحه گفت: فروش 
اموال اضافي بانک هــا و صــرف آن در تولید و ایجاد 
ظرفیت هاي جدید، انعطاف پذیــري در فروش اوراق 
مشارکت، سرمایه گذاري خارجي و سرمایه گذاري هاي 
غیربانکي، اســتفاده از ســرمایه بخش خصوصي براي 
ســرمایه گذاري در تولید، کاهش وابســتگي به نفت و 
نیز مطالبات بخــش خصوصي و تقویــت نظام تامین 
مالي درآمدها و کارایــي که منابع محلي دارند، از جمله 
مواردي اســت که در این لایحه مورد توجه قرار گرفته 

است.
همچنین رئیس کمیســیون حمایت از تولید و نظارت 
بر اجراي اصل ۴۴ قانون اساسي در دفاع از این لایحه 
عنوان کــرد: اگر این طرح قانون شــود، نقش مهمي در 

چرخه تولید دارد.
وي افزود: بودجه دولت محدود است، اما در این لایحه 

اجازه دادیم که منابع جدید، جذب شود.
همچنین در این لایحــه در خصوص بدهي هاي دولت، 
قیمت ارز و اینکــه بانک ها نباید بنگاه داري کنند و نیز 
در نظر گرفتن خط اعتباري براي تولیدکنندگان در نظر 
گرفته شده است.کلیات این لایحه با ۱۵۶ رأي موافق، 
۱۵ رأي مخالف و ۳ رأي ممتنع از ۱۹۶ نماینده حاضر 

در صحن علني مجلس به تصویب رسید.

پایگاه اطلاع رسانی دولت/ با حکم رییس جمهور؛

محمدباقر نوبخت رییس ســازمان 
مدیریت و برنامه ریزی شد

رییس جمهــوری در حکمی، دکتــر محمدباقر نوبخت 
را به عنوان معــاون رییس جمهور و رییس ســازمان 

مدیریت و برنامه ریزی کشور منصوب کرد.
متن حکم حجت الاســلام و المســلمین دکتر حســن 

روحانی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

جناب آقای دکتر محمدباقر نوبخت
بر اســاس اصل یکصد بیست و ششــم قانون اساسی و 
در اجــرای مصوبه شــماره ۱۲۹۹۱/۹۳/۲0۶ مورخ 

۱۳۹۳/۹/۲۶ شــورای عالی اداری، با توجه به تعهد، 
شایستگی و سوابق مفید و ارزنده جناب عالی به موجب 
ایــن حکم به عنــوان »معاون رییس جمهــور و رییس 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور« منصوب می 

شوید.
با عنایت به جایگاه رفیع و نقش ممتاز سازمان مدیریت 
و برنامــه ریزی کشــور در ایجــاد تحــول بنیادین در 
راهبری توسعه کشــور، طراحی زیر ساخت ها و رصد 
توسعه پایدار و متوازن در کشور، انتظار می رود جناب 
عالی بــا بهره گیری از صاحب نظران و کارشناســان بر 
جسته و پایه ریزی ساختاری مناسب و چابک برای آن 
سازمان، نسبت به تحقق اهداف و وظایف محوله تلاش 

وافر به کار بندید.
امید است با اتکال به خداوند متعال و همکاری اعضای 
محترم دولت در خدمت به ملت شــریف ایران و نظام 
جمهوری اســلامی با رعایــت اصول قانــون مداری، 
اعتدال گرایی و منشــور اخلاقی دولــت تدبیر و امید 
حسن روحانی موفق باشید.   

ایسنا/ معاون صندوق ضمانت صادارات عنوان کرد

انواع ضمانت هــای صادراتی برای 
مقابله با ریسک های صادرکنندگان

معاون صندوق ضمانت صادارات ایران گفت: حمایت 
و پشتیبانی از صادرات غیر نفتی از جمله ماموریت های 
این صندوق اســت و علاوه بر پوشــش ریســک های 
سیاســی و تجاری صادرات، با صدور انواع ضمانتنامه 
اعتباری به تامین منابع مالــی مورد نیاز صادرکنندگان 

نیز کمک می شود.
حســین طالــب لــو در جمــع فعــالان اقتصــادی و 
صادرکنندگان اســتان اظهار کرد: از جمله حمایت های 
این صندوق از صــادرات غیر نفتی، صــدور بیمه نامه 
سرمایه گذاری جهت پوشــش ریسک های سیاسی که 
سرمایه گذاری صادرکنندگان ایرانی در سایر کشورها 
را به مخاطره می افکند و تسهیل تامین منابع مالی مورد 

نیاز صادرکنندگان است.
وی به تســهیل منابع مالــی مورد نیــاز صادرکنندگان 
اشــاره کرد و گفت: تســهیل تامین منابــع مالی مورد 
نیــاز صادرکننــدگان از طریق صدور انــواع ضمانت 
نامه های اعتبــاری و بانکی به نحوی کــه میزان اعتبار 
صادرکنندگان پس از اعتبار سنجی دقیق، نزد بانک های 
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تامین کننده مالی تولید کننــدگان از طریق این ضمانت 
نامه تضمین می شود.

طالب لو افزود: یکی از عواملی که همواره موجب نگرانی 
صادرکنندگان می شــود وجود ریســک های سیاســی و 
تجاری در روند صادرات است. چرا که تحقق هر یک از 
این ریســک ها موجب عدم وصول وجه کالا و خدمات 
صادره از ســوی آنها می شــود که این امر باعث ناتوانی 

صادرکنندگان و ورشکستگی آنها می گردد.
معــاون بازاریابی صندوق ضمانت صــادارات ایران در 
ادامه گفت: به منظور تشــویق صادرکنندگان به توســعه 
فعالیت هــای صاداراتی خــود و کاهش نگرانــی آنها در 
این زمینــه و ارائه پوشــش های لازم به آنهــا در مقابل 
انواع ریســک ها دولت اقدام به ایجاد شــرکت های بیمه 
اعتبار صادراتی کــرده اند که عمدتا وابســته به دولت و 
حمایت های مالی آنها اســت.وی تصریح کرد: صندوق 
ضمانــت صــادارات ایران نیــز در راســتای حمایت از 
صادرکنندگان در مقابل این ریسک ها و به منظور تامین 
امنیت مالی و توســعه موثر صادارات غیر نفتی کشور به 
عنوان یکی از زیر مجموعه های وزارت صنعت، معدن و 

تجارت در حال انجام وظیفه است.

فارس/ مرکز پژوهش های مجلس بررسی کرد

جزئیــات لایحه رفــع موانع تولید 
رقابــت پذیر و ارتقــای نظام مالی 

کشور

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی به جزئیات لایحه 
رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور 

پرداخته و پیشنهاداتی را مطرح کرده است.
به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگــزاری فارس به نقل 
از مرکز پژوهش های مجلس، گزارشی لایحه رفع موانع 
تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور ارائه کرده 

است.
در این گزارش آمده اســت: در خصوص اواخر مرداد ماه 
ســال جاری لایحه ۳0 مادهای »رفع موانع تولید رقابت 
پذیر و ارتقای نظام مالی کشور« توسط دولت به مجلس 
ارائه گردید. پیرو ارائه لایحه مذکور، جلســات فشــرده 
و متعددی در راستای بررســی مواد این لایحه در مرکز 
پژوهش های مجلس توأم با جلسات کمیسیون مشترک 
بررســی لایحه برگزار گردید. در نهایــت گزارش نهایی 

کمیسیون درباره لایحه مذکور در قالب ۶0 ماده )شامل 
۳0 ماده الحاقی( تهیــه و برای طرح در صحن علنی ارائه 

گردید.
علیرغم اشکالاتی که در لایحه اصلی به خصوص از نظر 
چاره جویی بــرای کاهش انحراف منابع بانکی و افزایش 
اســتقلال و توان نظارت عملی بانک مرکزی داشت، به 
صورت کلی از یک چارچوب تحلیلی منسجم برخوردار 
بود و عمده تمرکز آن بر بهبود رابطه مالی دولت با بخش 
غیردولتــی، افزایش تــوان تأمین مالی بنگاه ها توســط 
سیســتم بانکی، رفع برخی موانع کســب و کار و برخی 
مشوق های مالیاتی و غیره برای تولید و نوآوری بود. در 
هنگام بررسی لایحه ارائه شده توسط دولت در مجلس، 
کمیسیون بررسی کننده لایحه، با طرحها و لوایح مرتبطی 
)بــا عناوین زیر( مواجــه بود که برخی از آنهــا از ابتدا با 

هدف حمایت از تولید ارائه شده بودند:
۱- طرح حمایت از تولید ملی در شرایط ویژه اقتصادی 
کشــور و زمینه سازی توســعه اقتصادی و نیل به اقتصاد 

مقاومتی
۲- طرح اصــلاح برخی قوانین در راســتای حمایت از 

تولید ملی
۳- طرح الحــاق ۷ بند ماده )۳۴( قانــون پولی و بانکی 

کشور
۴- طــرح الحاق برخی مــواد به قانون تنظیم بخشــی از 

مقررات مالی دولت و اصلاحات و الحاقات بعدی آن
۵- لایحه الحاق موادی به قانون تنظیم بخشی از مقررات 

مالی دولت
۶- قانون رفع برخــی از موانع تولید و ســرمایه گذاری 

صنعتی
در ارتباط با لایحه پیشنهادی دولت و گزارش کمیسیون 
بایستی اشــاره کرد که مواد )۱۶(، )۲۵( و )۳0( لایحه 
دولت که به ترتیب مربوط به رفع موانع تولید، حمایت از 
تولید )تأمین مالی فعالیت های اقتصادی( و بهبود فضای 
کسب و کار، تســویه بدهی های دولت و صندوق توسعه 
ملی اســت در گزارش کمیسیون حذف شــده اند، اما این 
مواد در گزارش کمیسیون در قالب سایر مواد آورده شده 
اند به طــوری که ماده)۱۶( لایحه پیشــنهادی دولت در 
گزارش کمیســیون در قالب ماده )۱۵( آورده شده است. 
ماده )۲۵( لایحه پیشنهادی دولت در گزارش کمیسیون 
در قالــب مــواد )۱( و )۲( آورده شــده و در نهایت ماده 
)۳0( لایحه پیشــنهادی دولت نیز در گزارش کمیسیون 

در قالب ماده الحاقی )۴( آورده شده است.
بررسی مواد گزارش کمیسیون نشــان می دهد که از بین 

این مواد، مــواد )۱( و)۲( مربوط به تســویه بدهی های 
دولت؛ مــواد )۴(، )۵( و )۶( مربوط به واگذاری اموال و 
دارایی های مازاد بانک ها و افزایش سرمایه بانک ها؛ مواد 
)۸، ۱۱، ۱۲، ۱۳، ۱۴، ۱۵، ۱۷، ۲۲، ۲۳، ۲۴، ۲۷ و ۲۹( 
که حدود ۲0 درصد مواد گزارش کمیسیون را تشکیل می 
دهد مربوط بــه رفع موانع تولید، حمایت از تولید )تأمین 
مالی فعالیت های اقتصادی( و بهبود فضای کسب و کار 
و در نهایت مــواد )۳، ۷، ۹، ۱0، ۱۸، ۱۹، ۲0، ۲۱، ۲۶، 
۲۸، ۳0( نیز که حدود ۱۸ درصد مواد گزارش کمیسیون 

را تشکیل می دهند مواد متفرقه هستند.
از بین مواد الحاقی گزارش کمیســیون نیز در حدود ۴۴ 
درصد مواد مربوط بــه رفع موانع تولید، حمایت از تولید 
)تأمین مالی فعالیت های اقتصادی( و بهبود فضای کسب 
و کار بوده، ماده )۴( مربــوط به صندوق ملی و در نهایت 
مــواد )۱۱(، )۱۷( و )۲۵( نیــز مربوط به مــواد متفرقه 

است.
در کل، بررسی مواد پیشــنهادی لایحه )رفع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور( با مواد گزارش 

نهایی کمیسیون نشان می دهد که:
اولا محتــوا و کلیات مــواد لایحه پیشــنهادی دولت در 
گزارش نهایی کمیســیون نیز )البته با انــدک تغییرات( 
موجود اســت به طــوری کــه مــواد )۱(، )۲( و )۲۵( و 
همچنین مــواد )۱۵( و )۱۶( لایحه دولت با هم ترکیب 
شده و به ترتیب در قالب مواد )۱( و )۲( و ماده )۱۵( در 

گزارش کمیسیون آورده شده است.
ثانیا بحــث صندوق توســعه ملی کــه از اهمیت خاصی 
برخوردار اســت )و در مــاده )۳0( لایحه پیشــنهادی 
دولت اشــاره شــده بود که از ابتدای سال ۱۳۹۳ به مدت 
پنج سال ســهم ســالیانه صندوق توســعه ملی از درآمد 
حاصل از صــادرات نفت خام و میعانات گازی بیســت 
درصد تعیین میگردد( در گزارش نهایی کمیسیون حذف 
شــده اما در ماده )۴( الحاقی گزارش کمیسیون، به بحث 
صندوق توسعه ملی پرداخته شده و تحت شرایط مشخص 
شدهای صندوق توسعه ملی را برای پرداخت تسهیلات 
به بخش های غیردولتی، شرکت های خصوصی و تعاونی 

و ... مجاز کرده است.
در یک ارزیابی کلی باید اشــاره کرد که محتوای تمامی 
مواد لایحه پیشنهادی دولت در گزارش کمیسیون نیز در 
قالب مواد مختلف متبلور شده علاوه بر این، مواد متعدد 
دیگری نیز )عمدتــا در قالب مواد الحاقی( اضافه شــده 

است.
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اتاق ایران/ 

اتاق ایران به دنبال ارتقای جایگاه 
تشکل ها

در نشست شورای مشــورتی تشکل های اتاق ایران که 
با حضور رئیس و اعضای آن برگزار شد، نقش کلیدی 
تشــکل ها در توسعه اقتصادی کشــور به عنوان توان و 
بنیه تخصصی اتاق ایران بررسی شد. به گزارش روابط 
عمومی اتاق ایران، براساس اظهارات مطرح شده در این 
نشست، تشکل ها جایگاه ویژه ای در توسعه اقتصادی 
کشور به عنوان پیشرانان اقتصاد به خود اختصاص داده 
اند و اتاق نیز به عنوان نهادی که به توســعه تشــکل ها 
توجه جدی دارد، توانسته است به عنوان مشاور سه قوه، 
نقش خود را در سازماندهی تشــکل ها جهت پیگیری 

مطالبات و دغدغه های ملی ایفا کند.
موضــوع بعدی مورد توجه در این نشســت، ضرورت 
حضور تشــکل ها در کنار دولت در نظام نظارتی است. 
گرچه دولت به طور معمــول نقش حاکمیتی و نظارتی 
را بر عهده دارد اما تشــکل ها باید علاوه بر امور تصدی 
گری آمادگی لازم برای پرداختن به امور نظارتی را نیز 
کســب کنند و در حوزه اخلاق کســب و کار نیز نقش 
قابل ملاحظه ای را بر عهده بگیرند و در واقع این انتظار 
وجود دارد که تشکل ها پرچم فضیلت اخلاقی در کشور 

را به اهتزاز درآورند.
از سوی دیگر، در حالی که موضوع مبارزه با فساد اداری 
به یکی از اهداف کلان کشور تبدیل شده است، انتظار 
می رود تشکل ها به عنوان ظرفیت های اجتماعی قابل 
توجه در جریان سازی اجتماعی، فعال شده و در کمپین 
مبارزه با فســاد اقتصادی نقش محــوری خود را بازی 

کنند.
محســن جلال پور، نایب رئیس اتــاق ایران و رئیس 
شورای مشورتی تشکل های اتاق ایران در این نشست 
به موضــوع همراهی اعضای تشــکل ها در هیات های 
دیپلماسی کشور و در سفرهای بین المللی دولت اشاره 
کــرد و بر نقش تشــکل ها در کنار دولت در ســفرهای 
خارجی تاکید کــرد و گفت: در اتــاق آمادگی داریم تا 
هرگونه مســاعدت و حمایت لازم از این امر را به عمل 

آوریم.
وی همچنیــن موضــوع تخصیص منابــع لازم جهت 
توسعه و توانمندسازی تشکل ها را مورد تاکید قرار داد.

جلال پور حضورپررنگ تشــکل ها در جلسات هیات 

نمایندگان اتاق و همچنین جلســات صبحانه کاری با 
وزرا و مسوولان کشور را یکی از افتخارات اتاق ایران 

در این دوره ارزیابی کرد.
براساس اظهارات نایب رئیس اتاق ایران، تثبیت کرسی 
تشکل ها در هیات نمایندگان و تقویت آنها در دوره آتی 

از اولویت های کاری اتاق ایران به شمار می آید.
رئیس شورای مشورتی تشــکل های اتاق ایران میزان 
رشد تشکل ها در دوره هفتم اتاق، به لحاظ تاسیس و نیز 
الحاق تشکل ها با موضوعات کلیدی در اقتصاد کشور را 
بالغ بر ۷0 درصد اعلام کرد و افزود: پیام این نرخ رشد 
حاکــی از تاثیر بر ضرورت افزایش تعداد کرســی های 
تشکل ها در دوره آتی هیات نمایندگان اتاق ایران است.
جلال پور ارتقای ســطح کیفی تشــکل ها را کارآمد و 
تاثیرگذار ارزیابــی کرد و یادآور شــد: ارتقای جایگاه 
تشــکل ها موجب تقویت اتاق ایران می شــود و به این 
ترتیب تشــکل ها باید برای کســب کرســی در هیات 
نمایندگان مورد ارزیابی قرار گیرند و چنانچه تشــکلی 
نتوانسته باشد انتظارات و معیارهای اصلی اعضای خود 
و اتاق را برآورده کند از گردونه خارج شده و تشکل های 
دیگــر جایگزیــن آن می شــود. این فعــال اقتصادی 
همچنین از تدوین آیین نامه مربوط به چگونگی حضور 
نمایندگان تشکل های فراگیر در هیات نمایندگان اتاق 

ایران خبر داد.

ایسنا/ 

مجوز مجلس به دولت برای کمک 
به واحدهای تولیدی

مجلس شــورای اســلامی به دولت اجازه داد از محل 
اعتبارات بودجه های سنواتی برای هزینه های تحقیقاتی 
یا ارتقاء وضعیت محیط زیســتی به واحدهای تولیدی 

دارای مجوز کمک کند.
به گزارش خبرنگار پارلمانی خبرگزاری دانشــجویان 
ایــران )ایســنا(، مجلس شــورای اســلامی در ادامه 
رسیدگی به لایحه یک فوریتی رفع موانع تولید رقابت 
پذیر و ارتقاء نظام مالی کشــور به دولــت اجازه داد از 
محل اعتبارات بودجه های ســنواتی تــا ۵0 درصد آن 
بخش از هزینه های تحقیقاتی یا ارتقاء وضعیت محیط 
زیســتی به واحدهای تولیدی دارای مجــوز یا پروانه 
بهره برداری را که منجر به کســب حق امتیاز تولید کالا 
یا خدمات یاثبت اختــراع از مراجع ذیصلاح داخلی یا 

بین المللی شده است کمک کند.
همچنین آیین نامــه اجرایی این ماده ظرف ســه ماه از 
تاریخ ابلاغ این قانون به پیشنهاد وزارتخانه های امور 
اقتصادی و دارایی، صنعــت و معدن و تجارت و جهاد 

کشاورزی به تصویب هیات وزیران می رسد.
این مصوبــه مجلس بــا ۱۴۴ رای موافــق، یک رای 
مخالف و ۶ رای ممتنع از مجموع ۲۲۸ نماینده حاضر 

به تصویب رسید.
به گزارش ایســنا، همچنین نمایندگان مجلس در ماده 
دیگری مصوب کردند که در مواد ۳ و ۹ قانون حمایت 
از شرکت ها و موسســات دانش بنیان و تجاری سازی 
نوآوری ها و اختراعات مصوب ۱۳۸۹/۸/۵ ،عبارت« 
و شهرک های فناوری » به ترتیب به انتهای بند ج و بعد 

از عبارت » پارک های علم و فناوری » اضافه شود.

ایسنا/

4 دســتور بانــک مرکــزی برای 
پرداخت تسهیلات

در پــی تخلفات بانک ها در اعطای تســهیلات، بانک 
مرکزی در دســتورالعملی آنها را ملزم بــه پایبندی به 
قوانیــن کــرد و در اعم موارد نســبت بــه بلوکه کردن 
بخشی از تسهیلات دریافتی و دریافت سود در ابتدای 

پرداخت تذکر داد.
به گزارش خبرنگار ایســنا، در حالی کــه همواره نحوه 
پرداخت تسهیلات از بانک ها و تخطی آنها در اجرای 
قوانیــن مورد انتقاد متقاضیان چه فعــالان اقتصادی و 
یا عموم مردم بوده اســت که این بــار بانک مرکزی در 
بخشنامه ای به مدیران عامل بانک ها ضمن تذکر نسبت 
به این موضوع از آنها خواست به منظور اطمینان از عدم 
تکرار مغایرت هــای قانونی در ایــن زمینه و همچنین 
حمایت از بنگاه های اقتصادی در شرایط فعلی اقتصاد 
کشور به قوانین پایبند بمانند. بنابراین گزارش، در این 
دستورالعمل تاکید شده که بانک ها پرداخت تسهیلات 
را مشــروط به ســپرده گــذاری کــرده و یا بخشــی از 

تسهیلات پرداختی را نزد خود حبس کنند.
اما در حالی که در برخی از بانک ها شــامل خصوصی و 
دولتی مرســوم شده که سود تســهیلات دریافتی را در 
ابتدای پرداخت از گیرنــده آن دریافت می کنند بانک 
مرکزی این مــورد را نیز مغایر ضوابط بانکداری بدون 
ربا دانســته و نســبت به رعایت آن تاکید کرده است. 
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همچنین ارائه اطلاعات شــفاف و الویت تامین سرمایه 
درگــردش از دیگــر موارد مــورد توجه بانــک مرکزی 

بوده است.
بخشنامه ابلاغی بانک مرکزی به مدیران عامل بانک ها

متــن بخشــنامه ابلاغی مدیــر کل نظارت بــر بانک ها 
و موسســات اعتباری بانــک مرکزی به مدیــران عامل 

بانک ها در آبان ماه سال جاری به شرح زیر است.
احترامــا به اســتحضار مــی رســاند بنابــر اطلاعات و 
گزارشــات واصله برخی شــعب و واحدهای بانک ها و 
موسســات اعتباری غیر بانکی، در خصوص مشتریان و 
متقاضیان دریافت تسهیلات اقداماتی مغایر با قوانین و 
مقررات مربوط را اتخاذ می کنند. لذا خواهشــمند است 
به منظــور اطمینان از عــدم تکرار این گونــه اقدامات و 
همچنین حمایت از بنگاه های اقتصادی در شرایط فعلی 
اقتصاد کشور، دستور فرمایند مراتب ذیل در اسرع وقت 
به کلیه شــعب و واحدهــای آن بانک ابلاغ و بر حســن 

اجرای آنها نظارت شود:
۱- عدم الزام متقاضیان دریافت تســهیلات به ســپرده 
گذاری و یا حبس درصدی از تســهیلات دریافتی تحت 
هر عنوان همــان گونه که در بخش نامه هــای متعدد این 
بانک از جمله بخش نامه های شماره ۱۴۵۵۸۸ در تاریخ 
۱۱ آبان ۱۳۸۹ شماره ۳۳۶۶۸ در تاریخ ۱۳ اردیبهشت 
۱۳۹۱ و شماره ۶۲۶۶۸ در تاریخ دهم خرداد ۱۳۹۱ نیز 

مورد تاکید قرار گرفته است.
۲- متاسفانه در موارد نادری برخی از شعب بدون توجه 
به مفاهیم قانون عملیات بانکی بدون ربا و ضوابط عقود 
اسلامی، سود مورد انتظار تسهیلات را در همان ابتدای 
اعطای تســهیلات از منبع اعتبار کسر می کنند که با این 
امر علاوه بر تحمیل شــبهه ربوی بر موضوع تسهیلات 
سیاست های اعتباری اعلام شده را نیز مخدوش می کنند 
ازا ین رو عدم کســر سود تســهیلات از مبلغ تسهیلات 
اعطایی به مشــتریان در هنگام اعطای تسهیلات مورد 

تاکید قرار گیرد.
۳- لزوم در دســترس قــرار گرفتن اطلاعاتــی که برای 
مشتریان و متقاضیان دریافت تسهیلات شفافیت ایجاد 
می کنــد به نحو مقتــض و با رعایت قوانیــن و مقررات 
مروبط به افشا و دسترسی به اطلاعات به منظور پایبندی 

به انضباط مالی.
۴- فراهم نمودن امکان اعطای تســهیلات ســرمایه در 
گردش به واحدهایی که با دریافت سرمایه در گردش خط 
تولید آنها فعال می شود در چارچوب ضوابط و به نحوی 
که براســاس پیش بینیهای مربوط اصل منابع تامین شده 

برای این تسهیلات و همچنین سود مورد انتظار در مدت 
معین قابل برگشت بوده و زمینه تعیین تکلیف مطالبات 

غیر جاری را در مراحل بعدی فراهم سازد.

خانه ملت/ پیرموذن جزئیات نشســت مشــترک شب گذشته 
دولت و مجلس را تشریح کرد:

تاکید بــر واگــذاری اموراقتصادی 
بــه بخــش خصوصــی و کاهــش 

تصدی گری

عضو کمیســیون صنایــع و معادن مجلس بــا یادآوری 
نشســت مشــترک مجلس و دولت در خصوص مسایل 
کلان اقتصادی کشــور گفت: در این نشســت بر کاهش 
تصدی گری دولــت، عدم افزایــش هزینه های جاری و 
ارائه راهکارهای کاهش هزینه ها و نهایتا اســتمرار رابطه 
صمیمی مجلس و دولت برای ارتقاء مدیریت کشــور و 

مباحث سیاسی اقتصادی تاکید شد.
کمال الدین پیرموذن در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری خانه ملت در تشریح جزئیات نشست مشترک 
معاون اول رییس جمهور با گروهی از نمایندگان مجلس 
همچون نواب رئیس مجلس،روســای کمیســیون های 
اقتصــادی مجلس و تیــم اقتصادی دولــت درخصوص 
مسائل اقتصادی کشــور که به میزبانی دولت برگزارشد، 
گفت: در این جلســه موارد مربوط به لایحه بودجه سال 
۹۴ و مباحث کلان اقتصادی ملی مورد بررســی و تبادل 

نظر قرار گرفت.
نماینده مــردم اردبیل،نیــر، نمیر و ســرعین در مجلس 
شورای اســلامی افزود: در این نشســت تیم اقتصادی 
دولت و نمایندگان مجلس مــواردی نظیر کاهش قیمت 
نفت که در تراز پرداخت های دولــت تأثیر دارد بحث و 
تبادل نظــر و بر تمرکز بر صادرات غیر نفتی تاکید کردند 
چراکه کشور با نفت ۸ دلاری هم اداره شده است و در این 

خصوص نگرانی وجود ندارد.

ضرورت کنترل واردات واقتصاد پنهان
عضو کمیســیون صنایــع ومعــادن مجلس با اشــاره به 
ضرورت کنتــرل واردات واقتصاد پنهــان، تصریح کرد: 
به طور غیر رســمی و قاچاق بــه ارزش ۱۷ میلیارد دلار 
واردات و ۱۸ میلیارد دلار صادرات در کشور صورت می 

گیرد که باید با نظارت های لازم در این رابطه کنترل کند.

پیرموذن ادامه داد: ازموارد دیگری که در نشست مشترک 
دولت و مجلس بر آن تاکید شــد این اســت که حاکمیت 
به واگذاری کارهای اقتصادی دولتی به بخش خصوصی 
و کاهش تصدی گری خریــد کالا و خدمات ارزان از هر 
کسی که در قالب  بخش خصوصی یا هر صنفی پرداخته و 

از انحصار و اقتصاد دولتی پرهیز داشته باشد.
وی گفت: بر این اســاس دولت باید به دنبال مســئولیت 
حاکمیتــی اش باشــد و با اخــذ مالیات مابقــی کارها را 
مدیریت و موارد سرمایه گذاری هایی که در سطح کشور 

است را به بخش خصوصی واگذار کند.

1۸0 هزار میلیارد  تومان بودجه سال 93
ایــن نماینده مردم در مجلــس نهم با بیــان اینکه در این 
جلسه همچنین در خصوص انتشــار اوراق مشارکت در 
زمینه های مناسب و جذب سرمایه های داخلی و خارجی 
از ســوی دولت تاکید شــد، افزود: کشــور مــا از حیث 
اطلاعات درآمدی اقتصادی آحاد ملت مشــکل دارد و 

باید برای حل این مسئله اقدمات لازم صورت گیرد.
عضوکمیســیون صنایع ومعــادن مجلس با یــادآوری 
اینکــه رقم نهایی هم در بودجه ســال جــاری ۱۸0 هزار 
میلیارد تومــان خواهد بود، افزود: علــی رغم توجه ویژه 
به پروژه های عمرانی آخر سال با مکانیزم تخصیص این 

حوزه اداره خواهد شد.
این نماینده مردم در مجلس نهم با تاکید بر بها دادن بیش 
از پیش به توریســم خارجی، ادامــه داد: هر چقدر درآمد 
ما کم باشــد بودجه انقباضی شده و با مکانیسم تخصیص 

مدیریت خواهد شد.
وی گفت: توجه به بودجه مصون از نفت و کنترل نقدینگی 
و افزایش ســرمایه در گردش واحدهــای صنعتی  نیز از 
سوی دولت و مجلس مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت 

و بر بها دادن به سهم صنعت تاکید شد.
پیرموذن افــزود: با توجه بــه اینکه در حــال حاضر ۷۲ 
هزار پروژه صنعتی نیمه تمام داریم قرار شــد کارگروهی 
مشــترک برنامه های اصلاحی در خصــوص یارانه ها و 
حذف سوبســید متمکنین و صرفه جویی تشکیل شود که 
از طرف دولت نوبخت، ربیعی و طیب نیا برای حضور در 

این کارگروه معرفی شدند.
وی با بیان اینکه  چاره سازی سهام عدالت نیز مورد بحث 
قرار گرفت، ادامه داد: سهام عدالت امروز به جد بنگاه های 
اقتصادی بزرگ ما را زمین گیر کرده اســت و باید هر چه 
سریعتر برای حل این مســئله تدبیر و چاره ای مشخص 

صورت گیرد.

 اخبار  اقتصادی 

اخبـار اقتصـادی
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ارتقاء مدیریت کشــور با اســتمرار رابطه دولت و 
مجلس

این نماینده مــردم در مجلس نهــم ادامــه داد: در این 
نشســت بر عدم افزایش هزینه های جــاری و متعاقبا 
ارائه راهکارهای کاهش هزینه جاری از طریق دولت و 

مجلس و نهایتا استمرار رابطه صمیمی مجلس و دولت 
و زبان واحد مجلس و دولت در ارتقاء مدیریت کشور 
و مباحث سیاســی اقتصادی با تشکیل جلسات مستمر 

تاکید شد.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت:  نزدیکی 

دو قوا و همــکاری در تصویــب قوانیــن بودجه ای و 
اقتصادی همچون بودجه ســالیانه قانون تنظیم بخشی 
از مقررات مالیاتی دولت، رفع موانع تولید و خروج از 
رکود نیز در این نشست مورد تصویب و تبادل نظر قرار 

گرفت.
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 اخبار  اقتصادی 

اخبـار اقتصـادی

جناب آقای مهندس دمشقی
مدیرعامل محترم شرکت کابل صائب

با کمال تأسف و تأثر، مصیبت وارده را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایزد منان برای آن مرحومه، علو درجات و برای بازماندگان صبر و شکیبایی 

آرزومندیم.

جناب آقایان مهندس عقدائی
دبیر محترم انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های توزیع

با کمال تأسف و تأثر، مصیبت وارده را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایزد منان برای آن مرحومه، علو درجات و برای بازماندگان صبر و شکیبایی 

آرزومندیم.

جناب آقای مهندس امین
مدیرفروش محترم شرکت پارس شار بارز

با کمال تأسف و تأثر، مصیبت وارده را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایزد منان برای آن مرحوم، علو درجات و برای بازماندگان صبر و شکیبایی 

آرزومندیم. 

جناب آقای مهندس شاندیز
مدیرعامل محترم شرکت مهام شرق

با کمال تأسف و تأثر، مصیبت وارده را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایزد منان برای آن مرحوم، علو درجات و برای بازماندگان صبر و شکیبایی 

آرزومندیم.                                                                                                                                                                  

جناب آقای مهندس اصغریان
مدیر عامل محترم شرکت ایران سیبوک

با کمال تأسف و تأثر، مصیبت وارده را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایزد منان برای آن مرحومه، علو درجات و برای بازماندگان صبر و شکیبایی 

آرزومندیم.                                                                                                                                                                  

جناب آقای مهندس قربانی
مدیر پروژه محترم شرکت مهندسی تجهیزات برقی )متبا(

با کمال تأسف و تأثر، مصیبت وارده را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایزد منان برای آن مرحوم، علو درجات و برای بازماندگان صبر و شکیبایی 

آرزومندیم.        

سرکار خانم فراهانی
مسؤول محترم روابط عمومی و بازرگانی شرکت قشم ولتاژ

با کمال تأسف و تأثر، مصیبت وارده را به سرکارعالی و خانواده محترم تسلیت عرض 
نموده و از درگاه ایزد منان برای آن مرحوم، علو درجات و برای بازماندگان صبر و 

شکیبایی آرزومندیم.  
                                                                                                                                                               

جناب آقای مهندس قیاسی
مدیر عامل محترم شرکت آران انرژی

با کمال تأسف و تأثر، مصیبت وارده را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایزد منان برای آن مرحوم، علو درجات و برای بازماندگان صبر و شکیبایی 

آرزومندیم.     

جناب آقای مهندس احمدی
ریاست محترم هیأت مدیره انجمن صنفی شرکت های پیمانکار تأسیسات و تجهیزات 

صنعتی ایران
با کمال تأسف و تأثر، مصیبت وارده را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت عرض نموده 

و از درگاه ایزد منان برای آن مرحوم، علو درجات و برای بازماندگان صبر و شکیبایی 
آرزومندیم.     

جناب آقای مهندس بارزی
مدیر عامل محترم شرکت قشم ولتاژ

با کمال تأسف و تأثر، مصیبت وارده را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایزد منان برای آن مرحومه، علو درجات و برای بازماندگان صبر و شکیبایی 

آرزومندیم.                                                                                                                                                                  

تسلیت
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هجدهم اسفند ماه ســال جاری انتخابات اتاق های بازرگانی سراسر کشــور برگزار و پس از آن 
انتخابات هیات رئیسه اتاق های بازرگانی در شهرستان ها برگزار می شود تا بعد از مشخص شدن 
این اعضا و نمایندگان اتاق های شهرســتان ها در هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران، هیات 

رئیسه و رئیس جدید اتاق بازرگانی ایران انتخاب شود.
باتوجه بــه اهمیت این انتخابــات، آخرین اطلاعــات موردنیاز برای حضور و مشــارکت در 

انتخابات اتاق بازرگانی ایران جهت اطلاع علاقمندان به شرح زیر است.

اطلاعیهثبتنامداوطلبانکاندیداتوریدرانتخاباتاتاقبازرگانیایران


